
ZESZYT 2/94 

Zarząd MiastaŁodzi 

1994 





ZARZĄD MIASTA ŁODZI 

KRONIKA 
MIASTA ŁODZI 

zeszyt 2/94 

ŁÓDŹ 1994 



RADA REDAKCYJNA 
Kazimierz Badziak, Bolesław Bolanowski 

Ryszard Golański, Elżbieta Hibner, Marek Koter 
Tadeusz Markowski, Wojciech Michalski 

REDAKTOR 

Wojciech Michalski 

KOREKTOR 

Alicja Raczyńska 

OKŁADKĘ PROJEKTOWAŁA 

Anna Wosiak 

ISSN 1231-5354 



Kronika m. Łodzi, 1994, z. 2 

SZANOWNI PAŃSTWO - MIESZKAŃCY ŁODZI 

Oddaję w Państwa ręce numer specjalny Kroniki Miasta Łodzi , który zawiera syntety
czną informację o tym co zrobiliśmy w mijającej kadencji pierwszego po wojnie wolnego i 
demokratycznie wybranego samorządu łódzkiego . 

Każdy kto chce dobrze gospodarzyć musi wiedzieć, jakimi dysponuje zasobami i 
szanować własność. 

Przez przeszło 40 lat - do 1990 r. - prawo własności było w Polsce lekceważone , co 
doprowadziło do niewiarygodnego bałaganu blokującego gospodarowanie i obrót nierucho
mościami. 

W ostatnich czterech latach porządkowaliśmy tę sferę życia Łodzi: 
• wiemy, jakim majątkiem dysponuje Gmina: w 1993 r. wartość netto majątku miasta 

wynosiła 10,8 bilionów zł, tzn. że na każdego łodzianina przypadło 12,8 mln zł tego 
majątku, 

• regulujemy stany prawne nieruchomości i gromadzimy w sposób systemowy wiedzę o 
majątku znajdującym się na terenie Gminy, 

• opracowaliśmy nowy plan zagospodarowania przestrzennego dostosowany do 
europejskich norm. 

Prywatyzując własność komunalną inwestujemy w podnoszenie jej standardu: 
• nadajemy nowe oblicze ul. Piotrkowskiej oraz innym miejscom tożsamości miasta, 
• poprzez programy „Własne mieszkanie" oraz „Poprawy warunków mieszkaniowych" 

sprzedajemy i oddajemy na korzystnych warunkach mieszkania komunalne gospodarnym 
łodzianom, 

• inwestujemy w podwyższenie standardu budynków by zachęcić do ich nabywania 
przez łodzian zdających gorsze mieszkania komunalne, 

• urynkowiliśmy gospodarkę lokalami użytkowymi dzięki czemu ich wyposażenie i 
wystrój nie odbiega od innych miast europejskich. 

W oparciu o nowy plan zagospodarowania przygotowujemy i oddajemy tereny pod 
nowe inwestycje - zwłaszcza mieszkaniowe. 

Efekty takiego zagospodarowania majątkiem gminy są widoczne w dochodach kasy 
miejskiej z majątku miasta uzyskaliśmy: 

w 1991 r. - 54 mld zł, 
w 1992 r. - 171 mld zł, 
w 1993 r. - 313 mld zł. 
Pieniądze te inwestujemy przede wszystkim w kanalizacje i wodociągi , odrabiając pozo

stawione przez poprzedników zapóźn ienie cywilizacyjne. 
Gmina nie jest właścicielem łódzkiego przemysłu , którym włada administracja rządowa. 
Moim, jak i całego Zarządu Miasta, życzeniem jest aby łodzianie byli autentycznymi 

właścicielami Łodzi! 
Naszym wspólnym celem jest dążenie , by opisywana przez Wł. Reymonta „ziemia 

obiecana" była miastem przyjaznym człowiekowi - Miastem Zdrowym. 
Trwająca od 1990 r. ekspoatacja Łodzi - zwłaszcza w okresie rządów komunisty-

cznych: 
- brak strategii gospodarczej i utrwalanie monostruktury łódzkiego przemysłu, 
- odbieranie wypracowanych tu środków, 
- marnotrawienie środków publicznych przeznaczonych na społeczne inwestycje 

świadczenia, 
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- lekceważenie dorobku kulturowego Łodzi , 
w efekcie skazywać miała nasze miasto na wegetację . 
W wyniku takiej działalności pozostawiono nam miasto nie tylko z długiem ale i ze 

skutkami fatalnych decyzji dawnych decydentów, np.: 
- lokalizacja trującego Zakładu „Polonit" na terenie osiedla mieszkaniowego, 
- rozpadającymi się budowlami, które są świadectwem stosowania błędnych technologii 

lub rozgrabiania mater i ałó~ budowlanych przez wykonawców (zamknięte Komory 
Fermentacyjne na terenie GOS-u, kompleks „Fala", wiadukt przy ul. Mickiewicza), 

- niszczącą Las Łagiewnicki lokalizacją Osiedla Przyklasztorze, 
- osiedla mieszkaniowe pozbawione przedszkoli. 
Przejmując odpowiedzialność za Łódź - po 1990 roku - w zakresie dostępnych kom

petencji (uprawnień) - Łódzkie Porozumienie Obywatelskie (ŁPO) kategorycznie sprzeciwiło 
się takiemu stosunkowi do miasta. 

My chcemy tu żyć, chcemy i możemy być dumni z miasta nad Łódką. 
W mijających ostatnich czterech latach daliśmy tego świadectwo : 

• w sferze wychowania i kształcenia: 
- zapewniając każdemu dziecku miejsce w przedszkolu, wprowadziliśmy racjonalny 

system wydatkowania środków na ten cel pod kontrolą rodziców, 
- budując i organizując przedszkola w tych miejscach miasta, w których wzrasta popu

lacja dzieci, 
- przeznaczając znaczne kwoty na łódzkie szkoły , wypoczynek dzieci i młodzieży 

(zwłaszcza rodzin przeżywających trudności materialne), bowiem państwo nie znajduje 
środków na tego typu świadczenia - stwarzając szansę zdolnym i pracującym nad sobą 
młodym ludziom, którzy mogą być uczestnikami programu Europejskie Partnerstwo 
Młodych ; 

• w sferze środowiska kulturowego: 
- wspierając inicjatywy kulturalne zwiększając środki na miejską sieć placówek kultury; 

ożywiając i przywracając blask miejscom kulturowej identyfikacji miasta - czego 
przykładem jest tętniąca różnorodnością akcji, festynów i artystycznych zdarzeń odnawiana 
ul. Piotrkowska, sukcesywnie dążąc do renowacji łódzkich zabytków przyciągających 
turystów do Łódzi - miejsca szczególnego przykładu bogactwa XIX- wiecznej architektury, 

- zabiegając o utrzymanie pozycji Łodzi filmowej, trwale zapisanej na kulturowej mapie 
świata ; 

• w sferze szeroko rozumianego środowiska naturalnego: 
- przygotowując proekologiczny plan zagospodarowania przestrzennego Łodzi a także 

program zagospodarowania i ochrony największego w Europie komunalnegp kompleksu 
leśnego w Łagiewnikach , 

- rozbudowując infrastrukturę techniczną służącą ochronie środowiska (zwłaszcza sieć 
kanalizacyjną) , 

- odnawiając i utrzymując miejsca rekreacji i sportu (stawy i parki miejskie, kluby 
sportowe); inicjując program rozbudowy boisk podwórkowych i ścieżek rowerowych ; 

• Łódź stała się inicjatorem ruchu Zdrowych Miast Polskich, włączając się jed-
nocześnie w system Światowej Organizacji Zdrowia: 

- realizując szeroki program profilaktyki zdrowotnej, 
- przygotowując kompleksowy projekt reformy miejskiej służby zdrowia; 
• Usprawniliśmy obsługę mieszkańców oraz wspieramy każdego w trudnej sytu

acji: bezrobocia, barier społecznych i materialnych; 
• Wzmocniliśmy system ochrony porządku i bezpieczeństwa publicznego, 

zwłaszcza poprzez utworzenie Straży Miejskiej. 
Kierując się dobrem nas wszystkich, zrobiliśmy w wymienionych dziedzinach więcej , niż 

pozwalały nam na to przepisy. 
Należy pamiętać , że szkoły, znaczna część placówek kultury, służba zdrowia nie 

stanowią do tej pory zadań własnych Gminy. 
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Środki pomocy społecznej, instytucje walki z bezrobociem, policja, straż pożarna, 
pozostają w gestii rządu. 

Wspieraliśmy więc administrację rządową w jej ustawowych obowiązkach świadczenia 
na rzecz infrastruktury społecznej. uszczuplając tym samym środki .na zadania własne 
Gminy. 

Moglibyśmy zrobić więcej, gdyby nie odradzający się biurokratyczny centralizm, nasi
lający się zwłaszcza po wyborach 19 września 1993 r. 

Dlatego - zabiegając o kompetencje i środki dla łódzkiego samorządu - wiemy, że 
mieliśmy i mamy w tym ciągle aktualnym zadaniu wielu zwolenników - wszystkich 
Państwa, którzy chcą mówić: Łódź to nasze miasto! 

Przyszłość Łodzi zależy przecież od tego na ile potrafimy się zorganizować i porozu
mieć w działaniach na rzecz miasta - szczycąc się faktem , że jesteśmy jego 
mieszkańcami. 

Lewicowi politycy z obecnego rządu obiecywali przed wyborami parlamentarnymi bar
dzo wiele, dziś wiemy, że zabrali naszemu miastu pieniądze planowane wcześniej na 
restrukturyzację łódzkiego przemysłu - czyli na miejsca pracy, nie wywiązując się ze 
swych zobowiązań wobec oświaty i służby zdrowia. 

Choć w skali państwa - gminy dysponują zaledwie szesnastoma procentami środków 
publicznych, 84% zaś wydaje administracja rządowa, to i tak sięgano po nasze dochody. 
Gmina kierując się dobrem mieszkańców i oszczędnie gospodarując - finansowała wydatki 
z wielu dziedzin będących zobowiązaniem rządu . 

ł tak właśnie , w czteroletniej kadencj i przynajmniej połowa jednorocznego budżetu 
miasta została poświęcona na te cele. 

Zabiegając o większą decentralizację władzy w państwie , spotykamy się zwłaszcza 
obecnie z antysamorządowym nastawieniem administracji rządowej. Wykorzystujemy jed
nak wszelkie możliwe środki w walce o kompetencje samorządu - o jego samodzielność 
również w ramach osiedla. 

Na łódzkim gruncie samorządowym przyrzekałem Państwu własne konkrety i takie 
przedkładam na progu drugiej kadencji odrodzonego samorządu. 

Miasto z planem na przyszłość: 
• zlikwidowany dług z 1990 r. w wysokości 144 mld zł, wypracowana nadwyżka 

budżetowa w 1993 r. w wysokości 184 mld zł , 

Budżet Miasta Łodzi w latach 1990-1993 
Nad~a (mld zl) 

150 

100 

50 

o 
-50 

-100 

-150 
Deficyt (mld zl) 

kon. 
1990 
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1991 

kon. 
1992 

kon. 
1993 

• porządkowanie majątku na terenie Gminy poprzez system informacji lokalnej. 
• efektywne wykorzystanie majątku poprzez szukanie aktywnego właściciela - zarządcy 

(grunty, budynki, lokale), 
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• wspieranie procesów uzbrojenia terenów (opiaty adiacenckie, dofinansowanie wszyst
kich społecznych komitetów inwestycyjnych), 

• propagowanie oszczędnych systemów zużycia energii i wody, 
• stworzenie możliwości większej samodzielności i aktywności samorządów osiedlowych 

(inicjatywy legislacyjne, granty na sfinansowanie najlepszych projektów inicjatyw społe 
cznych), 

• plan zagospodarowania przestrzennego Łodzi , nagrodzony przez Ministerstwo, 
• budowanie dochodów budżetu - 15% dochodu pochodzi ze sprzedaży mienia komu

nalnego, 
• nadrabianie i uzupełnianie cywilizacyjnych zaległości : 34% budżetu miasta na inwe

stycje, w tym szczególnie na kanalizacje. 
Miasto otwarte na świat 
• lotnisko Lublinek: na którym mógł wylądować także Premier Europy Pan Jacques 

Delors, 
• perspektywa europejskiego węzła komunikacyjnego kolo Łodzi (autostrady, szybka 

kolej) , 
• Łódź jako centrum regionu : Związek Gmin Regionu Łódzkiego , Zespól Przedstawi

cielski Gmin Centralnego Regionu Polski (120 gmin) , 
• Łódź inicjatorem i organizatorem Unii Metropolii Polskich (1 O największych miast pols

kich) , członkiem Zw iązku Miast Europejskich „Eurocities" - w celu obrony interesów 
dużych miast, 

• promocja Miasta i przemysłu łódzkiego na rynku wschodnim - Biuro Promocji Łodzi 
w Wilnie i w Iwanowie, 

• Łódź miastem targowym - 12 dużych imprez targowych rocznie, nowa hala wysta
wiennicza, 

• miasto otwarte na inwestycje niosące nowe miejsca pracy (wysoka ocena 
„Rzeczpospolitej") przykłady: Shell, Wrangler, Rentsch GmbH, Coats, Industrial Poland, 
Macro Cach Carry, Coca Cola, Gilette, Pepsico, Renault. 

Nakłady na inwestycje w budżecie miasta 
w latach 1991-194 
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Miasto przedsiębiorczości 
• wspieranie ludzi przedsiębiorczych: Inkubator Biznesu, Łódzka Agencja Rozwoju 

Regionalnego (Program STRUDER), Konkurs „Łódź Proponuje", Forum Bankowe, Bank 
Komunalny, 

• szansa łódzkiego przemysłu lekkiego i skórzanego - Krajowa Izba Mody, 
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• ochrona łódzkiego przemysłu przed nieuczciwą konkurencją - starania o wprowadze-
nie kontyngentów na azjatyckie tekstylia, 

• prywatyzacja handlu - dobrze zaopatrzone i ładne sklepy. 
Miasto nowej jakości życia 
• odnowiona ulica Piotrkowska, 
• własność w ręce mieszkańców - program „Własne mieszkanie", 
• nowy standard starej substancji mieszkaniowej - rewitalizacja Śródmieścia, Program 

Poprawy Warunków Mieszkaniowych, 
• Straż Miejska - społecznie uznana lokalna siła porządkowa, 
• punktualna komunikacja, wymiana taboru - montownia najnowszej ekologicznej wersji 

Ikarusa w Łodzi , 
• odnowa łódzkich dróg - Zakład Robót Publicznych - prace interwencyjne dla bezro

botnych, 
• dbałość o niepełnosprawnych: likwidacja barier architektonicznych, komunikacja dla 

niepełnosprawnych, 
• pomoc społeczna - bliżej potrzebujących, 
• dbałość o kulturowe związki i źródła : Światowe Spotkanie Łodzian, Zielony Krąg 

Tradycji i Kultury Łodzi, ochrona zabytków i ich stopniowa odnowa, 
• wolna przestrzeń dla artystów: akcje artystyczne Konstr.ukcji w Procesie, Łódzkie 

Spotkania Baletowe. 
Miasto zdrowe i przyjazne 
• pomoc finansowa placówkom zdrowia, 
• inwestycje ekologiczne : kanalizacja i wodociąg w każdym domu , Grupowa 

Oczyszczalnia ścieków w trzy lata wg światowej technologii , akceptowana przez 
społeczeństwo forma utylizacji odpadów, 

• rekreacja dla wszystkich - odnawiane łódzkie parki i zbiorniki wodne , boiska 
dostępne dla każdego, ścieżki rowerowe, 

• konserwacja zasobów ekologicznych - Plan Zagospodarowania Lasu Łagiewnickiego. 
Miasto szansy młodych 
• bogata oferta programowa w łódzkich przedszkolach i ich dostępność, 
• pomoc inwestycyjna dla szkól, 
• akcja letnia z funduszy Miasta, 
• nowe inicjatywy edukacyjne: Fundacja Studiów Europejskich, Międzynarodowy 

Wydział Inżynierii PŁ, Ośrodek Badań i Studiów Francuskich UŁ, Ośrodek Niemcoznawczy 
UŁ, 

• promowanie pracowitej i zdolnej młodzieży - Program Europejskiego Partnerstwa 
Młodych „Amicitia". 

Grzegorz Palka 

~m.j,-
Prezydent Miasta Łodzi 
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Zarząd Miasta Łodzi i wspólpracownicy; 

od lewej: Euzebiusz Zawadzki - Wiceprezydent, Jarosław Roliński - Czlonek Zarządu Miasta, 

Grażyna Karasiewicz - Skarbnik Miasta, Grzegorz Palka - Prezydent, Włodzimierz Tomaszewski - Sekretarz Miasta, 

Elżbieta Hibner - Wiceprezydent, Pawel Wojciechowski - Rzecznik Prasowy Prezydenta Miasta, 

Janusz Michaluk - Wrceprezydent, Mirosław Wieczorek - Czlonek Zarząd , Andrzej Potapczyk - Członek Zarządu 
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Leon Maro* 

INWENTARYZACJA MIENIA MIASTA ŁODZI I SYSTEM INFORMACJI 
O MAJĄTKU GMINY 

Rozpoczęcie każdej inwestycji służącej miastu wymaga podjęcia decyzji, która powinna 
być wydana na podstawie wielostronnie opracowanego ładu przestrzennego, jak i na pod
stawie jasnego obrazu własności. Żaden inwestor nie podejmie poważnej inwestycji bez 
jednoznacznej regulacji prawnej. W zmieniających się warunkach gospodarczych, wyzwa
lających przedsiębiorczość, takie rozumienie spraw stanowiło podstawę działania obecnych 
władz miasta przejmujących przecież wcześniejsze deklaracje wyborcze. Od początków 
swego istnienia zdawano sobie sprawę jak wielki panuje chaos w obrazie przejmowanego 
mienia. Nie było właściwych danych o nieruchomościach i gruntach, które mocą prawa 
stały się w całości lub częściowo mieniem gminnym (uchwala Rady Ministrów nr 104 z 9 
lipca 1990 r.). Określono wstępnie, że liczba przejmowanych nieruchomości wynosi ok. 
45 OOO. Wnikliwe rozeznanie wykazało, że jedynie 20% przekazywanego mienia ma uregu
lowany stan prawny! W stosunku do pozostałych, komunalizacja musi być poprzedzona 
skomplikowaną i czasochłonną procedurą geodezyjno-prawną. Swiadomość, że komunali
zacja mienia warunkuje sprzedaż mieszkań, dzierżawę terenów pod budownictwo krajowe i 
zagraniczne, nakazywała podwojenie wysiłków i prac nad zinwentaryzowaniem przej
mowanych zasobów. 

Ze względu na wielość prac komunalizacyjnych i stopień ich skomplikowania powołano 
uchwalą Rady Miejskiej - 1 grudnia 1990 r. - Biuro ds. Inwentaryzacji, którego zadaniem 
jest: 

- szczegółowe określenie nieruchomości podlegających komunalizacji, 
- organizowanie i koordynowanie opracowania niezbędnych dokumentów geodezyjno-

-prawnych dla poszczególnych nieruchomości, współpraca z wykonawcami - geodetami, 
Wydziałem Geodezji i Gospodarki Gruntami, Urzędem Rejonowym i Państwowym Biurem 
Notarialnym a także z Wydziałem Ksiąg Wieczystych Sądu Rejonowego, 

- kompletowanie i weryfikacja dokumentów, przedkładanie ich na posiedzeniach Komisji 
Inwentaryzacyjnej Rady Miejskiej w celu podjęcia decyzji o wystąpieniu do wojewody 
łódzkiego o przekazanie nieruchomości Gminie Łódź. 

Efekty działania w latach 1990-1993, to rozpoznanie stanu i zarejestrowanie około 30 
tys. nieruchomości. Gminie Łódź przekazano z nich około 7 tys., pozostałe są na różnym 
etapie procesów komunalizacji. Równocześnie podejmowane są prace rozpoznawcze i 
rejestracyjne. Bezwzględny priorytet komunalizacji mialy budynki mieszkalne, ponieważ 
takie działanie w znacznym stopniu umożliwiało sprawne przeprowadzenie akcji sprzedaży 
mieszkań przez Wydział Geodezji i Gospodarki Gruntami. Przyniosło to miastu wymierne 
korzyści finansowe i przygotowało tereny pod inwestycje szczególnie korzystne dla miasta 
i jego mieszkańców. 

O ile wewnętrzne uregulowania organizacyjne biura pozwalają na optymalną finalizację 
prac komunalizacyjnych, o tyle istotną przeszkodą zewnętrzną w realizacji są blokady i 
wielomiesięczne opóźnienia prac Wydziału Ksiąg Wieczystych Sądu Rejonowego oraz 

• Materiały opracował dyrektor Biura Inwentaryzacji i Systemu Informacji o Terenie Urzędu Miasta Łodzi. 
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Urzędu Rejonowego. Pewną poprawę sytuacji może przyntesc przejęcie przez miasto 
zadań Urzędu Rejonowego w zakresie ewidencji gruntów. Problemem pozostanie nadal 
trudna sytuacja w Sądzie Rejonowym, gdzie nawet stałe oddelegowanie do pracy przez 
Zarząd Miasta dwóch pracowników przyniosło nieznaczną tylko poprawę sytuacji. 

Perspektywa rozwoju miasta łączy się ze szczególnie pilnymi zadaniami dalszej kon
tynuacji komunalizacji budynków mieszkalnych oraz skomunalizowaniem terenów 
należących do 56 spółdzielni mieszkaniowych na obszarze 1200 ha, terenów o nie 
wyjaśnionych stosunkach prawnych (tereny ulic). Realizacja tych działań jest planowana 
w 1994 r. 

Z chwilą rozpoczęcia komunalizacji mienia należącego do Skarbu Państwa stało się 

jasne, że ogromna liczba (ok. 45 tys.) nieruchomości , którą należy zinwentaryzować, 
wymaga wprowadzenia systemu komputerowego. W maju 1991 r. został utworzony 
Oddział Informatyki. W czerwcu 1991 r. uruchomiono sieć NOVELL i oprogramowanie 
INKOM. Wdrożenie oprogramowania przyspieszyło proces komunalizacji i uzyskiwanie 
informacji. Obecnie każdy zainteresowany komunalizacją może uzyskać kompleksową i 
zgodną ze stanem faktycznym informację - osobiście lub telefonicznie. W pierwszych 7 
miesiącach działania Biura Inwentaryzacji zinwentaryzowano w sposób tradycyjny 180 
nieruchomości , a po wprowadzeniu komputeryzacji (do końca 1991 r.) zinwentaryzowano 
już 800 n ieruchomości , w 1992 r. - 2350, a w 1993 r. - ponad 4000. 

W czerwcu 1991 r., z inicjatywy władz samorządowych Łodzi , zawarte zostało trójstron
ne porozumienie dotyczące modernizacji Systemu Informacji o Terenie w województwie 
łódzkim . Stronami porozumienia byli : Ministerstwo Gospodarki Przestrzennej i Budowni
ctwa, Wojewoda Łódzki i Prezydent Miasta Łodzi. Porozumienie określało działanie i kom
petencje stron . Wyznaczono województwo łódzkie do pilotowego wdrażania Systemu 
Informacji o Terenie. Był to jeden z pierwszych w Polsce systemów informacyjnych sys
tematyzujący różnorodne dane sfery przestrzennej . Powołany został pełnomocnik 

Prezydenta ds. Systemu Informacji o Terenie. Z inicjatywy Zarządu Miasta Rada Miejska 
podjęła decyzję o utworzeniu lokalnego ośrodka SIT jako Oddziału Biura Inwentaryzacji i 
SIT w UMŁ. Oddział SIT rozpoczął współpracę z Ośrodkiem Regionalnym SIT i z pełno
mocnikiem Wojewody. 

Powstał „ Projekt generalny pilotowego wdrożenia systemu informacji o terenie" na 
obszarze województwa łódzkiego . Na podstawie tego projektu wdrażany jest system infor
macji o terenie w Łodzi. Roczne plany uwzględniają najpilniejsze potrzeby gminy. 

W pierwszym okresie tego procesu Główny Geodeta Kraju uruchomił na realizację SIT-u 
w Łodzi znaczne środki finansowe. Późniejsze finansowanie SIT-u ze środków centralnych 
zostało zahamowane. Tematy, których zakończenie warunkuje rozpoczęcie realizacji innych 
warstw SIT-u, są obecnie finansowane z budżetu gminy. Są nimi: wyznaczanie warstw 
działek mapy numerycznej i warstw naniesień kubaturowych. Obecnie Oddział SIT UMŁ 
jest w posiadaniu warstwy działek dla ponad 90% obszaru miasta. Warstwa naniesień 
kubaturowych (budynki) realizowana jest dla ok. 50% powierzchni miasta, ale pozostały 
obszar jest zlecony do opracowania i będzie zakończony w I kwartale 1994 r. 

Struktura organizacyjna Oddziału SIT została tak pomyślana, aby pracownicy pełnili rolę 
inicjującą poszczególne tematy wdrażane w wydziałach obejmowanych systemem informa
cji o terenie, a także aby koordynowali te prace. Prowadzenie spraw mają przejmować 
właściwe komórki organizacyjne poszczególnych wydziałów. 

Organizacja przepływu informacji powinna spełniać warunek rzetelnej, konkretnej infor
macji wprowadzonej tylko raz, według ściśle określonych kompetencji, wykorzystywanej 
zaś w wielu innych miejscach, wg przyznanych przez administratora systemu uprawnień. 

System Informacji o Terenie usprawnia ewidentnie pracę trzech wydziałów Urzędu 
Miasta: 

1. Wydziału Urbanistyki, Architektury i Budownictwa, 
2. Wydziału Inżynierii Miejskiej, 
3. Wydziału Geodezji i Gospodarki Gruntami. 
Wszystkie dane o terenie są niezbędne do właściwego zarządzania miastem. Będą 
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z nich korzystać: Wydział Budynków i Wydział Lokalowy, w których baza danych będzie 
aktualizowana, co z kolei pozwoli na porządkowanie spraw podatkowych i taksację nieru
chomości. 

Realizowane zadania 
Wydział Urbanistyki, Architektury i Budownictwa - współpraca przy tworzeniu planu 

ogólnego zagospodarowania Łodzi. 

Po ostatecznym zatwierdzeniu planu przestrzennego zagospodarowania Łodzi, w czerw
cu 1993 r. Oddział SIT był w pełni przygotowany do nałożenia planu na mapę 
numeryczną. W chwili obecnej cały plan funkcjonuje już w Wydziale Architektury, 
Urbanistyki i Budownictwa w zakresie tekstowym i jest połączony z bazą danych ewidencji 
gruntów. Część graficzna uzyska powiązanie z mapą numeryczną po uzupełnieniu warstwy 
działek (I kwartał 1994 r.). Wdrożenie systemu - to lepsza i efektywniejsza praca 
urzędników administracji przy zarządzaniu gospodarką przestrzenną w gminie, sprawne i 
szybkie uzyskiwanie wszelkich niezbędnych informacji z połączonych map numerycznych i 
opisowych baz tekstowych oraz gromadzenie cząstkowych danych fakultatywnych do 
budowy systemu informacji o terenie. Efektem wdrożenia jest systematyczne 
porządkowanie danych o stanie zagospodarowania miasta, szybsze, sprawniejsze i 
dokładniejsze obsługiwanie zainteresowanych mieszkańców oraz porządkowanie pracy 
administracji Urzędu. Podstawową cechą systemu jest to, że pracownik mając do dyspozy
cji na swoim stanowisku pracy komputer (terminal sieci) może uzyskać wszelkie informacje 
graficzno-tekstowe niezbędne w pracy. 

Informacje możliwe do szybkiego uzyskania z systemu: 
- lokalizacja dowolnego pod względem skali położenia obiektu na mapie, 
- odczyt ustaleń planu zagospodarowania przestrzennego, który jest podstawą prawną 

wszelkich działań urbanistycznych, 
- całość danych prawnych, własnościowych itp., zapisanych w ewidencji gruntów i 

budynków, 
- pełne dane dotyczące uzbrojenia terenu, tzn. informacje o sieciach wodociągowych, 

gazowych, energetycznych, telekomunikacyjnych i innych (po uzupełnieniu o warstwę tech
nicznego uzbrojenia terenu), 

- wspomaganie ostatecznej edycji konkretnych decyzji poprzez zastosowanie odpowied
nich formularzy z jednoczesną możliwością ich archiwizowania, przeglądania i drukowania. 

Podstawowe korzyści z zastosowania systemu: 

- uzyskiwanie wszelkich niezbędnych informacji z jednego stanowiska pracy, 
- ujednolicone i uporządkowane działania administracyjne, · 
- pozyskiwanie niezbędnych informacji, ich przetwarzanie i analizowanie pod kątem 

konkretnej sprawy jest szybkie i bezbłędne, 
- pomijany jest czasochłonny obieg dokumentów pomiędzy pracownikami, oddziałami, 

wydziałami, 
- możliwe, szybkie zapoznanie się z całością działań inwestycyjnych na danym terenie, 
- skrócony do minimum czas obslugi osoby zainteresowanej zebraniem informacji. 

Wydział Inżynierii Miejskiej - współpraca przy powstawaniu numerycznej mapy tema
tycznej ulic (metrykalizacja). 

Właściwe zarządzanie ulicami miejskimi, organizacja ruchu w mieście wymaga dostępu 
do wielu informacji. Szybki i bezpośredni dostęp do takiej bazy danych jest konieczny w 
ustaleniach: 

- przebiegu dróg, 
- łącznej powierzchni dróg, 
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- rodzajów nawierzchni, 
- umiejscowienia budynków, 
- wjazdów do posesji, 
- umiejscowienia znaków drogowych, 
- sygnalizacji świetlnej, 
- torowisk tramwajowych, 
- tras autobusowych, 
- przejść dla pieszych. 
Tradycyjne metody pozyskiwania i przetwarzania informacji (mapy tradycyjne, ręcznie 

sporządzane rejestry, zestawienia i wykazy) są niewystarczające i mało efektywne głównie 
z uwagi na olbrzymią ilość tych informacji. Niewystarczająca (jak wykazała dotychczasowa 
praktyka) okazała się sama komputerowa baza tekstowa gromadząca informacje o drogach 
(zgodnie z obowiązującymi przepisami), ponieważ uzyskanie wielu informacji wymagało 
przeprowadzania żmudnych analiz. Jednocześnie sam tekst, nawet najbardziej 
szczegółowy, nie może stanowić wystarczającej pomocy przy organizacji ruchu. Tutaj sam 
charakter pracy wymaga dostępu do mapy. Właśnie tą koniecznością kierowano się przy 
rozpoczęciu prac - w IV kwartale 1993 r. - nad Numeryczną Mapą Tematyczną Ulic jako 
warstwą informacyjną SIT-u nałożoną na warstwę działek i naniesień kubaturowych. 

Tworzenie map ma zapewnić m.in.: 
- wprowadzenie nowych informacji, zmiany i usuwanie danych, 
- archiwum i zabezpieczanie danych, 
- wyszukiwanie informacji wg zadanych kryteriów, 
- generowanie zestawień zbiorczych, 
- wydruki użytkowe. 
Korzyści wynikające z powstałej Numerycznej Mapy Tematycznej Ulic: 
- umożliwienie użytkownikom pracy bezpośrednio z mapą bez konieczności przekłada

nia treści baz tekstowych na ich obraz w terenie, 
- uporządkowanie, podniesienie jakości i zmniejszenie pracochłonności prowadzenia 

ewidencji, 
-łatwość przeglądania informacji oraz sporządzania zestawień, a przez to udostępniania 

informacji większej grupie zainteresowanych, 
- obiektywizacja procesów oceny stanu ulic oraz pracy służb drogowych. 

Wydział Geodezji i Gospodarki Gruntami - współpraca przy połączeniu zawartości 
baz informacyjnych z mapą numeryczną i nadanie wspólnych identyfikatorów. 

Przypomnijmy, że sprawnie funkcjonujące bazy danych o dzierżawach i wieczystym 
użytkowaniu wdrożone przez informatyków pozwoliły na uporządkowanie tych spraw, które 
Zarząd Miasta otrzymał w niezaprzeczalnym bałaganie organizacyjnym, z brakiem informa
cji o terenie i o budynkach. 

Sprawdzone bazy danych, przepływ szybkiej informacji przyczynił się do znacznego 
powiększenia budżetu miasta. 

Obecnie trwa ujednolicenie zawartości informacyjnej baz z mapą numeryczną i 
nadawanie wspólnych identyfikatorów. 

Zadania na najbliższą przyszłość 

Z chwilą uzyskania mapy numerycznej w zakresie warstw działek i naniesień kubaturo
wych na obszarze całego miasta, możliwe będzie rozpoczęcie budowania następujących 
warstw informacyjnych. 

1. W 1994 r. będzie kontynuowana praca nad mapą tematyczną ulic (koordynacja infor
macji w dzielnicach: Górna i Bałuty w zakresie wszystkich ulic - dotychczas zlecono 
miejskie), a następnie powiązanie z mapą numeryczną dzielnic: Polesie i Widzew, które 
już opracowano w innej technologii. 
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2. Na wybranym obszarze 2-3 obrębów planowane jest dokonanie powiązania 
naniesień kubaturowych z bazą tekstową „ewidencji budynków", zawierających informacje 
potrzebne w systemie SIT. Dane zostaną pozyskane częściowo z istniejących baz, 
częściowo będą musiały być wprowadzone „ręcznie" . Ta baza danych zostanie 
przekazana wraz z obsługującą aplikacją do odpowiednich komórek Wydziału Budynków i 
Wydziału Lokalowego, gdzie będzie uzupełniana i aktualizowana. Informacje zawarte w 
ewidencji budynków będą bardzo przydatne we właściwym zarządzaniu miastem, w 
określeniu i taksacji nieruchomości oraz w uporządkowaniu spraw podatkowych. 

3. Realizacja w 1994 r. bardzo ważnej warstwy informacyjnej, jest informacja dotycząca 
uzbrojenia technicznego terenu (warstwa UTI) - przebiegu instalacji podziemnych w tej 
części informacji, za którą odpowiedzialne są służby geodezyjne i która byłaby podstawą 
do dołączenia informacji branżowych . Obecnie opracowywany jest „ biznesplan", w którym 
określone będą koszty realizacji UTT, w rozbiciu na poszczególne branże (gestorów sieci). 
W zależności od tego, w jakim stopniu gestorzy sieci, po zapoznaniu się z warunkami 
finansowymi, będą chcieli włączyć się w realizację planu UTT, w takim stopniu Oddział SIT 
włączy się w koordynację tej warstwy z mapą numeryczną. 

4. Równie ważnym problemem dla SIT-u , to dostęp do informacji zawartych w księgach 
wieczystych. Istnieje około 150 tys. ksiąg wieczystych i zbiorów dokumentów w Łodzi. 
Opanowanie tego materiału bez komputeryzacji Sądu jest praktycznie niemożliwe. Zarówno 
XX Wydział Ksiąg Wieczystych Sądu , jak i instytucje zainteresowane informacją KW, np. 
banki i urzędy , zdają sobie sprawę z takiej konieczności. Planuje się, po rozpoznaniu 
rynku oprogramowania, zorganizowanie na początku 1994 r. pokazu programów z 
udziałem przedstawicieli zainteresowanych stron. Sprawą otwartą jest kwestia udziału w 
kosztach związanych ze sprzętem i zakupem oprogramowania systemowego, 
narzędziowego i odpowiednich aplikacji tematycznych. Niezbędna jest jednak koordynacja 
ze strony Oddziału SIT w celu zapewnienia połączenia informacji ksiąg wieczystych z 
Systemem Informacji o Terenie - jako całością. 



Kronika m. łodzi, 1994, z. 2 

Włodzimierz Tomaszewski* 

GOSPODARKA NIERUCHOMOŚCIAMI NA TERENIE ŁODZI (1990-1994) 

W lipcu 1990 r. przystąpiono do realizowania deklaracji programowych Łódzkiego 
Porozumienia Obywatelskiego, w której jednoznacznie przyjęto cel racjonalnej gospodarki 
mieniem komunalnym, pozyskiwania nowych mieszkań, stworzenia odpowiednich korzyst
nych warunków do wykupu lokali. Akcentowano dążenie do zapewnienia każdemu 
możliwości posiadania choćby cząstki miasta oraz poszanowania własności . 

Należało więc podjąć trudne problemy: uporządkowania komunistycznego bałaganu 
czterdziestu pięciu lat, stworzenia systemu podstawowego, jednoznacznego zapisu praw 
własnościowych. Te zadania w strukturze nowego Urzędu Miasta zostały wpisane do 
wykonania w ramach utworzonego Wydziału Geodezji i Gospodarki Gruntami, pełniącego 
służebną rolę wobec miasta i jego mieszkańców. 

Określenie panującego bałaganu nie jest przesadą! Przecież wszystko było własnością 
„wspólną", a więc nie przejmowano się dotąd zapisami prawa własności w księgach 
wieczystych. Prowadzono natomiast tzw. „ewidencję gruntów i budynków" , czyli w 
założeniu rejestrację faktycznego stanu wykorzystania gruntu. Niestety do tak prowadzonej 
ewidencji nie można mieć zaufania, gdyż ponad 50% - to nieaktualna informacja o 
budynkach. Było więc oczywiste i jasne, że doprowadzenie do porządku jednoznaczności 
zapisów w księgach wiczystych z faktycznym stanem prawnym nieruchomości jest sprawą 
podstawową. Stąd: oddział regulacji stanów prawnych - z olbrzymią ilością spraw do ich 
załatwienia. 

Powstawały olbrzymie zaległości w wykonywaniu obowiązków urzędu wobec mieszkań
ców. Nie chodzi tu o statystycznie uzasadnione jednostkowe przypadki. Przy sprzedaży 
mieszkań komunalnych było ok. 3000 spraw nie zakończonych , w tym wiele rozpoczętych 
już 1987 r. Ze względu na bardzo wysoką inflację w tym okresie (skokowe podwyższanie 
wartości mieszkania), wpływało dużo skarg na pracę poprzedniego wydziału . 

Zarząd Miasta zobowiązał się do możliwie najszybszego uporządkowania tych zaległo
ści i zaproponowania jasnej, czytelnej oraz opłacalnej dla mieszkańców i budżetu gminy 
formuły prywatyzacji mieszkań komunalnych. Dzięki bardzo intensywnej pracy wielu osób, 
do czerwca 1991 r. podpisano 3200 aktów notarialnych, co praktycznie zlikwidowało 
narosłe zaległości. 

Prezydent Miasta był głównym inicjatorem nowego programu mieszkaniowego -
„Własne mieszkanie" . Mobilizował do kompletnego zebrania materiału i opracowania 
planu. 

Jesienią 1991 r. zaproponowano Radzie Miejskiej znowelizowany projekt uchwały doty
czący zasad sprzedaży mieszkań komunalnych na rzecz ich najemców - program „Własne 

mieszkanie". 
Główne zalety tego programu to: 
- umożliwienie tysiącom rodzin zdobycia statusu właścicieli dotychczas wynajmowanych 

mieszkań , 
- prawo swobodnego dysponowania kupionym lokalem, 

• Opracowanie przygotowane na podstawie materiałów dostarczonych przez Wojciecha Dyakowskiego - dyrekto
ra Wydziału Geodezji i Gospodarki Gruntami Urzędu Miasta. 
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- bardzo korzystne zasady finansowe prowadzonych transakcji (30% rabatu przy jedno
razowej wpłacie lub 5-10% stopa przy sprzedaży ratalnej), 

- stosunkowo szybki (3 miesiące) czas załatwiania. 
Zasady programu zostały jasno przedstawione w pierwszym kolorowym folderze 

wydanym przez Zarząd Miasta. W sposób komunikatywny starano się dotrzeć do każdego 
zainteresowanego nową formą posiadania mieszkania. Potwierdzeniem słuszności 

przyjętego rozwiązania jest masowy napływ wniosków o wykup mieszkania: o ile w całym 
1991 r. zawarto 1609 aktów notarialnych kupna mieszkania, o tyle już w pierwszych 
czterech miesiącach 1992 r. wpłynęło 1697 wniosków. 

Przedstawiając - i program - i realizację zadań z zakresu wprowadzanych zasad pry
watyzacji w dziedzinie gospodarki nieruchomościami i gruntami warto przypomnieć słowa 
Prezydenta wypowiedziane na jednym ze spotkań z radnymi: 

„„,Mówiąc - prywatyzacja - mówimy każdy łodzianin powinien fizycznie posiadać 
cząstkę tego miasta„. i my to robimy. Oferujemy łodzianom mieszkanie i kawałek gruntu 
pod nim i to jest ta rewolucja świadomości, którą musimy przeprowadzić, jeśli chcemy w 
ogóle wybrnąć z zaścianków komunistycznego myślenia. To wyróżnia nasz program od 
innych, program, który wybrany przez łodzian konsekwentnie realizujemy"„. • 

Realizowany program Zarządu pn. „ Własne mieszkanie" stworzył szansę prze
chodzenia lokatorów mieszkań w rolę ich właścicieli. 

Związek Miast Polskich docenił ten projekt, honorując go wyróżnieniem w konkursie 
„ Innowacje w miastach" - w 1992 r. Ponadto wiele miast zwróciło się z prośbą o 
umożliwienie wykorzystania łódzkich doświadczeń, w inicjowaniu ruchu zamiany mieszkań. 

Kolejną - bardzo ważną w odczuciu mieszkańców - sprawą były zasady określające 
sposób otrzymywania gruntów komunalnych. Nie mogło się to odbywać na bliżej nie 
określonej zasadzie uznaniowości jakiejś „komisji''. Potrzebna była inna zasada - prosta, 
czytelna i uniemożliwiająca jakiekolwiek odstępstwa od prawa. 

Oczywiście chodzi o przetarg. Projekt odpowiedniej uchwały przedstawiono Radzie 
Miejskiej już jesienią ~ 990 r. Opracowane - wspólnie z Komisją Planu Przestrzennego, 
Architektury i Budownictwa Rady Miejskiej - zasady obejmowały nie tylko uwzględnione w 
Ustawie o gospodarce gruntami i wywłaszczaniu nieruchomości formy sprzedaży wieczys
tego użytkowania ale również nowe formy dzierżawy. Efektem przejęcia i ścisłej realizacji 
zasady przetargu jest to, że w okresie tej kadencji Rady Miejskiej nie ma żadnych istot
nych zastrzeżeń co do przekazywania jakiejś nieruchomości. A przetargów jest dużo -
średnio 2 w tygodniu. 

Wspomniane wcześniej wprowadzenie zasady przetargu przy ustalaniu dzierżaw było 

konsekwencją uporządkowania całkowitej niejasności dawniejszych „procedur''. Zajmowały 
się tym bez prawnych podstaw Rejony Obsługi Mieszkańców. Decyzją Zarządu Miasta 
Wydział Architektury został zobowiązany do przejęcia i dalszego prowadzenia wszystkich 
umów dzierżaw z terenu miasta. 

Uporządkowanie tych spraw było bardzo trudne - wiązalo się z dokładną analizą doku
mentacji każdej umowy (ok. 2500). Proces ten praktycznie trwa do tej pory, gdyż w wyniku 
kontroli terenowej ciągle ujawniane są przypadki bezumownego korzystania z gruntów 
miasta. 

W mijającej kadencji samorządu trwały prace nad projektem ustaw o opłatach adia
cenckich. Rada Miejska - jako jedna z pierwszych w kraju - podjęła uchwałę w tej spra
wie. 

Wprowadzenie opłat adiacenckich dotyczy uczestnictwa właścicieli gruntów w kosztach 
budowy urządzeń komunalnych, energetycznych i gazowych. Znaczna część infrastruktury 
technicznej na terenie miasta jest budowana z inicjatyw społecznych. Podjęcie uchwały ma 
na celu wsparcie tych inicjatyw. Jest to możliwe dzięki prawnemu uregulowaniu spraw par
tycypacji w budowie dróg, wodociągów, sieci kanalizacyjnej, linii energetycznych lub 
ciepłowniczych, gazociągów. 

* Z wypowiedzi Prezydenta Miasta na Sesji Rady Miejskiej 15 stycznia 1993 r. 
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Trwa ciągły proces regulowania stanów prawnych nieruchomości stanowiących 
własność miasta. Przypomnijmy, że nieruchomości stanowiące własność Skarbu Państwa 
przeszły na mocy ustawy z 1 O maja 1990 r. oraz na mocy ustawy o samorządach - na 
rzecz miasta. Powstała więc potrzeba uporządkowania tych systemów prawnych i stanów 
prawnych spółdzielni mieszkaniowych. 

Jest jeszcze jeden bardzo ważny obszar prowadzonych spraw. Dotyczą one ustalenia 
wartości gruntów i budynków. Otóż w chwili powstania samorządu obowiązywała jed
nakowa cena dla wszystkich działek - bez znaczenia ich położenia: czy znajdowały się 
one przy ul. Piotrkowskiej, czy na obrzeżach miasta. Był to oczywisty absurd, relikt epoki 
komunizmu - w której panowała zasada „wszystkojedności" nie tylko w tej zresztą 
dziedzinie. 

Zaproponowano wprowadzenie stref o zbliżonej wartości gruntu. Przyjęta już w grudniu 
1990 r. przez Radę Miejską uchwała, dokonała podziału Łodzi na cztery strefy. Była to 
pierwsza w Polsce próba usystematyzowania cen grun,tów. Została wysoko oceniona przez 
wizytującą nasze miasto wiosną 1991 r. misję Banku Swiatowego. 

Prace nad możliwie najlepszym modelem takiego systemu prowadzone są ciągle. 
W 1992 r. na podstawie nowego projektu planu zagospodarowania przestrzennego 
wprowadzono podział miasta na trzynaście stref. Uwzględniono również metodę doboru 
danych do nowego modelu. . 

Opracowanie wspomnianych zagadnień zrodziło konieczność powstania jednorodnego 
systemu informatycznego obejmującego swym działaniem całe miasto. System taki powstał 
i jest konsekwencją działań władz miasta w dążeniu do jednoznacznych ustaleń prawnych, 
szybkiego przepływu informacji oraz do racjonalnej gospodarki terenami. Znalazło to wyraz 
w umowie zawartej w 1991 r. pomiędzy Głównym Geodetą Kraju, Wojewodą i Prezyden
tem Łodzi o wprowadzeniu Systemu Informacji o Terenie (Sil). 

Zaczęto wprowadzać dane do zbiorów numerycznych. W pierwszej kolejności dotyczyło 
to wieczystych użytkowników gruntów (około 27 OOO podmiotów), następnie dzierżawców 
(około 6500 umów), a obecnie całej sfery księgowości. 

Istotna jest informacja, że w lipcu 1990 r. w wyposażeniu wydziału nie było ani jed
nego komputera! Obecnie natomiast jest sieć składająca się z dwóch serwerów o pojem
ności 700 MB oraz 45 stanowisk roboczych. 

,Od początku istnienia samorządu zdawano sobie sprawę z konieczności prowadzenia 
ewidencji gruntów i budynków. Uważano również, że najkorzystniejszym byłoby prowadze
nie takiego zbioru przez miasto. Z różnych powodów - dopiero tzw. „program pilotażowy" 
spełni oczekiwania. Od 1994 r. przekazano gminie prowadzenie całego zasobu geodezyj
no-kartograficznego. 
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Rys. 2. Wzrost napływających podań dotyczących spraw nieruchomości 
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Wprowadzenie systemu informacji to ułatwienie mieszkańcom Łodzi uzyskiwania 
możliwie aktualnych danych o nieruchomościach z całego terenu miasta. W budynku przy 
ul. Tuwima 28 planuje się otwarcie CENTRUM MAJĄ TK OWEGO obejmującego swoim 
zakresem także dane ze wspomnianego zasobu geodezyjnego i z ksiąg wieczystych. 
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Rys. 3. Wzrost dochodów miasta (w miliardach zł) 

Jest to ciągłość doskonalenia systemu informacji, wdrożenia jednego z pierwszych w 
Polsce systemu pozwalającego na efektywne wykorzystanie własnego majątku miasta. 

Podczas trwania tej kadencji samorządu starano się odpowiadać ogromnym potrzebom 
mieszkańców. Systematycznie wzrastała liczba składanych podań w sprawach gospodarki 
nieruchomościami. Do samego Wydziału Geodezji i Gospodarki Gruntami UMŁ w 1990 r. 
wpłynęło ich około 6300, w 1991 r. - 10 OOO, w 1992 r. - 13 700, a w 1993 r. - 16 200. 
Właściwie prowadzona gospodarka przyniosła miastu znaczne dochody: w 1990 r. 
uzyskano 21 mld zł , w 1991 r. - 49 mld zł (około 5% dochodu miasta) i w 1993 r. -
ponad 168 mld zł . Dochody z majątku gminy realizowane w pozostałych jednostkach orga
nizacyjnych w 1993 r. wynosiły 145 mld zł. 

Godnym odnotowania jest fakt, że tak znaczny wzrost dochodów nastąpił przy prakty
cznie nie zmienianych od 1991 r. opłatach . 

Konsekwentnie realizowany program gospodarki przestrzen ią był także podstawą 
stworzenia mieszkańcom właściwych warunków w realizowaniu własnych planów budowni
ctwa jednorodzinnego. 

Trudno przedstawić wszystkie zagadnienia, którymi zajmowano się w minionych 4 la-
tach - to kilka tysięcy spraw. Od strony statystycznej przedstawia się to następująco : 

- opracowano projekty 1 OO uchwał Rady Miejskiej, 
- rozpatrzono około 40 tys. pism, 
- wykonano około 20 tys. badań ksiąg wieczystych, 
- założono około 5 tys. nowych ksiąg wieczystych, 
- sprzedano na rzecz najemców prawie 9,5 tys. mieszkań komunalnych (program 

„Własne mieszkanie"), 
- sprzedano w drodze przetargu 330 nowych lub wyremontowanych mieszkań komunal-

nych, 
- sprzedano lub oddano w wieczyste użytkowanie ponad 20 ha gruntów gminnych, 
- sprzedano najemcom 2000 garaży, 
- kupiono na rzecz gminy 21 działek o łącznej powierzchni 40 ha, 
- uwłaszczono 15 spółdzielni pracy, 
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- przygotowano pod względem prawnym i geodezyjnym około 30 ha gruntów dla 
budownictwa mieszkaniowego, 

- zawarto około 6,5 tys. umów dzierżaw terenów przeznaczonych na działalność hand-
lową, usługową, gospodarczą, garaże , parkingi oraz pod tereny zielone, 

- w przetargach zaoferowano mieszkańcom 400 miejsc pod dzierżawę na ww. cele, 
- nadano 1800 nowych numerów adresowych, 
- przeprowadzono 2000 kontroli wykorzystania gruntów miejskich. 
Przed końcem obecnej kadencji Rady Miejskiej ma jeszcze powstać czytelny schemat 

postępowania przy tzw. „skoncentrowanym budownictwie mieszkaniowym". W niedalekiej 
przyszłości powinien to być wiodący sposób realizacji nowych osiedli. Wzorem są tutaj 
rozwiązania niemieckie - uznawane za najlepsze. Niestety, obecne polskie przepisy prawne 
nie są spójne i daleko odbiegają od naszych potrzeb. 

Spraw do załatwienia jest jeszcze bardzo dużo - na kilka kadencji .Rady Miejskiej. 
Dotychczasowe działania skierowane byty na uporządkowanie spraw najpilniejszych dla 
miasta i jego mieszkańców (regulacja stanów prawnych nieruchomości, prywatyzacja 
mieszkań i gruntów komunalnych) oraz wytyczenie głównych kierunków dalszych prac 
(System Informacji o Terenie, kataster gruntów komunalnych) oraz wytyczenie głównych 
kierunków dalszych prac (System Informacji o Terenie, kataster gruntów, skoncentrowane 
budownictwo mieszkaniowe). 

Udało się udowodnić - zapomn ianą w komunizmie - starą, rzymską prawdę, że geo
dezja w połączeniu z gospodarką gruntami jest źródłem poważnych dochodów. 
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PORZĄDKOWANIE ŁÓDZKIEJ PRZESTRZENI (1990-1994) 

1. Plan ogólny zagospodarowania przestrzennego Łodzi 

Początki działalności obecnego Zarządu Miasta w sprawach urbanistycznych wynikały z 
ustaleń planu zagospodarowania przestrzennego województwa łódzkiego zatwierdzonego 
uchwałą nr V/31177 b. Rady Narodowej Miasta Łodzi z 28 marca 1977 r. i były kierunkiem 
rozwoju województwa do 1990 r. Plan ten uwzględniał przede wszystkim ustalenia prowa
dzonej ówcześnie centralnej polityki społeczno-gospodarczej. Dlatego właśnie jego 
poszczególne elementy nie mogły odpowiadać istotnym, nabrzmiałym potrzebom miasta, 
zmieniającym się warunkom. Założenia uwzględniały przede wszystkim: 

- oszacowanie zaludnienia, 
- „dalszy" odczuwalny wzrost standardu warunków pracy, życia i wypoczynku ludności, 
- utrzymanie przemysłowego charakteru województwa z dominacją przemysłu włókien-

niczego, 
- zapewnienie „dalszego" rozwoju województwa jako ważnego w kraju ośrodka oświaty, 

kultury i nauki, 
- „przyśpieszenie dalszej" modernizacji i przebudowy śródmieścia Łodzi, 
- wyznaczenie rejonów „dalszej" urbanizacji na kierunkach wschodnim i południowo-

-zachodnim. 
Plan ten ustalał ponadto podstawowe rejony inwestowania, głównie strefy gospodarki 

żywnościowej, wyznaczał rejony klimatyczno-wypoczynkowe, ustalał kierunki rozwoju komu
nikacji. 

Wymienione podstawy planu zagospodarowania województwa łódzkiego stanowiły 
przepis prawny z zakresu prawa miejscowego poprzez podjęcie przez b. Radę Narodową 
stosownej uchwały o zatwierdzeniu. Zatwierdzeniu podlegała część graficzna w skali 
1 :25 OOO oraz tekst planu. 

Z chwilą zmian polityczno-gospodarczych w kraju ten plan zagospodarowania obej
mujący przedstawione ustalenia był wyraźną przeszkodą w realizacji nowych kierunków 
rozwoju nie tylko miasta Łodzi w tworzących się warunkach gospodarki rynk0wej. 
Dlatego też uznano za konieczne szybkie opracowanie nowego planu zagospodarowania 
przestrzennego miasta w jego administracyjnych granicach z kompetencjami nowych władz 
samorządowych. 

Na wniosek Zarządu Miasta Rada Miejska w Łodzi podjęła uchwałę nr Vll/109/91 z 16 
stycznia 1991 r. zobowiązującą Prezydenta Miasta Łodzi do przedłożenia nowego planu 
ogólnego zagospodarowania przestrzennego miasta. 

Nowy plan zlecono do wykonania Pracowni Planu TUP-SARP przy Przedsiębiorstwie 
Zagospodarowania Miasta i Osiedli - „Teren" - po konkursie ofert. 

Na sesji Rady Miejskiej 1 O lipca 1991 r. przyjęto proponowany tok prac nad planem 

• Architekt Miasta. Opracowanie materiałów informacyjnych Wydziału Urbanistyki, Architektury i Budownictwa. 
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miasta. Zał;,że 1a tego planu zostały przyjęte przez Radę Miejską 4 marca 1992 r. 
uchwałą r XX 11/305/92. 

Zatwi ret ie założeń było poprzedzone trybem przewidzianym ustawą o planowaniu 
przestrzennym z 12 lipca 1984 r. (Dz. U. z 1989 r. nr 17, poz. 99), Zarządzeniem Ministra 
Gospodarki Przestrzennej i Budownictwa z 17 października 1988 r. (M.P. z 1988 r. nr 30, 
poz. 269) oraz ustawą o samorządzie terytorialnym z 8 marca 1990 r. (Dz.U. nr 16, poz. 
95). 

Po uwzględnieniu wszystkich przyjętych założeń został opracowany projekt planu 
ogólnego zagospodarowania miasta Łodzi, który po dwukrotnym wyłożeniu do publicznego 
wglądu został zatwierdzony na sesji Rady Miejskiej w Łodzi 2 czerwca 1993 r. (uchwała 
nr L Vll/491 /93). 

Przedmiotem nowego planu jest obszar gminy Łódź w granicach administra
cyjnych, podmiotem zaś samorząd lokalny i jego Rada Miejska. Plan jest prawem 
lokalnym stanowiącym normę prawną, która obejmuje ustalenia do prowadzenia 
przestrzennej polityki gminy miejskiej. 

Główne cele tego planu to Stworzenie warunków i określenie zasad dla inwestorów 
realizujących inwestycje. Sprawne, konsekwentne zarządzanie miastem, uruchomienie 
aktywnych źródeł dochodów z nieruchomości miejskich, podejmowanie przedsięwzięć sty
mulujących jego rozwój wymaga dokładnej wiedzy o majątku, którym się dysponuje i jak 
może być on wykorzystany. Potrzebna jest także przemyślana koncepcja zagospodarowa
nia przestrzennego miasta. Cele te są realizowane za pomocą instrumentów: 

proceduralnych - wykorzystanie planu do podejmowania decyzji administracyjnych dla 
użytkowników terenów; 

planistycznych - plan ogólny jest podstawą podejmowania przez Radę Miejską opra-
cowań dla poszczególnych terenów w postaci planów szczegółowych; 

prawnych - tworzenie aktów prawa lokalnego przez Radę Miejską na podstawie planu 
oraz 
działań inwestycyjnych - angażowanie środków finansowych w strategiczne inwestycje 

miejskie (imienny wykaz inwestycji); 
działań ekonomiczno-finansowych - stworzenie systemu podatkowego, opłat, 

kredytów; 
działań informacyjno-promujących - prowadzenie informacji o ustaleniach planu w 

celu pobudzania inicjatyw inwestycyjnych. 
Tak więc nowy, ogólny plan zagospodarowania przestrzennego miasta opracowany w 

nowej formule odpowiada warunkom rozwijającej się gospodarki rynkowej. Osiągnięcie 
satysfakcjonujących efektów zależy od konsekwentnej realizacji ustaleń tego planu, trak
towanie planowania przestrzennego jako procesu ciągłego z okresową oceną realizacji 
planu i konieczność jego aktualizacji i priorytetów polityki gospodarczej samorządu . 

Plan jest dostosowany do europejskich norm planowania przestrzennego i 
uwzględnia najbardziej żywotne interesy miasta. Jednym z jego zasadniczych rysów 
jest proekologiczna polityka przestrzenna, wykorzystująca aktualne warunki restruk
turyzacji łódzkiej gospodarki. 

Zapis ustaleń planu został wyróżniony nagrodą I stopnia Ministra Gospodarki 
Przestrzennej i Budownictwa. 

2. Plan zagospodarowania Lasu Łagiewnickiego wraz z otuliną 

Polityka przestrzenna prowadzona zgodnie z planem zagospodarowania przestrzennego 
województwa łódzkiego z 1977 r. i jej skutki zostały negatywnie ocenione przez samorząd 
oraz środowiska zainteresowane ochroną ekologiczną miasta. 

Szczegółowej krytyce poddano decyzję o zlokalizowaniu zwartych zespołów zabudowy 
mieszkaniowej jednorodzinnej w bezpośrednim sąsiedztwie Łodzi, np. Podklasztorze, 
Jaskółcza, Łagiewnicka I, li, Krysztalowa. Nasilona urbanizacja często także samowolna 
oraz pogarszanie ogólnego stanu środowiska w rejonie aglomeracji łódzkiej zagrażało 
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bytowi ekologicznemu Lasu Łagiewnickiego , będącego w Europie największym komunal
nym kompleksem leśnym. Odnowa jego wartości przyrodniczych to jedno z priorytetowych 
przedsięwzięć Zarządu Miasta, które są wdrażane kolejnymi decyzjami: 

- opracowania szczegółowego projektu zagospodarowania lasu wraz z otuliną , 
- opracowania projektu urządzenia tegoż lasu, uwzględniającego prawidłowości gospo-

darki leśnej. 
- przejęcia bezpośredniego zarządu nad lasami komunalnymi i ich utrzymania 

(Kompleks Lasu Łagiewnickiego to jeszcze przedwojenna własność miasta). 
W połowie 1991 r. podjęto równolegle z pracami nad planem ogólnym Łodzi - prace 

nad planem zagospodarowanią Lasu Łagiewnickiego wraz z otuliną. Wykonanie tych zadań 
należy do Wydziału Ochrony Srodowiska UMŁ oraz do Architekta Miasta. 

Niezwłoczne rozpoczęcie tych prac zaznaczyła Rada Miejska w uchwale nr XXXllł/ 
/320/92 z 18 marca 1992 r„ uzasadniając koniecznością bezwzględnej ochrony walorów 
ekologicznych i krajobrazowych Lasu Łagiewnickiego. 

W wyniku konkursu ofert wybrano zespół pod kierownictwem architekta Mirosława 
Wiśniewskiego na autora tego planu. 

Planem objęto teren w granicach miasta Łodzi. Ponieważ funkcja życiowa lasu obejmu
je tereny gmin ościennych działania uzupełniano porozumieniem międzygminnym 
dotyczącym koordynacji i uzgodnień oraz realizacji planu zagospodarowania lasu i jego 
strefy życiowej (uchwała nr XLVll/440/92 z 30 grudnia 1992 r.). 

Prowadzone w 1992 r. prace nad założeniami planu obejmowały : 
- uzgodnienia z gminami ościennymi , 
- uzgodnienia z instytucjami samorządowymi i państwowymi , 
- wyłożenie projektu planu do publicznego wglądu , 
- zbieranie i opiniowanie wniosków i postulatów ludności. 
Uchwalone przez Radę Miejską założenia planu ze względu na rozstrzygnięcie nadzor

cze Wojewody Łódzkiego z 7 czerwca 1993 r„ po opracowaniu wariantowym - wyłożono 
ponownie do publicznego wglądu w lipcu 1993 r. i zgodnie z obowiązującym trybem doko
nano powtórnych uzgodnień, opinii i rozpatrzenia zgłaszanych wniosków. 

Po zaopiniowaniu projektu założeń, przez poszczególne komisje Rady Miejskiej. 
zostanie on przedłożony do rozpatrzenia na sesji. 

Przyjęte założenia przez obecną Radę Miejską będą stanowiły podstawę do 
prowadzenia prac nad projektem planu zagospodarowania lasu a po jego uchwaleniu pod
stawę do dalszej realizacji założonych w planie celów polityki przestrzennej : 

- stworzenia warunków do wyodrębnienia terenu rezerwatu leśnego , 
- określenia zakresu inwestora dostosowanego do wymogów ekologicznych obszaru, 
- rozwoju infrastruktury technicznej, rozwiązań technicznych zagrażających środowisku 

naturalnemu, 
- wykluczania z tego terenu produkcji i działalności usługowej, 
- zachowania terenu lasu dla turystyki pieszej i rowerowej. 
- stworzenia warunków dla inwestycji rekreacyjnych w dalszym sąsiedztwie lasu, 
- wsparcia ze strony gminy działań rehabilitacyjnych krajobrazu kulturowego i przyrod-

niczego oraz wydobycia nowych wartości krajobrazowych. 

3. Skuteczna realizacja racjonalnej polityki urbanistycznej w Łodzi wymaga 
odpowiednich umocowań i zagwarantowań prawnych 

W tym celu desygnowani przez Zarząd Miasta przedstawiciele starają się poprzez Unię 
Metropolii Polskich oddziaływać na pracę komisji parlamentarnych nad nową ustawą o 
zagospodarowywaniu przestrzeni. Temu też służyły dwie konferencje służb architekto
nicznych zorganizowane z inicjatywy Łodzi w ramach Unii Miast Polskich: 

- w dniach 21-22 czerwca 1993 r. w Łodzi , 

- w dniu 28 lutego 1994 r. w Krakowie. 
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OBSZARY TOŻSAMOŚCI MIASTA 
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PLANOWANA STRUKTURA UKŁADU PRZESTRZENNEGO 

Legenda: - tereny przeznaczone pod urbanizację 
- centralna strefa usługowa 
- tereny zielone 
- granłce miasta 
- linie kolejowe 
- układ podstawowych ulic 

Planowana struktura przestrzenna miasta przyjęta została w planie zagospodarowania przestrzennego w oparciu o: 
- ukształtowany obecnie obszar przestrzenny, 
- ukształtowanie dalszego rozwoju z przewagą restrukturyzacji, 
- odstąpienie od znacznego rozwoju terytorialnego miasta, 
- powiązanie z procesami urbanistyzacyjnymi w skali aglomeracji łódzkiej. 
Planowana struktura przestrzenna miasta przyjęta w planie zagospodarowania przestrzennego tworzy warunki do: 
- wewnętrznej strukturalizacji układu poprzez wyodrębnienie jednostek strukturalnych pozwalających na prawidłową 
obsługę i funkcjonowanie miasta, 

- znacznej poprawy sytuacji zdrowotnej opierając strukturę miasta na zasadach ekorozwoju poprzez uwzględnienie 
jego otwarcia wschód-zachód, wyodrębnienie węzłowych obszarów zasilania ekologicznego wewnątrz miasta i w 
jego bezpośrednim sąsiedztwie oraz kształtowanie układu wewnętrznego systemu ekologicznego miasta, 

- zapewnienia możliwie najefektywniejszej obsługi komunikacyjnej i technicznej miasta dzięki zwartości jego układu 
i nawiązaniu do wymogów wynikających z warunków naturalnych, 

- rozwoju nowych form urbanizacji tak w dziedzinie mieszkalnictwa, jak i działalności gospodarczej. przy wykorzysta-
niu wartości i potencjałów stanu istniejącego, 

- efektywnego powiązania Łodzi z istniejącym i projektowanym krajowym systemem komunikacyjnym, 
Planowana struktura przestrzenna miasta stanowi podstawę do planowania rozwoju systemów infrastruktury obsługi 
miasta, wraz z prognozowanymi potencjałami zaludnienia i zatrudnienia do programów generalnych branż i dziedzin 
obsługi miasta. 



Kronika m. Łodzi, 1994, z. 2 

Piotr Biliński 

ŁÓDZKA INFORMACJA WIZUALNA 

Łódź jest drugim co do wielkości miastem w Polsce. Podlega obecnie dynamicznym 
przeobrażeniom zarówno społecznym jak i gospodarczym. Jest miastem przemysłowym, 
tradycyjnie opartym o przemysł włókienniczy, ale jest również jednym z największych w 
kraju ośrodków kultury i nauki. Posiada siedem wyższych uczelni, kilkanaście muzeów, 
operę, kilka teatrów, unikalne w skali kraju zabytki budownictwa XIX wiecznego. Jest 
terenem międzynarodowych imprez takich jak: Międzynarodowe Triennale Tkaniny, Między
narodowe Targi Odzieży, Dziewiarstwa i Wyrobów Skórzanych „ lnterfashion", · Łódzkie 
Spotkania Baletowe, Międzynarodowe Biennale Małych Form Graficznych oraz wiele 
innych. Wkrótce obok Łodzi będą przebiegały dwie magistrale europejskie. 

Tak wielka aglomeracja miejska powinna charakteryzować się między innymi 
przestrzennym ładem wizualnym obejmującym zarówno informację miejską jak i działania 
reklamowe. Informacja wizualna powinna być adresowana do stałych mieszkańców miasta 
oraz do wszystkich gości naszego miasta. Powinna spełniać warunki właściwego orien
towania w topografii miasta, prowadzenia do z zaplanowanych celów. 

Projekt informacji miejskiej 
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Skutkiem dynamicznego rozwoju naszego miasta jest coraz bardziej potęgujący się 
„szum informacyjny", wdzierający się w sposób niekontrolowany w życie zarówno miesz
kańców miasta jak i osób przyjezdnych. Fakt ten powoduje, że jesteśmy zdezorientowani, 
zagubieni i bezradni wobec miasta, jego przestrzeni i funkcji, nie wiemy jak się poruszać i 
trafić do wybranych miejsc. 

Bardzo słabo rozwinięta informacja wizualna jest dodatkowo zakłócona przez 
wszelkiego typu reklamę, która natrętnie ingeruje w poszczególne jej elementy. W efekcie 
zarówno jedna jak i druga stają się nieczytelne. Obecny stan informacji miejskiej można 
uznać za niezadowalający. Istniejące elementy informacyjne nie tworzą zwartego, czytel
nego systemu, przez co nie funkcjonują w skali miasta. Na terenie Łodzi można spotkać 
kilka kodów informacyjnych potęgujących chaos i dezinformację. Duże osiedla mieszka
niowe pozbawione są zupełnie informacji wizualnej. Skrzyżowania często nie mają tablic z 
nazwami ulic ani innej informacji orientacyjnej. Brak jest informacji na dworcach PKP i 
PKS, podróżni często skazani są wyłącznie na taksówkę. Brak jest właściwej informacji o 
kulturze, zabytkach, muzeach. To wszystko powoduje, że miasto wydaje się mało ciekawe 
i zaniedbane. 

Z inicjatywy Zarządu Miasta Łodzi powstał w Państwowej Wyższej Szkole Sztuk 
Plastycznych projekt systemu miejskiej informacji wizualnej, który został przyjęty uchwałą 
Rady Miejskiej w Łodzi. 

Przyjęte jako obowiązujące wzory tablic mają za zadanie wyeliminowanie istniejącego 
chaosu informacyjnego (w Łodzi np. funkcjonuje obecnie kilka wzorów tablic z numerem 
domów o całkowicie różnej grafice) oraz ułatwienie mieszkańcom i gościom naszego mias
ta poruszania się po nim. 

Najistotniejszą cechą charakteryzującą cały system informacji miejskiej jest kolor, krój 
liter oraz przyjęty moduł tablicy informacyjnej. Jako dominujący został wybrany kolor ama
rantowy (inaczej magenta), który jest kolorem nie występjącym ani w naturalnym krajobra
zie, ani w żadnym istniejącym systemie informacyjnym. Jest to kolor świetlisty , dobrze 
widoczny, dający się doskonale i kontrastowo zestawić z czernią i bielą. Jako kolory 
uzupełniające zostały wybrane dwa rodzaje szarości dla podkreślenia elementów bar
wnych, oraz czerń i biel. 

Pierwszym elementem nowego systemu informacji będą tablice informujące o prze
kroczeniu granicy miasta. Będą one ażurowymi formami rzeźbiarsko-graficznymi zawiera
jącymi znak graficzny miasta oraz jego nazwę . 

Przy wjazdach do miasta, na parkingach, przy ważnych węzłach komunikacyjnych, a 
także przy dworcach kolejowych i autobusowych staną plansze z planem miasta, z ozna
czonymi ważniejszymi obiektami, numerami telefonów służb miejskich itp. 

Dla pieszych i zmotoryzowanych przewidziane są tablice informacyjne w formie dro
gowskazów i kierunkowskazów, wskazujące drogę do obiektów użyteczności publicznej, 
osiedli mieszkaniowych, najbliższych telefonów itp. 

Zamykającym elementem systemu miejskiej informacji wizualnej są tablice z nazwami 
ulic i numerami domów. 

Nowe, amarantowe tablice będą charakteryzowały się dużą czytelnością, a pojawią się 
w pierwszej kolejności tam, gdzie powstają nowe ulice i w przypadku zmiany nazwy 
starych. 

Wprowadzaniu jednolitych zasad obowiązujących w mieście i dotyczących informacji 
wizualnej powinien jednocześnie towarzyszyć proces stopniowego porządkowania niskoor
dynowanych działań reklamowych występujących w przestrzeni miejskiej. Dotyczy to 
zwłaszcza tzw. „ reklam wolnostojących" umieszczanych bezpośrednio na gruntach oraz 
różnych konstrukcji reklamowych w ŚródmiejskiejStrefie Ścisłej Ochrony Konserwatorskiej . 
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Jadwiga Miszczak* 

NADZÓR URBANISTYCZNO-BUDOWLANY (1990-1994) 

27 sierpnia 1990 r. zostało w Łodzi podpisane Porozumienie pomiędzy Kierownikiem 
Urzędu Rejonowego a Prezydentem Miasta, powierzające organom gminy prowadzenie 
określonego zakresu spraw wynikających z ustawy Prawo budowlane. 

Na tej podstawie gminne służby nadzoru budowlanego przystąpiły do pracy, którą od 
początku gmina zmuszana była dofinansowywać, gdyż administracja rządowa nie przekazy
wała wystarczających środków na realizację powierzonego zadania. Interes miasta był tu 
jednak sprawą ważniejszą. 

Podstawą działania było stare Prawo budowlane i dawne przepisy wykonawcze, a na 
drugim biegunie diametralnie zmieniona od dotychczasowej rzeczywistość społeczno

-gospodarcza. 
Od czasu wejścia w życie obowiązującej ustawy z dnia 24 października 1974 r. -

- Prawo budowlane - upłynęło 19 lat. Nie jest to okres długi, jak na akt normatywny tej 
rangi i zakres objęty jego regulacją, lecz praktyka dowiodła, że wiele tych regulacji i 
rozwiązań nie sprawdziło się , a częste uzupełnianie i wprowadzane zmiany niekorzystnie 
wpływały na spójność i kompleksowość rozwiązań prawnych . Doświadczenia z jego 
stosowania ukształtowały opinię , że obecne prawo, a także organizacja organów 
pełniących nadzór budowlany nie pozwalają na dostatecznie efektywne: 

- działania na rzecz poprawy jakości projektów wykonawstwa budowlanego, nadzoru 
sprawowanego przez inwestora, 

- zwalczanie samowoli budowlanych, 
- rozwiązywanie problemów techniczno-budowlanych, szczególnie starej zabudowy 

regionalnej. 
Przyczyną nieskuteczności regulacji zawartych w aktualnie obowiązującej ustawie była 

nazbyt optymistyczna ocena stanu i sprawności instytucji uczestniczących w proce
sie inwestycyjnym, sformułowana na początku lat siedemdziesiątych , która legła u pod
staw zmian Prawa budowlanego z 1961 r. - uchwalonych przez Sejm w 1974 r. Procesowi 
pogorszenia jakości budownictwa sprzyjało także nadmierne rozluźnienie wymagań sta
wianych osobom wykonującym samodzielne funkcje techniczne w budownictwie (zniesienie 
instytucji uprawnień budowlanych uzyskiwanych w drodze egzaminu) oraz zniesienie 
państwowego nadzoru budowlanego, obejmującego w szczególności działalność 
inspekcyjną. 

Obowiązujące Prawo budowlane w wielu kwestiach nie zawiera kompleksowych 
rozwiązań prawnych. Prowadziło to do kon ieczności ustaleń o charakterze doraźnym , które 
nie zawsze zapewniają zgodne funkcjonowanie w pozostałych obszarach życia gospodar
czego (np. rozdźwięk z ustawą z dnia 23 grudnia 1988 r. o działalności gospodarczej). 

Do takich obszarów, nie w pełni uregulowanych, zaliczyć można: nadzór budowlany, 
nadzór inwestorski oraz nadzór autorski. Ponadto nie wszystkie przepisy Prawa bu
dowlanego są wystarczająco jasne i odpowiadają potrzebom społeczno-gospodarczym oraz 
mogą właściwie regulować pojawiające się nowe problemy i zjawiska w budownictwie. 

*Materiał został opracowany na podstawie informacji Wydziału Urbanistyki, Architektury i Budownictwa Urzędu 
Miasta Łodzi. 
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Wszystkie te względy oraz konieczność dostosowania regulacji prawnych z zakresu proce
su inwestycyjnego do zmian systemowych całego prawa spowodowały konieczność opra
cowania projektu nowej ustawy Prawo budowlane. 

Podobnie jak w przypadku prac nad ustawą o zagospodarowaniu przestrzennym, 
upełnomocnieni przez Zarząd Miasta przedstawiciele Łodzi starają się poprzez Unię Miast 
Polskich wpływać na proces tworzenia nowego Prawa budowlanego: organizując konferen
cje specjalistów, przygotowując stosowne opinie, uczestnicząc w posiedzeniach komisji sej
mowych. 

Jednakże łódzkiemu nadzorowi budowlanemu przyszło działać na obszarze największej 
gminy w Posce, której zasoby mieszkaniowe obciążone są szczególnymi zaległościami -
- na podstawie dotychczasowych, niedoskonałych przepisów prawnych. Pamiętać należy, 
że większość domów mieszkalnych, którymi zarządza gmina zostało wzniesionych na 
początku bieżącego stulecia, czyli w okresie burzliwego rozwoju Łodzi oraz w okresie 
międzywojennym . Bardzo często obiekty te pomyślane były jako bieda-domy, co 
przesądziło o ich ubogiej funkcji i niedostatecznym poziomie technicznym; są to w wielu 
wypadkach domy nie podpiwniczone, są nie posadowione na fundamentach, o niedostate
cznej izolacyjności termicznej ścian (przemarzające), nie posiadające odpowiednich izolacji 
przeciwwilgociowych, a więc z natury rzeczy podatne na korozję biologiczną. Stare domy 
mają w większości drewniane konstrukcje stropów, klatek schodowych, poddaszy i 
dachów, przy czym jakość zastosowanego budulca bardzo często pozostawia wiele do 
życzenia. 

Śródmieście Łodzi to gęsta zabudowa najczęściej trzy-, czterokondygnacyjna, charak
teryzująca się układem : front i oficyny. Występują tu charakterystyczne podwórka-studnie, 
ciasnota, niedoświetlenie . O ile segmenty frontowe przedstawiają sobą jeszcze jakieś walo
ry techniczno-użytkowe (bywa, że są tu fasady o wysokich wartościach konserwatorskich), 
o tyle oficyny charakteryzuje najczęściej dysft,mkcja i brzydota. Bardzo często w domach 
tych brak jest wyposażenia w WC i łazienki, przeważa tradycyjne ogrzewanie - piece 
węglowe. Równie niską jakość przedstawia sobą zabudowa pozaśródmiejska, najczęściej 
parterowa, o nietrwałej konstrukcji, niefunkcjonalna, bywa również, że nie wyposażona w 
wodę i kanalizację. Tak opisany zasób mieszkaniowy stanowi w przeważającej mierze mie
nie komunalne i nie trzeba dodawać, jakie niesie z sobą problemy, zwłaszcza finansowe 
związane z jego utrzymaniem. 

45-letni okres gospodarki scentralizowanej oznaczał w przypadku Łodzi absolutnie 
ekstensywną gospodarkę zasobami mieszkaniowymi. Permanentny brak środków na 
bieżącą renowację i remonty doprowadził te zasoby do stanu drastycznej dekapitalizacji, 
do takiego stopnia, że aktualnie ratowanie wielu obiektów jest niemożliwe choćby z uwagi 
na całkowitą nieopłacalność. 

Obecne władze miasta próbują na miarę oczywiście możliwości budżetowych, odwrócić 
tę złą tendencję poprzez wdrożenie w strategii rozwoju miasta programu metodycznej 
rewitalizacji starej zabudowy. Do jednego z zadań nadzoru budowlanego należy między 
innymi obserwacja stanu technicznego obiektów, wskazywanie zagrożeń oraz wypra
cowywanie wspólnie z wydziałami odpowiedzialnymi za gospodarkę zasobami decyzji w 
ramach programu rewitalizacji miasta. 

W sprawie zjawiska samowoli budowlanych stwierdzić należy , że zarówno ich dolegli
wość jak i skala nie jest niczym wyjątkowym w naszym mieście . Z informacji posiadanych 
przez Wydział Urbanistyki, Architektury i Budownictwa wynika, że z podobnymi problemami 
borykają się gminy warszawskie (na znacznie większą skalę) oraz inne gminy 
wielkomiejskie. W sposób wyrażny daje o sobie znać z jednej strony niedoskonałość 
instrumentów prawnych, zwłaszcza w odniesieniu do przepisów karnych, z drugiej zaś 

daleko posunięta liberyzacja innych przepisów prawa, np. o prowadzeniu działalności 
gospodarczej. 

Sądzić należy, że sygnały pochodzące od państwowych służb nadzoru budowlanego 
skłoniły poprzedni rząd do włączenia tych zagadnień do programu pilotażowego, co 
skutkować miało przejęciem kompletu tych spraw przez organa gminy. Wydaje się, że jest 
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to tendencja słuszna, przybliża bowiem władzom samorządowym i daje im bezpośrednio 
do ręki uprawnienia administracyjne wobec zjawisk w tejże gminie występujących. 

Oczywiście sytuacja taka stawia przed organami nadzoru w gminie znacznie szersze 
zadania. Poza rozszerzeniem swych kompetencji o postępowanie karne i egzekucyjne 
powstaje konieczność zreorganizowania służb nadzoru oraz zmiana filozofii ich działania. 
Wydaje się, że przede wszystkim należy wzmóc działania prewencyjne ze strony tych 
służb . Wiele samowoli budowlanych jest popełnianych. nieświadomie, na skutek niewiedzy, 
niedostatecznie dobrej pracy nadzoru inwestorskiego i osób odpowiedzialnych za realizację 
robót. Wykroczeń tych w wielu wypadkach dałoby się uniknąć, gdyby nadzór budowlany w 
odpowiednim momencie - np. w początkowym stadium - budowy wizytował ją, zwracając 
uwagę inwestorowi na przepisy Prawa budowlanego. 

Wniosek z tego jest oczywiście taki , że należy w sposób zasadniczy zwiększyć mobil
ność tych służb poprzez ciągłe penetrowanie terenów, zwłaszcza tych o intensywnym 
inwestowaniu. Jest sprawą bezsporną, że im większy zasób informacji posiadają inspek
torzy o kontrolowanym przez siebie rejonie miasta, tym mniejsze prawdopodobieństwo 
łamania przepisów budowlanych. Właściwą okazała się akcja lustracyjna rejonu Lasu 
Łagiewnickiego i jego otuliny. 

Dzielnica 

Bałuty 

Górna 

Polesie 

Śródmieście 

Widzew 

Ogółem 

W wyniku tych działań: 
- na Bałutach 

Samowole budowlane 

Samowole 

Rok stwierdzone 

1992 218 

1993 117 

1992 26 

1993 95 

1992 163 

1993 134 

1992 55 

1993 74 

1992 81 

1993 126 

1992 543 

1993 546 

Tabela1 

Wszczęte 

postępowanie 

adm. 

163 

132 

26 

95 

161 

124 

55 

74 

81 

126 

486 

551 

skontrolowano 1249 działek ujawntaJąc 136 przypadków samowoli , wobec których 
wszczęto postępowanie administracyjne, 

- na Widzewie 
skontrolowano 116 działek ujawniając 19 przypadków samowoli , wobec których 

wszczęto postępowanie administracyjne 
Akcja ta przede wszystkim uzmysłowiła rozmiary zjawiska istniejącej samowoli 

budowlanej. Podobne akcje lustracyjne wydają się absolutnie celowe. Zatem służby nad
zoru budowlanego zaplanowały na początek 1994 r. (styczeń , luty) podobną lustrację , 
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Tabela2 
Dane dotyczące rutynowych działań nadzoru budowlanego w 1993 r. 

Lp. Bałuty Górna Polesie Śródmie- Widzew Oddział Razem 
ście Nadzoru 

Budow. 

1 2 3 4 5 6 7 8 9 

1 Przyjmowanie zgłoszeń 

o rozbiórce obiektu budowlanego 20 25 8 7 3 1 64 

2 Wstrzymywanie robót budowlanych 23 10 7 2 15 7 64 

3 Wydawanie decyzji o nakazie 

rozbiórki 13 28 38 - 5 43 127 

4 Wydawanie decyzji o nakazie 

rozbiórki łub przejęcie na własność 

państwa obiektów budowlanych i ich 

części będących w budowie łub 

budowanych niezgodnie z przepisami 

obowiązującymi w okresie ich budowy - - - - - - -

5 Odraczanie wykonania przymusowej 

rozbiórki obiektu budowlanego - - 36 - - 4 40 

6 Wydawanie decyzji nakazującej 

wykonanie w oznaczonym terminie zmian 

łub przeróbek niezbędnych do 

doprowadzenia obiektu budowlanego 

do stanu zgodnego z przepisami 19 19 7 20 4 1 70 

7 Przyjmowanie zawiadomień o oddaniu 

obiektu budowlanego do użytku 148 85 60 8 - 72 373 

8 Wydawanie pozwolenia na 

użytkowanie obiektu budowlanego .42 30 101 9 14 7 203 

9 Wydawanie decyzji o nakazie 

doprowadzenia obiektu budowlanego 

do odpowiedniego stanu technicznego 7 28 91 17 - 7 150 

10 Wydawanie decyzji o nakazie 

rozbiórki obiektów budowlanych nie 

użytkowanych , zniszczonych łub nie 

wykończonych, nie nadających się do 

remontu, odbudowy łub wykończenia 3 15 1 - - - 19 

11 Wydawanie decyzji o podjęciu 

niezbędnych środków zabezpieczających 

mających na celu usunięcie 

niebezpieczeństwa dla łudzi i mienia 

(m.in. wyłączenie z użytkowania) 12 25 34 47 2 24 144 

12 Ogółem 287 265 383 110 43 166 1 233 
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zakładając, że wprawdzie okres zimowy nie jest porą intensywnych robót budowlanych, ale 
akcja taka może spełnić rolę prewencyjną i ograniczyć tendencję do naruszania prawa. 

Przedmiotem szczególnej {choć nie wyłącznej) penetracji są tereny budownictwa jed
norodzinnego, tak zrealizowanego, jak i w budowie oraz te, na których zlokalizowane są 
wszelkiego rodzaju usługi i produkcja. Wyniki lustracji są następujące: 

Bałuty 
1350 - skontrolowanych działek (tj. 70% przyjętego do kontroli terenu), w tym: 
141 - samowoli budowlanych (bez pozwolenia na budowę) 
40 - zmian sposobu użytkowania 

Górna 
522 - skontrolowanych działek 
108 - samowoli budowlanych, w tym: 
21 - zmian sposobu użytkowania 

Polesie 
169 - skontrolowanych działek, w tym: 
65 - samowoli budowlanych (bez pozwolenia na budowę) 

104 - zmiany sposobu użytkowania 

Widzew 
541 - skontrolowanych działek , w tym: 
28 - samowoli budowlanych (bez pozwolenia na budowę) 
31 - odstępstw od pozwolenia na budowę 

W uzupełnieniu powyższych informacji podajemy dane dotyczące rutynowych działań 
nadzoru budowlanego w 1993 r. (tab. 2). 

Podsumowując efekty tych prac, należy stwierdzić, że niewątpliwie wzrosło wykrywanie 
naruszeń przepisów i wiedza o rozmiarach tego zjawiska 

Znowelizowane Prawo budowlane udoskonali te instrumenty prawne, które pozwalają 
skuteczniej je egzekwować. Funkcjonowanie służb nadzoru w gminie jest w chwili obecnej 
w fazie organizacji i wypracowywania nowej formuły. 

Sądzić należy, tak zresztą zakładał program pilotażowy, że zebrane doświadczenia 
posłużą jako sygnały do udoskonalenia przepisów, w sytuacji, kiedy obejmą one wszystkie 
gminy polskie. 

Doświadczenie wielu krajów zachodnich, gdzie zasady te funkcjonują sprawnie 
dowodzi, że jest to proces wieloletni mający oczywisty związek z tendencjami wzrostu 
poszanowania porządku prawnego w ogóle i samoodpowiedzialności obywatelskiej. 
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Wojciech Sar* 

NOWY ŁAD W INWESTYCJACH MIESZKANIOWYCH 

Od czasu powołania w 1990 r. organów samorządowych generalnej zmianie uległy cele 
oraz metody sprawowania władzy w mieście. Dodatkową okolicznością wpływającą na 
nowe kształtowanie stosunków władza ~ obywatel był fakt odejścia od dotychczasowego 
modelu państwa scentralizowanego na rzecz struktur demokratycznych osadzonych w 
warunkach gospodarki rynkowej. Jest rzeczą oczywistą, że ten „debiut" samorządowy, nie 
mający żadnego precedensu ani wypracowanych doświadczeń w przeszłości, nie mógł być 
łatwy ani wolny od poszukiwań skutecznych instrumentów. Pamiętać przy tym należy, że 
odbywał się w warunkach załamania gospodarczego i wynikających z tego negatywnych 
zjawisk społecznych - spadku realnych dochodów i bezrobocia. Podstawowy cel, jaki 
przyszło organom samorządowym przede wszystkim realizować, to oparcie zarządzania 

gminą na realnym rachunku ekonomicznym wynikającym z jej możliwości dochodowych 
oraz możliwości budżetowych państwa w sferach zarządzanych przez administrację 
rządową. Należy przy tym zauważyć, że w odczuciu społecznym właśnie gmina, jako ta 
najbliższa władza postrzegana była jako ta, która kreuje nową rzeczywistość w sposób 
zasadniczy. 

Jak wcześniej zauważono, podstawowym działaniem była likwidacja ogromnego deficytu 
budżetowego miasta i dostosowanie finansów zwłaszcza po stronie wydatków do realnych 
możliwości dochodowych. Spowodowało to, wręcz wymusiło, wprowadzenie ostrej dyscy
pliny budżetowej oraz zracjonalizowanie wydatków. Oczywistą tego konsekwencją było 
odrzucenie stosowanej przez poprzedni system, praktyki planowania życzeniowego prowa
dzonego w oparciu o „księżycowy" rachunek ekonomiczny i gospodarkę niedoboru. 

Należało natychmiast odejść od nadmiernie rozbudowanej polityki inwestycyjnej 
obarczonej w dodatku wadą gigantomanii i braku efektywności. Jaskrawym tego 
przykładem była budowa Centrum Kliniczno-Dydaktycznego Akademii Medycznej, liczne 
obiekty handlowe i szkolne. Takie działania Zarząd Miasta podjął niezwłocznie. Już w 
pierwszym roku działalności nastąpiło wypracowanie nadwyżki dochodowej w 
budżecie w miejsce poprzednio występującego ogromnego deficytu. Towarzyszyło 
temu równoczesne silne działanie rynku, zwłaszcza w obszarze handlu. 

Zdecydowana opcja prywatyzacyjna dała w Łodzi nadspodziewane rezultaty w postaci 
bardzo wyraźnego rozwoju tego sektora. W chwili obecnej Łódź postrzegana jest jako 
bardzo dobrze prosperujący ośrodek handlu, a ul. Piotrkowska jako najsilniej doinwesto
wane i dobrze funkcjonujące centrum. 

Nowa rzeczywistość gospodarcza oznaczała również rezygnację władzy z ingerencji w 
bieżące funkcjonowanie wielu obszarów w gospodarce i usługach. 

Zasady wolnego rynku najszybciej zwolniły miasto z funkcji generalnego planisty i 
inwestora właśnie w handlu. 

Niezależne podmioty gospodarcze same zaczęły decydować o swoich potrzebach 
inwestycyjnych. 

Poczynając od 1991 r. zjawiska rynkowe zaczęły wkraczać w sferę budownictwa 

• Materiały zebrał i opracował zastępca dyrektora Wydziału Urbanistyki, Architektury i Budownictwa. 
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mieszkaniowego i całego mieszkalnictwa. Trzeba mieć oczywiście świadomość, że procesy 
te będą tutaj znacznie trudniejsze i długotrwałe z uwagi na ogólną sytuację państwa. 
Zjawiska inflacyjne, kryzys gospodarczy oraz spadek realnych dochodów obywateli 
powodują bardzo ostre ograniczenia popytowe na rynku mieszkań. Trzeba jednak 
pamiętać, że mają one charakter przejściowy i jak uczy doświadczenie wielu krajów, po 
ostrym kryzysie następuje bardzo silne ożywienie koniunktury budowlanej, które może 
odczuwalnie mobilizować inne dziedziny gospodarcze. Mimo pewnych objawów destrukcji 
następuje w tym okresie eliminowanie wielu ujemnych zjawisk nękających budownictwo. 

Daje się odczuć zanik dotychczasowych monopoli z jednej strony inwestorskich z 
drugiej wykonawczych. Trudne zasady gry rynkowej wymuszają podziały wielkich, nie
sterowalnych „państwowych" spółdzielni mieszkaniowych. Powstałe w ich miejsca mniejsze 
organizacje cechuje większa sprawność ekonomiczna oraz mobilność wobec rynku. 
Postępuje dość szybko proces prywatyzacji na rynku dużych firm projektowych i wykonaw
czych. Powstają nowe, często bardzo sprawne przedsiębiorstwa, już niepaństwowe. 
Oczywiście towarzyszy temu zjawisku również likwidacja niektórych podmiotów. Trzeba 
powiedzieć, że przedłużający się okres dekoniunktury w budownictwie spowodowany 
przede wszystkim niewypracowaniem przez Państwo nówej polityki, oszczędnościowo
-kredytowej w tym obszarze, przyjmuje ostatnio, zwłaszcza w 1993 r. niepokojące rozmiary. 

Na tle tych zjawisk oczywista staje się również zmiana pozycji miasta. Zarówno 
zjawiska demograficzne jak i obserwacja pierwszych zachowań rynku skłaniają do 
przyjęcia przez Zarząd odmiennych od dotychczasowych założeń rozwoju miasta. 
Polegają one na przyjęciu , że aktualnie Łódź , znajdując się w demograficznym niżu, 
powinna nieco ograniczyć ekspansję na zewnątrz kierując swą uwagę na lepsze zagospo
darowanie substancji posiadanej. 

Stąd też duży nacisk położono na opracowanie nowego planu ogólnego miasta, jako 
dyspozycji wykorzystania zasobów gruntowych oraz, co wymaga podkreślenia, ochrony 
łódzkich walorów lokalnych. Przede wszystkim stref zielonych stanowiących niezaprzeczal
ny walor Łodzi (Las Łagiewnicki , Rudzki, Park Poniatowskiego) oraz zabytkowej zabudowy 
z przełomu stulecia stanowiącej o charakterze tego miasta. Zarówno sam plan, jak i 
sposób jego opracowania zyskał bardzo wysokie uznanie - I nagroda MBiGP w 1993 r. 

Równolegle Zarząd Miasta uruchomił na bezprecedensową skalę prace nad stworze
niem spójnego i bardzo szerokiego programu informatycznego - SIT. System ten 
wzorowany na najlepszych zachodnich standardach, pomieści pełen zasób wiedzy o tere
nach, infrastrukturze i budynkach. Oczywiście jego tworzenie jest procesem wieloletnim. 
Aktualnie trwa zapisywanie mapy Łodzi informacjami o terenie. Niebawem ruszy program -
budynki i lokale. 

Charakter ciągły i również wieloletni ma proces porządkowania stanów prawnych nieru
chomości oraz ich przekazywania na rzecz gminy (komunalizacja) . Rezygnując z funkcji 
generalnego planisty w wielu obszarach, jak również generalnego budowniczego, miasto 
nie zamierza zrezygnować z funkcji stratega. Właśnie pierwszy, burzliwy okres 
gospodarki rynkowej wymaga działań stymulacyjnych i regulacyjnych. Zarząd Miasta 
podejmuje kroki, które będą decydować o powstaniu rynku mieszkaniowego i jego rozwoju 
w przyszłości. Na problem budownictwa mieszkaniowego nie można bowiem patrzeć 
wyłącznie z perspektywy dzisiejszej, kryzysowej sytuacji. Stopniowa poprawa warunków 
makroekonomicznych, powolny, ale jednak wzrost dochodów oraz utrzymująca się 
malejąca tendencja inflacji pozwalają przypuszczać, że w perspektywie kilku lat możliwe 
jest pojawienie się realnego popytu na mieszkania, a co za tym idzie ożywienia w tej 
dziedzinie gospodarki. Miasto nie może być w takiej sytuacji zaskoczone, tzn . nie posiadać 
odpowiedniej oferty terenowej dla inwestorów. Temu właśnie celowi - tworzeniu potencjal
nej podaży gruntów - służą dwie przygotowane przez Zarząd Miasta, w grudniu 1993 r. 
uchwały, podjęte przez Radę Miejską. 

Pierwsza z nich mówi o utworzeniu zasobu gruntowego w rejonie osiedla Janów -
Zachód I, druga upoważnia Prezydenta do podjęcia rozmów z Wojewodą Łódzkim o 
kwestii dotacji do wydatków gminy na uzbrojenie wyżej wymienionych terenów. 
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Wybór takiej a nie innej lokalizacji poprzedziło opracowanie koncepcji urbanistyczno
-funkcjonalnej oraz sieciowo-komunikacyjnej. Analiza tych dokumentacji dowodzi, że 
przyjęty kierunek inwestowania, tzw. pasmo wschodnie, jest optymalny z wielu względów. I 
tak: jest to rejon stosunkowo dobrze wyposażony w podstawową infrastrukturę miejską 
(obwodowe sieci magistralne), posiada rezerwy zdolne zasilić w media skupiska mieszka
niowe o chłonności 20-30 OOO mieszkańców. Wschodnia część Łodzi ma najlepszą komu
nikację z centrum miasta - dwie trasy szybkiego ruchu Piłsudskiego-Rokicińska oraz 
Przybyszewskiego z bezkolizyjnym przejazdem przez łódzką kolej obwodową (trzecia trasa 
bezkolizyjna - Dąbrowskiego) . Teren ten przyszłościowo sąsiadować będzie z trasami 
dojazdowymi z miasta do biegnącej na wschód od Łodzi autostrady. Wreszcie trzeba 
pamiętać, że zabudowa ta jest kontynuacją wcześniej rozpoczętej działalności inwesty
cyjnej. 

Dodatkowym argumentem jest fakt stosunkowo nieskomplikowanej procedury komuna
lizacyjnej, ponieważ 90% działek jest we władaniu Skarbu Państwa. Tereny te są również 
ciekawe rekreacyjnie i korzystne - ekologicznie. Zasoby gruntowe są tutaj tak znaczne, że 
istnieje możliwość przeznaczenia ich pod wszelkie formy budownictwa od budowy rezy
dencji poprzez skoncentrowaną zabudowę jednorodzinną, aż do rozmaitych form i struktur 
osiedli wielorodzinnych. Aby tereny te stały się za 2-3 lata placami budów należy podjąć 
ogromny wysiłek finansowy w celu wyposażenia ich w niezbędną infrastrukturę sieciową i 
komunikacyjną. Szacunek nakładów w poziomie cen 1993 r. sięga wysokości ponad 80 
mld zł. W wyrazie rzeczowym oznacza to wykonanie ok. 2-7 km sieci wodociągowej, ok. 4-5 
km kanalizacji, 3-7 km gazociągów, ok. 900 m magistrali ciepłowniczej oraz 700 mb sieci 
c.o. niższych średnic. Należy ułożyć 12 km różnego rodzaju kabli energetycznych oraz 
wybudować 8 stacji transformatorowych. Roboty drogowe obejmują prawie 20 OOO m2 
nawierzchni, przy czym do wybudowania są duże arterie miejskie - al. Hetmańska, al. 
Książąt Polskich, ul. Zagłoby, ul. Juranda ze Spychowa. 

Trudno oczywiście byłoby sprostać budżetowi gminy takim wydatkom, stąd starania 
Zarządu Miasta, o pozyskanie na ten cel środków od Wojewody. 

Zasadnicze novum tego przedsięwzięcia polegać ma przede wszystkim na zapro
ponowaniu przyszłym inwestorom sensownie i do końca przygotowanego terenu. 

Zarząd Miasta chce odwrócić złe i ciągle powtarzające się praktyki z przeszłości, 
kiedy to proces inwestycyjny realizowany był w odwrotnej kolejności. Najpierw pow
stawały w sposób żywiołowy duże skupiska budynków, później zastanawiano się, jak 
doprowadzić do nich media i drogi. W rezultacie miasto stało się adresatem 
niekończących się pretensji i roszczeń, często nie mając finansowych możliwości ich 
spełnienia. Najlepszym, a raczej najgorszym przykładem takich praktyk jest osiedle domów 
jednorodzinnych na Smulsku. 

Janów-Zachód ma być pierwszym w Łodzi zadaniem, gdzie działalność inwestorska 
przebiegać ma wg zasad sprawdzonych w krajach zachodnich (wykonane sieci oraz 
główne drogi). Oferta tak przygotowanych terenów spotka się z całą pewnością z bardzo 
dobrą reakcją rynku inwestorów, co w efekcie pozwoli uzyskać optymalne opłaty za grunt. 
Pozwoli , co równie ważne, stymulować przez miasto zarówno kierunek, jak i natężen ie 
ekspansji budowlanej. Bardzo charakterystyczna jest tutaj reakcja gestorów sieci - Zespołu 
Elektrociepłowni , Gazowni, Zakładu Energetycznego, na taką propozycję. Również te firmy 
są bardzo zainteresowane wprowadzeniem ładu i perspektywy inwestycyjnej, która z jednej 
strony określa zamierzenia Miasta, z drugiej zaś tworzy rynek odbiorców wytwarzanych 
przez te przedsiębiorstwa mediów. 

Opisane tutaj działania mają stanowić nie wyjątek ale regułę w polityce inwesty
cyjnej miasta zarówno teraz jak i na przyszłość. 
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ŁÓDZKIE KOMUNALNE PRZEDSIĘWZIĘCIA BUDOWLANO-INWESTYCYJNE 

Średni wiek budynków, należących do łódzkich zasobów komunalnych wynosi niejed
nokrotnie 1 OO lat. Domy wymagają remontów. Większość tych starych budynków stanowi 
własność miasta. Odkładane remonty i modernizacje nawarstwiane latami utworzyły 
olbrzymie zaległości. Zasoby mieszkaniowe miasta to pozostałości kapitalizmu przełomu 
XIX i XX w. Większość kamienic wznoszona była niezgodnie z obecnie obowiązującymi 
zasadami sztuki budowlanej, z materiałów złej jakości, małej izolacyjności termicznej o 
niedostatecznych przekrojach elementów konstrukcyjnych; budowane często na złych fun
damentach. 

Stan techniczny wiekowych kamienic miasta jest często krytyczny. Wynika z 45-letniej 
niegospodarności komunistycznej, ze złej polityki finansowej i generalnych zaniedbań praw 
własności. 

W mieście mało zniszczonym działaniami wojennymi - przez następne czterdziestolecie 
zaniedbywano remonty i konserwacje, sprowadzając je do niezbędnego minimum. 

Władze miasta przejęły więc w 1990 r. taką właśnie substancję mieszkaniową. Stopień 
jej dekapitalizacji osiągnął poziom katastrofalny. 

Wady i niebezpieczne uszkodzenia budynków spowodowały konieczność wydania 
decyzji nakazujących wyłączenie ich z użytkowania w trybie natychmiastowym ze względu 
na pojawiające się zagrożenie wobec ludzi i mienia. Decyzje w tych sprawach podej
mowały organy nadzoru budowlanego. W połowie 1992 r. liczba lokali mieszkalnych 
objętych mianem szczególnego zagrożenia wynosiła 782. Założono, że liczba lokali, w 
których powstanie zagrożenie może osiągnąć jeszcze większe rozmiary, przy uwzględnie
niu naturalnego odzysku mieszkań (1 OO lokali rocznie). 

Stany świadczące o niebezpieczeństwie powinny być likwidowane natychmiast. Jednak 
przyjęto pięcioletni czas realnej likwidacji wszystkich zagrożeń. Realizacja zamierzeń 
wymaga niezbędnego uzyskania w tym właśnie czasie 1250 mieszkań . 

Podstawowym celem programu rozwoju budownictwa w najbliższych pięciu latach 
(1993-1997) jest wyeliminowanie z użytkowania mieszkań, których stan techniczny stwarza 
niebezpieczeństwo i zagraża życiu , konsekwentne dążenie do zmiany jakości przejętej 
substancji mieszkaniowej. 

Budownictwo mieszkaniowe 

Stworzono usystematyzowany magazyn informacji aktualnych ofert terenowych i 
mieszkaniowych. Sprawdzone dane są na bieżąco wprowadzane do komputera. Mogą z 
nich korzystać wszyscy zainteresowani, uzyskując podstawowe dokumenty. Zbieranie 
danych o stanie wykorzystania terenu i realizacji budownictwa w osiedlach domów jed
norodzinnych to podstawowy element racjonalnej gospodarki. Poddano wnikliwej analizie 

• Opracowanie przygotowane na podstawie informacj i Oddziału Budownictwa i Inwestycji Miejskich Wydziału 

Urbanistyki, Architektury i Budownictwa UMŁ. 
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wykorzystanie terenów w osiedlach: Smulsko, Podklasztorze, Augustów, Graniczna. Wolne 
działki będą skomunalizowane i kierowane na przetarg. Planuje się, że środki na uzbroje
nie nowych terenów będą pochodzić ze sprzedaży mieszkań i przetargów działek . 

Tak więc planowa gospodarka 1xzestrzenna jest dowodem na realizowanie podjętych 
przez Zarząd Miasta zobowiązań. Świadczy o realizowaniu nowego kierunku działań, w 
którym najważniejsza jest jednostka - mieszkaniec i jego potrzeby. 

Opracowano podstawy działalności określającej uzyskanie mieszkań dla osób, które 
pozostają w budynkach zagrożonych katastrofą. Uwzględniono również : 

- remontowanie obiektów zabytkowych, polożonych w strefie śródmiejskiej co w efekcie 
umożliwia porządkowanie estetyczne, zachowanie wartości zabudowy i układu urbanisty
cznego, 

- remonty budynków komunalnych połączone z wprowadzeniem systemu sprzedaży 
wyremontowanych mieszkań na zasadach przetargów - pod warunkiem przejęcia mieszkań 
komunalnych pozostawionych przez nabywcę. Uzyskane w ten sposób mieszkania zostają 
przydzielone osobom pozostającym w budynkach zagrożonych lub tych, które są przezna
czone do rozbiórki. 

Równolegle do tych przedsięwzięć trwały prace nad stworzeniem możliwości bez
piecznego rozwoju budownictwa jednorodzinnego. Przygotowywano odpowiednie plany, 
"bank informacji" o danych przestrzennych i nadzorach budowlanych, urbanistycznych. 
Powstała ewidencja dokumentacji wydawania decyzji wynikających z prawa budowlanego. 
Uruchomienie w 1992 r. programu komputerowego (URBIPLAN) inwentaryzującego wszys
tkie decyzje lokalizacyjne i pozwolenia na budowę wydane w minionych latach umożliwi 
kontrolę tych pozwoleń. 

Przygotowanie terenów pod budownictwo mieszkaniowe 

JANÓW-ZACHÓD 1 

Rada Miejska działając zgodnie z przepisami ustawy z 29 kwietnia 1985 r. o gospo
darce gruntami i wywłaszczaniu n ieruchomości (Dz.U. nr 30/91) dotyczącymi tworzenia 
zasobów gruntów podjęła 1 grudnia 1993 r. uchwałę nr LXVl/590/93 w sprawie włączenia 
do zasobów komunalnych gruntów położonych w Łodzi przy ul. Janowskiej i Rokicińskiej, 
przeznaczonych na realizację zorganizowanego budownictwa mieszkaniowego. 

Teren projektowanego osiedla o pow. 22,6 ha zlokalizowany w tzw. paśmie wschodnim 
jest w 89% własnością Skarbu Państwa, a w 11 % - własnością prywatną (w trakcie 
wykupu). Proces komunalizacji terenu jest w toku. 

KURCZAKI li 

Teren projektowanego osiedla o pow. 6,6 ha jest własnością miasta. Grunty stanowiące 
własność Skarbu Państwa zostały skomunalizowane, dzialki prywatne zaś zostały wykupio
ne na podstawie uchwały Rady Miejskiej nr XXVlll/266/91 z 11 grudnia 1991 r. w sprawie 
nabycia na własność gminy nieruchomości przeznaczonych na cele inwestycyjne (zgodnie 
z ustawą o gospodarce gruntami i wywłaszczan iu nieruchomości - Dz.U. nr 30/91 ). 

DREWNOWSKA-WAPIENNA-DŁUGOSZA-AL. WŁÓKNIARZY 

Trwa przygotowanie terenu o powierzchni 1,2 ha. Opracowano już koncepcję zagospo
darowania przestrzennego. 

23% powierzchni terenu stanowi wlasność gminy. Wykup nieruchomości stanowiących 
własność prywatną przewidywany jest w 1994 r. 

Planuje się przygotowanie i podjęcie uchwały Rady Miejskiej w sprawie tworzenia na 
tym terenie zasobów gruntów. 
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Budownictwo mieszkaniowe nowe - realizowane przez gminę 

Mieszkania wybudowane w latach 1990-1993 realizowane były w następujących osied
lach mieszkaniowych: 

Osiedle Lindleya-Tramwajowa 
budynek nr 2a 
powierzchnia użytkowa 
ilość mieszkań 
ilość kondygnacji 

- 3969 m2 
- 72 
- 13 
- wielkopłytowa W-70 metoda realizacji 

wyposażenie instalacyjne - pełne , w tym c.o. i c.w. - z sieci miejskiej 

Osiedle Olechów 
Budynki realizowane metodą wielkopłytową w systemie Dąbrowa 82: 
- wyposażenie instalacyjne - pełne, w tym c.o. i c.w. - z sieci miejskiej, 
- ilość kondygnacji - 5 
- wyszczególnienie budynków: 

nr budynku ilość mieszkań pow. użytkowa w m2 

301 30 1 688 
302 30 1 799 
306 30 1 688 
308 20 1 062 

Razem 110 6 242 

Osiedle Liściasta-Zachód 
Budynek nr 4a, b (bez kl. I, li, Ili, IV) 
- powierzchnia użytkowa - 4987 m2 
- ilość mieszkań - 80 
- ilość kondygnacji - 5 
- metoda realizacji - wielkopłytowa W-70 
- wyposażenie instalacyjne - pełne; w tym c.o. i c.w. - z sieci miejskiej; 

Osiedle Liściasta-Wschód 
Budynki wznoszone metodą wielkopłytową w systemie szczecińskim ; 
- wyposażenie instalacyjne - pełne; w tym c.o. i c.w. - z sieci miejskiej ; 
- ilość kondygnacji - 5 
- wyszczególnienie budynków: 

nr budynku ilość mieszkań pow. użytkowa m2 

16 20 1 063 
17 20 1 062 
19 8 425 

Razem 48 2 550 

Plac Zwycięstwa-Wodna 
Budynek mieszkalny z usługami na parterze i częściowo na I piętrze : 
- ilość kondygnacji - 12 
- ilość segmentów - 8 
- ilość mieszkań - 292 
- powierzchnia użytkowa mieszkań - 16 562 m2 
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- metoda realizacji - wielkopłytowa Wł-82 
- wyposażenie instalacyjne - pełne; c.o. i c.w. - z sieci miejskiej; 
W wymienionych budynkach 176 mieszkań zostało sprzedanych w drodze przetargu 

(na podstawie Uchwały Rady Miejskiej nr XIX/186/91 z 12 czerwca 1991 r.). 

Urządzenie terenów osiedli mieszkaniowych - zakres przeprowadzonych robót: 

Płac Zwycięstwa 
- chodniki, parkingi 
- plac zabaw 
- trawniki 
- mała architektura 

Lindleya-Tramwajowa 
- dojazd do budynków 
- parkingi 
- trawniki 

Szumna-Konopnickiej 
- drogi, chodniki, ciąg 

pieszo-jezdny 
- trawniki 

Olechów 
- drogi, chodniki, parkingi 
- trawniki 

Liściasta-Zachód 
- dojścia, dojazdy, chodniki, 

ciąg pieszo-jezdny 
- trawniki 

Liściasta-Wschód 
- drogi, chodniki, 

ciąg pieszo-jezdny 
- trawniki 

- 382 m2 
- 390 m2 
- 766 m2 

- 1 380 m2 
180 m2 

- 1 153 m2 

- 1 987 m2 
- 3 240 m2 

- 6 040 m2 
- 3 200 m2 

- 1 130 m2 
- 4 200 m2 

- 2 400 m2 
- 9 555 m2 

Remonty i modernizacje w budownictwie mieszkaniowym komunalnym: 

Karolewska 9 
Dane ogólne 
- ilość mieszkań - 9 
- powierzchnia użytkowa - 429,0 m2 
- ilość kondygnacji - 3 
- wyposażenie instalacyjne - pełne; c.o. i c.w. - z sieci miejskiej, 
- konstrukcja - tradycyjna; 

Zakres remontu 
- wmocnienie konstrukcji nośnej i dachu, 
- wykonanie ścian działowych, 
- roboty tynkarskie i malarskie, 
- wykonanie instalacji wod.-kan., gazowej, elektrycznej, cieplej wody, 
- wykonanie węzłów sanitarnych i kuchennych; 



Solna 9 
Dane ogólne 
- ilość mieszkań 
- powierzchnia użytkowa 
- ilość kondygnacji 
- podpiwniczenie 
- wyposażenie instalacyjne 

- konstrukcja 

Zakres remontu 
- częściowa wymiana stropów, 

- 22 
- 1 405,0 m2 
- 4 
- całkowite 
- pełne ; c.o. - z lokalnej kotłowni gazowej; 

c.w. - z pieców gazowych wieloczerpalnych; 
- tradycyjna; 

- wzmocnienie stropów istniejących, 
- wzmocnienie ścian nośnych, 
- wymiana dachu, 
- pełny zakres robót instalacyjnych, 
- pełny zakres robót wykończeniowych, 
- montaż urządzeń odwilgoceniowych, 
- naprawa i malowanie elewacji, 
- urządzenie podwórza, remont ogrodzenia; 

1-go Maj"a 19 
Dane ogólne 
- ilość mieszkań 
- powierzchnia użytkowa 
- ilość kondygnacji 
- ilość lokali użytkowych 
- podpiwniczenie 
- wyposażenie instalacyjne 

- konstrukcja 

Zakres remontu 
- częściowa wymiana stropów, 

- 19 
- 1 058,0 m2 
- 4 
- 3 
- całkowite 
- pełne ; c.o. - z lokalnej kotłowni c.w. - z pieców 

gazowych wieloczerpalnych, 
- tradycyjna; 

- wzmocnienie stropów istniejących, 
- wzmocnienie ścian nośnych, 
- wymiana dachu, 
- wykonanie ścian działowych pomiędzy mieszkaniami, 
- wykonanie i wyposażenie kotłowni gazowej, 
- malowanie elewacji i klatki schodowej, 
- wykonanie c.o. i pozostalych instalacji wewnętrznych - w ograniczonym zakresie, 
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- roboty wykończen iowe budowlane i część robót instalacyjnych - do wykonania przez 
nabywców mieszkań; 

Cmentarna 3 - front 
Dane ogólne 
- ilość mieszkań 
- powierzchnia użytkowa 
- ilość kondygnacji 
- podpiwniczen ie 
- wyposażenie instalacyjne 
- konstrukcja 

- 20 
- 953,0 m2 
- 5 
- calkowite 
- pełne , c.o. i c.w. - z sieci miejskiej; 
- tradycyjna; 
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Zakres remontu 
- wykonanie ścian nośnych, 
- wykonanie stropów, 
- wykonanie dachu, 
- pełny zakres robót instalacyjnych, 
- pełny zakres robót wykończeniowych; 

Włókiennicza 18 - front 
Dane ogólne 
- ilość mieszkań - 18 
- powierzchnia użytkowa - 944,0 m2 
- ilość kondygnacji - 4 
- podpiwniczenie - częściowe 
- wyposażenie instalacyjne - pełne; c.o. i c.w. - lokalne z pieców gazowych typu 

"MORA" 
- konstrukcja - tradycyjna; 

Zakres remontu 
- wymiana stropów, z wyjątkiem stropu poddasza, 
- demontaż i wykonanie ścian działowych , 
- wymiana klatki schodowej, 
- wzmocnien ie ścian nośnych, 
- pokrycie dachu, 
- pełny zakres robót wykończeniowych, 
- pełny zakres robót instalacyjnych, 
- odwilgocenie budynku, 
- termin zakończenia remontu - I kw. 1994 r.; 

6-go Sierpnia 25 - oficyna poprzeczna 
Dane ogólne 
- ilość mieszkań - 8 
- ilość lokali usługowych - 3 
- powierzchnia użytkowa - 669,0 m2 
- ilość kondygnacji - 5 
- podpiwniczenie - całkowite 
- wyposażenie instalacyjne - pełne; c.o. - z lokalnej kotłowni gazowej, 
- konstrukcja - tradycyjna; 

Zakres remontu 
- wzmocnienie stropów, 
- nadbudowa ostatniej kondygnacji , 
- wykonanie stropodachu, 
- wykonanie ścian wewnętrznych konstrukcyjnych i działowych , 
- kotłownia gazowa - wyposażen ie , 
- pełny zakres robót wykończeniowych, 
- pełny zakres robót instalacyjnych 
- termin zakończen ia remontu - I kw. 1994 r. 

W wymienionych budynkach po przetargu sprzedano 70 wyremontowanych mieszkań 
(na podstawie uchwały Rady Miejskiej nr XLll/398/92 z 7 października 1992 r.). 

Przedstawiony materiał ilustrują dołączone tabele, które skrótowo przedstawiają realiza
cję prac i poniesionych nakładów . Są one niezbędne w całościowym ukształtowaniu 
świadomości stanu substancji mieszkaniowej miasta, wykonania remontów i napraw. 

W 1990 r. łódzkim władzom samorządowym przyszło rozpocząć działanie w niezwykle 
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trudnych warunkach - nieporównywalnych do warunków innych gmin. Szara, zaniedbana 
Łódź i nieodpowiedzialne plany inwestycyjne to wynik centralnej polityki całych 
dziesięcioleci. Przyszło więc działać nowym władzom w czasach zmiany socjalistycznych 
utopii i woluntaryzmu czerwonych dygnitarzy. 

Zebrany materiał dotyczy fragmentu działalności władz samorządowych, ale jest bardzo 
charakterystycznym wycinkiem obrazującym wywiązanie się z nakreślonych odpowiedzialnie 
zadań. 

Inwestycje drogowe i infrastrukturalne 

Modernizacja ulicy Piotrkowskiej - miejsca najbardziej związanego z identyfikacją 
miasta. 

Trudno byłoby zaniechać działań zmierzających niemal w sposób symboliczny do 
choćby najmniejszych oznak optymizmu poprzez podnoszenie standardu tych miejsc, które 
są nierozerwalnie związane z historią miasta i jego tradycją. Do tych miejsc należy na 
pewno ulica Piotrkowska, która w swym nowym wyglądzie mobilizuje do dbałości o wygląd 
i czystość kamienic, wystaw sklepowych i bram. Jest miejscem bezpiecznych spacerów, 
robienia zakupów, miejscem spotkań łodzian i turystów. 

Prace nad jej wyglądem prowokowały do wielu kontrowersyjnych wypowiedzi. 
Dziś odnowione fragmenty Piotrkowskiej cieszą wielu i„. są przysłowiową "solą w oku" 

niektórych. Ulica stała się bardziej atrakcyjna, a będąc centrum handlowym miasta - atrak
cyjniejsze stały się również zakupy. 

Zarząd Miasta konsekwentnie prowadził działania zmierzające do inwestowania w 
przyszłość miasta "choćby dlatego, że my tu żyjemy, że żyją tu nasze dzieci". 

W latach 1992-1993 wykonano modernizację ulicy Piotrkowskiej na odcinku od ul. 
Tuwima-A. Struga do al. Piłsudskiego-Mickiewicza. Obejmowała ona roboty nawierzchniowe 
oraz elementy uzbrojenia podziemnego, takie jak: przebudowa sieci N.N. i S.N„ oświetle 
nie ulicy, przebudowa sygnalizacji świetlnej , wymiana gazociągu i przyłączy gazowych do 
posesji , budowa nowej sieci wodociągowej, wymiana zasuw wodociągowych i hydrantów, 
budowa studzienek ściekowych oraz przebudowa sieci telekomunikacyjnej . 

Odcinek od ul. Tuwima-A. Struga do ul. Nawrot-Zamenhoffa 
Wymieniono starą, zrujnowaną nawierzchnię chodników, poszerzając je do 7,5 m. 

Chodniki i jezdnię o szer. 1 O m pokryto kolorową kostką z matrycowanego betonu. 
Długość zmodernizowanego w 1992 r. odcinka wyniosła 340 m, powierzchnia chodników -
5470 m2, powierzchnia jezdni - 3400 m2. 

Przed przystąpieniem do robót nawierzchniowych dokonano uzbrojenia podziemnego 
finansowanego przez gestorów sieci : 
w zakresie sieci gazowej . 

- 680 m gazociągu niskiego ciśnienia 
- przyłącza gazowe do 26 posesji , 

w zakresie telekomunikacji 
- 501 m kanalizacji magistralnej 9 i 12 otworowej 
- 501 m kanalizacji rozdzielczej 2 otworowej 

w zakresie prac wodno-kanalizacyjnych 
- przebudowę przyłączy wodociągowych do posesji 
- regulację armatury kanalizacyjnej 

w zakresie energetyki 
- ułożono 4108 m kabla N.N. 

Odcinek od ul. Nawrot-Zamenhoffa do al. Piłsudskiego 
Modernizacja tego odcinka ulicy została wykonana w 1993 r. Ułożono chodniki analogi

cznie jak na odcinku poprzednim poszerzając je także do 7,5 m. Nawierzchnię wyłożono 
kolorową kostką betonową. Tą samą kostką pokryto jezdnię o szerokości 1 O m. 
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Długość tego odcinka wyniosła 310 m, powierzchnia chodników 5454 m2, powierzchnia 
jezdni - 3232 m2. 

Przed przystąpieniem do prac nawierzchniowych wykonano roboty modernizacyjne, 
naprawcze, finansowane przez gestorów uzbrojenia podziemnego: 
w zakresie sieci gazowej 

- 615 m gazociągu niskiego ciśnienia 
- przyłącza gazowe do 21 posesji, 

w zakresie telekomunikacji 
- 456,8 m kanalizacji magistralnej 9 i 12 otworowej 
- 456,8 m kanalizacji rozdzielczej 2 otworowej, 

w zakresie prac wodno-kanalizacyjnych 
- 292,9 m wodociągu <? Z 315/258 
- przebudowę przyłączy wodociągowych do posesji 
- przebudowę ze zmianą lokalizacji 7 wpustów ulicznych 
- regulację 15 szt. armatury kanalizacyjnej, 

w zakresie energetyki 
- ułożono 3746 m kabla N.N. 
- ułożono 5928 m kabla S.N. 
- założono stację transformatorową przy ul. Piotrkowskiej nr 130. 

Modernizacja otoczenia Urzędu Stanu Cywilnego przy ul. Piotrkowskiej 153 (wraz 
z pasażem ZHP). 

Modernizacja otoczenia Urzędu Stanu Cywilnego realizowana była w latach 1992 (I 
etap) i 1993 (li etap), obejmowała wykonanie parkingów i dojazdów z kolorowej kostki 
betonowej, odwodnienie terenu i jego zazielenienie oraz nowe oświetlenie budynku i jego 
okolic. Powierzchnia terenu objęta pracami modernizacyjnymi wyniosła dla I i li etapu -
3100 m2. 

Przygotowywana jest również , skoordynowana z już wykonanymi robotami , dokumenta
cja zmian zagospodarowania terenu w narożniku kwadratu ulic : Piotrkowska-al. 
Mickiewicza-al. Kościuszki. Realizacja tych prac jest przewidziana w 1994 r. 

Modernizacja Pasażu im. Leona Schillera 
W 1993 r. przystąpiono do prac modernizacyjnych pasażu im. Leona Schillera: od ul. 

Piotrkowskiej do budynku NOT-u (I etap). Zakończenie prac jest przewidziane w 1994 r. 
Pasaż wzbogacony zostanie nową naw i erzchn i ą (5540 m2) z kolorowej kostki 

betonowej, innym oświetleniem. Odwodniony będz ie teren. N iewątpl iwą ozdobą będą ele
menty małej architektury, takie jak fontanny i estetyczne siedziska. 

Wybudowany zostanie nowoczesny szalet publiczny, dostosowany do korzystania przez 
osoby niepełnosprawne. Obecnie trwają przygotowania terenu do dalszych prac. 

ZESTAWIENIE EFEKTÓW 
Przygotowanie terenów pod budownictwo mieszkaniowe 

Lokalizacja Powierzchnia Chlonność Stan formalno-prawny terenu 
terenu w ha m~f~ń mie~~~ÓW 

Kurczaki li 6,63 530 1 840 1lUchwala RM Nr XXVllV266/91 z dn. 11 . 12.91 r. 
w spr. nabycia na wlasność Gminy Łódź nieruchom. 
przeznaczonych na cele inwestycyjne 
2) Teren skomunalizowany. 

Janów-Zachód 1 22,64 1 783 6 021 1 l Uchwala RM Nr LXVV590/93 z dn. 1.12.93 r. 
w spr. wlączenia do zasobów komunaln. gruntów 
poi. przy ul. Janowskiej i Rokicińskiej. 

2) Teren w trakcie komunal iz. 
- 89% - wl. Skarbu Państwa 
- 11 % - wł. prywatna (w trakcie wykupu) 

Drewnowska- 1,20 140 450 1) Brak uchwaly RM o tworzeniu zasobów 
- Wapienna - 2) Stan własności : 
- Dlugosza - - 23% - Skarb Państwa (Gmina Łódi) 
- Al. Włókniarzy - 77% - własność prywatna (wykupy przewidziane 

w 1994 r.) 



43 

Budownictwo mieszkaniowe nowe - realizowane przez Gminę 

Lokalizacja Ilość mieszkań m2p.u. 

ul. Lindleya 72 3 969,0 

oś. Liściasta 128 7 537,0 

oś. Olechów 110 6 242,0 
pl. Zwycięstwa 292 16 562,0 

Ogółem 602 34 310,0 

Do 31 grudnia 1993 r. sprzedano na przetargach - 176 mieszkań. 

Budownictwo mieszkaniowe komunalne • remonty i modernizacje 

Lokalizacja Ilość mieszk. m2p.u Uwagi 

ul. Karolewska 9 9 423,0 

ul. Solna 9 22 1 405,0 

ul.1-go Maja 19 19 1 058,0 

ul. Cmentarna 3 front 20 954,0 

ul. 6. Sierpnia 25 8 670,0 efekt 1994 r. 

ul. Włókiennicza 1 8 18 944,0 efekt 1994 r. 

Ogółem 96 5 454,0 

Do 31 grudnia 1993 r. sprzedano na przetargach - 70 mieszkań. 

Inwestycje drogowe infrastrukturalne 

Modernizacja ul. Piotrkowskiej 

Rodzaj robót odcinek odcinek Nawrot- razem modernizacja modernizacja 

Tuwima-Nawrot al. Piłsudskiego otoczenia pasażu im. 

USC Leona Schillera 

Powierzchnia chodników 5 400 m2 5 454 m2 10 854 m2 3 100 m2 5 540 m2 • 

Powierzchnia jezdni 3 500 m2 3 232 m2 6 732 m2 

Oświetlenie, w tym: 

- słupy 34 szt. 35 szt. 70 szt. 21 szt. 23 szt. • 

- oprawy BEGA 9898 34 szt. 35 szt. 70 szt. 21 szt. 23 szt. 

Gazociąg niskiego ciśnienia 680 mb 615 mb 1 295 mb 

Przyłącza gazowe do bud. 26 szt. 21 szt. 47 szt. 

Kanalizacja telefoniczna magistralna 501 mb 457 mb 958 mb 

Kanalizacja telefoniczna rozdzielcza 501 mb 457 mb 958 mb 

Wodociąg <I> 315/258 293 mb 293 mb 

Sieć kablowa 15 kV 

•(kabel 4x240 mm2YAKY} 5 928 mb 5 928 mb 

Sieć kablowa N.N. 

(kabel 1 x240 mm2 YAKY) 4 108 mb 3 746 mb 7 854 mb 

• obiekt w realizacji 



44 

Nakłady poniesione w okresie rozliczeniowym 

Wielkość nakładów [mln zł] 

Wyszczególnienie 1990 1991 1992 1993 Razem 

Budownictwo komunalne - nowe - 13 357 14 904 2 125 30 386 
Remonty i modernizacje - 7 147 14 201 21 348 
Urządzenie terenów osiedli 

mieszkaniowych 7 350 758 10 301 18 409 
Inwestycje drogowe 

i infrastrukturalne 11 214 17 922 29 136 
Bank Komunalny 2 080 4 008 - 6 088 

Ogółem 22 787 38 031 44 549 105 367 



Kronika m. Łodzi, 1994, z. 2 

Józef Król* 

ZARZĄDZANIE BUDYNKAMI KOMUNALNYMI 

W deklaracji wyborczej Łódzkiego Porozumienia Obywatelskiego podkreślano dwa 
kierunki działania przyszłych władz miasta: racjonalizację wydatków budżetowych i 
zahamowanie degradacji majątku komunalnego. 

Zarząd Miasta wywodzący się z ŁPO, pozbawiony wewnętrznych konfliktów polity
cznych mógł skupić się na konkretnej ich realizacji. W mijającej kadencji podjęto decyzje i 
takie działania, które zmieniły struktury dotychczasowych przedsiębiorstw gospodarki 
mieszkaniowej . Wnikliwe analizy, opracowania i uchwały samorządowe pozwalały na 
prowadzenie właściwej, dobrej gospodarki majątkiem komunalnym. 

W 1990 r. sytuacja finansowa PGM-ów była szczególnie trudna. Przyznana im w pro
jekcie budżetu województwa łódzkiego na rok 1990 - w wyniku decyzji Sejmu kontrak
towego - dotacja w kwocie 115 868 mln zł była o 66 715 mln zł za niska w stosunku do 
minimalnych potrzeb. Przedsiębiorstwa gospodarki mieszkaniowej zamknęły więc rok 1990 
stratą bilansową 60 605 mln zł. Jednocześnie pozostały zobowiązania w wysokości 
78 304 mln zł i tylko 5166 mln zł należności możliwych do osiągnięcia. 

Zarząd Miasta Łodzi uznał, że nie będzie odpowiadał za zobowiązania, które pow
stały w okresie kiedy gmina nie miała wpływu na działalność przedsiębiorstw. W 
konsekwencji zgłoszono do Sądu upadłości przedsiębiorstw gospodarki mieszkaniowej. W 
powołanych (w miejsce PGM) zakładach gospodarki mieszkaniowej zaprowadzono dużą 
dyscyplinę finansową, większe rygory gospodarcze środkami przeznaczonymi na utrzy
manie substancji mieszkaniowej. Likwidacja dzialających w PGM jednostek wykonawstwa 
własnego, takich jak np.: zakłady budowlano-remontowe dała pozytywne efekty w postaci: 

- obniżenia kosztów jednostkowych remontów, 
- dodatkowej pracy dla zakładów rzemieślniczych (wykonują one obecnie ponad 90% 

robót), 
- obniżenia zatrudnienia w gospodarce mieszkaniowej z 3350 etatów do około 2968 

etatów. 
Na zmniejszenie zatrudnienia miało też wpływ wprowadzone przez Zarząd Miasta limi

towanie etatów w poszczególnych zakładach gospodarki mieszkaniowych. 
Doświadczalnie wprowadzono na terenie byłej dzielnicy Łódź-Widzew usamodzielnienie 

dotychczasowych ROM-ów, tworząc zakłady gospodarki mieszkaniowej o jednostopniowej 
strukturze organizacyjnej, co znacznie udoskonaliło obsługę lokatorów na tym terenie. Ze 
względów finansowych i organizacyjnych nie można było wprowadzić tego modelu w całej 
Łodzi. 

Oprócz działań wynikających z przeksztalceń organizacyjno-prawnych obecny Zarząd 
Miasta podjął starania o poprawę efektywności pracy w gospodarce mieszkaniowej i lepsze 
wykorzystanie środków finansowych. Nie można tu pominąć: 

- corocznego ustalania maksymalnej stawki na roboty budowlano-remontowe, 
- podjętych prób prywatyzacji pracy gospodarzy domów i konserwatorów, 

·w pracy starano się ocenić zmiany dokonane w gospodarce mieszkaniowej . Materiał opracował dyrektor 
Wydziału Budynków Urzędu Miasta Łodzi. 
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- uporządkowania spraw rozliczeniowych dotyczących zużycia wody, 
- wyeliminowania dotychczasowych miliardowych strat, 
- wyposażenia wszystkich zakładów gospodarki mieszkaniowej w komputery oraz 

sukcesywne wdrażanie systemów informatycznych, 
- korzystania z bazy danych działającego już nowatorskiego w skali kraju kompu

terowego Systemu Informacji o Terenie. 
Wiele dalszych możliwości działań w zakresie poprawy gospodarowania zasobami 

mieszkaniowymi napotkało na przeszkody: 
- barier prawnych, do których należą m.in. stare Prawo lokalowe, które z niewielkimi 

zmianami obowiązuje przecież od 1946 r. oraz czynsze urzędowe za mieszkania, 
- niezakończonej inwentaryzacji mienia komunalnego i regulacji stanów prawnych nieru

chomości; taki stan zaniedbania z poprzednich lat nie mógł być przecież czynnikiem 
wspierającym; uregulowany stan prawny to podstawa do dysponowania nieruchomościami. 

Skala zaniedbań, brak uregulowania prawnego to wymowne świadectwa braku 
poszanowania w mi~ionych latach dla własności. Była to bariera procesów inwestycyjnych 
w naszym mieście. Zaden inwestor nie zainteresuje się nieruchomością nie mającą jedno
znacznej regulacji prawnej, zapisu w księgach wieczystych i braku umowy notarialnej. 
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Kronika m. Łodzi, 1994, z. 2 

Zbigniew Pytka* 

ŁÓDŹ - GOSPODARKA LOKALOWA (1990-1994) 

Lokale mieszkalne 

Na terenie Łodzi obowiązuje szczególny tryb najmu lokali mieszkalnych określony 
dekretem z 1945 r. Oznacza to administracyjne dysponowanie lokalami mieszkalnymi na 
podstawie zasad zawartych w ustawie z 197 4 r. - Prawo lokalowe (z późniejszymi zmiana
mi). 

W momencie obejmowania urzędu przez pierwszy demokratycznie wybrany po wojnie 
organ wykonawczy Gminy Miejskiej Łódź na mieszkania z zasobów komunalnych oczeki
wało około 9200 rodzin. Były to rodziny zamieszkujące w lokalach o bardzo złym stanie 
technicznym (ok. 11 OO) i nie posiadające własnych mieszkań (ok. 81 OO). Ponadto na roz
patrzenie i załatwienie oczekiwało 7300 innych spraw dotyczących poprawy warunków -
wyrażonych chęcią zamiany mieszkania (ok. 2000). Do pełnego obrazu tej sytuacji należą 
nawarstwione i oczekujące etapu wykonawczego wyroki sądowe (5300). 

Należało podjąć szybkie decyzje i określić gradację potrzeb. 
Organ wykonawczy konsekwentnie realizując przyjęte założenia programu zawartego w 

deklaracji wyborczej Łódzkiego Porozumienia Obywatelskiego - jako najpilniejsze zadanie 
uznał likwidację zagrożeń konstrukcyjnych w budynkach mieszkalnych na terenie miasta. 
W związku z tym zlecono przeznaczanie wolnych mieszkań tylko tym, którzy narażeni byli 
na niebezpieczeństwo, żyjąc w starych, zaniedbanych od dziesięcioleci kamienicach. 
Większość budynków przejętych przez miasto - to stare, nie remontowane domy, kryjące 
tragedię niejednej rodziny. 

Zarząd Miasta chcąc przyspieszyć wykwaterowanie z takich właśnie lokali spowodował 
podjęcie przez Radę Miejską uchwały o przetargach ograniczonych, odzyskując w ten 
sposób dodatkowe mieszkania komunalne. 

Realizowany jest program pozyskiwania mieszkań z remontowanych i modernizowanych 
zasobów. Są to początki procesu stwarzania możliwości inwestycyjnych pod następne 
działania budowlane. W prowadzonej polityce mieszkaniowej znaleziono także inne źródła 
pozyskiwania mieszkań. W tym celu: 

- adaptowano zbędne strychy i suszarnie, np.: w 1993 r. przekazano do adaptacji 103 
pomieszczenia z byłych strychów; usprawniano przekazywanie tych pomieszczeń i uje
dnolicano system przebudowy; 

- zmieniano przeznaczenie pomieszczeń użytkowych - zwłaszcza biurowych - na lokale 
mieszkalne - uzyskano w ten sposób 140 lokali. 

Pozyskiwanie takich zasobów stwarzało możliwości przeznaczania mieszkań tym, którzy 
znajdują się w najtrudniejszej sytuacji finansowej . 

Podjęto systematyczne działania w celu usprawnienia eksmisji lokatorów, którzy w sytu
acjach nie uzasadnionych obiektywnym, złym stanem materialnym uchylają się od płacenia 
czynszu i dewastują obecnie zajmowane mieszkanie. Na ten cel przeznaczone będą 
budynki substandardowe. Złagodzenie problemu wykwaterowań starano się uzyskać 
poprzez zapewnienie komunalnych mieszkań rotacyjnych. Osoby zamieszkujące budynki 

• Materiały zebrał i opracował dyrektor Wydziału Lokalowego Urzędu Miasta Łodz i. 
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w złym stanie technicznym miały prawo ubiegać się o mieszkania zwolnione przez tych, 
którzy zakupią mieszkania pełnowartościowe w drodze przetargu ograniczonego. 

Przetarg ograniczony - to jedna z koncepcji przyjętej przez Zarząd Miasta w celu 
złagodzenia nawarstwionych dziesiątkami lat problemów i kłopotów mieszkaniowych. Gmina 
wyremontowała kilkanaście budynków, doprowadzając je do bardzo dobrego stanu tech
nicznego. Osoby chcące poprawić swój byt mogły otrzymać te mieszkania - płacąc 
przystępne ceny i oddając dotychczas zajmowane mieszkanie. W ten sposób Gmina otrzy
muje pieniądze (uruchamiane dalej na remonty) i jednocześnie możliwość spełnienia 
oczekiwań mieszkańców. Do przetargu przeznaczano budynki w pełni wyremontowane. 

W polityce mieszkaniowej Zarządu, wynikającej - jak już wspomniano - ze zobowiązań 
wcześniej podjętych , uwzględniano także potrzeby średniozamożnych mieszkańców 
oczekujących długimi latami na poprawę swoich warunków mieszkaniowych. Dotyczyło to 
setki podań o zamianę mieszkania na większe lub o wyższym standardzie. Opracowano 
zasady umożliwiające każdemu realizowanie swych oczekiwań . Podstawą był warunek 
zobowiązujący nowego najemcę do uregulowania zaległości czynszowych mieszkania 
będącego przedmiotem zamiany. Dotychczasowym najemcom - w stosunku do których 
orzeczono wyrok eksmisyjny za niepłacenie czynszu i dewastację lokalu - proponowano 
mieszkania w budynkach o niskim standardzie. 

Ta proponowana przez władze miasta akcja nie stała się jednak popularną akcją wśród 
mieszkańców miasta. 

W ostatnich czterech latach istotnych zmian w gospodarowaniu lokalami zlikwidowano 
problem tzw. pustostanów - prowadząc stałą kontrolę majątku Gminy. 

W czasie mijającej kadencji przydzielono łącznie 8548 lokali, dokonano 894 za
mian mieszkań i uregulowano stan prawny aż w 13 198 przypadkach. 

Stan zasobów lokali mieszkalnych w poszczególnych latach przedstawiał się 
następująco: 

1991 r. - 14 631, 1992 r. - 15 682, 1993 r. - 15 404. 
Liczba lokali będąca w zasobach Zakładów Gospodarki Mieszkaniowej zmniejszyła się 

w latach 1992-1993. 
Przyczyną tego zjawiska jest przejęcie zarządu niektórych budynków przez prywatnych 

właścicieli. Jest to obok korzystnej dla lokatorów i Gminy sprzedaży mieszkań komunal
nych najlepsza forma pozyskiwania skutecznego i najbardziej efektywnego gospodarza dla 
substancji mieszkaniowej miasta - właściciela najlepiej dbającego o własny majątek. 

Na szczególną uwagę zasługuje aktywny udział Zarządu Miasta we wszystkich ini
cjatywach podejmowanych przez ministra budownictwa dotyczących nowej polityki mieszka
niowej. 

W ramach Unii Metropolii Polskich - Łódź aktywnie współuczestniczy w przygotowaniu 
pakietu ustaw mieszkaniowych, które uzyskały pozytywną opinię obecnego rządu premiera 
Pawlaka. Przedstawiciele Urzędu Miasta pracują w specjalnie powołanej komisji rządowo
-samorządowej. 

Łódź uczestniczy również w programie wspierania samorządów lokalnych w zakresie 
gospodarki mieszkaniowej, prowadzonym przez Halcrow Fox Konsultingowe Biuro Uslug 
"Habitat". Program zakłada przygotowanie Gminy do wprowadzenia gospodarki rynkowej w 
sprawach mieszkaniowych. Przedłożone tezy w programie wspierania samorządów 
lokalnych są zbieżne z zainicjowaną w październiku 1991 r. przez prezydenta Grzegorza 
Palkę i Zarząd Miasta sprzedażą mieszkań komunalnych obecnym ich najemcom - według 
bardzo korzystnych warunków spłaty. 

Do szczególnie pilnych zadań w nadchodzącej kadencji należy : 
- kształtowanie strategii uwzględniającej potrzeby mieszkaniowe oraz finanse gminy, 
- określenie właściwych stawek czynszowych w mieszkaniach komunalnych 

koniecznych zasiłków mieszkaniowych dla najbiedniejszych, 
- kontynuowanie sprzedaży mieszkań komunalnych, 
- usprawnienie systemu zarządzania zasobami mieszkaniowymi zgodnie z zasadami 

prywatyzacji. 
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Lokale użytkowe 

6 czerwca 1990 r. - zgodnie z ustawą z 23 marca 1990 r. w stosunku do lokali 
użytkowych przestał obowiązywać szczególny tryb najmu i zostały one poddane przepisom 
kodeksu cywilnego. 

Gospodarka lokalami użytkowymi jest prowadzona na podstawie uchwały Rady 
Miejskiej z 5 października 1990 r. (nr IV/30/90) z uwzględnieniem późniejszych zmian w 
sprawie zasad wynajmu lokali użytkowych stanowiących mienie komunalne. 

Szczególny nadzór nad lokalami użytkowymi wymaga! zmian organizacyjnych w 
Urzędzie Miasta i w Zakładach Gospodarki Mieszkaniowej . Utworzono oddział lokali 
użytkowych , który wspólpracując z Podkomisją Handlu, Usług , Rolnictwa i Rzemiosła Rady 
Miejskiej - jako ciałem opiniodawczym i doradczym - przygotowuje materiały będące pod
stawą decyzji Zarządu Miasta. 

Podstawową formą wynajmu lokali użytkowych stały się przetargi , konkursy ofert, do 
których nie zostaly dopuszczone duże, monopolistyczne przedsiębiorstwa państwowe. Na 
V Sesji Rady Miejskiej 17 listopada 1990 r. przyjęto wytyczne pracy komisji i Zarządu 
Miasta w sprawie zasad wynajmu lokali użytkowych w budynkach stanowiących mienie 
komunalne. Władzom miasta szczególnie zależało na spowodowaniu zaistnienia czynników 
przedsiębiorczości mieszkańców. Należy zaznaczyć , że do 31 grudnia 1990 r. frontowe 
lokale sklepowe położone przy ul. Piotrkowskiej (pl. Wolności - ul. Żwirki , Wigury) zostały 
wyłączone z przetargu . O te lokale mogli wystąpić do Urzędu Miasta pracownicy w 
nich zatrudnieni, zakładając spółki prawa cywilnego. Takie zasady tzw. małej pry
watyzacji chroniły miejsca pracy ludzi dotychczas zatrudnionych w handlu -
stwarzając im jednocześnie szansę własnego rozwoju. Z tej formy prywatyzacji sko
rzystało 570 załóg pracowniczych. 

Realizując konsekwentnie swoje założenia , władze miasta promowały także zmianę 
struktur usług - pracownicy zakładów usługowych, spółdzielni rzemieślniczych mogli 
rozpocząć działalność na własny , osobisty rachunek. Pracownicy 50 punktów usługowych i 
20 placówek małych gastronomii skorzystało z formy prywatyzacji. 

W czasie od wrześn ia 1990 r. do 31 grudnia 1993 r. zorganizowano cyklicznie 29 
przetargów na lokale użytkowe , przeznaczone na działalność: handlową, usługową, produk
cyjną, na magazyny i biura. 

Podczas tych przetargów poddano licytacji 996 lokali użytkowych ; 
- w strefie "O" - 107 lokali (za m2 od 210 tys. zł do 1 1 OO zł), 
- poza strefą "O" - 886 lokali (od 20 tys. zł do 625 tys. zł za m2l. 
W lokalach przeznaczonych na działalność usługową cena metra kwadratowego 

powierzchni utrzymywała się w granicach od 7000 do 50 OOO zł. Lokale, które na przetar
gach nie znalazły nabywców były wystawiane do tzw. "Konkursu ofert" (wynajęto w minio
nym czasie 299 lokali) oraz do konkursu podań (wynajęto 45 lokali do 1 grudnia 1991 r. -
w następnych latach ta forma najmu była zaniechana). 

Inicjatywą władz miasta jest stworzenie możliwości i szans startu ludziom bezrobotnym 
w prowadzeniu samodzielnej działalności gospodarczej. 

Niektóre wystawiane lokale nie znajdowały w przetargach nowych najemców. 
Postanowiono więc udostępniać je właśnie tym mieszkańcom , którzy będąc bezrobotnymi, 
chcą podjąć pracę na swój własny rachunek. Podjęto więc decyzje, które w swej prostocie 
administracyjnego załatwian ia stwarzały szansę zmiany dotychczasowego statusu bezrobot
nego. Podanie osoby zainteresowanej i zaświadczenie z Rejonowego Biura Pracy 
(potwierdzające rejestracje bezrobotnego) były podstawą najmu lokalu, w którym 
obowiązuje przystępny czynsz nie stanowiący barier finansowych w rozpoczynaniu 
działalności rzemieślniczej lub handlowej. Osobom bezrobotnym wynajęto w taki sposób 
ponad 110 pomieszczeń użytkowych. 

Zarząd Miasta - w budynkach podlegających Zakładom Gospodarki Mieszkaniowej 
- zatwierdził 31 października 1991 r. przeznaczanie niektórych pomieszczeń na działalność 
gastronomiczną. Najemcy tych lokali są wyłaniani w konkursie ofert - w minionym czasie 
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nowi nabywcy otrzymali 49 punktów gastronomicznych, w których ceny metra kwadra
towego powierzchni kształtują się od 25 OOO do 350 OOO zł. Konkursy ofert na lokale gas
tronomiczne przyniosły korzystne dla miasta efekty. Ich liczba w centrum Łodzi wzrosła o 
60% (w stosunku do lat poprzednich) i można w tej chwili powiedzieć, że działa tu obec
nie 40 dużych lokali gastronomicznych o bardzo różnorodnych i ciekawych wnętrzach, 
przyciągających estetycznymi reklamami. Przetargi są organizowane cyklicznie, co półtora 
miesiąca wystawia się od 60 do 1 OO lokali. 

W Łodzi powstało w minionym czasie 2090 nowo zagospodarowanych lokali 
użytkowych zgodnie z intencją i przedsiębiorczością najemców. Ich przejęcie przez prywat
nych nabywców zdynamizowało konkurencyjność łódzkiego rynku, wpłynęlo na rozwój sieci 
handlowej. 

W dotkliwie odczuwanym czasie bezrobocia zaczęły pojawiać się nowoczesne punkty 
handlowe i usługowe, które stawaly się niejednokrotnie szansą uzyskania pracy. Prywatni 
przedsiębiorcy stworzyli nie tylko dla siebie możliwości zarobku, ale także mogli zapewnić 
pracę wielu osobom jej szukającym. Upadający przemysł - znajdujący się w gestii władz 
centralnych - powodowa! w mieście coraz większy stan bezrobocia. A więc rozwijająca się 
sieć prywatnych dużych i małych punktów handlowych i usługowych łagodziła dramaty
czność tej sytuacji. 

Najemcy lokali wnieśli więc wiele inwencji twórczych, przedsiębiorczości wlasnej
znacznie modernizując wnętrza. Udoskonalali oprawę swojej działalności. Inwestycje, zmia
ny wnętrz i wystrojów zewnętrznych (elewacje, nowe okna, drzwi) zmieniły korzystnie 
wygląd ulic, podniosły ich estetykę - dążąc do europejskich standardów. 

Prowadzone przetargi na lokale użytkowe zwiększyły wplywy z opiat czynszowych -
zasilając budżet. Z uzyskanych w ten sposób funduszy władze miasta konsekwentnie 
zmniejszały deficyt środków przeznaczonych na gospodarkę mieszkaniową. 

Wiele korzyści przyniosła także decyzja Zarządu Miasta (z 31 października 1991 r.) 
stwarzająca nowe zasady przydziału lokali mniej atrakcyjnych służących celom: 

- kultury (pracownie plastyczne i twórcze), 
- działalności statutowej partii politycznych oraz jednostek budżetowych i samorządo-

wych. 
W minionym czasie do nowych najemców trafiło 450 lokali. Stworzono także 

możliwości zagospodarowywania pomieszczeń o najniższej atrakcyjności: piwnice, strychy, 
pralnie, pomieszczenia gospodarcze będące w złym stanie technicznym. Ta forma wynaj
mu rozbudziła wiele inicjatyw. Zainteresowanie ludzi od dawna stojącymi, nie używanymi 
pomieszczeniami okazało się olbrzymie. Nowi najemcy remontowali te pomieszczenia na 
własny koszt i uruchamiali w nich własną działalność tworząc także nowe miejsca pracy. 

Na terenie miasta jest ok. 15 400 lokali użytkowych będących w zarządzie ZGM, 
14 OOO z tej liczby - to pomieszczenia prywatnych najemców, co stanowi 90% ogólnej liczby. 

Łódź jest pierwszym miastem w Polsce, w którym w tak dużym stopniu został 
przeprowadzony proces prywatyzacji placówek handlowych i usługowych, miastem, w 
którym starano się bez zbędnej zwłoki i marnowania czasu przydzielać lokale nowo 
tworzącym się organizacjom, stowarzyszeniom i fundacjom. 

Polityka gospodarowania lokalami użytkowymi uwzględniała także przydzielanie poza 
przetargiem lokalu zamiennego - wtedy gdy lokal, w którym dotychczas prowadzona była 
działalność podlegał rozbiórce lub był przejęty przez prywatnego właściciela -
wypowiadającego umowę najmu. Brane są pod uwagę w tych przypadkach wszelkie 
uwarunkowania w prowadzonej dotychczas dzialalności , a także lata pracy pozostające do 
uzyskania emerytury przez prowadzącego działalność . 

Tak więc przedstawione działania i efekty potwierdzają założenia Zarządu Miasta 
prowadzenia polityki zarządzania miastem i jego mieniem. Zgodne są z realizacją 
założeń przedwyborczych i składanych mieszkańcom obietnic - stworzenia 
warunków godniejszego życia, podjęcia walki z bezrobociem, rozwoju czynników 
zmieniających gospodarczy obraz miasta w tych dziedzinach, w których możliwa 
była ingerencja władz samorządowych. 



Elżbieta Królikowska* 

OŚWIATA, WYCHOWANIE I SPORT 

Przedszkola jako zadania własne Gminy 

Kronika m. łodzi, 1994, z. 2 

Pamiętając czasy sprzed 1990 r„ w których specjalne komisje decydowały kto z 
oczekujących w kolejce rodziców będzie mógł zapisać dziecko do przedszkola, władze 

Łodzi - po wyborach 1990 r. - przyjęły jedno podstawowe zobowiązanie: 
- dla każdego dziecka zgłoszonego do miejskiego przedszkola musi być zagwaranto

wane miejsce. 
W mijającej kadencji zobowiązanie to, w pełni wykonano. 
Obowiązującą zasadą stało się racjonalne wykorzystywanie środków publicznych przez

naczonych na działalność przedszkoli - przy zagwarantowaniu dostępu do opieki i 
wychowania przedszkolnego dzieciom z rodzin pozostających w trudnej sytuacji materialnej 
(łącznie z dodatkowymi świadczeniami). 

Zastosowany sposób finansowania pozwala dziś na systemowe obniżanie opłat 
za przedszkola. 

W 1990 r. na terenie miasta funkcjonowało 221 placówek przedszkolnych i 3 filie. Do 
przedszkoli uczęszczało 21 948 dzieci, a wykorzystanie miejsc oscylowało w granicach 
85%. W następnych latach ta sytuacja - z powodu mniejszej liczby dzieci w wieku przed
szkolnym, trudnych warunków finansowych - uległa znacznej zmianie. W roku szkolnym 
1991/1992 do przedszkoli zgłosiło się tylko 18 494 dzieci, co spowodowało niewykorzy
stanie 7000 miejsc. Postanowiono więc zaproponować rodzicom przeniesienie dzieci z 
placówek o najmniejszej frekwencji do sąsiednich przedszkoli - nie wykorzystane zaś 

placówki (w 1991 r. - 44 przedszkola i 3 filie, w 1992 r. - 9 przedszkoli) przeznaczyć na 
inne cele oświatowe. 

W 1993 r. na skutek wypowiedzenia umowy najmu przez właścicieli budynków, w 
których znajdowały się 4 przedszkola miejskie - dzieci z tych przedszkoli zostały przyjęte 
w najbliższych placówkach - a lokale oddane właścicielom. 

Obecnie na terenie miasta funkcjonują 163 przedszkola prowadzone przez Gminę, w 
których znajduje się 17 400 miejsc. Do przedszkoli tych uczęszcza około 16 860 dzieci, 
co stanowi 54% populacji i 96,9% wykorzystania miejsc. Istotne w tym działaniu było 

racjonalne wykorzystanie miejsc i nieponoszenie nieuzasadnionych kosztów utrzymania 
placówek, do których uczęszczało zbyt mało dzieci. 

Do końca 1990 r. przedszkola funkcjonowały jako jednostki budżetowe, zaś od 1 stycz
nia 1991 r. placówki te zostały przekształcone w samodzielne zakłady budżetowe. 
Zmienione zostały również zasady finansowania. 

Od 1 maja 1991 r. wprowadzona została zasada opłaty za miejsce dziecka w przed
szkolu. W wyniku dokonanych zmian zasad finansowania wyraźnie określono podział 
kosztów utrzymania placówek między Gminę a rodziców. 

• Materiał zebrała i opracowała zastępca dyrektora Wydziału Edukacji i Kultury Fizycznej UMŁ. 
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Rodzice obecnie pokrywają jedynie: 

- place (wraz z pochodnymi) pracowników pedagogicznych i obsługowych sprawujących 
opiekę nad dzieckiem w czasie przekraczającym realizację minimum programowego, 

- place (wraz z pochodnymi) pracowników kuchni przygotowujących posiłki, 
- koszty artykułów żywnościowych do przygotowania posiłków. 

Gmina natomiast pokrywa koszty: 

- utrzymania budynków (energia elektryczna, cieplna, wywóz nieczystości, ubez
pieczenia, konserwację urządzeń, remonty, awarie, środki czystości, bhp, wyposażenie, 
inne usługi komunalne), 

- place dyrektora i administracji (wraz z pochodnymi), 
- wszystkie koszty za okres wakacji, 
- fundusze socjalne, mieszkaniowe, zdrowotne dla nauczycieli, nagrody ZFN i 

jubileuszowe oraz odprawy emerytalne, 
- zakupy pomocy dydaktycznych oraz koszty związane z wprowadzeniem innowacji 

pedagogicznych i programów autorskich, 
- place pracowników oddelegowanych, 
- koszty związane z realizacją minimum programowego, 
- koszty opieki za drugie i następne dziecko w rodzinie uczęszczające do tego samego 

przedszkola, 
- podwyżki plac w całości do końca roku szkolnego, w którym powstały. 
Miesięczna dotacja do jednego dziecka w wieku przedszkolnym z budżetu Gminy 

wyniosła: 
1990 r. 
1991 r. 621 tys. zł 
1992 r. * 551 tys. zł 
1993 r. 699 tys. zł 
1994 r. 7 40 tys. zł 
W 1993 r. przeznaczono 4 mld zł na pomoc dzieciom najbiedniejszym z przed

szkoli miejskich. Wydatkowano kwotę 860 660 OOO zł, wspomagając także przedszkola 
niepubliczne. 

Przy takim podziale kosztów (ponoszonych przez rodziców i Gminę) - udział Gminy w 
całkowitym utrzymaniu placówek wynosi 75%. Odpłatność rodziców ustalana jest przez 
dyrektora placówki wspólnie z radą rodziców; w 1993 r. średnio wynosiła ona ok. 600 OOO 
zł miesięcznie. Dzięki takim zasadom finansowania pobytu dzieci w przedszkolach 
wyraźnie zmieniła się jakość pracy przedszkolnej kadry wychowawczej - z pożytkiem oczy
wiście dla samych dzieci. Pozwoliło to też na bardziej efektywne kontrolowanie przez ro
dziców wykorzystania środków przeznaczonych przez Miasto na każde dziecko. 

Rodzinom najuboższym zapewniona zestala pomoc z opieki społecznej a także pomoc 
finansowa Gminy. 

Gmina zapewnia miejsce w przedszkolu każdemu sześciolatkowi, wspiera również 
inicjatywy dotyczące wprowadzania nowych metod pracy (m.in. finansowanie programów 
autorskich) oraz tworzenia grup integracyjnych - wspólne grupy z dziećmi niepełno
sprawnymi). 

Miasto dotuje trzy przedszkola publiczne prowadzone przez Zgromadzenia Zakonne 
(100% kosztów) oraz 14 przedszkoli niepublicznych (50% kosztów). 

W najbliższej przyszłości przewiduje się budowę nowego przedszkola na osiedlu Janów 
(inwestycja dwuletnia1 koszt ok. 8 mld zł) oraz zaadaptowanie na potrzeby przedszkoli 
budynków w rejonie Sródmieście i Górnej (Centrum Zdrowia Matki Polki). 

• Nowe zasady finansowania dzieci w przedszkolach - racjonalne wykorzystanie miejsc określiły rzeczywisty 
poziom niezbędnych opłat warunkujących efektywne gospodarowanie groszem publicznym. 
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Inne inicjatywy oświatowo-wychowawcze 

Poza nadzorowaniem funkcjonowania przedszkoli, Miasto wspiera inną działalność 
oświatowo-wychowawczą. Opracowane zostały „Założenia polityki oświatowej Zarządu 
Miasta Łodzi" , które przewidują realizację programu tzw. „szkoly środowiskowej". Szkoła 
po spełnieniu swojej funkcji edukacyjnej powinna udostępnić swoje zaplecza sportowe 
(sale, boiska, baseny oraz świetlice) całemu środowisku , prowadzić także zajęcia pozalek
cyjne (lektoraty językowe, kola sportowe, kola zainteresowań). Na kontynuację modelu 
szkoły środowiskowej przeznaczono w budżecie 1994 r. kwotę 2,5 mld zł. 

Gmina czynnie włączyła się do zapobiegania patologii społecznej. Działalność profilak
tyczna (m. in. poprzez program szkoły środowiskowej) oraz pomoc finansową dla świetlic 
środowiskowych, ośrodków kuratoryjnych przy Sądzie Wojewódzkim - uznano za specjal
nie ważne. 

Udzielana jest również pomoc innym placówkom i stowarzyszeniom oświatowym. 
Nakłady gminy na przedszkola oraz inną działalność oświatową przedstawiają się 
następująco ( w tys. zł) 

1991 1992 1993 

Przedszkola 130 ooo ooo 111 003 928 146 352 032 
Inna dział. oświat. 2 702 128 11 281 136 33 394 291 * 

Razem 132 702 128 122 285 064 179 746 323 

W budżecie gminy na 1994 r. przeznaczono środki finansowe: 
- 8,4 mld zł - na program Europejskiego Partnerstwa Młodych (w tym jest 

uwzględniony program działań na rzecz niepełnosprawnych) - na wymianę młodzieży i jej 
kontakty z równieśnikami europejskich miast; 

- 6,4 mld zł - na pomoc organizacjom oświatowo-wychowawczym - rodzinom 
zagrożonym patologią społeczną. 

Wypoczynek dzieci i młodzieży 

Od samego początku pracy samorządu Gmina włączyła się w organizację wypoczynku 
dzieci i młodzieży - dofinansowała częściowo akcje prowadzone przez Kuratorium Oświaty 
i przez innych organizatorów („Caritas", ZHP). Zarząd Miasta planował i zapewnił w 
budżecie środki na te cele. 

W 1993 r. Gmina przyjęła na siebie ciężar finansowania wypoczynku dzieci i 
młodzieży, ponieważ Kuratorium Oświaty praktycznie nie posiadało funduszy na te akcje. 
Gmina dofinansowała wypoczynek 4822 dzieciom bez tzw. zabezpieczenia socjalnego w 
kwocie 1 400 OOO zł na jedno dziecko. Miasto udzielało także pomocy w organizowaniu 
kolonii zdrowotnych (1,5 mld zl) oraz tzw. półkolonii w mieście (1 , 15 mld zł dla około 
5000 dzieci) , przeznaczono także kwotę 1,5 mld zł na pomoc różnym organizatorom 
obozu i kolonii (dla ok. 9300 dzieci). 

Takie działania Gminy będą kontynuowane w 1994 r., w którym na dofinansowanie 
wypoczynku dzieci i młodzieży przeznaczono kwotę 13,5 mld zł . 

Pomoc dla szkół 

Gmina nie przejęła planowanego prowadzenia szkół podstawowych. Mimo to wspierała 
rozwój sportu szkolnego. . 

Już w 1993 r. przekazano na ten cel środki w wysokości 1007 mln zł. Srodki te otrzy
mały szkoły podstawowe, które przystąpiły do realizacji programu „szkoły środowiskowe". 

• W tym wypoczynek dzieci i młodzieży . 



54 

Dotacje przeznaczone z budżetu Gminy dla szkół podstawowych i licealnych: 

1990 - 1991 
1992 r. 1 216 OOO OOO zł 6 1 OO OOO tys. - kolonie i wyp. 

3 965 136 tys. - działaln . różna 

1993 r. 10 217 121 OOO zł 12 173 870 tys. - kolonie i wyp. 
1 O 903 300 tys. - działaln . różna 

1994 r. 50 mld zł dofinansowanie działalności 
szkół - na różnorodne cele. 

Szkoły wykorzystały otrzymane od Gminy środki na remonty i modernizację boisk, sal 
gimnastycznych, lodowisk, na zakup sprzętu sportowego, organizowanie zajęć sportowych. 
W ostatnich dwóch latach pomocą objęto 23 szkoły. 

Dotacje Gminy i ich wykorzystanie obrazuje przytoczone zestawienie dotyczące 1993 r., 
w którym na tzw. działalność różną wydatkowano między innymi: 

3 241 009 tys. - dzieciom szkół podstawowych 
113 OOO tys. - młodzieży licealnej szkół zawodowych 
599 985 tys. - szkołom i organizacjom artystycznym 
906 700 tys. - szkołom niepublicznym 
322 446 tys. - młodzieży zagrożonej patologią 
859 500 tys. - organizacjom i stowarzyszeniom 
860 660 tys. - przedszkolom niepublicznym 

4 OOO OOO tys. - pomoc dzieciom najbiedniejszym, chodzącym do przedszkoli miejskich. 

W 1994 r. dofinansowana zostanie przez Gminę sfera działalności sportowej w 
szkołach; na rozwój kultury fizycznej przeznaczono w bieżącym roku: 
7 mld zł - na budowę sali gimnastycznej w Szkole Podst. nr 75 

13 mld zł - na uzupełnienie sprzętu sportowego i usprawnienie sportowej bazy szkół pod 
stawowych. 

Współpraca z uczelniami 

Pomoc miasta wyższym uczelniom i współpraca z nimi może być odnotowana w wielu 
płaszczyznach. Odbywające się spotkania z władzami uczelni poświęcone były kontaktom 
obu stron. Najważniejsze obszary kontaktów: 

•wykorzystanie potencjału intelektualnego łódzkich naukowców w podejmowaniu i 
sposobie rozwiązywania problemów miasta; pracownicy naukowi byli autorami opracowań: 

- „Strategia rozwoju ekonomicznego Łodzi" (zespół UŁ pod kierunkiem prof. T. 
Markowskiego i prof. A. Jewtuchowicza), 

- tekstu folderu promującego Łódź pt. „Łódź - milionowa metropolia w środku Polski " 
(UŁ, prof. dr hab. St. Liszewski}, 

- projektów graficznych folderów i informatorów promujących Łódź (PWSSP, prof. S. 
Iwański), 

- porozumienia o współpracy Biura Inwestycji Zagranicznych, Prywatyzacji i Promocji 
Gospodarczej z Zakładem Usług Dydaktycznych i Naukowych dla Zagranicy, 

- ekspertyzy i opinie dotyczące działań promocyjnych, 
- „Systemu miejskiej informacji wizualnej" - opracowanie powstało przy współpracy 

zespołu specjalistów PWSP pod kierunkiem prof. A. Trelińskiego . 
- trwały konsultacje z interdyscyplinarnym zespołem specjalistów UŁ i PŁ w celu kom

pleksowego opracowania rekultywacji zbiorników wodnych w Łodzi ; 
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• wykorzystanie lokali oraz gruntów 
Miasto przekazało UŁ nieruchomości przy ul. Piotrkowskiej 262 na Centrum Studiów 

Europejskich, poza tym uczelnie otrzymały następujące budynki i lokale: 

Uniwersytet Łódzki: 
- ul. Sienkiewicza 21 (po Sądzie Wojewódzkim) na cele administracyjno-dydaktyczne, 

pismo z 26.06.1990 r. 
- ul. Piotrkowska 262 - budynek po ZŁ ZSMP, pismo z 29.06.1990 r. 
- ul. Limanowskiego 25/27 - budynek został przejęty przez Uczelnię 1.01 .1991 r. 
- ul. Narutowicza 48 - przekazano na Ośrodek Nauki i Kultury Francuskiej bez pobie-

rania opłat czynszowych - pismo 23.05.1991 r. 
- ul. Rewolucji 9, I piętro , po Prokuraturze Wojskowej dla Biblioteki i Czytelni 

Brytyjskiej, pismo 5.03.1992 r. 
- ul. Jaracza 40 dot. nieodpłatnego przeniesienia własności wszystkich budynków na 

rzecz UŁ, postanowienie Zarządu Miasta Łodzi z 18.11 .1992 r. o zawarciu umowy najmu 
na okres 3 lat (w trakcie uzgodnień) . 

Akademia Medyczna 
przekazano pomieszczenia na li i Ili piętrze przy ul. Zachodniej 81 po Stacj i 

Sanitarno-Epidemiologicznej, z przeznaczeniem na cele dydaktyczne - decyzja ZMŁ z 
4.12.1991 r. 

Akademia Muzyczna 
przekazano pomieszczenia przy ul. Wólczański ej 225 I i li piętro zwolnione przez Sąd 

Rejonowy i ZUS - z przeznaczeniem na Dom Studenta - pismo z 6.08.1990 r. 

Politechnika Łódzka 

ZMŁ pozytywnie ustosunkował się do przekazania budynku przy ul. ks. Skorupki 1 O na 
zasadach umowy najmu - pismo z 30.1 2.1992 r. - w pomieszczeniach dawnego USC 
funkcjonuje obecnie M iędzynarodowy Wydział Inżyn i eri i PŁ (IFE) 

• Określono kierunki współpracy zagranicznej uczelni i miasta: 
- przekazano uczelniom materiały wydawane przez miasto - promujące łódzką aglome

rację , 

- korzystano ze szko le ń prowadzonych przez wyższe uczelnie - Międzynarodową 
Szkołę Konsultantów przy UŁ, 

- proponowano uczelniom współuczestnictwo w programie „Europejskie Partnerstwo 
Młodych", 

- przeprowadzono rozmowy na temat możl iwośc i transferu nowych możliwości tech
nologi i na potrzeby „Inkubatora Przedsiębiorczości" . 

Istniał kontakt gminy ze studentami ostatnich lat studiów. Wskazywano młodym ludziom 
możliwości pracy na własny rachunek, proponując także pojawiające się w mieście 
możliwości zatrudnienia młodych specjalistów różnych dziedzin. 

Miasto uczestniczyło w promowaniu najzdolniejszych studentów, współorganizuje 
mi ędzyuczelniane konku rsy, finansuje nagrody i stwarza możl i wość wyjazdów 
zagranicznych, odbywania okresowych praktyk i studiów w uczelniach miast, które są part
nerami Łodzi - współpracując, współtworząc program „Europejskie Partnerstwo Młodych". 

W lipcu 1993 r. Gmina włączyła się w prace organizacyjne prowadzonej przez 
Uniwersytet Łódzki konferencji „Asocjacja Europejskich Szkól Planowania". Materiały ze 
spotkań zostały opublikowane w „Kronice Miasta Łodzi". Praca P/anning and Environment 
in the łódź Region (pod red. T. Marszała i W. Michalskiego) stanowi dokument spotkań 
specjalistów i naukowców różnych krajów Europy. 
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Dotowanie łódzkich wyższych uczelni przez Zarząd Miasta w latach 1991-1993 
zamyka się kwotą 2 594 970 tys. zł. 

W 1994 r. Miasto będzie wspierać organizowanie konferencji , które są planowane 
przez środowiska akademickie: 

- Interdyscyplinarnej konferencji naukowej nt. „Wielkie miasto - procesy integrujące i 
dezintegrujące" - organizowanej przez łódzkie środowisko filologów (17- 19 maja br.) ; 

- Międzynarodowej konferencji : „City today, yesterday and the day before" - organi
zowanej przez Katedrę Etnologii UŁ oraz Commision of Urban Anthropology International 
Union of Anthropological and Enthnological Sciences (IUAES). 

Kontynuując dotowanie i wspieranie uczelni, Gmina w swoim budżecie 1994 r. 
przeznaczyła na ten cel środki w wysokości 5,6 mld zł. 

Rekreacja i sport 

W 1990 r. Gmina przejęła nadzór nad działalnością trzech ośrodków sportu i rekreacji : 
- Łódź-Górna 
- Arturówek, 
- im. Promienistych. 
Na obszarze miasta działa również 57 stowarzyszeń kultury fizycznej (w tym 34 kluby 

sportowe i 23 ogniska TKKF). Srodki przekazywane na dofinansowanie działalności klubów 
sportowych począwszy od 1991 r. - stale wzrastają. Nie zlikwidowano w mieście żadnego 
klubu sportowego, zwalniając je z płacenia podatku od nieruchomości (płacą jedynie ci, 
którzy w swoich obiektach prowadzą dzialalność gospodarczą na dużą skalę - np. ŁKS). 

Po dokonanych w latach 1991-1993 reorganizacjach stan stowarzyszeń kultury fizy-
cznej nie uległ zmianie i przedstawia się następująco: 

- 36 klubów sportowych (w tym - 24 regularnie dofinansowanych z budżetu Gminy), 
- 18 ognisk TKKF, 
- 3 stowarzyszenia kultury fizycznej (2 salezjańskie i Towarzystwo „Sokół"). 
Reorganizacja różnych placówek i instytucji objęła także ośrodki sportu i rekreacji na 

terenie miasta. Obecnie dzialają tu: 
- OSiR Łódź-Bałuty (z polączenia Arturówka i im. Promienistych}, 
- OSiR Łódź-Górna, 
- MOWiR „Fala" (wyodrębniony z Łódzkiego Parku Kultury i Wypoczynku). 
Przejmowany przez Gminę stan obiektów sportowo-rekreacyjnych przedstawiał wiele do 

życzenia. Ograniczone możliwości finansowe dyktowały w ciągu trzech lat dążenie do 
utrzymania obiektów i niedopuszczenie do ich dekapitalizacji. Niejednokrotnie działania 
Zarządu Miasta były jedynym ratunkiem przed upadkiem niektórych klubów sportowych i 
innych organizacji kultury fizycznej . Wsparcie finansowe ze strony miasta i kontakty 
Łódzkiego Ośrodka Sportu z biznesem targowym pomagały podtrzymać działalność 
sportową. 

Stan techniczny ośrodków sportowo-rekreacyjnych wymagał przeprowadzenia wielu prac 
remontowych i modernizacyjnych (basen KS „Budowlani", hale KS „Tęcza") . W miarę 
możliwości finansowych starano się aby w niezakłóconym rytmie zapewnić bezpieczny 
wypoczynek, szkolenie sportowe dzieci i młodzieży. 

Skutki socjalistycznego budowania i rozkradania materiałów budowlanych przez wyko
nawców - wystawiają dziś swoje świadectwo. Jest nim na pewno popularne kąpielisko 
„Fala", które zostało wyłączone z eksploatacji z powodu istniejącego zagrożenia 
budowlanego. Katastrofalny stan techniczny tego obiektu był motywacją w podejmowaniu 
takiej decyzji. W tym miejscu jest przewidziana budowa nowoczesnego, całorocznego kom
pleksu sportowego. Realizacja pierwszego etapu budowy i modernizacji Miejskiego 
Ośrodka Wypoczynku i Rekreacji „Fala" nastąpi w 1994 r. Przewidziano na te cele 4 mld 
zł. 

W realizowanym programie Zarządu Miasta: utrzymania i rozbudowy bazy rekrea
cyjnej dostępnej dla wszystkich łodzian mieszczą się działania: 
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- rekultywacji łódzkich obszarów zieleni (parków) i zbiorników wodnych, 
- decyzja o reaktywowaniu torów wyścigów konnych i zaadaptowanie krytej ujeżdżalni 

koni ŁKJ, 
- tworzenie podwórkowych boisk koszykówki, 
- utrzymanie w należytym stanie kortów tenisowych i upowszechnienie tego sportu 

wśród dzieci, 
- budowa ogólnomiejskiego systemu ścieżek rowerowych (I etap z centrum miasta do 

Łagiewnik i z łódzkiego ośrodka akademickiego przy ul. Lumumby do wydziałów uczelni 
UŁ w centrum miasta. 

Przedsięwzięcia te są jednoznaczne z dążeniem do przywrócenia łódzkich tradycji kul
turowych i do stworzenia warunków nowym formom, popularnych wśród dzieci i młodzieży, 
zajęć sportowych. 

Od 1990 r. utrzymywane są stałe kontakty sportowe z zaprzyjaźnionymi miastami 
Niemiec, Finlandii, Czech, Francji. 

Młodzież łódzka w ramach wymiany grup sportowych mogla uczestniczyć w wielu 
imprezach i wydarzeniach w Stuttgarcie, Brnie, Tampere i Lyonie. Prowadzona wymiana 
grup sportowych umożliwiła naszym dzieciom konfrontację swoich możliwości w trójmeczu 
Łódź-Stuttgart-Brno. W rozgrywkach koszykówki, tenisa stołowego i w gimnastyce artysty
cznej uczestniczyło około 150 zawodników i zawodniczek. Możliwość wyjazdów przynosiła 
nie tylko nowe doświadczenie sportowe ale także całą serię doświadczeń życiowych. 

Nakłady Gminy na sport i rekreację w latach 1991-1993 przedstawiają się następująco 
(w tys. zł): 

1991 1992 1993 

OSiR-y 2 300 ooo 5 615 ooo 11 365 321 

Kluby sportowe 9 356 ooo 13 362 326 15 489 146 

Różna działalność 3 235 ooo 1 460 ooo 1 168 815 

sportowo-rekreacyjna 

Razem 14 891 ooo 20 437 326 28 023 282 

W ustalonym na 1994 r. budżecie Gminy przeznaczono fundusze na 
najważniejsze przedsięwzięcia w dziedzinie miejskiego sportu i rekreacji: 

- budowa lodowiska przy ul. ks. J . Popiełuszki (Retkinia): 5 mld zł (realizacja w 1994 r.), 
- przeprowadzenie bieżących remontów w ośrodkach sportu i rekreacji (m.in . 

oczyszczenie stawów) i ich właściwe przygotowanie do sezonu letniego: 13 mld zł, 
- kontynuowanie akcji organizowania zajęć sportowo-rekreacyjnych dla dzieci 

młodzieży („Zima i lato w mieście": 1,8 mld zł) , 
- dofinansowanie szkolenia sportowego dzieci i młodzieży w klubach : 5,5 mld zł, 
- partycypacja w kosztach utrzymania obiektów i urządzeń sportowych: 7 mld zł . 
Udzielanie pomocy finansowej na utrzymanie obiektów sportowych, uregulowanie ich 

stanów prawnych, częściowe finansowanie trenerów grup młodzieżowych to obecnie reali 
zowane zadania Zarządu w kształtowaniu sportowego obrazu miasta. 



Kronika m. Łodzi, 1994, z. 2 

Jacek Piwkowski~ 

ŁÓDŹ DLA KUL TURY I SZTUKI 

Od 1991 r. miasto spełnia funkcję najpoważniejszego mecenasa w sferze kultury, 
zarówno w obrębie infrastruktury kulturalnej (domy kultury i biblioteki) jak i twórczości 
artystycznej. Podstawowym zadaniem stało się dostosowanie struktur i programów 
placówek upowszechniania kultury do rzeczywistych potrzeb kulturalnych i możliwości 
finansowych miasta. Opracowane zostały nowe statuty dziewięciu domów kultury - 1991 r., 
przeprowadzono konkursy na stanowiska dyrektorskie ośrodków kultury (1992 r.), doko
nano specjalizacji działania tych ośrodków. 

Wyróżnić należy ciekawe przedsięwzięcia Poleskiego Ośrodka Sztuki w dziedzinie 
edukacji teatralnej i prezentacji wybitnych przedstawicieli kultury polskiej, profesjonalizm w 
działaniach plastycznych Galerii Manhattan, podtrzymywanie tradycji amatorskiego ruchu 
artystycznego w Bałuckim Ośrodku Kultury i Widzewskich Domach Kultury, inicjatywy 
muzyczne Sródmiejskiego Forum Kultury itp. 

Dotacjami miasta przeznaczonymi na różne formy przekazywania dóbr kultury, wspiera
no działalność pozasamorządowych instytucji takich jak: Fundacja „Harnam" - kultywująca i 
rozwijająca tradycje znanego zespołu folklorystycznego. Klub Spółdzielczy „Dąbrowa" -
działający na rzecz społeczności lokalnej, Fundacja Ulicy Piotrkowskiej - organizatora 
nieszablonowych imprez na głównej ulicy miasta. 

Zmieniono formułę organizacyjną Ośrodka Ruchu Europejskiego - Teatr „77", zapew
niając utrzymanie obiektu dla działalności zespołu. 

Istniejąca sieć bibliotek wymagala szczególnej troski ze strony miasta. Nieodpłatne 
korzystanie z nich stawia je nadal w rzędzie najłatwiej dostępnych placówek dla szerokiej 
rzeszy zainteresowanych. Aby ochronić podstawowy stan posiadania dokonano niezbędnej 
racjonalizacji sieci bibliotecznej (połączono niektóre biblioteki, zrezygnowano z lokali pry
watnych). Obecnie na terenie miasta działają 83 biblioteki. Jednocześnie unowocześniono 
ich warsztat pracy, komputeryzując wszystkie dzielnicowe biblioteki publiczne, podniesiono 
(malowaniem i naprawami) standard lokali 20 bibliotek. 

W 1994 r. przyznane zostały dodatkowe środki finansowe na zakup nowości 
książkowych. 

Uchwała Zarządu Miasta Łodzi o możliwości podnajmowania 25% powierzchni lokali 
bibliotecznych i domów kultury pozwoliła tym placówkom pozyskiwanie własnych środków 
finansowych i przeznaczanie ich na cele statutowe. 

W czasach, w których likwiduje się większość placówek (klubów kultury, bibliotek) 
prowadzonych dotychczas przez spółdzielnie mieszkaniowe i zakłady pracy, miejskie 
placówki stały się głównymi organizatorami czytelnictwa, edukacji kulturalnej i popularyzacji 
kultury. 

Ochroną miasta otoczono łódzkie galerie i księgarnie, wobec których zastosowano ulgi 
czynszowe. Znaczną pomoc udzielono środowisku lódzkich plastyków, przydzielono 50 
lokali na pracownie twórcze, dofinansowano międzynarodowe plenery tkackie i plenery dla 

• Opracował na podstawie zebranych informacji, dyrektor Wydziału Kultury i Sztuki Urzędu Miasta Łodzi . 
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plastyków seniorów. Wspierano również indywidualne wystawy artystów plastyków w kraju i 
za granicą. Rozpisano konkurs na projekt i wykonanie „Pamiątki z Łodzi", mający pozyskać 
prace o wysokich walorach artystycznych i użytkowych, nawiązujące swą formą lub treścią 
do tradycji, historii lub współczesności naszego miasta. Z inicjatywy władz miasta powstała 
jednoosobowa spółka gminy „Galerie Miejskie" w miejsce dawnego P.P. „Desa". 

Formą uspołecznienia inicjatyw kulturalnych i stworzenia nowego sposobu finansowania 
stała się idea „grantów" i konkursu „Szansa dla Kultury". Granty, będąc dotacjami celowy
mi, przyznawane są co kwarta! na realizację najciekawszych pomysłów powstających poza 
układem instytucjonalnym. Podobne cele przyświecały powołaniu Komisji Wydawniczej, roz
patrującej propozycje wydawnicze. 

Seria wydawnicza „Łodzianie" - będąca inicjatywą Zarządu Miasta - prezentuje sylwetki 
ludzi, którzy związali swoje losy z Łodzią. Ukazujące się w tej serii książki są prezentacją 
mało znanego, często niepostrzeganego bogactwa ludzkiej aktywności i ludzkich dokonań, 
stanowiących o miejscu w życiu miasta i państwa. 

Serię otwierają Kazania stanu wojennego ks. Stefana Miecznikowskiego, które są 
źródłem wiedzy o problemach i rozterkach duchowych tamtych czasów. 

Wydane w 1993 r. wspomnienia Janiny Mieczyńskiej-Lewakowskiej Fakty i ludzie z 
mojego życia są następną pozycją będącą dokumentem już innych sfer życia i dokonań 
ludzkich - stanowią odniesienie do łódzkiej tradycji sztuki tańca, wyrażającej się choćby 
kolejnymi edycjami Łódzkich Spotkań Baletowych. Mogą być dziś przyczynkiem w umoc
nieniu Łodzi jako ośrodka kultury. 

W przygotowaniu są dwie kolejne pozycje: 
- Antoniego Grzeszczaka - Przygoda z czerwienią - w której autor kreuje rzeczywis

tość rejestrowaną oczami zwykłego, szarego człowieka, 
- Karola Badziaka - Poważne żarty - dziennikarski obraz Łodzi, rozpisany w felieto

nach. 
Oba te nowe przedsięwzięcia są wykazaniem wspólnoty wysiłków województwa i 

Gminy oraz środowisk artystycznych na rzecz kultury naszego miasta. 
Pragnąc zapewnić młodym, najzdolniejszym twórcom poparcie materialne, utwo

rzono w 1994 r. fundusz stypendialny. 
Mimo zakończenia prac formalno-organizacyjnych, w najbliższym czasie podejmie 

działalność Łódzka Fundacja Kultury mająca już podstawy formalno-organizacyjne. 
Znaczącymi wydarzeniami były wzajemne prezentacje kulturalne miast partnerskich 

Łodzi i Stuttgartu oraz Oni Łodzi w Wilnie. Znacząca jest obecność miasta we wspieraniu i 
promowaniu zjawisk przedsięwzięć, ksztaltujących oblicze kulturalne Łodzi, jak: Łódzkie 
Spotkania Baletowe, Konkurs Muzyczny im. Karola Szymanowskiego, Triennale Tkaniny 
Unikatowej, Biennale Małych Form Grafiki, „Konstrukcja w Procesie", Festiwal Mediów 
„Człowiek w zagrożeniu", Łódzkie Spotkania Teatralne, wystawa w Muzeum Sztuki „Łódź
-Lyon". Miasto dofinansowywało także działania artystyczne i kulturalne podejmowane 
przez indywidualnych twórców, stowarzyszenia twórcze, instytucje profesjonalne i szkoly 
artystyczne; np.: Państwową Szkolę Baletową, PWSSP, Akademię Muzyczną, Państwową 
Galerię Sztuki, Muzeum Sztuki, Muzeum Kinematografii, Centralne Muzeum Włókiennictwa, 
Muzeum Historii Miasta Łodzi, Łódzkie Towarzystwo Muzyczne, Muzeum Artystów, „Hotel 
Sztuki", teatry łódzkie. Taka pomoc istniała już poza sferą zadań własnych Gminy. 
Dyktowało ją przekonanie o wspólnej odpowiedzialności za kształt i rozwój kultury w 
naszym mieście, pragnienie utrzymania różnorodności i atrakcyjności oferty kulturalnej. 

W 1994 r. uległy rozszerzeniu kompetencje samorządu. Od 1 stycznia 1994 r., na 
mocy porozumienia pilotażowego, Miastu podlegają: Estrada Łódzka, teatry: Muzyczny, 
Nowy, Studyjny, Powszechny, Arlekin i Pinokio oraz muzea: Historii Miasta Łodzi, Włókien
nictwa, Tradycji Niepodległościowych i Kinematografii oraz Państwowa Galeria Sztuki. 

Określenie programu ich funkcjonowania, uwzględnienie potrzeb i możliwości finan
sowych miasta - to najważniejsze zadanie w nadchodzącej kadencji. 

W minionych latach Gmina finansowała wydatki w sferze kultury, które były 
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zobowiązaniem administracji rządowej. Kwoty te w poszczególnych latach przedstawiają 
się następująco: 

w 1991 r. - 1,5 mld zł, 
w 1992 r. - 3,2 mld zł, 
w 1993 r. - 4,6 mld zł. 
W obecnym - 1994 r. - przewiduje się, że budżet miasta na dofinansowanie 

instytucji kultury - które powinny mieć zapewnione w dalszym ciągu środki przez 
administrację rządową - będzie musiał przeznaczyć kwotę 13,4 mld zł. 

Dodatkowo instytucje kultury przejęte przez Miasto w ramach pilotażu (teatry, muzea) 
otrzymają z budżetu Gminy 8 mld zł, gdyż administracja rządowa nie przekazała 
niezbędnych środków na remonty i inwestycje oraz podwyżki płac dla pracowników tych 
instytucji. 



Kronika m. łodzi, 1994, z. 2 

Paweł Wojciechowski* 

EUROPEJSKIE PARTNERSTWO MŁODYCH 

Koncepcja Europejskiego Partnerstwa Młodych „Amicitia" zrodziła się w Łodzi i jest ini
cjatywą Prezydenta Łodzi, Grzegorza Palki oraz władz samorządowych - inicjatywą ludzi, 
którzy w realizacji tego programu zawarli myśl o kształtowaniu przyjaźni młodzieży różnych 
krajów Europy. Zamysł programowy uwzględniał przede wszystkim stworzenie odpowied
nich możliwości łódzkiej młodzieży doskonalenia języka zachodniego w zetknięciu z realia
mi życia miast europejskich oraz przybliżenie młodym cudzoziemcom prawdziwego obrazu 
naszego miasta i Polski. 

W tych podstawach tworzenia i realizowania partnerskich więzi tkwił także zamiar 
budowania pokolenia dojrzałego, potrafiącego czerpać pozytywy z różnych sfer życia 
krajów bardziej rozwiniętych gospodarczo, z ugruntowanymi zasadami i wartościami 
samorządów. 

Inwestowanie w intelektualny rozwój młodzieży powinno zaowocować w przyszłości 
pokoleniem ludzi odpowiedzialnych, otwartych na kontakty Polski z zagranicą, ludzi 
znających realia europejskie i posługujących się płynnie językiem obcym. 

Tak rozumiane Europejskie Partnerstwo Młodych promuje najzdolniejszych i najambit
niejszych. Właśnie dla nich stworzono główne zasady zawierające wartości poznawcze i 
kształcące: 

- wzajemnego poznawania języków, kultury, obyczajów i warunków gospodarczych, 
- poznawania metod organizowania i prowadzenia firm, przedsiębiorstw w poszcze-

gólnych krajach, 
- zakładania w przyszłości wspólnych przedsięwzięć z partnerami zagranicznymi. 
Program obejmuje poznawanie podstawowych elementów: 
- kultury i nauki, 
- przedsiębiorczości, 
- ochrony środowiska, 
- służby zdrowia, 
- opieki społecznej, 
- bankowości, 
- administracji samorządowej. 
Warunki przyjęcia do programu zostały opublikowane w kolorowym folderze -

adresowanym do wszystkich zainteresowanych grup i instytucji. Swój udział w programie 
mogą więc zgłosić : 

- władze miasta europejskiego, 
- władze oświatowe, 
- szkoły, 

- organizacje młodzieżowe. 
Program uwzględnia trzy etapy uczestnictwa: 

• Materiał opracował na podstawie zebranych informacji Rzecznik Prasowy Prezydenta Miasta Łodzi. 
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I etap - dla młodzieży licealnej (zajęcia szkolne, doskonalenie językowe, poznawanie 
miast i instytucji - zgodnie z zainteresowaniami), 

li etap - dla młodzieży akademickiej (okresowe staże w uczelniach, praktyki), 
Ili etap - dla absolwentów wyższych uczelni (staże w firmach i placówkach 

zagranicznych, staże naukowe). 
Strona polska organizuje dla zagranicznych partnerów: 
- wycieczki po Polsce (uwzględniane są trasy najbardziej eksponujące naszą tradycję i 

kulturę}, 
- zajęcia w szkole, 
- naukę jazdy na koniach, 
- zajęcia żeglarskie. 
W minionym okresie nawiązano kontakty z pięcioma krajami Europy Zachodniej. 

Pierwsza wymiana młodzieży w 1991 r. między Łodzią a Lyonem i płynące z niej korzyści 
i radość uczestników - zmobilizowały do nawiązania nowych i rozszerzenia już istniejących 
- kontaktów. Do dziś zrealizowano wymianę grup z Anglią, Niemcami, Szwajcarią i 
Francją. 

Miasto udzieliło pomocy pięciu szkołom średnim, premiując ich samodzielne kontakty z 
partnerskimi szkołami i zachęcając do własnego organizowania programu. 

W drugim roku urzeczywistniania idei Europejskiego Partnerstwa Młodych (w 1992 r. 
wzięło udział 500 uczestników z krajów Europy Zachodniej} program uzyskał specjalną 
nagrodę w konkursie „Innowacje w Miastach 93" - zorganizowanym przez Związek Miast 
Polskich, Ministerstwo Budownictwa, Fundację Rozwoju Demokracji Lokalnej i Fundusz 
Forda. W 1993 r. z budżetu miasta przeznaczono kwotę 2 mld zł na kontynuację założeń 
programowych. 

Europejskie Partnerstwo Młodych zaczyna dziś wzbudzać zainteresowanie innych 
miast. Ich przedstawiciele - przyjeżdżając do Łodzi - poszukują wzorców do 
stworzenia odpowiednich programów w swoich środowiskach. 

W kwietniu 1994 r. zakończono w Łodzi egzaminy dla kandydatów wytypowanych 
przez łódzkie szkoły do udziału w programie Europejskie Partnerstwo Młodych „Amicitia". 
Do nowych grup zakwalifikowało się 90 młodych łodzian znających język angielski , fran
cuski lub niemiecki. W tym roku, w programie weźmie udział 1 OOO młodzieży z Anglii, 
Belgii, Francji, Niemiec, Holandii, Danii i Łodzi. 

W budżecie miasta na 1994 r. przeznaczono kwotę 4,8 mld zł na rozwój i kontynuację 
programu. 

Nowy kierunek działań, to współpraca z młodzieżą niepełnosprawną. „Amicitia" dla 
tej grupy młodych ludzi uruchomiła program: 

- nauki języków obcych i doskonalenia posiadanych już umiejętności , 
- nauki obsługi komputerów, 
- zajęć integrujących tę młodzież z równieśnikami pełnosprawnymi , 
- młodzież zdrowa i pełnosprawna pełnić będzie rolę opiekunów językowych, 
- międzynarodowej wymiany uczestników. 
Dla nastolatków zainteresowanych biznesem „Amicitia" proponuje Młodzieżowe 

Mi ni-Przeds iębiorstwa. Ich start nastąpi we wrześniu i przez wiele miesięcy będzie dawać 
młodym ludziom smak autentycznego prowadzenia własnej firmy, na własne ryzyko. 
Będzie to praktyczna nauka o tym jak tworzyć firmę i kierować nią a także jak promować i 
sprzedawać własne towary na krajowym i zagranicznym rynku, za autentyczne p ien iądze . 

Ideą proponowanego programu Europejskiego Partnerstwa Młodych jest ułatwie
nie startu w dorosłe życie jak najszerszym kręgom ludzi młodych, pragnących 
uczestniczyć w twórczych i szlachetnych pomysłach. 
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Hanna 'A'ieczorek* 

MIEJSKA SŁUŻBA ZDROWIA (1990-1994) 

Deklaracja wyborcza Łódzkiego Porozumienia Obywatelskiego postulowała rezygnację z 
wszelkich monopoli w dziedzinie ochrony zdrowia: od profilaktyki lecznictwa i rehabilitacji 
aż po ubezpieczenia społeczne. 

Finansowanie ochrony zdrowia przez państwo warunkowało znaczące przemiany w 
służbie zdrowia. Konieczne byty podstawowe zmiany systemowe, które praktycznie do 
dzisiaj nie zostały podjęte ani przez Sejm Rzeczypospolitej Polskiej ani przez kolejne 
rządy. Działalność prywatna w tej sferze jest jedynie niewielkim uzupełnieniem 
państwowego rynku usług medycznych, a istniejący, zagwarantowany konstytucyjnie, sys
tem bezpłatnej opieki medycznej stal się przeszkodą nie tylko w prywatyzowaniu zakładów 
opieki zdrowotnej , ale także w przekształceniu jednostek budżetowych służby zdrowia w 
zakłady budżetowe . 

W tej sytuacji Zarząd Miasta Łodzi musiał ograniczyć swoje plany i zamierzenia w 
dziedzinie ochrony zdrowia do realizacji zadań wynikających z ustaw szczególnych oraz 
inicjowania i programowania szeroko rozumianej promocji zdrowia. 

Z chwilą przejmowania władzy przez samorząd terytorialny, na gminę Łódź został usta
wowo nałożony obowiązek realizowania zadań ochrony zdrowia w formie zadań własnych i 
zleconych. 

Sprawa zadań własnych nie budziła żadnych wątpliwości. Należały do nich: 
- zakładanie i utrzymywanie żłobków, 
- organizowanie i prowadzenie izby wytrzeźwień, 
- wyrażanie zgody na otwarcie apteki, zmianę jej typu i uruchomienie. 
Ten ostatni punkt straci! swą ważność z chwilą wejścia w życie - w 1991 r. ustawy o 

środkach farmaceutycznych, materiałach medycznych, aptekach, hurtowniach i nadzoru far
maceutycznego (Dz. U. nr 105, poz. 452). 

Zadania własne nie obejmowały jednak sfery podstawowej opieki zdrowotnej nad 
ludnością Gminy. 

Sprawowanie opieki zdrowotnej w myśl ustawy kompetencyjnej z 1990 r. stało się dla 
naszego miasta zadaniem zleconym. Dotyczy ono prowadzenia pięciu zespołów opieki 
zdrowotnej dla ogółu ludności , które od 1989 r. na mocy obowiązujących wówczas 
przepisów, byty nadzorowane przez naczelników dzielnic miasta. Gmina Łódź przejęta więc 
z mocy ustawy wszelkie uprawnienia organu założycielskiego opieki zdrowotnej, tj. : 

1. Zespołu Opieki Zdrowotnej Łódź-Batuty 
2. Zespołu Opieki Zdrowotnej Łódź-Górna 
3. Zespołu Opieki Zdrowotnej Łódź-Poles ie 
4. Zespołu Opieki Zdrowotnej Łódź-Śródmieście 
5. Zespołu Opieki Zdrowotnej Łódź-Widzew 
Potencja! miejskiej służby zdrowia w okresie przejmowania zadań obejmowal: 

• Materiały opracowała na podstawie zebranych informacji dyrektor Wydziału Zdrowia Publicznego Urzędu Miasta 
Łodzi. 
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- 11 szpitali, w tym 1 O czynnych i 1 w modernizacji (szpital im. H. Wolf, którego mo
dernizację wstrzymano w 1990 r. z uwagi na niezapewnienie środków inwestycyjnych 
przez wojewodę), 

- 42 przychodnie rejonowe z poradniami: ogólnymi, dla kobiet, pediatrycznymi oraz 
stomatologicznymi, 

- 18 przychodni specjalistycznych, 
- 4 oddziały pomocy doraźnej. 
- 2 przychodnie miejskie w Aleksandrowie i Konstantynowie, 6 wiejskich ośrodków 

zdrowia 
oraz 
- 69 placówek przemysłowej służby zdrowia, które w marcu 1992 r. zostały 

przekazane pod nadzór Specjalistycznego Zespołu Medycyny Przemysłowej w Łodzi - jed
nostki wojewódzkiej. 

Zadania zlecone, mimo czytelnego stanu prawnego, stały się przyczyną konfliktu kom
petencyjnego pomiędzy Zarządem Miasta a Wojewodą Łódzkim. Ostatecznego rozstrzyg
nięcia dokonał Urząd Rady Ministrów w marcu 1992 r. 

Konflikt nasilił się z chwilą wejścia w życie ustawy z 30 sierpnia 1991 r. o zakładach 
opieki zdrowotnej i dotyczył określenia organu założycielskiego dla miejskich zespołów 
opieki zdrowotnej. 

Prawie dwa lata sporu o to kto ma sprawować funkcję organu założycielskiego 
należy traktować jako czas bezpowrotnie stracony dla wprowadzenia reform i zmian 
organizacyjnych w łódzkiej służbie zdrowia, mimo posiadanego przez Wydział Zdrowia 
Publicznego UMŁ własnego projektu tych zmian. Projekt obejmował dwa warianty 
rozwiązań organizacyjnych opieki zdrowotnej w Gminie Łódź w świetle ustawy o zakładach 
opieki zdrowotnej. 

Pozostające do wglądu oba warianty punktują najważniejsze efekty reorganizacji: 
1. Powstaje spójny system opieki zdrowotnej na szczeblu miasta udzielający usług w 

czterech podstawowych specjalnościach z rozwiązaniami organizacyjnymi powodującymi 
racjonalizację gospodarki finansowej, personalnej i rzeczowej. 

2. Dopiero w tym modelu w pełni widoczne są korzyści wypływające z wprowadzenia 
zmian strukturalnych: 

- akceptacja lekarza przez pacjenta i odwrotnie: pacjent staje się podmiotem 
działalności, a nie utrudnieniem w „pracy" niektórych pracowników, 

- podwyższenie kwalifikacji pracowników MZOZ wymuszone przez konkurencję 
spowodowaną istnieniem rynku wewnętrznego, a tym samym podwyższenie poziomu 
świadczeń ambulatoryjnych, 

- preferencje nie tylko placowe dla dobrych pracowników i uzależnienie pracy oraz 
standardu wyposażenia placówki służby zdrowia od osiągniętych efektów. 

3. Możliwość utworzenia zintegrowanego systemu zbierania i opracowywania informacji 
na terenie miasta, co w początkowym okresie wymaga nakładów finansowych na kompu
teryzację, ale w dalszym etapie powinno przynieść wymierne efekty choćby w zakresie 
gospodarki lekami, ich niekontrolowany wypływ jest szacowany na 20-30% globalnego 
zużycia. 

4. Dostępność szkolenia we własnych placówkach służby zdrowia, ewentualnie praca 
równoległa w lecznictwie otwartym i zamkniętym. 

W ostatnich latach - z powodu wspomnianego już sporu - wstrzymany został również 
proces rejestracji miejskich zakładów opieki zdrowotnej w Urzędzie Wojewódzkim oraz pro
ces przejęcia mienia ZOZ-ów w ramach komunalizacji - zgodnie z regulacjami prawnymi 
określonymi w przepisach wprowadzających ustawę o samorządzie terytorialnym (Dz. U. nr 
32 z 1990 r., poz. 191). 

Realizując ustawę o zakładach opieki zdrowotnej i uwzględniając przepisy o 
samorządzie terytorialnym - w latach 1992-1993 - prowadzono prace o charakterze orga
nizacyjno-prawnym - w celu przygotowania ZOZ-ów do rejestracji. 

Po przeprowadzonych w 1991 r. zmianach na stanowiskach kierowniczych w miejskiej 
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służbie zdrowia - powołano w 1993 r. rady nadzorcze dla zespołów opieki zdrowotnej 
oraz przygotowano nowe, zgodne z ustawą, wersje statutów jednostek. Doprowadzono 
również do formalnego wydzielenia, od 1 stycznia 1994 r., ze struktur ZOZ-u 
Łódź-Widzew szpitala im. dra E. Sonnenberga. Szpital rozpocznie swoją działalność jako 
samodzielna jednostka budżetowa. Jest on jednostką pilotującą w programie usamodziel
niania placówek służby zdrowia, co będzie miało ogromne znaczenie w sytuacji 
planowanych przez rząd zmian w finansowaniu ochrony zdrowia w państwie. 

Zarząd Miasta, biorąc pod uwagę zasadność zapewnienia społeczności lokalnej 
pełnego zakresu podstawowych usług medycznych koordynowanych przez samorząd tery
torialny - począwszy od 1990 r. - czynił starania o rozszerzenie swoich kompetencji i 
przejęcia od wojewody jednostek świadczących głównie usługi na rzecz miasta. Wystąpie
nie dotyczyło szpitala pediatrycznego im. J. Korczaka, Zespołu Opieki Zdrowotnej dla 
Szkół Wyższych oraz Wojewódzkiej Stacji Pogotowia Ratunkowego. 

Zamierzenia te spotkały się jednak ze zdecydowaną odmową ze strony administracji 
rządowej i dopiero program pilotażowy umożliwił przejęcie przez Gminę Łódź - ZOZ-u dla 
Szkól Wyższych. 

Podobny los dotknął plany utworzenia sieci aptek komunalnych. Wniosek w tej sprawie 
został skierowany we wrześniu 1991 r. do Ministerstwa Zdrowia i Opieki Społecznej. 
Wielką dezaprobatę wyraziła Izba Aptekarska w Łodzi, a Ministerstwo ustosunkowało się 
do złożonego wniosku negatywnie. 

Mimo iż działalność zespołów opieki zdrowotnej jest finansowana przez państwo 
w ramach dotacji budżetowych, Gmina Łódź - w poszczególnych latach - wspoma
gała finansowo zarówno miejskie jak i wojewódzkie placówki służby zdrowia. Kwoty 
przekazywane z budżetu Gminy na dofinansowanie służby zdrowia zawierają przedsta
wione tabele: 

Tabela1 

Dofinansowanie z Funduszu Dobrowolnych Świadczeń 

Cel Kwota w mln 

1991 1992 1993 
Szpital im. Sonnenberga 

{komputeryzacja) 300 ooo 
Poradnia Chorób Sutka 300 ooo 
ZOZ-Polesie {adapt. pom. 

dla ultrasonografu) 70 ooo 
PLCB - Radio 10 ooo 
Konferencja Zdrowych Miast 25 ooo 
Ośr. dla dzieci z zesp. Downa 50 ooo 
Sieć Zdrowych Miast 7 ooo 
Konferencja Niedowidzących 5 ooo 
A.M. spektrometr 50 ooo 
Stowarzyszenie Diabetyków 222 ooo 
Konfer. Lekarzy Miast 22 300 

W 1994 r. na samo dofinansowanie akademickiej służby zdrowia miasto przez
naczyło 6 mld zł, ponieważ administracja rządowa uchyla się od obowiązku 
przekazywania samorządowi odpowiednich środków na te zadania. 

Niezależnie od tego, w 1994 r. miasto z własnych środków przeznaczyło już 
łączną kwotę 1 O mld zł na służbę zdrowia, nie będącą przecież zadaniem własnym 
Gminy. 

W latach 1990-1994 podniesiono jakość świadczonych usług w placówkach służby 
zdrowia. Upowszechniono i usprawniono dostęp do tych usług, podejmując następujące 
działania: 
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- oddano do użytku pracownię ultrasonograficzną w szpitalu im. L. Pasteura oraz uru
chomiono Poradnię Rehabilitacji przy ul. Gdańskiej 83, 

- rozszerzono zakres świadczeń zdrowotnych wprowadzając do miejskich jednostek 
służby zdrowia nowe techniki operacyjne i diagnostyczne, np.: laparoskopia i artroskopia 
operacyjna (szpital im. Jonschera), 

- współpracowano z jednostkami pozamiejskiej służby zdrowia przy wdrażaniu nowych 
sposobów leczenia żółtaczki zakaźnej, 

- opracowano system badań profilaktycznych i postępowania leczniczego w zakresie 
chorób niezakażnych, 

- wdrożono program „poprawy jakości usług szpitalnych" na terenie szpitala im. 
Sonnenberga, 

- trwają prace nad realizacją programu „szpital promujący zdrowie". 

Tabela2 
Dotacje z budżetu Gminy 

Cel Kwota w mln zł 

1991 1992 1993 
Badania kobiet w Poradni 

Profilaktyka Chorób Sutka 100 ooo 
Szpital im. Radlińskiego 31 ooo 
Polskie Stow. Ludzi 

Cierpiących na Padaczkę 5 ooo 
Fundacja .Uwolnienie"' 450 ooo 
Szp. im. Jonschera - laparoskop 600 ooo 
Klinika Kardiologii CZSMP 100 ooo 
Lampy dla Woj. Przych. Storn. 5 ooo 
Dodatkowe wynagrodz. (grypa) 100 ooo 
Remont Okręg. Izby Pielęg . 

i Położnych 40 ooo 
Badania w Nowosolnej 520 ooo 
CZSMP 300 ooo 
Klinika Chorób Zakaźnych 

AM Szpil. im. Biegańskiego 

(interferon) 300 ooo 
Klinika Chirurgii Ogólnej 

AM Szp. im. Pirogowa 

(protezy naczyniowe) 150 ooo 
Razem 100 ooo 36 ooo 2 565 800 

Od 1990 r. do zadań własnych Gminy należało zakładanie i utrzymywanie żłobków. 
Ministerstwo Zdrowia i Opieki Społecznej zakwalifikowało te placówki do jednostek służby 
zdrowia. Na terenie miasta działały w tym czasie 54 żłobki, w tym 6 zakładowych, które 
były prowadzone przez zespoły opieki zdrowotnej . 

Fakt powierzenia Gminie prowadzenia i utrzymywania żłobków spowodował koniecz
ność skupienia w jednej jednostce organizacyjnej spraw z tego zakresu. Dopr_owadziło to 
do powołania przez Radę Miejską, 1 stycznia 1991 r., Miejskiego Zespołu Złobków. W 
wyniku prowadzonych od 1991 r. stałych anal iz wykorzystania miejsc w żłobkach oraz 
kosztów utrzymania, w ciągu trzech lat, podjęto decyzję o przeznaczeniu 17 placówek 
rejonowych na inne cele zdrowotno-edukacyjne. Zakłady przemysłowe dokonały likwidacji 6 
żłobków zakładowych . Obecnie funkcjonuje 31 żłobków i jest to liczba optymalna dla 
naszego miasta. 

Wobec ograniczeń prawno-finansowych w zakresie zadań zleconych , jak podano 
wcześniej , Zarząd Miasta przy czynnym udziale Wydziału Zdrowia Publicznego UMŁ podjął 
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liczne inicjatywy prozdrowotne w zakresie zwalczania chorób związanych z patologią 
społeczną - narkomanią, alkoholizmem , nikotynizmem, chorób niedoborowych 
wynikających z niedoboru w diecie takich pierwiastków jak: jod, żelazo, fluor. Podjęto 
również powszechną profilaktykę chorób sutka. 

Zadaniem własnym, finansowanym przez Gminę, było powołanie: 
- w czerwcu 1992 r. Miejskiego Ośrodka Profilaktyczno-Terapeutycznego dla Dzieci 

Młodzieży Zagrożonej Narkomanią, 
- w listopadzie 1993 r. Miejskiego Ośrodka Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, 
- w styczniu 1994 r. Miejskiego Ośrodka Zwalczania Palenia Tytoniu. 
W placówkach tych oprócz działalności terapeutycznej, pełnym głosem informuje się o 

szkodliwościach zdrowotnych i społecznych nałogów, propagując prozdrowotny styl życia, 
szczególnie w środowiskach dzieci i młodzieży. 

Niezależnie od pracy tych specjalistycznych ośrodków, realizowany jest gminny pro
gram profilaktyki alkoholowej i zwalczania nałogu palenia tytoniu (uchwalą Rady Miejskiej 
ograniczono palenie tytoniu w jednostkach organizacyjnych gminy Łódź) . 

Działania promocyjne zaowocowały wprowadzeniem, od lipca 1992 r., do ciągłej sprze
daży w łódzkich sklepach soli jodowanej oraz stałym jej stosowaniem w placówkach gas
tronomicznych i żywienia zbiorowego, głównie w szpitalach i żłobkach , oraz wprowadze
niem na rynek łódzki pieczywa wzbogaconego w żelazo . 

Rozszerzając rządowy program profilaktyki próchnicy Gmina zakupiła dla zespoólw 
opieki zdrowotnej 5 specjalistycznych lamp mających zastosowanie przy lakowaniu zębów 
u dzieci w wieku 6-8 lat. 

Niewątpliwym osiągnięciem czteroletniej kadencji Zarządu Miasta na forum świa
towym jest przyjęcie Łodzi przez Światową Organizację Zdrowia do uczestnictwa w 
projekcie Zdrowych Miast w latach 1993-1997. Starania o przyjęcie Łodzi do tego pro
gramu rozpoczęto już w 1989 r. Jednak mogło to się dokonać dopiero po spełnieniu 
wymogów i warunków stawianych przez WHO. 

Na terenie Polski łódzka działalność promocyjna spotkała się z uznaniem innych 
środowisk samorządowych. Z tych właśnie względów Łódź została wybrana na siedzibę 
Stowarzyszenia Zdrowych Miast Polskich . Stowarzyszenie ma własne konto bankowe z 
gromadzonymi składkami członkowskimi oraz dotacjami finansowymi i jest członkiem 
Europejskiego Stowarzyszenia .Krajowych Sieci Zdrowych Miast - EURONET -
skupiających dwadzieścia sieci narodowych. Siedzibą tymczasowego zarządu EURONET-u 
jest Mechelen (Belgia)*. 

Zarząd Miasta podczas trwania kadencji skierował swoją uwagę na problemy ludzi 
niepełnosprawnych , włączając do struktur administracyjnych samorządu terytorialnego 
przedstawicieli tego środowiska. 

Stanowisko Rzecznika Osób Niepełnosprawnych w Urzędzie Miasta Łodzi spot
kało się z wielkim zainteresowaniem zarówno osób niepełnosprawnych, jak i innych 
samorządów terytorialnych w całym kraju. 

Informacja szczegółowa 

DZIAŁANIA W ZAKRESIE PROFILAKTYKI I PROMOCJI ZDROWIA 

I. Oddział profilaktyki i promocji zdrowia 

W ramach Wydz i ału Zdrowia Publicznego od ponad półtora roku funkcjonuje 
pięcioosobowy Oddz i ał Profilaktyki i Promocji Zdrowia. Jego głównym zadaniem jest 
współpraca z innymi instytucjami oraz organizacjami w kraju i za granicą, działającymi na 
rzecz promocji zdrowia, oraz propagowanie i realizowanie szeroko pojętej profilaktyki 
zdrowia w naszym mieście. 

• Członkiem zarządu jest dr Hanna Wieczorek - prezes Stowarzyszenia Zdrowych Miast Polskich [przypis red.]. 
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• Oddział pełni rolę Biura Projektu „Łódź-Zdrowe Miasto", którego koordynatorem 
lokalnym jest dyrektor Wydziału Zdrowia Publicznego [dr Hanna Wieczorek - przypis red.]. 

Powołano komitet sterujący, złożony z przedstawicieli różnych instytucji i środowisk, 
który ma zapewnić koordynację działań prozdrowotnych w różnych sektorach życia miasta. 

• Łódź posiada uchwałę Rady Miejskiej z marca 1993 r. o przystąpieniu do 
Stowarzyszenia Zdrowych Miast Polskich, zarejestrowanego w czerwcu tegoż roku w 
Łódzkim Sądzie Wojewódzkim. 

Wydział Zdrowia Publicznego jest siedzibą Stowarzyszenia Zdrowych Miast Polskich (do 
którego aktualnie należy 20 miast, takich jak np. Wrocław, Toruń, Poznań, Białystok, 
Sanok i inne). 

li. Profilaktyka zdrowotna w mieście 

W Łodzi podjęto liczne inicjatywy prozdrowotne w zapobieganiu chorób niedoborowych 
(wynikających z niedoboru w diecie takich pierwiastków, jak: jod, żelazo, fluor) oraz 
czynną profilaktykę chorób sutka i chorób odtytoniowych. 

• Profilaktyka jodowa wśród mieszkańców Łodzi 
Niedobór jodu powoduje zaburzenia w funkcjonowaniu gruczołu tarczycy, co może 

prowadzić do opóźnionego rozwoju psychofizycznego, obniżenia odporności na infekcję, 
wola endemicznego czy zaburzeń rozrodczości. 

Do dziesięciomilionowej populacji dotkniętej tym problemem zdrowotnym w Polsce zali
cza się także mieszkańców rejonu łódzkiego, a szczególnie kobiety i dzieci. Dlatego też: 

- nawiązano merytoryczną współpracę ze specjalistami w zakresie endokrynologii oraz 
włączano się w badania nad niedoborem tego pierwiastka u dzieci ze szkół łódzkich , 
prowadzone przez Instytut Endokrynologii AM w Łodzi pod kierunkiem prof. A. 
Lewińskiego; udzielono mu pomocy finansowej przy zakupie aparatury, umożliwiając 
1 O-krotne rozszerzenie badanej grupy; 

- przeprowadzono akcję informacyjną dla społeczeństwa: w przychodniach rejonowych 
dostępne były broszury informacyjne, 1V, radio , prasa zamieszczały artykuły na temat 
zdrowotnych skutków niedoboru jodu i sposobów przeciwdziałania; 

- wsparto promocję sprzedaży soli jodowanej (z Kopalni Kłodawa) będącej jednym z 
łatwiej dostępnych naturalnych źródeł jodu; za pośrednictwem Wydziału Handlu UMŁ oraz 
Miejskiego Klubu Federacji Konsumentów w placówkach branży spożywczej rozprowa
dzone były ulotki informacyjne i plakaty reklamujące sól jodowaną; 

- w lipcu 1992 r. Prezydent Miasta - Grzegorz Palka wydał zalecenie odnośnie 
wprowadzenia soli jodowanej w handlu hurtowym i detalicznym oraz ciągłego jej stosowa
nia w placówkach gastronomicznych i żywienia zbiorowego, a dyrektor Wydziału Zdrowia 
Publicznego zaleciła stoso_wanie tej soli w kuchniach szpitalnych i żłobkach . 

- w ZOZ-ie Łódź-Sródmieście otwarto 15 kwietnia 1994 r. Poradnię Chorób 
Niezakaźnych . 

• Profilaktyka żelazowa wśród mieszkańców Łodzi 
Niedobór żelaza w organizmie człowieka może doprowadzić do niedokrwistości niedo

barwliwej - anemii . Objawia się ona ogólnym zmęczen iem , pogorszeniem samopoczucia, 
zmniejszeniem odporności na infekcje. 

W wyniku przeprowadzonych w Łodzi w latach 197 4-1978 badań stwierdzono, iż ok. 
50% łódzkich dzieci i ok. 50% kobiet w wieku rozrodczym, wykazuje niedobory żelaza 
(Fe). 

Najlepszym źródłem Fe jest wysokogatunkowe mięso , jednakże ze względu na trudną 
sytuację finansową łódzkich rodzin nie można spodziewać się spożycia mięsa w ilości 
pokrywającej zapotrzebowanie organizmu na ten pierwiastek. Najtańszym, najczęściej 
stosowanym w świecie „nośnikiem" Fe jest mąka lub pieczywo, które w wyniku specjal
nych procedur są wzbogacane w ten pierwiastek. Wprowadzenie na rynek łódzki pieczywa 
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z Fe powinno zmniejszyć zachorowalność wynikającą z jego niedoboru w diecie, a tym 
samym zmniejszyć koszty leczenia niedokrwistości. 

Dlatego też: 
- podjęto współpracę merytoryczną z Katedrą Higieny AM w Łodzi ·prowadzoną przez 

prof. H. Rafalskiego; 
- w grudniu 1992 r. w Urzędzie Miasta Łodzi odbyła się konferencja nt. „Aktualny stan 

zapobiegania i leczenia niedokrwistości z niedoboru żelaza u kobiet i dzieci", zorgani
zowana przez Wydział Zdrowia Publicznego UMŁ oraz Katedrę Higieny AM w Łodzi, w 
której udział wzięli lekarze: pediatrzy, ginekolodzy, hematolodzy, interniści, którzy na co 
dzień spotykają się z problemem niedokrwistości, przedstawiciele instytucji zajmujących się 
problematyką żywności i żywienia: Instytutu Żywności i Żywienia, Wojewódzkiej Stacji 
Sanitarno-Epidemiologicznej, dietetycy oraz przedstawiciele rzemiosła piekarniczego; 

- w łódzkich piekarniach stworzono możliwości wypiekania pieczywa wzbogaconego w 
żelazo, 

- Miasto wspierało akcję promocyjną sprzedaży w łódzkich sklepach pieczywa bogat
szego w żelazo oraz wszystkie akcje propagujące zdrowotne walory tego pieczywa. 

• Profilaktyka fluorowa wśród mieszkańców Łodzi 
Fluor jest pierwiastkiem, którego niedobór wywołuje zaburzenia funkcji szkliwa zębów, 

powodując próchnicę. Ta choroba zębów opanowała ok. 95% łódzkiej populacji i jest prob
lemem zdrowotnym od wielu lat. Szczególnie niepokojące jest to, że dotyka ona dzieci i 
młodzież w równym stopniu jak dorosłych. Pośrednio , zły stan uzębienia wpływa również 
na coraz częściej występujące choroby przewodu pokarmowego. Leczenie próchnicy 
wymaga ponoszenia ogromnych wydatków na opiekę stomatologiczną. 

Niedoborowi fluoru można zapobiegać poprzez wzbogacanie w ten pierwiastek wody, 
ze względu na łatwość jej fluorkowania i powszechne użycie . Alternatywą jest podawanie 
go w postaci tabletek, co wymaga ścisłego nadzoru lub systematyczne stosowanie past 
zawierających F, których dostępność dla wielu rodzin jest ograniczona ze względów finan
sowych. Dlatego też : 

- Wydział Zdrowia Publicznego zamierza rozszerzyć rządowy program w zakresie profi
laktyki próchnicy, tj . przeprowadzenia lakowania stałych zębów trzonowych u dzieci w 
wieku 6-8 lat. Z pieniędzy Gminy zakupiono dla podległych ZOZ--Ow specjalne lampy (5 szt.) 
stosowane przy lakowaniu zębów , co umożliwi objęcie tym zabiegiem większej liczby 
dzieci. 

- WZP zamierza zachęcić producentów wód butelkowych do produkcji wody o 
zwiększonej zawartości fluoru , która byłaby dostępna na łódzkim rynku; powinno się dążyć 
do wprowadzenia takiej wody w miejscach zbiorowego żywienia dzieci ; do produkcji wody 
wzbogaconej we fluor przygotowuje się firma w Giecznie k. Łodzi . 

- W środkach masowego przekazu systematycznie przypomina się mieszkańcom o 
fatalnym stanie uzębienia łódzkiego społeczeństwa, o zdrowotno-ekonomicznych skutkach 
p_róchnicy i zachęca się do prowadzenia codziennej profilaktyki poprzez odpowiednie 
odżywianie i higienę. 

• Profilaktyka chorób sutka 
Dynamika wzrostu zachorowań i zgonów na nowotwory złośl iwe w Polsce należy do 

największych w Europie. Wśród nowotworów występujących u kobiet 20% to choroby 
nowotworowe gruczołu sutkowego. Biorąc pod uwagę częstotliwość występowania raka 
sutka u kobiet łódzkich , szczególny nacisk położono na uświadomienie faktu , iż odpowied
nio wczesne rozpoznanie choroby daje dużą szansę (do 90%) wyleczenia. 

Jednym ze sposobów wczesnego wykrywania raka piersi , tanim i łatwo dostępnym , jest 
comiesięczna samokontrola piersi przez kobiety, uzupełn iana okresowymi badaniami kl i
nicznymi. 
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Dlatego też: 
- doceniając wagę problemu, WZP przy współpracy z Poradnią Profilaktyki Chorób 

Sutka przy Przychodni Zdrowia Rodziny Specjalistycznego Zespołu Opieki Zdrowotnej 
Matki i Dziecka podjął na terenie naszego miasta następujące działania: przeszkolono 170 
położnych zatrudnionych w poradniach i położnych środowiskowych zatrudnionych w 
rejonowych poradniach „K"; ich zadaniem jest upowszechnianie wiedzy na temat chorób 
sutka i nauczanie samokontroli piersi; ponadto, przeprowadzono szkolenia (przypomi
nające) dla 60 lekarzy ginekologów wszystkich rejonowych i zakładowych poradni „K"; 

- przeszkolone położne organizowały na terenie Urzędu Miasta Łodzi (w marcu i w 
kwietniu), cotygodniowe spotkania z zatrudnionymi tam kobietami. Oo tej pory z porad i 
wskazówek położnych skorzystało 160 pracownic Urzędu Miasta i Urzędu Wojewódzkiego; 

- od września 1993 r. zostały utworzone we wszystkich ZOZ-ach miejskich punkty pro
filaktyki chorób sutka prowadzone przez przeszkolone położne, tzw. „wiodące nauczycielki 
onkologiczne"; ich zadaniem jest nadzorowanie i koordynacja działań położnych z poradni 
„K" w każdej dzielnicy Łodzi , dbanie o odpowiedni przepływ materiałów oświaty zdrowotnej 
z zakresu profilaktyki chorób sutka, organizowanie spotkań powiązanych z nauką samo
kontroli piersi w środowisku kobiet danej dzielnicy (w poradniach i zakładach pracy); dziel
nicowe „nauczycielki onkologiczne" otrzymują liczne oferty od instytucji, które chcą 
zapewnić swoim pracownikom odpowiednią wiedzę na ten temat; 

- WZP nawiązał współpracę z Poradnią Profilaktyki Chorób Sutka przy Centrum 
Zdrowia Matki Polki, w której pracuje wysoko wyspecjalizowany personel i jest odpowiednia 
aparatura do diagnozowania chorób piersi; czynione są starania o upowszechnienie 
dostępności i przyśpieszenie badań dla kobiet z Łodzi, szczególnie dla tych, które wyma-
gają natychmiastowej opieki specjalisty. · · 

• Zwalczanie palenia tytoniu na terenie Łodzi 
Choroby ·odtytoniowe (choroby układu oddechowego, rak płuc, inne nowotwory, choroby 

układu krążenia), są przyczyną co drugiego zgonu mężczyzn w Polsce w wieku 35-69 lat. 
Każdego roku przedwcześnie umiera na nie w naszym kraju 70 tysięcy osób w wieku pro
dukcyjnym. 

Pali 50% dorosłych mieszkańców naszego miasta, w tym 70% mężczyzn i 40% kobiet. 
Palą uczniowie szkól podstawowych - 45% 14-letnich chłopców i 25% dziewcząt. Jeszcze 
gorzej przedstawia się sytuacja w szkołach średnich. 

Dlatego też Wydział Zdrowia Publicznego włączył się czynnie w prof i laktykę antyniko
tynową: 

- z okazji światowego Dnia bez Papierosa, który zgodnie z decyzją WHO przypada 31 
maja, w pasażu Schillera odbył się festyn połączony z bezpłatnym rozdawaniem plakatów, 
broszur i ulotek o treści antynikotynowej ; współdziałano tu z Wojewódzką Stacją 
Sanitarno-Epidemiologiczną oraz innymi instytucjami z terenu Łodzi prowadzącymi kursy 
odzwyczajania się od palenia np. INTELCO, AM; 

- 18 listopada 1993 r. przygotowano program obchodów Międzynarodowego Dnia bez 
Tytoniu; 

- program antynikotynowy jest jednym z priorytetowych programów realizowanych w 
ramach ruchu „Zdrowe Miasta"; wzorem innych miast europejskich - w kilku miastach 
należących do Polskiej Sieci Zdrowych Miast, np. w Krakowie czy Sanoku, podjęto 
uchwały rad miejskich w sprawie ograniczenia palenia tytoniu ze względów zdrowotnych ; 
dotyczy to zakazu palenia w miejscach publicznych i urzędach; 

- aby działania te były skuteczne i pozwoliły na prowadzenie powszechnej profilaktyki 
antynikotynowej , powołany został Miejski Ośrodek Zwalczania Nałogu Palenia Tytoniu. 
Ośrodek ten zajmuje się m. in. : 

- opracowaniem aktualnej diagnozy stanu i charakteru zjawiska nikotynizmu wśród 
mieszkańców naszego miasta, 

- świadczeniem usług terapeutycznych w zakresie nikotynizmu (świadczenia psychote
rapeutyczne: medyczne i psychologiczne}, 
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- prowadzeniem poradnictwa korespondencyjnego lub telefonu zaufania, 
- propagowaniem informacji o terapii nikotynizmu w środkach masowego przekazu, 
- precyzyjnym i przemyślanym informowaniem społeczeństwa o potrzebie prowadzenia 

zdrowego, beztytoniowego stylu życia. 
15 kwietnia 1994 r. otwarto w Łodzi Miejski Ośrodek Zwalczania Palenia Tytoniu. 

Ili. Inne inicjatywy prozdrowotne 

• Miejski Ośrodek Profilaktyczno-Terapeutyczny dla Dzieci i Młodzieży Zagrożonej 
Narkomanią 

Narkomania towarzyszy sytuacji kryzysu. Jest objawem nieprzystosowania społecznego, 
dotyczy głównie ludzi młodych, którzy nie potrafią odnaleźć się w istniejących strukturach 
społecznych, takich jak rodzina, szkola, życie pozaszkolne itp. 

Istniejący od czerwca 1992 r. ośrodek jest jedną z nielicznych form zorganizowanej 
działalności profilaktyczno-terapeutycznej dla młodzieży na terenie całej Polski i jedyny w 
Łodzi obejmujący duże grupy mlodzieży zagrożonej . 

Nadzór nad działalnością ośrodka sprawuje Wydział Zdrowia Publicznego Urzędu 
Miasta Łodzi. W Ośrodku Profilaktyczno-Terapeutycznym pracuje 5 terapeutów, którzy 
opiekują się osobami z objawami początkowego uzależnienia od środków narkotycznych, z 
krótkim stażem brania oraz prowadzą działania profilaktyczne w odniesieniu do osób 
wymagających szybkiej interwencji psychologicznej. 

Programy realizowane przez ośrodek zyskaly uznanie w innych placówkach tego typu a 
ich wykorzystaniem zainteresowanych jest kilka miast Polski. 

Na merytoryczną działalność ośrodka składa się : 
- prowadzenie grup terapeutycznych dla osób eksperymentujących z narkotykami (do 

tej pory 4 grupy dziesięcioosobowe w 2-letnim cyklu) , 
- prowadzenie warsztatów (dla przyszłych kadr do pracy z uzależnionymi) , z których 

korzystają pedagodzy i psycholodzy łódzkich szkół oraz studenci psychologii i medycyny 
(prowadzone są dwie grupy dla pedagogów szkolnych i psychologów a od listopada 1993 r. 
13 grup 8-osobowych dla studentów ostatniego roku medycyny), 

- udzielanie porad osobom uzależnionym i nieuzależnionym w formie porad w ośrodku, 
porad terenowych, konwojów pacjentów do ośrodków resocjalizacyjnych, porad telefoni
cznych (od czerwca 1992 r. do września 1993 r. udzielono ogółem 1 O 339 porad) . 

- prowadzone są cykle prelekcji na temat uzależnień w szkołach ponadpodstawowych 
(od czerwca 1992 r. do września 1993 r. odbyło się 146 prelekcji , z których skorzystało 
3589 słuchaczy - uczniów i nauczycieli). 

W okresie letnim zorganizowano obóz terapeutyczny dla 50 osób, będący kontynuacją 
zajęć prowadzonych na terenie ośrodka podczas roku szkolnego. 

• Rzecznik Osób Niepełnosprawnych w samorządzie terytorialnym 
Z inicjatywy stowarzyszeń osób niepelnosprawnych, 15 maja 1993 r. w Wydziale 

Zdrowia Publicznego Urzędu Miasta Łodzi zostało utworzone wieloosobowe stanowisko 
pracy rzecznika osób niepełnosprawnych , którego obsadę stanowią trzy niepełnosprawne 
osoby. Do zadań realizowanych przez rzecznika należą: 

- popieranie działań administracji i współpracy z urzędami , instytucjami oraz organiza
cjami krajowymi i zagranicznymi - działań uwzględn iających potrzeby osób niepełno
sprawnych, 

- występowan ie z i nicjatywą i wnioskami oraz wydawanie opinii w sprawach mających 
znaczenie w życiu osób n iepełnosprawnych , 

- podejmowanie dz i ałań zmierzających do integracji środowiska osób niepełno-
sprawnych, 

- podejmowanie działań w celu obrony interesów osób niepełnosprawnych , 
- przeciwdziałanie różnym formom dyskryminacji osób niepełnosprawnych , 
- prowadzenie działań informacyjnych. 
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Zadania te realizuje się przy ścisłej współpracy z Łódzką Radą Niepełnosprawnych. 
Łódzka Rada Niepełnosprawnych (utworzona 16 marca 1993 r.) jest społecznym ciałem 
doradczym rzecznika, składającym się z przedstawicieli 20 organizacji samopomocowych 
zrzeszających osoby niepełnosprawne i ich rodziny oraz wszystkich innych instytucji i ludzi 
dobrej woli chętnych do pomocy. 

Poprzez Radę do rzecznika wpływają wszelkie wnioski i projekty działań zmierzających 
do poprawy sytuacji środowiska. 

Od momentu powołania Rzecznika Osób Niepełnosprawnych, prowadzone są 
następujące działania: 

- uczestnictwo w pracach komisji ds. znoszenia barier architektonicznych, opiniowanie 
przedsięwzięć instytucji i stowarzyszeń w zakresie poprawy sytuacji socjalno-bytowej osób 
niepełnosprawnych, współpraca w organizowaniu transportu przystosowanego do potrzeb 
osób niepełnosprawnych (objazd trasy, po której kursować będą mikrobusy przystosowane 
do przewozu osób niepełnosprawnych, przygotowanie ankiety dla niepełnosprawnych na 
temat sugestii dotyczących organizacji transportu), 

- działania na rzecz integracji środowiska - istotną sprawą jest nie tylko integracja 
środowiska osób niepełnosprawnych ze zdrową częścią społeczeństwa, ale też integracja 
wewnątrz środowiska niepełnosprawnych; odbywa się to przez stały kontakt ze sto
warzyszeniami, zbieranie informacji o ich działalności i stałą współpracą z Łódzką Radą 
Niepełnosprawnych; ważnym elementem jest tu „kojarzenie odbiorców'', tj. środowiska osób 
niepełnosprawnych z instytucjami (osobami) oferującymi konkretne rozwiązania zmierzające 
do poprawy sytuacji osób niepełnosprawnych; przykładem jest zgłaszanie się producentów 
sprzętu rehabilitacyjnego czy pracodawców chcących zatrudnić osoby niepełnosprawne. 

- informacja na temat instytucji, ośrodków i organizacji zajmujących się pomocą 
osobom niepełnosprawnym udzielana wszystkim zainteresowanym; ponadto Rzecznik 
Osób Niepełnosprawnych posiada pełną informację na temat działających w Łodzi 
organizacji samopomocowych osób niepełnosprawnych; umożliwia to lepszy 
przepływ informacji pomiędzy poszczególnymi stowarzyszeniami i grupami; 

- podejmowanie interwencji w sprawach indywidualnych i przeciwdziałanie różnym for
mom dyskryminacji niepełnosprawnych - duże zainteresowanie indywidualnych petentów 
potwierdza potrzebę istnienia przedsięwzięcia. W praktyce wyłoniły się główne nurty inter
wencji: sprawy mieszkaniowe i zatrudnienie, 

- udzielanie porad prawnych stowarzyszeniom i indywidualnym niepełnosprawnym 
osobom. 

W ramach działań informacyjnych planowane jest wprowadzenie Kartoteki Osób 
Niepełnosprawnych (dotyczącej dorosłych i dzieci). Prowadzenie Kartoteki Osób Niepełno
sprawnych umożliwi dostęp do informacji nie tylko o schorzeniach poszczególnych osób 
ale też danych o indywidualnych potrzebach w zakresie sprzętu rehabilitacyjnego, 
wskazanych rodzajach usług leczniczych i uzdrowiskowych. Kartoteka powinna zawierać 
także informacje o sytuacji rodzinnej osób niepełnosprawnych oraz potencjale zawodowym 
tej grupy. 

Tak prowadzona kartoteka może pełnić rolę informatora o osobach niepełnosprawnych 
a dane w niej zawarte służyć w pracy profesjonalnych instytucji powołanych do zaspokaja
nia potrzeb tej grupy w wielu dziedzinach życia (Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej, 
Polski Komitet Pomocy Społecznej, Polski Czerwony Krzyż, ośrodki rehabilitacyjne, produ
cenci sprzętu rehabilitacyjnego i inni). 

Przedsięwzięcie, jakim było powołanie Rzecznika Osób Niepełnosprawnych oraz 
utworzenie Łódzkiej Rady Niepełnosprawnych zostało zgłoszone do konkursu „Innowacje w 
Miastach" i spotkało się z dużym zainteresowaniem ze strony innych miast Polski. 
Podobne inicjatywy wprowadzone będą w Piotrkowie Trybunalskim i Białymstoku. 

Przy Wydziale Zdrowia Publicznego - od lutego 1992 r. ma swą siedzibę Fundacja 
Na Rzecz Ochrony Dzieci Przed Okrucieństwem, której działania wspierane są ze 
środków miejskich. 
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Na finansowanie statutowej działalności Ośrodka Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych (w tym również na wynagrodzenia pracowników terapii odwykowej) Gmina 
przeznaczyła w 1993 r. kwotę 450 mln zł oraz na dofinansowanie Stowarzyszeń 
Samopomocowych - łącznie 440 mln zł. 

Miasto wspiera również działalność Fundacji Pomocy Osobom Uzależnionym 
„Uwolnienie", której głównym celem jest pomoc osobom z problemem alkoholowym, 
pomoc członkom ich rodzin, pomoc dzieciom z rodzin dotkniętych tym uzależnieniem. 
Fundacja organizuje również szkolenia, prowadzi także działania samopomocowe. 

Fundacja Pomocy Osobom Uzależnionym „Uwolnienie" powołała dwa ośrodki: 
Ośrodek Rozwiązywania Problemów Alkoholowych - dla dorosłych, w którym prowa

dzone są terapie grupowe opierające się na indywidualnych programach leczenia. 
Ośrodek Terapii i Profilaktyki Uzależnień dla Dzieci i Młodzieży, który uruchomił 

eksperymentalny program terapeutyczno-edukacyjny dla młodzieży i edukację na temat 
choroby alkoholowej. 

Od 1 listopada 1993 r. rozpoczął działalność Miejski Ośrodek Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych, utworzony na bazie Ośrodka Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych Fundacji „Uwolnienie". 

Do podstawowych usług proponowanych przez Ośrodek należą: 
1. wstępne rozmowy i konsultacje indywidualne, 
2. badania i interwencje lekarskie, 
3. grupy wstępne (spotkaniowe lub edukacyjne), 
4. regularne spotkania indywidualne, 
5. regularne spotkania grupowe, 
6. programy intensywnej terapii uzależnienia, 
7. indywidualne programy terapii, 
8. programy pomocy psychologicznej w trzeźwym życiu dla pacjentów z dużą absty-

nencją, 
9. kierowanie na spotkania AA, AL-Anon, 
1 O. programy terapii dla członków rodziny. 
W Ośrodku Terapii i Profilaktyki Uzależnień dla Dzieci i Młodzieży realizowane są pro

gramy terapeutyczne i udzielane porady indywidualne. W szkole podstawowej na 
Radogoszczu wdrażany jest eksperymentalny program terapeutyczno-edukacyjny dla dzieci 
i pedagogów. W czterech innych szkołach zorganizowano wykłady z zakresu profilaktyki 
uzależnienia alkoholowego. Słuchaczami byli nauczyciele i rodzice uczniów. 

IV. Działania profilaktyczno-promocyjne planowane przez Wydział Zdrowia 
Publicznego UMŁ oraz Miejską Służbę Zdrowia w 1994 r. 

Program profilaktyki chorób niezakaźnych 
Celem programu jest: 
1. Diagnoza występowania i natężenia czynników ryzyka 
a) behawioralnych 

- palenie papierosów 
- nawyki żywieniowe 
- niska aktywność fizyczna 

b) biologicznych 
- nadciśnienie tętnicze 
- nadwaga (otyłość) 
- hiperholestorolomia 
- cukrzyca 
usposabiających do występowania przewlekłych chorób niezakaźnych . 

2 Monitorowanie zmian czynników ryzyka w czasie. 
3. Ocena rozpowszechnienia i zmian w czasie przewlekłych chorób niezakaźnych. 
4. Wdrożenie programu interwencji ukierunkowanego na poszczególne czynniki ryzyka i 
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ocena skuteczności i efektywności oddziaływań . Przewiduje się początkowo uruchomienie 
P.Owyższego programu w 2 przychodniach rejonowych na terenie Łodzi w dzielnicy: 
Śródmieście oraz Bałuty. 

Szpital Promujący Zdrowie 
Ideą przedsięwzięcia jest taka organizacja systemu pracy szpitala, która powoduje: 

większą intergrację zespołu leczącego ze społecznością objętą opieką i możliwość 
wpływania na zachowania prozdrowotne tego społeczeństwa. 

Przewiduje się wdrożenie programu w jednym szpitalu miejskim, począwszy od stycznia 
1994 r. 

Ocena jakości usług szpitalnych 
Cele programu: 
- wypracowanie zasad oceny jakości usług medycznych, 
- porównanie skuteczności działań przy zastosowaniu różnych technik, 
- porównywanie skuteczności działań przy rozwiązywaniu takich samych problemów 

między jednostkami zdrowia. 
Taki program pozwoli na poprawę jakości usług świadczonych w służbie zdrowia oraz 

przygotuje kryteria sposobu oceny jakości działania jednostki przy wprowadzeniu ubez
pieczeń zdrowotnych. 

Do programu przystąpi jeden szpital miejski. 

Program przeciwalkoholowy 
Na podstawie § 2 uchwały nr LXIV/567/93 Rady Miejskiej Łodzi z 27 października 

1993 r. w sprawie przejęcia gminnego programu profilaktyki i rozwiązywania problemów 
alkoholowych został powołany w listopadzie br. Zespół Międzywydziałowy ds. Przeciw
działania Alkoholizmowi. 

Do zadań Zespołu należy realizowanie Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywa
nia Problemów Alkoholowych, którego głównym celem jest zapobieganie powstawaniu 
nowych problemów alkoholowych, zmniejszenie rozmiarów tych, które aktualnie występują : 

1. Prewencja i popularyzacja wiedzy na temat uzależnień w społeczeństwie poprzez 
wykłady i pogadanki, programy radiowe i telewizyjne oraz artykuły prasowe. 

2. Kreowanie stylu życia bez alkoholu. 
3. Ograniczenie spożycia alkoholu poprzez tworzenie warunków życia sprzyjających 

racjonalnemu i kontrolowanemu spożywaniu alkoholu. 



Kronika m. Łodzi, 1994, z. 2 

Jan Diehl* 

KSZTAŁTOWANIE OCHRONY ŚRODOWISKA W ŁODZI 

Łódź jest miastem, w którym okres czterdziestolecia powojennego spowodował utratę 
znaczenia i wartości hasła dotyczącego czystości środowiska. Głoszono je przez dziesiątki 
lat a miasto coraz bardziej stawało się symbolem brudu, zaniedbań zanieczyszczeń, 
niebezpiecznego życia. „Walka o zdrowe · pokolenie" nadawała się doskonale do ukrywania 
faktu funkcjonowania określenia „łódzkie dziecko", będącego synonimem dziecka zanied
banego, chorowitego, do przemilczania zjawiska dużej śmiertelności łódzkich noworodków. 

Aglomeracja łódzka jest zaliczana do dwudziestu siedmiu obszarów szczególnego 
zagrożenia ekologicznego. Alarmujące dane dotyczące stanu zdrowia mieszkańców ginęły 
wśród bałaganu scentralizowanych administracyjnie instytucji nie mających - i nie 
mogących mieć - konstruktywnych planów działania. 

W deklaracji wyborczej Łódzkie Porozumienie Obywatelskie nie pozostało obojętne 
wobec katastrofalnej sytuacji miasta. Mówiąc wówczas „czyste środowisko" - deklarowało 
troskę o zdrowego człowieka. Jest to punkt odniesienia do dzisiejszej oceny działań 
wyłonionego w 1990 r. nowego Zarządu Miasta, który będąc pierwszym demokratycznie 
wybranym organem przeniósł oferowane mieszkańcom deklaracje w stan wykonawczy. 

Tak więc czerwiec 1990 r. to czas utworzenia Urzędu Miasta a także czas powstania 
Wydziału Ochrony Środowiska, którego zakres kompetencji został wówczas określony 
ustawą o samorządzie terytorialnym i administracji samorządowej . Jego zadania wynikają z 
podziału kompetencji między administracją rządową a administracją samorządową. 

Ocena stanu środowiska miasta Łodzi w 1990 r. 
Jak już wspomniano, Łódź jest nadal zaliczana do obszarów ekologicznego zagrożenia 

w Polsce, choć z punktu widzenia merytorycznego właściwszym byłoby określenie go jako 
obszaru wszechstronnie zanieczyszczonego. Niezależnie jednak od skali takich ocen - na 
stan środowiska miasta w 1990 r. rzutowały wieloletnie zaniedbania w miejskiej gospo
darce komunalnej i przestrzennej jak i niepodejmowanie do 1990 r. - wielu systemowych 
działań umożliwiających przynajmniej stopniową poprawę tego stanu. Łódź w 1990 r. nie 
posiadała: 

- oczyszczalni ścieków ani systemu oczyszczania ścieków z kanalizacji deszczowej i 
przelewów burzowych kanalizacji ogólnospławnych, 

- zorganizowanego systemu utylizacji i unieszkodliwiania odpadów (selekcja, odzysk, 
składowanie, kompostowanie i spalanie) ani nawet koncepcji takiego systemu, 

- dostatecznie rozbudowanej podstawowej sieci wodociągowej i kanalizacyjnej, 
- dostatecznie rozbudowanego systemu dostawy ciepła do rejonu śródmieścia miasta 

ani możliwości szerszego zastosowania w tym rejonie innych czynników grzewczych niż 
węgiel - dla istniejącego budownictwa mieszkaniowego. 

Obowiązujący wówczas plan zagospodarowania przestrzennego był planem, który już w 
1990 r. uniemożliwiał w istotnym stopniu stosowanie zarówno takich rozwiązań tech-

• Przedstawiony materiał zebrał i opracował dyrektor . Wydziału Ochrony Środowiska Urzędu Miasta Łodzi . 
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nicznych jak i polityki przestrzennej, które zapewniałyby poprawę stanu środowiska w szer
szym zakresie. 

Miasto nie miało także projektów systemu transportowego uwzględniającego taką prze
budowę układu drogowego i organizacji transportu kołowego, które eliminowałyby lub 
ograniczały uciążliwości wywoływane w środowisku miejskim przez komunukację zbiorową 
i indywidualną. 

Monopolizacja znacznej części usług komunalnych w przedsiębiorstwach miejskich 
(Miejskie Przedsiębiorstwo Oczyszczania Miasta w zakresie oczyszczania miasta, Łódzkie 
Przedsiębiorstwo Ogrodnicze - w zakresie utrzymania zieleni i Przedsiębiorstwo 
Wodociągów i Kanalizacji Okręgu Łódzkiego - w zakresie usług wodociągowo-kanaliza
cyjnych) przy równoczesnym osadzeniu w tych przedsiębiorstwach większości zadań polity
ki inwestycyjnej, a nawet części uprawnień administracyjnych, sprowadzała się do swois
tego wielowładztwa osadzonego poza działającą administracją (wówczas państwową). Tym 
samym przedsiębiorstwa te nie zawsze były zainteresowane tworzeniem systemów infra
struktury zapewniających poprawę stanu środowiska. 

Stan ówczesnego środowiska w mieście ilustrują dane z 1989 r.: 
1. Ilość ścieków zrzucanych do rzek na terenie miasta - w praktyce nieoczyszczonych 

- 431 tys m3/d. 
2. Emisja zanieczyszczeń do powietrza (w tys. t/rok): 
- pyły - 42 101 
- S02 - 40 755 
- N02 - 19 486 
- C02 - 5 801 
- węglowodory - 1 076 
- akrylonitryl 24 
średni opad pyłu w Łodzi w 1989 r. wynosił 198 t/km2/rok. 
Na przestrzeni lat 1989-1994 nie uległy istotnym zmianom wielkości hałasu, odpadów 

zanieczyszczenia gleb, powierzchni zieleni - choć na terenie miasta można zauważyć jak 
bardzo się ona zmieniła. Prywatne firmy, gospodarze kamienic zakładają mini trawniki, 
gazony, kwietniki cieszące oko swoją świeżością. Nowe warunki gospodarcze wyzwoliły w 
mieszkańcach wiele inicjatyw, a w pogoni za pieniądzem znalazło się minimalne miejsce 
właśnie na estetykę naszej szarości. Nie da się ująć tego zjawiska w powierzchniach, 
metrach, bo te się nie zmieniły, ale jakość jest inna, inna jest także odpowiedzialność 
ludzka za stan utrzymania terenów zielonych w mieście. Wynika to zapewne ze stworzenia 
warunków do rozwoju tej odpowiedzialności , z rodzącego się stosunku właścicielskiego 
mieszkańców. 

W projekcie tegorocznego budżetu Łodzi zarezerwowano o jeden miliard złotych 
więcej na akcję zazieleniania miasta. Drzewa będą sadzone jesienią, a młode 
drzewka pojawią się głównie w śródmieściu. Szczególną troską otoczone będą stare 
drzewa. Usuwane będą te, które zagrażają bezpieczeństwu, a jest ich bardzo dużo, 
są pozostałością przedwojennych planów zazieleniania miasta. 

Wykonane przedsięwzięcia 

- Organizacyjno-prawne 
a) w 1990 r. powołano stanowisko Ogrodnika Miasta wraz z zespołem ds. ochrona zie

leni przygotowując równocześnie uchwałę Rady Miejskiej o ochronie zieleni (która weszła 
w życie 12 grudnia 1990 r.) powierzającą Ogrodnikowi Miasta całość uprawnień rozbu
dowy, utrzymania i konserwacji zieleni w mieście. Uprawnienia takie miały dotychczas 
przedsiębiorstwa komunalne; 

b) równolegle trwały przygotowania do przekształcenia dwu przedsiębiorstw komunal
nych (Łódzkiego Przedsiębiorstwa Ogrodniczego i Łódzkiego Parku Kultury i Wypoczynku). 
Proces ten zapoczątkowała uchwała Rady Miejskiej z 11 grudnia 1991 r. przekształcająca 
te przedsiębiorstwa w dwie spółki z ogran iczoną odpowiedzialnością z udziałem Gminy -
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- jako jednostki wykonawcze. Proces likwidacji Łódzkiego Przedsiębiorstwa Ogrodniczego 
- nie został zakończony. Jak wykazała praktyka obie te spółki mimo krótkiego czasu 
działania stały się w Łodzi najwiarygodniejszymi wykonawcami prac. Przynoszą one ponad
to dochód pozwalający im m.in. na właściwe uzupełnianie sprzętu i skuteczne 
konkurowanie z pozostałymi wykonawcami; 

c) wykorzystując decyzję zawartą w art. 40 ustawy o lasach - skierowano do Ministra 
Ochrony Środowiska, Zasobów Naturalnych i Leśnictwa wniosek. o powierzenie zarządu 
nad lasami znajdującymi się na terenie Gminy Łódź. Minister OSZNiL 29 marca 1993 r. 
przekazał Gminie Łódź zarządzanie lasami łódzkimi stanowiącymi do tej pory własność 
państwa; 

d) dążąc do zwiększenia zadań i kompetencji w zakresie ochrony środowiska i gospo
darki wodnej (zbyt szczupły wobec oczywistych potrzeb naszego miasta): 

- zawarto 27 sierpnia 1990 r. porozumienie z Kierownikiem Urzędu Rejonowego w 
Łodzi w sprawie powierzenia Gminie Łódź części uprawnień i zadań tego urzędu, 

- przeprowadzono w latach 1990-1992 negocjacje z wojewodą w sprawie przekazania 
Gminie Łódź uprawnień i kompetencji Urzędu Wojewódzkiego. Starania te - wobec 
nieustępliwego stanowiska wojewody - nie były skuteczne; 

e) dążąc do uporządkowania gospodarki ściekowej w przemyśle odprowadzającym 
ścieki do miejskich urządzeń kanalizacyjnych przygotowano uchwałę Rady Miejskiej w 
sprawie warunków, jakim powinny odpowiadać te ścieki (współpraca z Wydziałem Inżynierii 
Miejskiej). Zadania wynikające z tej uchwały (z 24 kwietnia 1991 r.) prowadzone są kon
sekwentnie przez cały czas. 

- Plany. programy. dokumentacja 
W 1991 r. przystąpiono do wykonania ogólnego planu zagospodarowania rejonu Lasu 

Łagiewnickiego wraz z jego otuliną. Długotrwała procedura zatwierdzania tego planu 
spowodowała przyjęcie założeń przez Radę Miejską dopiero w grudniu 1993 r. Należy się 
spodziewać, iż plan ten wejdzie w życie w pierwszym kwartale 1994 r. Jest to dokument o 
podstawowym znaczeniu dla ochrony tego unikalnego - nie tylko w skali Łodzi - obszaru. 

Wykonano (w 1992 r.) projekt urządzenia lasów łódzkich (nie stanowiących własności 
prywatnej) - i uzyskano jego zatwierdzenie przez Ministerstwo Ochrony Środowiska, 
Zasobów Naturalnych i Leśnictwa . Projekt ten ustala zasady prowadzenia racjonalnej 
gospodarki miejskimi terenami leśnymi. 

Zaplanowano odbudowę i renowację otwartych zbiorników wodnych w Łodzi, uzyskując 
pełną akceptację Zarządu Miasta. Jest to program odtworzenia małej retencji wodnej 
stwarzający równocześnie możliwość zapewnienia warunków do tworzenia ośrodków 
rekreacji wodnej na obszarze miasta. Obejmuje on wykonanie lub odtworzenie ogółem 1 O 
zbiorników o powierzchni 26,4 ha. 

Działania rzeczowe 

Tworzenie, utrzymanie i konserwacja zieleni miejskiej oraz odbudowa zbiorników wod
nych (zgodnie z programem) to podstawowe zadania. Niewielkie środki przeznaczone w 
budżecie miasta na ten cel nie pozwalały w praktyce na uruchomienie znacznych inwesty
cji. Umożliwiały jedynie wykonanie podstawowych zabiegów odtworzeniowych lub kon
serwacyjnych. 

Środki i wydatki z budżetu miasta (w mld zł] były w latach 1990-1994 następujące: 

Lata 1991 1992 1993 

Ziele ń w mieście (w mld zł) 12 972 13 848 17 424 

w tym: 

- działalność bieżąca 12 886 12 528 14 053 

- działalność inwestycyjna 86 1 320 3 371 
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Przydzielone fundusze umożliwiły wykonanie następujących zadań: 
a) inwestycyjnych: 
- przebudowę byłego cmentarza ewangelicko-augsburskiego przy ul. Felsztyńskiego na 

park miejski (zadanie to z9stało w praktyce wykonane), 
- ogrodzenie Parku Zródliska {projekt i realizacja); zadanie to jest aktualnie reali

zowane, 
- rozpoczęcie budowy i remontu stawów w Parku na Zdrowiu łącznie z wykonaniem 

zasilania w wodę, zgodnie z programem odbudowy zbiorników; 
b) konserwacyjnych, remontowych i odtworzeniowych: 
- modernizacja Parku im. H. Sienkiewicza, 
- remonty fontann w parkach im. ks. J. Poniatowskiego, Stromiejskim, 3 Maja 

Dąbrowa-Zarzew, 
- ogrodzenie i odtworzenie placów zabaw dla dzieci w parkach łódzkich, 
- wygrodzenie parków i zieleńców miejskich w miejscach narażonych na niszczenie: 

Park im. Wł. Hibnera, rejon ul. Zapolskiej, Plac Dąbrowskiego, rejon ulic Więckowskiego
-Żeromskiego, 
, - oczyszczenie i remont zbiorników wodnych w parkach im. A. Mickiewicza, 3 Maja, 
Zródliska, Sielanka, im. Wł. Reymonta i ks. J. Poniatowskiego, 

- zakup i montaż tzw. stałych ławek parkowych, 
- zabiegi leczniczo-pielęgnacyjne drzew cennych - tj. pomników przyrody i starodrze-

wia - objęły one w sumie 1175 drzew, 
- wysadzenie na terenach zieleni miejskiej 6676 drzew, 39 500 krzewów, 26 700 róż i 

147 OOO roślin ozdobnych - jednorocznych. 

Działania administracyjne 
- wydano łącznie 2034 opinii dotyczących lokalizacji na terenie miasta różnego typu 

obiektów - uwzględniając dbałość o ochronę środowiska. W 352 wypadkach wydano 
opinie negatywne - ze względu na kolizję z wymaganiami ochrony środowiska, 

- wydano 2171 decyzji administracyjnych rozstrzygających zasadność istniejącej zieleni 
z prowadzonymi w mieście zamierzeniami inwestycyjnymi - w tym 300 decyzji nie 
zezwalających na usunięcie zieleni, 

- rozpatrzono i rozstrzygnięto ponad 500 spraw wynikających z interwencji i skarg 
mieszkańców alarmujących w sprawach złego stanu środowiska lub uciążliwości 
istniejących obiektów w codziennym życiu, 

- przeprowadzono ponad 2000 kontroli i wizji lokalnych w sprawach ochrony środo
wiska. 

Inne zadania rzeczowe 
Są to zadania realizowane przez różne jednostki. Najistotniejsze z nich to: 
a) kontynuacja budowy Grupowej Oczyszczalni Ścieków, 
b) budowa miejskiego systemu unieszkodliwiania i utylizacji odpadów, 
c) modernizacja urządzeń ochronnych w Zespole Elektrociepłowni S.A. w Łodzi 

(głównego źródła emisji zanieczyszczeń powietrza). 
Wykonane zadania w latach 1990-1993 miały i mają na celu ograniczenie emisji pyłów. 

Były to: 
w Zakładzie 1 (EC I): 
- zabudowa multicyklonów w czterech kotłach rusztowych - koszt 15 mld zł, 
- ograniczenie od 1992 r. czasu pracy zakładu (EC I będzie pracowała w sezonie 

grzewczym tylko w okresach szczytu, a latem - tylko 1 O dni w czasie postoju remon
towego EC Ili), 

w Zakładzie 2 (EC li) : 
- modernizacja elektrofiltru nr 2 - uzyskano jego 96% skuteczności , koszt 8,5 mld zl, 
- zainstalowanie w dwóch kotłach instalacji do kondycjonowania spalin 

podwyższających skuteczność odpylania do 97% - koszt blisko 20 mld zł, 
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- wybudowanie nowego elektrofiltru nr 1 O dla dwóch kotłów o skuteczności 99,5% -
koszt 50 mld zł, 

- pozostaje budowa elektrofiltru nr 6 o skuteczności 99,5% - koszt 22 mld zł; 

d) wdrożenie unieszkodliwiania odpadów paleniskowych w Zespole EC, w tym: 
- w 1992 r. z ogólnej ilości tych odpadów - 380 tys. t do utylizacji przemysłowej 

wykorzystano 120 tys. t, a do rekultywacji wyrobisk - 1260 tys. t; 
- w 1993 r. z ogólnej ilości tych odpadów - 320 tys. t - do utylizacji przemysłowej 

wykorzystano 125 tys. t, a do rekultywacji wysypisk - 195 tys. t; 
e) likwidacja produkcji w Zakładzie „B" Uszczelnień i Wyrobów Azbestowych „Polonit" w 

Łodzi przy ul. Piekarskiej 29 i odtworzenie jej w nowym obiekcie przy ul. Dąbrowskiego z 
pełnym wyposażeniem w urządzenia ochrony środowiska; 

f) likwidacja kotłowni przemysłowych Fabryki Kosmetyków „Pollena-Ewa", ZPO im. dr A. 
Próchnika i Łódzkich Fabryk Mebli - tzn. kotłowni bardzo uciążliwych dla otoczenia w skali 
lokalnej; 

g) podłączenie do kanalizacji miejskiej ostatniego źródła zanieczyszczeń rzeki Łódki 

(typu przemysłowego), tzn. Zakładu Karnego przy ul. Beskidzkiej. 

Środowisko miasta wczoraj i dziś 
W latach 1989-1993 wystąpił w Łodzi systematyczny spadek zużycia wody z 

wodociągu miejskiego: 
1989 - 350,5 tys. m3/d 
1990 - 316,8 tys. m3/d 
1991 - 311,5 tys. m3/d 
1992 - 302,3 tys. m3/d 
Jest to zjawisko bardzo korzystne dla życia miasta. Efekty uzyskano: 
- likwidacją ryczałtowych opłat dla wszystkich odbiorców poprzez instalację wodomierzy 

w okresie ostatnich 3 lat, 
- montażem wodomierzy w mieszkaniach - efektem tego są oszczędności w zużyciu 

wody wynoszące 30-40%, 
- zmianą systemu gospodarczego - nie bez znaczenia jest też recesja przemysłu. 
Stan czystości wód powierzchniowych w Łodzi (rzek) nie uległ istotnym zmianom w 

stosunku do roku 1990. Podstawową przyczyną jest ciągły brak miejskiej oczyszczalni 
ścieków i zbyt wolne tempo rozbudowy sieci kanalizacyjnej w mieście. 

W latach 1989-1992 wystąpiło w Łodzi radykalne ograniczenie wielkości emisji 
zanieczyszczeń do powietrza. Porównanie tych wielkości jest następujące: 

Rodzaj zanieczyszczeń 1989 1992 

(w tys.Vrok) 

pył 42 101 21 494 

S02 40 755 32 807 

N02 19 486 13 402 

co 5 801 1 588 

Zjawisko to wynika zarówno z recesji w przemyśle jak i z poprawy skuteczności 
urządzeń odpylających w EC I i EC li w Łodzi - urządzeń modernizowanych i 
budowanych. Stosowanie lepszych gatunków paliwa wpływa też na ogólny stan mniejszego 
zanieczyszczenia. W efekcie powierzchnia obszaru miasta, na którym występuje 
przekroczenie normy opadu pyłu , tzn. 200 Vkm2/rok zmniejszyła się z 14% powierzchni w 
1990 r. do 4,3% w 1992 r. (śródmieście). 

Zmniejszyły się także obszary miasta, na których notowano przekroczenia śred
niorocznych stężeń S02 - D = 32 S02/m3 z 53 km2 w 1989 r. do 48 km2 w 1992 r. 
Zjawisko to obserwuje się także w odniesieniu do stężeń pyłu zawieszonego i stężeń 
N02. 
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Nadal głównym czynnikiem powodującym największe stężenia jest w Łodzi em1s1a z 
palenisk domowych i lokalnych kotłowni grzewczych w budownictwie mieszkaniowym 
rejonu „starego" śródmieścia. 

Jak już wspomniano, pozostałe elementy środo'J'.'.iska - hałas, ochrona wód, gleby, 
odpady, zieleń - nie pozostały nadal takie jak w 1990 r., jednak nie udało się uzyskać ich 
widocznej poprawy. Przyczyn należy szukać wyłącznie w ograniczonych środkach finan
sowych na niezbędne zadania inwestycyjne - pozostające do wykonania zarówno przez 
Gminę, jak i inne [>Odmioty (np. przemysł). W odniesieniu do miasta dotyczy to takich 
zadań, jak np. GOŚ czy realizacja przyjętego przez Zarząd Miasta programu budowy -
systemu unieszkodliwiania i utylizacji odpadów, a w odniesieniu do przemysłu budowy 
podoczyszczalni ścieków w ZPB „Alba" i sąsiednich zakładach lub budowy urządzeń 
ochrony powietrza w Zespole Elektrociepłowni. W istniejących warunkach gospodarczych 
kraju są to z konieczności zadania wieloletnie. 

Należy z całą stanowczością zaznaczyć, że w latach 1989-1993 nastąpiła w Łodzi 
istotna poprawa stanu środowiska - wynikająca m.in. stąd, że: 

- uzyskano stałą poprawę stanu zaopatrzenia miasta w wodę (w wyniku modernizacji 
ujęć wody, poprawy zdolności przemysłowej wodociągu Tomaszów-Łódź, modernizacji sys
temu uzdatniania wody i rozbudowy sieci wodociągowej) , 

- nie uległo zahamowaniu zjawisko odbudowy zasobów wód podziemnych - górno-kre
dowych w mieście. 

Jest faktem, że taki stan uzyskano podejmując i wykonując w mieście opisane już 
przedsięwzięcia. Recesja przemysłu jest także czynnikiem, który w tym wypadku pomógł w 
uzyskaniu poprawy stanu zanieczyszczenia. 

Przyszłość - ochrona środowiska w mieście 
Skala zadań umożliwiających osiągnięcie takiego stanu środowiska miejskiego, który 

pozwoliłby na uzyskanie standardów zaliczających Łódź do tzw. zdrowych miast jest zbyt 
wielka, aby można je było wykonać w ciągu jednej kadencji samorządu i to niezależnie od 
ewentualnej poprawy sytuacji gospodarczej kraju i miasta. Toteż część tych zadań będzie 
musiała być z konieczności rozłożona na dłuższy czas. Istnieją jednak zadania 
najważniejsze, które należałoby wykonać w nadchodzących latach 1994-1998. Wśród nich 
są na pewno: 

1. Wykonanie kompleksowego programu ochrony środowiska miasta (gminy). 
Program taki nie został podjęty i wykonany w latach 1990-1993 (mimo wielokrotnie 
czynionych prób uruchomienia tego zadania). Powinien być przedłożony do akceptacj i 
Radzie Miejskiej, która przyjmując go w formie uchwały mogłaby (na jego podstawie), 
wytyczyć kierunki działania i ustalić konieczną w tej dziedzinie hierarchię niezbędnych 
działań (nie tylko inwestycyjnych), a więc całą politykę wykonawczą. Program ten musi 
rzecz prosta uwzględniać zarówno już przyjęte przez Radę Miejską i Zarząd Miasta Łodzi 
rozstrzygnięcia (np. plan ogólny zagospodarowania przestrzennego miasta, projekty gene
ralne zaopatrzenia miasta w wodę, unieszkodliwienie odpadów itp.) jak i inne - wynikające 
z obowiązującego prawa, uwarunkowania i możliwości. Program taki powinien być 
niewątpliwie poddany jak najszerszej społecznej ocenie. 

2. Dążenie i podejmowanie systematycznych starań o powierzenie administracji 
samorządowej szerszych niż dotąd uprawnień w zakresie ochrony środowiska. 
Sprawa ta wymaga istotnych zmian obowiązującego w Polsce prawa materialnego, racjo
nalnego rozdziału tych uprawnień między administracją rządową i samorządową. Samorząd 
miejski nie będzie w stanie racjonalnie prowadzić spraw ochrony i kształtowania 
środowiska na własnym terenie - nie posiadając prawnych możliwości działania. W latach 
1990-1994 wszelkie ograniczenia uprawnień samorządowych uniemożliwiły prawidłowe i 
szybkie działania w mieście. Oceniając czas minionej kadencji można stwierdzić, jak 
bardzo zaciążyło na uzyskaniu jeszcze lepszych efektów pracy usztywnienie i 
nieustępliwe stanowisko administracji rządowej. Rozwiązanie tych problemów z punktu 
widzenia prawa jest wręcz niezbędne. 
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3. Wykonanie następ!Jjących działań rzeczowych: 
- uruchomienie GOS przynajmniej w takim stopniu, który umożliwiłby redukcję 

zanieczyszczeń przywracając warunki tlenowe odbiornika ścieków {rzeka Ner). Jeśli 

bowiem z jakichkolwiek względów nie będzie możliwe uzyskanie środków finansowych na 
pełne uruchomienie tego obiektu {umożliwiając uzyskanie pełnych efektów oczyszczania 
ścieków, unieszkodliwienie osadów, związków biogennych itp.) - to właściwym 
rozwiązaniem będzie przeznaczenie posiadanych finansów wyłącznie na uruchomienie tych 
elementów oczyszczalni, które zapewnią podstawową ochronę rzeki. W szczególności 

dotyczy to uruchomienia dwóch pierwszych klasycznych ciągów technologicznych 
umożliwiających biologiczne oczyszczenie ścieków w ilości 300 tys.fm3/d. Dalsze przed
sięwzięcia - tzn. doskonalenie tak uruchomionego układu aby zapewniał on wymagane 
efekty - mógłby być odpowiednio rozłożony w czasie; 

- sukcesywna realizacja przyjętego przez obecny Zarząd Miasta programu budowy sys
temu unieszkodliwiania i utylizacji odpadów {selekcja, kompostowanie, spalanie, wyko
rzystywanie) wykonanego przez Wydział Inżynierii Miejskiej. Należałoby równocześnie 

intensywniej starać się o przywrócenie możliwości budowy składowiska dla przynajmniej 
części odpadów komunalnych Łodzi w Pałczewie; 

- zintensyfikowanie budowy podstawowych kolektorów umożliwiających uporządkowanie 
gospodarki ściekowej i tym samym ochronę wód powierzchniowych w tych rejonach mias
ta, których ich brak wywołuje istotne i odczuwalne przez ludzi i środowisko skutki. W 
szczególności dotyczy to: budowy kolektora Łagiewniki-Zgierz {umożliwiającego likwidację 
zrzutów nieczystości ze szpitala chorób płuc w Łagiewnikach i z sąsiednich obiektów), 
budowy kolektora IVF {i sieci rozdzielczej) - uniemożliwiającego wyeliminowanie ścieków 
spływających do rzeki Sokołówki i stawów w Parku im. A. Mickiewicza; 

- opracowanie i przyjęcie programu likwidacji indywidualnych kotłowni grzewczych 
(węglowych) w budynkach mieszkalnych rejonu śródmieścia. Powinna tu funkcjonować 

zasada wynikająca z programu remontu budynków; 
- kontynuowanie programu odbudowy i budowy zbiorników wodnych: zbiornika „Brus" i 

zbiornika „Charzew". 
Wykonanie w przyszłości tych zadań rzeczowych umożliwi/oby doprowadzenie stanu 

środowiska w mieście do poziomu, który można by określić jako stan nie powodujący 

odczuwalnej uciążliwości. Jak wspomniano osiągnięcie właściwego standardu wymagać 
będzie dłuższych , konsekwentnych i osadzonych w wielu dziedzinach gospodarki miejskiej 
działań. Powinny one być zestawione w treści programu, który jest podstawą uzyskania 
efektów. 

Uwzględniając istniejące realia, osiągnięcie optymalnego stanu może być możliwe 

dopiero w latach 2005-2020. Wątpliwe zatem jest osiągnięcie większych efektów w nad
chodzącej kadencji nowego samorządu. 

Należy mieć nadzieję, że nie zostaną zaprzepaszczone wysiłki i stworzone już pod
stawy działań. Zamykając wykaz najważniejszych planów i zadań zrealizowanych, powinno 
się przekazać tę ważną treściowo sferę działań idącą w kierunku ciągłego budowania 
świadomości i obowiązku wyczuwania dbałości o ochronę naszego środowiska. 

Cieszy fakt, że w młodym , dojrzewającym pokoleniu łodzian, te hasła stają się coraz 
bliższe i niosą właściwe znaczenie. Ekologia jest dziedziną, w którą warto inwestować swe 
zainteresowania i wiedzę. 
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Krzysztof Lechowicz" 

SPRAWY OBYWATELSKIE 

W działającej bez mała pół wieku scentralizowanej administracji państwowej w zakresie 
spraw obywatelskich {określanych wówczas mianem społeczno-administracyjnych i obej
mujących głównie wydawanie dowodów osobistych oraz prowadzenie różnego rodzaju 
ewidencji mieszkańców: adresowej, urodzeń, małżeństw, zgonów, pojazdów, praw jazdy} 
nie dopracowano się skutecznych form organizacyjnych pozwalających na bieżące 
wprowadzanie stale napływających danych. 

W momencie przejęcia wymienionych zadań przez samorząd istniały więc ogromne 
zaległości dotyczące zwłaszcza ewidencji: przemeldowań, zgonów, urodzeń, a także, co 
gorsza liczne błędy i przekłamania w danych osobowych wynikające z niewłaściwej pracy 
agendy MSW - Powszechnego Elektronicznego Systemu Ewidencji Ludności {PESEL). 
Agenda ta powierza/a więźniarkom wprowadzanie danych do Centralnego Banku Danych, 
niestety z dość miernym skutkiem. 

Tak więc przez długie lata czekała na uporządkowanie i aktualizację ewidencja miesz
kańców w dzielnicach, ewidencja centralna, tzw. Biuro Adresowe oraz tworzone od roku 
1955 archiwum praw jazdy, w którym wiele akt było zbędnych, gdyż dotyczyły osób 
zmarłych. Należało skrócić kilkutygodniowy czas oczekiwania na dowód osobisty: i ten 
pierwszy w życiu, i ten wymieniany. 

Latem 1990 r. został utworzony Wydział Spraw Obywatelskich, którego zadania wyni
kały z nowych, ustawowo wyznaczonych kompetencji samorządowych . Obejmowały one -
zgodnie ze strukturą organizacyjną UMŁ - zarówno te, przedstawione już, podstawowe 
czynności administracyjne z zakresu życia obywateli , ładu publicznego jak i inne działania, 
których celem jest wspieranie służebnej roli urzędu wobec mieszkańców. 

Obecna struktura Wydziału Spraw Obywatelskich przedstawia się następująco: 
1. Oddział Ewidencji Ludności i Dowodów Osobistych 
2. Oddzial Ewidencji i Rejestracji Pojazdów oraz Oddział Praw Jazdy 
3. Zespół ds. Ogólnoorganizacyjnych 
4. Zespół ds. Wojskowych 
5. Zespół ds. Społecznych 
6. Ośrodek Szkoleniowy 
7. Oddział Profilaktyki Pożarowej 

Osiągnięcia 

Sprawy ewidencyjne 
Zostały zlikwidowane poważne , kumulowane przez wiele lat zaległości w ewidencji 

mieszkańców poprzez zaktualizowanie: 
a) danych zawartych w Kartach Osobowych Mieszkańców {KOM), gromadzonych w 

Referatach Spraw Obywatelskich w delegaturach {uzgodniono z Terenowym Bankiem 
Danych), 

•Materiał opracował dyrektor Wydziału Spraw Obywatelskich UMŁ na podstawie zebranych informacji. 
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b) kartoteki ewidencyjno-adresowej mieszkańców Łodzi. 
W wyniku tych prac spisy wyborców sporządzone przed wyborami do Sejmu i Senatu 

19 września 1993 r. zawierały, zależnie od dzielnicy, tylko 1-3% błędów, podczas gdy w 
innych gminach w Polsce osiągały one niejednokrotnie 20-30%. Zaktualizowano ogromne, 
tworzone w latach 1955-1991 archiwum praw jazdy, obejmujące około 300 OOO teczek z 
dokumentami. Usunięto ponad 21 OOO zbędnych teczek osób już zmarłych. 
Wygospodarowano w ten sposób dwa wolne pomieszczenia. Równocześnie wdrożono 
nowy obieg dokumentów pozwalających na bieżącą aktualizację archiwum. 

Chcąc uniknąć dalszego gromadzenia teczek z dokumentami dotyczącymi praw jazdy, 
wprowadzono pojedynczą kartę kierowcy, na której wpisuje się obecnie niezbędne dane. 
Teczki z archiwum zastępuje się kartami kierowców - w przyszłości spowoduje to ska
sowanie archiwum akt. 

W pomieszczeniach, w których przechowywane są dokumenty zainstalowano elektro
niczny system alarmowy zabezpieczający przed włamaniem. Druki ścisłego zarachowania, 
takie jak blankiety praw jazdy lub dowodów rejestracyjnych mają swoje miejsce w zakupio
nych szafach pancernych. 

Uruchomiono bezpośrednie połączenie telefoniczne z policją, ułatwiające szybką wy
mianę informacji. 

Wyraźnie skrócono czas "załatwiania" spraw zależnych tylko od Wydziału, np. 
wydawanie dowodów: 

- pierwszy w życiu dowód uzyskuje się w ciągu 1-3 dni - a nie w ciągu dwóch tygodni; 
- dowód utracony można otrzymać ponownie w czasie 4-6 tygodni, a nie jak poprzed-

nio - w ciągu 2 miesięcy, 
- wymiana dowodu może być dokonana w ciągu 1-3 dni - a nie w czasie miesiąca. 
Numery ewidencyjne PESEL znajdujące się na kartach osobowych mieszkańców wpisy

wano do dowodów osobistych. 
Opracowano i wprowadzono nowy, ograniczony do 5 dni, obieg dokumentów między 

Urzędami Stanu Cywilnego, Referatami Spraw Obywatelskich, Oddziałem Ewidencji 
Ludności a Stacją Łączności Komputerowej PESEL. 

Miejski Ośrodek Szkoleniowy 

• Działania na rzecz promocji przedsiębiorczości i walki z bezrobociem. 
Miejski Ośrodek Szkoleniowy, dzialający przy Wydziale Spraw Obywatelskich, powstał 

w 1991 r. i w chwili obecnej funkcjonuje w odpowiednich warunkach lokalowych -. w wyre
montowanym budynku, przy ul. Bojowników Getta Warszawskiego. 

Jednym z największych sukcesów Ośrodka jest uruchomienie i wdrożenie programów 
szkoleniowych promujących rozwój małej przedsiębiorczości , w formie 40-godzinnych 
kursów oraz spotkań konsultacyjnych dla początkujących przedsiębiorców, wywodzących 
się głównie z grona bezrobotnych. 

Potrzeba szkoleń tego typu wyniknęła w związku z uruchomieniem przez państwo 
ąużych środków na pożyczki dla bezrobotnych na stworzenie własnych warsztatów pracy. 
Srodki te, wielokrotnie były przez nich źle wykorzystywane na skutek kompletnego braku 
wiedzy i informacji odnośnie podstawowych zasad i przepisów odnoszących się do 
zakładania i prowadzenia małej firmy. 

W maju 1991 r. zorganizowano pierwszy tego typu kurs. Okazało się wówczas, że 
Ośrodek jest pierwszą i jedyną instytucją w Łodzi, która podjęła tę trudną tematykę. Od 
jesieni 1991 r. jest to jedna ze stałych form pracy. W ciągu ostatnich dwóch lat zorgani
zowano 31 edycji kursu. Tygodniowym szkoleniem objęto 783 osoby, zarówno z Łodzi, jak 
i gmin ościennych (głównie Pabianice, Konstantynów, Zgierz) a także innych gmin rejonu 
centralnego - jak Poddębice , Kłodawa czy Przedecz. 

Kurs, oprócz wykładów dotyczących wiedzy profesjonalnej o prowadzeniu własnej firmy, 
obejmuje zajęcia aktywizujące, podnoszące motywację uczestników, pozwalające lepiej 
przyjrzeć się własnym predyspozycjom. 
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Od drugiej połowy 1992 r. uczestnikami kursów są osoby niepełnosprawne, 
zamierzające uruchomić własne firmy, kierowane na nasze kursy przez Wojewódzki 
Ośrodek ds. Zatrudnienia i Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych , który ceni sobie jakość 
tych szkoleń i współpracuje z nami na stałe. 

Szkolenia w gminach rolniczych o szczególnym zagrożeniu bezrobociem, takich jak 
Poddębice, Kłodawa, Przedecz są finansowane ze środków Fundacji Forda poprzez 
Fundację Wspomagającą Zaopatrzenie Wsi w wodę. Kursy proponowane przez Ośrodek 
cieszą się akceptacją tych Fundacji dzięki wysokim kwalifikacjom kadry prowadzącej 
zajęcia , jak i przyjętej formule warsztatowej - z zastosowaniem nowoczesnych 
aktywizujących form nauczania. Wyrazem tej akceptacji są kolejne zlecenia szkoleniowe, 
jak np. Szkoła Biznesu i Marketingu (cykl zajęć weekendowych) dla początkujących przed
siębiorców gminy Przedecz - prowadzona od listopada 1993 r. W roku bieżącym podobny 
cykl zajęć będzie zorganizowany dla Kłodawy. Zajęcia te mają służyć integracji 
społeczności lokalnej, pobudzeniu motywacji i ducha przedsiębiorczości, podwyższeniu 
zakresu wiedzy mieszkańców na temat prowadzenia biznesu. Planowane są także tygod
niowe szkolenia dla bezrobotnych z gmin w województwie kieleckim, końskim oraz 
kaliskim. 

Intencją łódzkiego samorządu było zintegrowanie całego regionu łódzkiego. Obsługa 
regionu - to przecież szansa pracy dla łodzian i szansa rozwoju ościennych gmin, które 
będą korzystać z oferowanych przez miasto propozycji i usług. 

• Udział w programie "Inicjatywy lokalne na rzecz zatrudnienia i rozwoju społeczno
-gospodarczego" 

Program "Inicjatyw lokalnych" jest częścią "Programu Rozwoju Społeczno-Gospodar
czego" (PHARE nr P9111 ). Powstał on na podstawie porozumienia zawartego między 
Komisją Wspólnot Europejskich i Rządu RP. Nadzór nad programem sprawuje 
Ministerstwo Pracy i Polityki Socjalnej, realizacją i obsługą programu zajmuje się Fundusz 
Współpracy - fundacja Skarbu Państwa. 

Program rozpoczął się w 1993 r. a zakończy się w 1995 r. Pierwszym etapem było 
wytypowanie 15 miast i gmin z całej Polski do konkursu na najlepszy projekt lokalnego 
rozwoju. Jedną z 15 wybranych gmin został Zelów, który od początku istnienia Ośrodka 
jest głównym odbiorcą prowadzonych tu eksperymentalnych warsztatów szkoleniowych dla 
pracowników urz'ędu , radnych oraz liderów lokalnych. 

Udział Ośrodka w pierwszym etapie Programu polegał w głównej mierze na szkoleniu 
lokalnych liderów oraz przygotowaniu merytorycznym i przeprowadzeniu Konferencji 
Lokalnego Programu pn. „Czas na gminę Zelów". Konferencja ta była unikalnym ekspery
mentem na skalę Polski. Uczestniczyło w niej ok. 100 mieszkańców gminy skupionych w 8 
grupach tematycznych, pracując aktywnie przez 12 godzin konferencji nad programem roz
woju poszczególnych obszarów życia społeczno-gospodarczego gminy. 

Całość konferencji była przygotowana metodycznie w Ośrodku i przeprowadzona 
metodą brainstormingu. Pomysł ten spotkał się z dużym uznaniem obecnych na sali 
ekspertów programu, w tym eksperta Wspólnoty Europejskiej, Pani Sarah Kelly oraz przed
stawicieli Ministerstwa Pracy i Poltyki Socjalnej, konsultantów pragramu z Katolickiego 
Uniwersytetu Lubelskiego i Fundacji Inicjatyw Społeczno-Ekonomicznych. 

• Udział w zorganizowaniu i przeprowadzeniu Forum Gospodarczego 
Ośrodek Szkoleniowy włączył się w przygotowanie i przeprowadzenie Forum 

Gospodarczego, które odbyło się jesienią 1992 r. W spotkaniu tym uczestniczy/o ok. 400 
osób, w tym ponad 150 przedstawicieli firm i organizacji gospodarczych z zagranicy. 
Gośćmi Forum byli przedstawiciele Rządu RP z Panią Premier Hanną Suchocką na czele 
oraz przedstawiciele niektórych ambasad. Celem Forum była promocja osiągnięć gospodar
czych regionu łódzkiego oraz stworzenie płaszczyzny wymiany poglądów i bezpośrednich 
kontaktów. 
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• Szkolenie pracowników w zakresie podstaw obsługi komputerów 
Badania potrzeb szkoleniowych UMŁ w zakresie podstaw obsługi komputerów 

wykazały, że dotyczą one aż 450 osób. Koszt przeszkolenia tak dużej grupy na kursach 
proponowanych przez różnorodne instytucje znacznie przekraczał możliwości funduszu 
szkoleniowego UMŁ. Jednocześnie potrzeby były palące, ponieważ dla wielu wydziałów 
został zakupiony sprzęt komputerowy. 

Dużym sukcesem zakończyła się współpraca Ośrodka Szkoleniowego z Oddziałem 
Informatyki i Techniki Biurowej, w wyniku której powstała pracownia wyposażona w 6, 
następnie w 8 stanowisk komputerowych. Zajęcia na 6-godzinnych kursach "Podstawy 
obsługi komputera" organizowanych wspólnie z Oddziałem Techniki Biurowej prowadzą 
informatycy nie mając za to doatkowego wynagrodzenia. 

Kursy objęły do tej pory 229 pracowników UMŁ. Dało to oszczędność około 1 OO mln zł 
z funduszu szkoleniowego (który musiałby być wydatkowany na kursy pracowników organi
zowane przez inne instytucje), jednocześnie zapewniło wysoki poziom wiedzy i dopa
sowanie do istniejących potrzeb. 

W Ośrodku zorganizowano również odpłatne kursy dla 45 pracowników Zakładów 
Gospodarki Mieszkaniowej i Miejskiego Inspektoratu Obrony Cywilnej. 

Zachowując takie tempo, można w przyszłości objąć szkoleniem w zakresie podstaw 
obsługi komputera wszystkich potrzebujących pracowników a także złożyć ofertę wszystkim 
zainteresowanym instytucjom miasta. 

• Szkolenie pracowników administracji samorządowej 
W związku z zarządzeniem Prezydenta Miasta Łodzi z 23 grudnia 1992 r. Ośrodek 

Szkoleniowy zorganizował i przeprowadził cykl szkoleń dla wszystkich pracowników UMŁ. 
Celem szkolenia było: podniesienie kwalifikacji i kompetencji kadr pracowniczych UMŁ, 
osiągnięcie w przyszłości lepszej obsługi mieszkańców i sprawniejszego działania urzędu. 
Zajęcia zostały przeprowadzone w formie dwóch odmiennych modułów dla kadry kierowni
czej i pracowników szeregowych. 

W szkoleniu kadry kierowniczej szczególny nacisk został położony na przepisy proce
duralne określające zasady postępowania administracyjnego (KPA, ustawa o podziale 
zadań i kompetencji administracji samorządowej i rządowej, ustawa o trybie rozpatrywania 
skarg i wniosków, o trybie egzekucyjnym w administracji itp.) oraz na przepisy meryto
ryczne normujące poszczególne dziedziny administracji i gospodarki narodowej (ustawa o 
samorządzie terytorialnym, ustawa o pracownikach samorządowych itp.). 

Zajęcia dla pracowników dotyczyły podobnej tematyki, ale nacisk położono na 
prawidłową obsługę petentów, właściwą postawę urzędnika oraz wiedzę o podstawowych 
aktach prawnych normujących obowiązki pracownika samorządowego i określających 
zasady postępowania administracyjnego. 

Wszystkie zajęcia zostały zakończone egzaminem testowym, któremu poddano 1048 
pracowników UMŁ. 

• Inne akcje szkoleniowe 
- dla pracowników UMŁ oraz jednostek podległych były organizowane przez Ośrodek 

Szkoleniowy warsztaty szkoleniowe, nt. właściwej obsługi interesantów - dla 420 osób (w 
1992 r.) oraz szkolenie w zakresie przestrzegania przepisów p.poż., bezpiecznej ewakuacji 
i samoewakuacji w przypadku powstania pożaru czy akcji terrorystycznej, którymi objęto 
818 pracowników w latach 1992-1993; 

- wspólnie z Kuratorium Oświaty i holenderską firmą „Kompakt Groep" zorganizowano 
w Ośrodku cztery ośmiodniowe kursy metodyczne dla 62 łódzkich nauczycieli 
prowadzących zajęcia z języka angielskiego a nie mających pełnych kwalifikacji - zajęcia 
prowadzili specjaliści - metodycy z Holandii. 

Budynek, w którym znajduje się Miejski Ośrodek Szkoleniowy stanowi wygodny kom
pleks zapewniający oferowanie usług nie tylko łodzianom. Dobrze zaprojektowane wnętrza, 
nowocześnie wyposażone, mogą spełniać funkcję organizacyjno-technicznego zaplecza 
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różnych konferencji i spotkań. Mogą one być udostępnione zainteresowanym firmom i sto
warzyszeniom na dogodnych i bardzo przystępnych warunkach*. Ośrodek Szkoleniowy 
może w przyszłości rozszerzyć swoją działalność, zapewniając, w ramach tzw. zleceń, 
obsługę organizacyjno-techniczną. W budynkach znajduje się wygodny kompleks 
hotelowo-gastronomiczny, oferujący swoje usługi wszystkim zainteresowanym z kraju i z zagranicy. 

Działania społeczne 
Radykalnie zmieniono sposób funkcjonowania Terenowych Komisji Przeciwalkoholowych 

(przyjętych od służby zdrowia w 1991 r.). Wyeliminowano te zasady pracy, które świad
czyły o formalno-biurokratycznym traktowaniu osób uzależnionych od alkoholu. 
Dominowały one w przeszłości, blokując wszelkie możliwe efekty tego typu pracy. 

Zmieniono członków i sekretarzy komisji na osoby bardziej kompetentne; zostali zatrud
nieni ludzie młodzi, mający predyspozycje do pracy w terenie, którzy, w zależności od 
potrzeb, stosują różne formy pracy. 

Zatrudnieni sekretarze komisji nawiązali i utrzymują liczne kontakty ze środowiskiem 
abstynenckim. Niektóre posiedzenia Komisji Przeciwalkoholowych (aby ułatwić zaintere
sowanym osobom uczestnictwo) odbywają się nie w Urzędzie Miasta - a w klubach. 

W różny sposób wspierano inicjatywy środowiska abstynenckiego. Dwa nowo utwo
rzone kluby „Pod Wielbłądem" i „Źródełko" otrzymały od władz miasta lokale na prowadze
nie działalności. Aby uczynić kluby otwartymi dla chętnych (liczne dzieci z grup Al-ateen) 
przez cały dzień, zatrudniono 4 gospodarzy klubów (z grona bezrobotnych) na etatach 
interwencyjnych Urzędu Miasta. Dla liderów środowiska prowadzono również zajęcia 
szkoleniowe i integrujące. 

Można, jak się wydaje przyjąć, że przedstawione formy działalności miały wyraźny 
udział w znacznym ożywieniu środowiska abstynenckiego. Wymownym tego przykładem 
jest wzrost liczby grup AA (osób uzależnionych), Al-anon (osób żyjących z uzależnionymi 
- rodzina, małżonkowie) i Al-ateen (dzieci osób uzależnionych - z 13 w 1991 r. do 29 w 
1993 r.). 

Upowszechniając doświadczenia dotyczące istotnych problemów społecznych przygo
towano 3 konferencje: 

W listopadzie 1991 r. odbyła się konferencja z udziałem specjalistów z Niemiec -
„Narkomania w wielkim mieście", która wzbudziła duże zainteresowanie i skupiła na se
sjach plenarnych i warsztatach ponad 1 OO osób; byli to pedagodzy, nauczyciele, kuratorzy 
sądowi, przedstawiciele policji , „Monaru", służby zdrowia i in. Następstwem tego spotkania, 
dzięki staraniom głównie pracowników Zespołu ds. Społecznych, było utworzenie w czerw
cu 1992 r. Miejskiego Ośrodka Profilaktyczno-Terapeutycznego dla Dzieci i Młodzieży 
Zagrożonej Narkomanią. Była to pierwsza tego typu placówka w kraju. 

W październiku 1992 r. zorganizowano wraz z MOPS konferencję „Ludzie w potrzebie. 
Pomoc społeczna i działania samopomocowe w gminie". Część konferencji przygotowana 
przez Zespół ds. Społecznych stanowiła prezentację dorobku i problemów stowarzyszeń, 
organizacji, fundacji czy instytucji pozarządowych o charakterze samopomocowym, z 
którymi Zespół ds. Społecznych jest w kontakcie bądź blisko współpracuje - uczestniczyło 
ok. 180 osób reprezentujących głównie liderów ruchu samopomocowego. 

Na konferencji w czerwcu 1993 r. spotkały się środowiska prowadzące prace z osoba
mi uzależnionymi. Przebiegała ona pod hasłem „Co zrobiliśmy, co zamierzamy?" i była 
podsumowaniem dokonań i określeń kierunków oraz form dalszego działania i współpracy 
z Wydziałem Spraw Obywatelskich. 

Doświadczenia wynikające ze współpracy ze środowiskiem abstynenckim pozwoliły 
przygotować jedną z czterech merytorycznych części przyjętego przez Radę Miejską we 
wrześniu 1993 r. Gminnego Programu Profilaktyki Alkoholowej . 

• Z usług Ośrodka Szkoleniowego przy ul. Bojowników Getta Warszawskiego korzystał Amerykański Korpus 
Pokoju, który znalazł tu właściwe warunki lokalowe i obsługę organizacyjno-techniczną swoich spotkań i konferencji 
[przypis red.] . 
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Zespół ds. Społecznych dokonał pełnej inwentaryzacji faktycznie działających na tere
nie Łodzi stowarzyszeń , fundacji, organizacji społecznych, grup samopomocowych itp. 
Pozwoliło to m.in. na: 

- stworzenie stale uaktualnianego komputerowego banku danych, 
- wydanie liczącego 92 strony informatora „Działania samopomocowe na rzecz ludzi w 

potrzebie", poszerzonego o zagadnienia dotyczące opieki społecznej i zdrowotnej. 
Doprowadzo,no - przy współpracy z Wydziałami: 
- Ochrony Srodowiska, 
- Edukacji i Kultury Fizycznej, 
- Zdrowia Publicznego, 
- Inżynierii Miejskiej 
do rozpoczęcia realizacji projektu działań promocyjnych, przygotowujących mieszkań

ców do selektywnej zbiórki odpadów na terenie wybranych osiedli łódzkich. 
Łódź doczekała się programu segregacji odpadów komunalnych, finansowanego przez 

Urząd Miasta i holenderskie Ministerstwo Ochrony Środowiska, które przydzieliło na ten 
cel ok. 2,5 mld zł. Do zorganizowanej w kwietniu 1994 r. - pod patronatem Urzędu Miasta 
- „Retkińskiej wiosny ekologicznej" włączyło się, poza organizatorami, wiele środowisk i 
stowarzyszeń: samorząd mieszkańców, pedagodzy szkół i uczniowie, Międzyuczelniane 
Lobby Ekologiczne, Centrum Promocji Edukacji Ekologicznej ,,Arkadia". 

Akcja ta jest skoordynowana z szerszym programem dotyczącym gospodarki odpadami, 
prowadzonym przez Wydział Inżynierii Miejskiej. 

Urzędy Stanu Cywilnego 
W Urzędach Stanu Cywilnego zaistniało wiele znaczących dla Miasta zmian : 
- w budynku przy Alei ZHP znajdują się obecnie dwa Urzędy Stanu Cywilnego: dzielni

cy Śródmieście i dzielnicy Polesie; tę zmianę podyktowało dążenie do właściwego wyko
rzystania posiadanych przez Miasto zasobów lokalowych; maksymalne wykorzystanie 
budynku przy al. ZHP umożliwiło zwolnienie pałacyku przy ul. ks. Skorupki {dotychcza
sowej siedziby USC - Polesie); 

- wnętrzom obu u rzędów starano się przywrócić odpowiedni wystrój, zgodny z 
architekturą budynku, w odświeżonych , zabytkowych wnętrzach przywrócono z dużą pie
czołowitością elementy stylowego wystroju (z troską i dbałością o drobiazgi); 

- zrealizowano adaptację dojazdu do obu Urządów Stanu Cywilnego oraz przebu
dowano ich otoczenie, nadając całości estetyczną oprawę ; powstał tu jeden z ładniejszych 
zakątków centrum miasta; 

- na wniosek Wydziału Zarząd Miasta podjął uchwałę w sprawie odpłatnego 

prowadzenia usług typu: fotografowanie, videofilmowanie, reklamy na tablicach ogłoszeń 
itp. w obiektach Urzędów Stanu Cywilnego; ogólnie przyniosło to dochód 1, 1 mld zł. 

Profilaktyka pożarowa 
Samodzielne stanowisko ds. profilaktyki pożarowej podjęło pracę dotyczącą skon

trolowania wszystkich obiektów Urzędu Miasta oraz opracowało szczegółowe zalecenia 
pokontrolne. Sprawdzono także inne jednostki, m.in. wybrane przedszkola. W 1994 r. ma 
powstać plan dostosowania wszystkich przedszkolnych placówek do obowiązujących 
wymogów pożarowych. 

Obecnie rozpoczęto realizację wdrażania systemu działania profilaktyki pożarowej na 
terenie Łodzi - w ramach programu pilotażowego. Pracę w tym zakresie nadzoruje 
powołany w miejsce dotychczas samodzielnego stanowiska - Oddział Profilaktyki 
Przeciwpożarowej . 

Administracja rządowa, przekazując to zadanie Gminie z początkiem 1994 r. -
uchyla się jednocześnie od zapewnienia odpowiednich środków na jego realizację . . 
Okazało się , że dotąd w ramach służb administracji rządowej - zadanie to nie było prawie 
wcale wykonane. 

Łódź, angażując środki własne na ten cel , zainicjowała jednocześnie poprzez Unię 
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Metropolii Polskich, ruch dużych miast objętych pilotażem - w sprawie prawidłowej realiza
cji profilaktyki pożarowej, co pozwoliłoby zwiększyć stopień bezpieczeństwa w tym zakre
sie. 

Inne działania 
- Sprawnie przygotowano i przeprowadzono (przy współudziale Urzędu Rejonowego w 

Łodzi i Wojskowych Komend Uzupełnień) pobory mężczyzn . Wyniki prac rejonowych 
komisji lekarskich i rejonowych komisji poborowych zostały wyróżnione w 1992 r. 
podziękowaniem Ministra Spraw Wewnętrznych. 

- Sporządzono pełny wykaz ulic w Łodzi z uwzględnieniem ich nazw historycznych i z 
przynależnością, według numerów posesji, do poszczególnych dzielnic. Dokonano ponadto 
uporządkowania nazewnictwa ulic sołectw przyłączonych do Łodzi oraz uwzględniono 
nowe nazwy ulic i często nową numerację posesji; zmiany te zostały naniesione na karty 
osobowe mieszkańców i gdy tylko było to możliwe, w dowodach osobistych. 

- W Wydziale Spraw Obywatelskich zostały przygotowane dwie edycje informatora 
„Samorząd terytorialny Łodzi" . 

- Również Wydział Spraw Obywatelskich wraz z Wydziałem Organizacyjnym i 
odpowiednimi referatami w delegaturach UMŁ uczestniczył w przygotowaniu i technicznej 
obsłudzie wyborów prezydenckich w 1990 r. oraz wyborów do Sejmu i Senatu RP w 1991 r. 
i 1993 r. 

- W 1990 r. przygotowano wybory ławników sądów powszechnych i członków 
Kolegiów ds. Wykroczeń, a w 1992 r. - wybory uzupełniające. Łącznie nabór objął ok. 
3000 osób. 

- Wprowadzono system oceny pracowników oparty na analizie konkretnych 
umiejętności, potrzebnych w danej komórce organizacyjnej lub na danym stanowisku. W 
tym celu została sporządzona pełna lista umiejętności - niezbędnych we wszystkich jed
nostkach podległych Wydziałowi Spraw Obywatelskich. 

- Opracowana i przygotowana do realizacji idea dofinansowania inicjatyw 
społecznych w trybie konkursowym - jest wdrażana od stycznia 1994 r.; tę sferę 
działania prowadzi Miejski Zespół Opiniowania Wniosków o Dofinansowanie Inicjatyw 
Społecznych . 

Do wszystkich Dzielnic wpłynęło 426 wniosków - projektów z różnych środowisk 
lokalnych. W zespołach dzielnicowych zaopiniowano pozytywnie 248 zgłoszeń, z 
których Miejski Zespół wyłonił 160 najciekawszych projektów - zaopiniowanych 
pozytywnie przez Radę Miejską. Zdecydowano je wesprzeć finansowo, przeznaczając 
kwotę 3253 mln zł w ramach tzw. grantów dla projektów najciekawszych inicjatyw 
społecznych - zgłaszanych przez samorządy osiedli i organizacje społeczne. 

Pozostałe wnioski przesłano do ponownego rozpatrzenia odpowiednim wydziałom UMŁ. 
Wydział Spraw Obywatelskich sprawuje także pieczę nad wspieraniem finansowym prac 

różnych organizacji społecznych. Na ten cel przeznaczono 3,5 mld zl z budżetu miasta 
1994 r. 

Niepowodzenia 
Nie wszystkie plany i zamierzenia mogły być zrealizowane: 
- nie udało się zrealizować pełnego projektu komputeryzacji ewidencji ludności 

(przyjętego przez Zarząd); powodem tego był brak homologacji przez MSW zakupionego i 
opracowanego zgodnie z wymogami tegoż Ministerstwa programu oraz brak zgody na 
przekazanie miastu zasobów ewidencyjnych Powszechnego Elektronicznego Systemu 
Ewidencji Ludności - dotyczących mieszkańców; 

- wymieniony program został przekazany Powszechnemu Elektronicznemu Systemowi 
Ewidencji Ludności (PESEL) w lutym 1991 r. do testowania, które niestety trwało ponad 
rok. Mimo wielu starań , przedstawiony program homologacji nie uzyskał. Wydano ją 
dopiero w 1993 r. kilku innym programom o tym samym przeznaczeniu - podjęto więc 
starania o powrót do realizacji zarzuconego z konieczności projektu pełnej komputeryzacji 
ewidencji. 
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- niepowodzenia dotyczyły ustaleń koncepcji skomputeryzowania bazy pojazdów na 
terenie Łodzi (koncepcji uwzględniającej połączenia z systemem PESEL, REGON i WEP) -
ze względu na brak uzgodnienia z TBD PESEL kwestii dotyczącej posiadania przez 
władze samorządowe komputerowej bazy pojazdów zarejestrowanych na terenie Łodzi (ok. 
250 tys. pojazdów). Baza taka jest potrzebna miastu do różnych celów (podatki, świad

czenia na rzecz obronności i in.), jednak przedstawiciele Terenowego Banku Danych 
PESEL odrzucają w dalszym ciągu możliwość przekazania bazy. 

Zaangażowanie środków własnych Gminy na zadania zlecone dotyczące spraw 
obywatelskich 
Miasto systematycznie dofinansowuje prace: Oddziału Komunikacji, Urzędów Stanu 

Cywilnego, zadania z zakresu spraw wojskowych. 
Mimo ustawowych powinności, administracja rządowa uchyla się od zapewnienia 

środków na te cele. Zwiększa to tym samym wydatki administracyjne Gminy, która dla 
sprawnej obsługi mieszkańców zatrudnia dodatkowo pracowników przy rejestrowaniu 
pojazdów, przeznacza fundusze na utrzymanie budynków Urzędów Stanu Cywilnego. 
Ostatnio, administracja rządowa obciążyła Gminę dodatkowymi zadaniami świadczeń na 
rzecz obrony kraju - nie przekazując dotąd żadnych środków. 

Podobnie Miasto utrzymuje na własny koszt inspektorów ochrony przeciwpożarowej, 

gdyż jak wcześniej wspomniano - zadania te przekazano Miastu w ramach programu 
pilotażowego - bez środków finansowych. 

Do chwili obecnej z budżetu miasta została wydatkowana kwota ponad 7 mld zł 
na pokrycie przedstawionych zobowiązań administracji rządowej. 
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POMOC I OPIEKA SPOŁECZNA 

Sytuacja gospodarcza w kraju, wzrost cen opiat za energię elektryczną, ogrzewanie, 
ciepłą wodę, wzrost cen żywności - a więc wzrost tych wszystkich środków utrzymania, 
które nie zależą od Gminy - określa jednoznacznie konieczność szczególnego wyczulenia 
miejskiej pomocy społecznej na ludzkie potrzeby. 

W 1990 r. powstał model organizacyjny pomocy społecznej przynosząc nowe formy jej 
funkcjonowania. Przestały obowiązywać stare zasady z 1923 r. oraz dawne, niedopa
sowane do ludzi i życia przepisy wydawane przez Ministra Zdrowia i Opieki Społecznej, 
czyniące z tej działalności zadministrowaną formę. A więc ośrodki pomocy społecznej 
przestały funkcjonować w starym systemie organizacyjnym - administracji państwowej. 

Wszystkie zmiany były konsekwencją nowych uregulowań prawnych i inicjatyw władz 
miasta. 

Uchwalenie 29 listopada 1990 r. nowej ustawy o pomocy społecznej było istotnym 
wyznacznikiem reformy systemowej i towarzyszących jej rozporządzeń wykonawczych. 
Reorganizacja wynikała także z przejęcia ośrodków przez Ministerstwo Pracy i Polityki 
Socjalnej i nadanie ich pracownikom statusu pracowników samorządowych. 

W 1990 r. powstał w Łodzi - zgodnie z uchwalą Rady Miejskiej z 12 grudnia 1990 r. -
Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej, będący samodzielną jednostką organizacyjną, pod
ległą Zarządowi Miasta. Jest on finansowany z budżetu centralnego (przeznaczonego na 
zadania zlecone Gminy) i z budżetu miasta (przeznaczonego na zadania własne Gminy). 

Ośrodek jest organizatorem, koordynatorem i wykonawcą prac dotyczących niesienia 
pomocy społecznej. Podlegają mu: 

- dzielnicowe ośrodki, 
- 42 punkty przyjęć interesantów, 
- 19 Domów Dziennego Pobytu, 
- Ośrodki adaptacyjne dla Dzieci i Młodzieży, 
- dwa Schroniska dla Bezdomnych. 
Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej odnotowuje - od początku istnienia - ciągły 

wzrost liczby podopiecznych. W 1990 r. z pomocy społecznej w Łodzi skorzystało 6% 
ogółu mieszkańców miasta. W 1991 r. odsetek łodzian objętych pomocą wzrósł do 11 %, 
by w kolejnym 1992 r. osiągnąć apogeum - udzielono wtedy pomocy (głównie natury 
finansowej) 126 687 osobom {15% ogółu społeczeństwa łódzkiego). 

Największą pomoc skierowano do osób i rodzin o minimalnych dochodach. Od 1993 r. 
do zadań własnych Gminy przekazane zostały jedynie dwa zadania (realizowane doty
chczas jako zlecone i finansowane dotąd z budżetu centralnego): 

- organizowanie usług opiekuńczych, 
- pomoc na ekonomiczne usamodzielnienie. 
Pozostałe świadczenia (określone w art. 11 ustawy o pomocy społecznej): 

'Materiał opracowała na podstawie zebranych informacji - zastępca dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Społecznej. 
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- zasiłki okresowe i stałe, 
- dodatki do zasiłków stałych, 
- zasiłki celowe, 
- bilety kredytowe, 
- utrzymywanie pracowników ośrodków pomocy społecznej, 
w dalszym ciągu stanowią zadania zlecone Gminie i finansowane są z budżetu central

nego. 
Chcąc zapewnić mieszkańcom Łodzi dostęp do placówek, w których można uzyskać 

pomoc - władze i samorząd miejski zapewnił dzielnicowym ośrodkom bardziej funkcjo
nalne pomieszczenia oraz przeznaczył lokal Miejskiemu Ośrodkowi Pomocy Społecznej 
przy ul. Piotrkowskiej 85. Stworzono więc warunki dogodniejsze, mniej uciążliwe dla tych, 
którzy coraz częściej pojawiają się ze swymi trudnymi problemami życiowymi. Są to 
rodziny niewydolne ekonomicznie i nie mogące zaspokoić podstawowych potrzeb. 

Kierując politykę pomocy społecznej na stworzenie możliwości podejmowania 
samodzielnych inicjatyw gospodarczych opracowano jednolite zasady udzielania wsparcia 
finansowego osobom pragnącym usamodzielnić się ekonomicznie. 

Przyznawane fundusze powodowały przede wszystkim aktywizowanie osób zdolnych do 
prowadzenia samodzielnej działalności gospodarczej, nie mających własnych, niezbędnych 
środków finansowych do jej rozpoczęcia (w 1992 r. przyznano na te cele 42 451 OOO zł). 

Podejmowane przez mieszkańców inicjatywy - dzięki uzyskanej pomocy finansowej -
zaznaczyły się powstawaniem w mieście prywatnych pracowni, nowych sklepów i nowych 
form usług. 

Planowana przez budżet centralny kwota na te cele w 1993 r. jest mniejsza od 
środków uzyskanych przez Gminę Łódź w 1992 r. 

Nieregularne przekazywanie - w 1991 r. - środków finansowych z budżetu centralnego 
na konto Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej spowodowało wiele zakłóceń w 
pełniejszym wykorzystywaniu funduszy na cele opiekuńcze. Uległo to znacznej poprawie 
w następnych latach - i tak w 1992 r. ogółem na zasiłki z budżetu centralnego przezna
czono 349 405 81 O OOO zł; dzięki rytmiczniejszemu wpływowi - fundusze zostały wyko
rzystane zgodnie z planem. 

Z niepokojem należy odnotować kolejne kroki administracji rządowej, która własne 
zobowiązania chce realizować kosztem gmin - przykładem tego jest rozporządzenie Rady 
Ministrów z 29 marca 1994 r. obciążające Gminę wydatkami związanymi z udzielaniem 
zasiłków pieniężnych oraz świadczeń wyn ikających z ustawy o planowaniu rodziny. 

W polityce finansowej Gminy uwzględniano zawsze priorytet środków na pomoc 
grupom najbiedniejszych mieszkańców, np. w 1993 r. Gmina przeznaczyła 18,7% 
budżetu. 

Od początku działalności Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej odnotowuje ciągły wzrost 
udziału Gminy w wydatkach przeznaczonych na pomoc społeczną. 

W 1992 r. Gmina przekazała na pomoc społeczną 33% środków więcej niż w 
1991 r., a w 1993 r. nastąpił dalszy wzrost funduszu przekazywanego przez Gminę 
na rzecz pomocy społecznej o 79% w relacji do 1992 r. 

Udzielając pomocy społecznej Gmina koncentruje się głównie na realizacji zadań obli
gatoryjnych, wynikających z ustawy o pomocy społecznej, a więc zapewnieniu osobom 
potrzebującym: 

- schronienia, 
- gorącego posiłku, 
- odzieży, 

- obuwia, 
- bielizny osobistej, 
- zorganizowania usług opiekuńczych, 
- sprawienia pogrzebu, 
- przyznania pomocy na świadczenia lecznicze osobom, które nie podlegają przepisom 

o ubezpieczeniu społecznym lub zaopatrzeniu emerytalnym. 
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Gmina zorganizowała dwa Schroniska dla Bezdomnych: dla mężczyzn przy Łódzkiej 
Izbie Wytrzeźwień i dla kobiet (dysponujące odpowiednio: 24 i 50 miejscami). 

Należy nadmienić, że miasto partycypuje również w kosztach utrzymania Schroniska 
dla Bezdomnych prowadzonego przez Towarzystwo im. Brata Alberta. 

Osobom nie będącym w stanie zapewnić sobie posiłku - udzielana jest pomoc w 
formie bonów obiadowych, które można realizować w wytypowanych barach na terenie 
Łodzi. 

Istnieją też obecnie magazyny odzieży (rozmieszczone w Filiach Miejskiego Ośrodka 
Pomocy Społecznej), która jest przeznaczona dla podopiecznych wymagających takiej 
właśnie formy pomocy. 

Na uwagę zasługuje fakt przejęcia przez Gminę realizacji w całości zadania 
dotyczącego usług opiekuńczych. W latach wcześniejszych Gmina finansowała ten rodzaj 
świadczeń tylko dla osób samotnych - koszt usług dla osób pozostających w rodzinie 
pokrywany był z budżetu centralnego państwa. 

I tak dla porównania: w 1992 r. Gmina zaangażowała w usługi opiekuńcze 7315 
mln zł z własnych środków, a w 1993 r. - 22 926 mln zł, nastąpił więc wzrost 
kosztów o 21%. 

Zasygnalizowania wymaga również fakt skutków wygaśnięcia rządowego programu 
dopłat do wydatków mieszkaniowych. Część osób - z tego właśnie powodu - nie mogla 
zostać objęta pomocą, gdyż nie spełniała kryteriów wynikających z ustawy o pomocy 
społecznej. Podopieczni nie spełniali wszystkich przesłanek warunkujących przyznanie 
pomocy. Tak więc w 1993 r. pomocą objęto 9% ogółu mieszkańców Łodzi. 

Z chwilą wygaśnięcia rządowego programu dopłat do wydatków mieszkaniowych -
miasto stworzyło możliwości powszechniejszego uzyskiwania zasiłków celowych. Skala 
udzielanych zasiłków celowych w ostatnich dwóch latach wyraźnie wzrosła: w 1992 r. 
takie zasiłki otrzymało 3435 osób - a w 1993 r. - 8682 osoby. W znacznym stopniu 
zasiłki celowe przyznawane byly na uregulowanie podopiecznym opiat czynszowo-ener
getycznych. Na zasiłki celowe wydano w 1992 r. kwotę 6772 mln zł, a w 1993 r. 
kwotę 19 820 mln zł, nastąpił więc wzrost kosztów tych świadczeń o 20%. Wysokość 
świadczenia wzrosła średnio o 400 tys. zł. 

W 1994 r. Gmina przekazała z rezerwy budżetowej 10 mld zł na zasiłki celowe z 
intencją wykorzystania tej kwoty na dopłaty do wydatków mieszkaniowych oraz 3,3 
mld zł na zadania pomocy społecznej przejęte w ramach programu pilotażowego. 

Ludziom szukającym swego miejsca w nowych warunkach gospodarczych starano się 
zapewnić możliwość korzystania z kursów przyuczania do zawodów, refundując koszty 
związane z uczestnictwem w takich szkoleniach. 

Bezrobotnym przedłożona zostala oferta możliwości zatrudnienia w ramach organi
zowanych usług opiekuńczych (pełnionych dotąd przez siostry PCK). 

Nie wszyscy bezrobotni potrafią odnaleźć się w trudnej sytuacji i często są zagubieni 
utrwalając swoje poczucie bezradności. Prowadzona analiza wniosków o pomoc finansową 
wykazała jak wiele osób potrzebuje porad i informacji, które mogłyby powstrzymać pasy
wną postawę wobec życiowych problemów. W tym właśnie celu uruchomiono Centrum 
Pomocy Niematerialnej dla Bezrobotnych (Łódź, ul. Tybury 16), gdzie jest prowadzona 
bezpłatna konsultacja specjalistów (prawników, socjologów, psychologów, przedstawicieli 
Państwowej Inspekcji Pracy). Utworzono Klub Bezrobotnych, miejsce indywidualnych spot
kań i zajęć grupowych. Kontakty z Centrum Pomocy zaowocowaly w wielu wypadkach 
znalezieniem pracy i często zmianę sposobu myślenia, postrzegania możliwości na trud
nym, łódzkim rynku pracy. 

Dominującą formę pomocy stanowiły dopłaty do wydatków mieszkaniowych. Ubożenie 
łódzkich rodzin pogłębia stały wzrost opłat za mieszkania narzucany przez monopolistów. 
Należy przy tym zaznaczyć, że w tym czasie czynsze za mieszkania komunalne nie uległy 
żadnym zmianom. Problemem stają się spłaty kredytów za mieszkania spółdzielcze, 
opłaty energii elektrycznej i czynszu. 

Decyzja Ministra Pracy i Polityki Socjalnej o zakończeniu z dniem 31 grudnia 1992 r. 
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realizacji programu rządowego dotyczącego przyznawania zasiłków mieszkaniowych 
pozbawiła najbiedniejszych możliwości otrzymania takiego dofinansowania. Ponieważ Łódź 
jest miastem, w którym pauperyzacja rodzin i bezrobocie osiągnęły największe w kraju 
rozmiary - władze miasta zareagowały natychmiast w obronie interesów mieszkańców, 
występując do Ministra Pracy i Polityki Socjalnej z propozycją utworzenia specjalnego pro
gramu rządowego dopłat mieszkaniowych dla osób znajdujących się w najtrudniejszych 
warunkach finansowych - propozycja, w której dokumentowano wyjątkowe zubożenie 
łódzkich rodzin - nie została uwzględniona. 

Stałą troską jest przeciwdziałanie i zapobieganie chorobom społecznym: alkoholizmowi, 
narkomanii a także coraz częstszemu bezlitosnemu traktowaniu dzieci w rodzinach 
dotkniętych tymi chorobami. 

Rozwiązywane są problemy ludzi niepełnosprawnych , ludzi samotnych i samotnie 
wychowujących dzieci - ludzi, którym trudno pokonać finansowe i zdrowotne sfery życia. 

Nie pozostawiono ich samym sobie. Za wszelką cenę starano się otoczyć ich opieką, w 
miarę istniejących możliwości finansowych. Współpracowano z instytucjami charytatywnymi, 
z organizacjami skupiającymi osoby chore i ułomne , z Kościołem i „Caritasem". W Łodzi 
powstały jadłodajnie dla najbiedniejszych, Dom Dziennego Pobytu (prowadzony przez ks. 
Ireneusza Kuleszę). We współpracy z Towarzystwem im. Brata Alberta i sióstr Antonianek 
powstają plany schronisk dla bezdomnych. 

Dla dzieci z biednych rodzin powstała ochronka prowadzona przez siostrf Salezjanki. 
W mieście działa też Fundacja na Rzecz Ochrony Dziecka przed Okrucieństwem, której 
Gmina udzieliła pomocy finansowej, przyznając odpowiedni lokal. 

Bezdomność i samotność okupująca dworce i skwery miejskie otrzymała przytułek w 
Schronisku dla Bezdomnych Kobiet - przy ul. Gałczyńskiego 7. Jest w nim 50 miejsc dla 
matek i dzieci, które znalazły się w wyjątkowo trudnej sytuacji. 

Od października 1992 r. działa Ośrodek Adaptacyjny - przy ul. Rojnej 18a - w którym 
otacza się opieką dzieci niepełnosprawne, upośledzone umysłowo (ośmiołóżkowy, tygod
niowy oddział) . Brak opieki nad takimi dziećmi zgłaszali sami rodzice i właśnie im starano 
się pomóc, tworząc ten Ośrodek. 

Uwzględniając narastające problemy najbiedniejszych mieszkańców , podjęto wiele 
decyzji w sprawie uchwał , wymien ić tu należy : 

- zarządzenie Prezydenta Miasta dotyczące gminnego obowiązku sprawiania uroczy
stości pogrzebowych osobom samotnym, opuszczonym i biednym (23.04.1991 r.) , 

- opracowano jednolite zasady udzielania finansowej pomocy na pokrywanie kosztów 
leczenia, 

- opracowano projekt uchwały Zarządu Miasta Łodzi w sprawie bezpłatnego przekazy
wania obiektów użytkowanych przez pomoc społeczną. 

Pełnienie właściwej funkcji opiekuńczej łączyło się ze zmianą roli pracownika 
socjalnego. Musiał przestać funkcjonować model pracownika-urzędnika, wypełn iającego 
rubryki i kontrolującego przepisy. Należało postrzegać ludzi i ich sytuację życ iową. 
Dawanie zasiłków nie jest jednoznaczne z udzielaniem pomocy - może nawet pogłębiać 
chorobę społeczną, gdy otrzymywane przez rodzinę tjodatkowe fundusze przeznaczane są 
na narkotyki lub alkohol. Pracownicy Ośrodków Pomocy Społecznej musieli więc spełniać 
funkcję wychowawczą, penetrując warunki niezaradnych i niesamodzielnych rodzin , 
wnikając w ich faktyczne potrzeby i sytuacje życiowe wymagające prawdziwej pomocy. 
Przygotowaniem do spełnienia tej właśn ie rol i były wszystkie szkolenia i zajęcia warszta
towe (m.in.: szkolenia z zakresu socjologii, omawianie form pomocy socjalnej w Szwecji, 
udział w ogólnopolskich konferencjach - konferencjach wiedzy na ten temat) . 

Łódź była inicjatorem powstania Stowarzyszenia Samorządowych Ośrodków Pomocy 
Społecznej „FORUM" i czynnie uczestniczyła w zbieraniu doświadczeń . 

Zorganizowana konferencja nt. „Niekonwencjonalnych form pomocy społecznej" 
przyniosła wiele korzystnych informacji o możliwościach wspierania najbiedniejszych i 
wykazała konieczność prowadzenia socjologicznych badań tych środowisk. 
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Karol Chądzyński* 

ZARZĄDZANIE POMOCĄ SPOŁECZNĄ W DUŻYM MIEŚCIE 

Sprawna obsługa mieszkańców w sferze pomocy społecznej wymaga pogodzenia 
dwóch cech: 

- jednolitych zasad dla wszystkich osób objętych pomocą, 
- bliskości ośrodków pomocy danym grupom społecznym; tylko tak usytuowane ośrodki 

potrafią dokonać szybkiego rozpoznania rzeczywistych potrzeb i udzielić określonych 
świadczeń. 

W dużym mieście, takim jak Łódź, zachowanie tych cech jest szczególnie ważnym 
zadaniem. Nie może przecież być takiej sytuacji, kiedy to mieszkańcy tej samej ulicy będą 
różnie traktowani przez pomoc społeczną tylko dlatego, że na przykład obsługują ich dwa 
różne ośrodki. 

Z kolei ośrodki te nie mogą działać w oparciu o rozbudowany i dowolnie funkcjonujący 
aparat biurokratyczny, lecz działać powinny z jak największą liczbą pracowników zatrud
nionych bezpośrednio w terenie - udzielając pomocy. 

Stąd jawi się wielka zasadność jednolitego systemu zarządzania miejską pomocą 
społeczną, która nie będzie ograniczona i odgrodzona odległą od mieszkańca adminis
tracją rządową - a opierać się będzie o samorząd terytoraialny. 

Zmiany w systemie pomocy społecznej na terenie Łodzi rozpoczęły się jeszcze przed 
wyborami samorządowymi - 27 maja 1990 r. 

Rada Narodowa m. Łodzi uchwałą z dnia 17 stycznia 1990 r. powalała Wojewódzki 
Zespół Pomocy Społecznej . Połączył on dotychczasowe zadania byłego Wydziału Zdrowia 
i Opieki Społecznej Urzędu Miasta Łodzi i Wojewódzkiego Ośrodka Opiekuna 
Społecznego. Obecnie WZPS podporządkowany bezpośrednio Wojewodzie podlega nad
zorowi celowemu Ministerstwa Pracy i Polityki Socjalnej. 

W miejsce dotychczasowych działów służb społecznych w podstawowych ZOZ-ach 
oraz Wydziałów Zdrowia i Opieki Społecznej utworzono 5 dzielnicowych Ośrodków Pomocy 
Społecznej, podległych bezpośrednio WZPS. 

Po wyborach samorządowych zadanie realizacji otwartej pomocy społecznej zostało 
ustawowo przekazane Gminie, tj. Radzie Miejskiej w Łodzi, która realizując ten obowiązek 
powołała 12 grudnia 1990 r. Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej, a utworzone tuż przed 
wyborami dzielnicowe ośrodki pomocy społecznej stały się jego filiami. 

Od tej chwili samorząd przejął odpowiedzialność za politykę, organizację i realizację 
pomocy społecznej w mieście, finansowaną z budżetu gminnego (w zakresie tzw. zadań 
własnych) i z budżetu centralnego (w zakresie tzw. zadań zleconych). 

Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej zaczął realizować wykonywane dotychczas przez 
WZPS zadania: 

- nadzór merytoryczny (w tym: wizytacje, szkolenia pracowników itp.), 
- koordynacja pomocy społecznej w mieście, 

•Materiał opracował i przygotował dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej . 
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- wprowadzanie nowych form pomocy społecznej w zależności od zmieniających się 
potrzeb mieszkańców, 

- ustalanie jednolitych dla całego miasta kryteriów udzielania poszczególnych form 
pomocy społecznej, 

- dystrybucję środków finansowych do filii, uwzględniając na bieżąco zmieniające się 
potrzeby różnych społeczności lokalnych, 

- czuwanie nad racjonalną organizacją pracy w filiach (wypracowanie modelu struktury 
organizacyjnej). 

Wojewódzka (rządowa) jednostka pomocy społecznej , tj. WZPS, zaprzestając realizacji 
wymienionych zadań nie zmienia swojej obsady etatowej. 

Wojewódzki Zespół Pomocy Społecznej praktycznie nie akceptowa/ prawa Gminy do 
spójnego zarządzania pomocą społeczną na terenie miasta poprzez Miejski Ośrodek 
Pomocy Społecznej: 

- odmówił przekazywania środków na funkcjonowanie MOPS-u, 
- ośrodki dzielnicowe pomocy społecznej nie traktował jako filii MOPS-u. 
Takie działania powodowały negatywne skutki dezintegrujące lokalną organizację pomo

cy społecznej, godząc ostatecznie w interes mieszkańców. Spotkały się więc ze sprzeci
wem ze strony władz miasta oraz niektórych radnych Rady Miejskiej. 

Kulminacyjnym punktem takiej biurokratycznej ingerencji w uprawnienia Gminy było 
rozstrzygnięcie nadzorcze Wojewody Łódzkiego z 7 marca 1994 r., stwierdzające 
nieważność jednego z paragrafów uchwały Rady Miejskiej dotyczącego organizacji pomocy 
społecznej w mieście. Rozstrzygnięcie to zmusiło dyrektora MOPS-u do wydawania i pod
pisywania dziennie około 900 decyzji administracyjnych o świadczeniach w pomocy 
społecznej, jednocześnie uniemożliwiając mu przekazanie tych uprawnień żadnemu ze 
swoich podwładnych (np. zastępcy w czasie swojej choroby). Zgodnie z interpretacją 
prawną, zawartą w tym rozstrzygnięciu, nawet Prezydent Miasta nie mógłby tych decyzji 
podpisać (należy zaznaczyć, że przed tym rozstrzygnięciem uprawnionych do podpisywa
nia decyzji było w mieście 12 osób, tj . dyrektor MOPS-u, jego zastępcy, kierownicy filii i 
zastępcy kierowników filii). W tej sytuacji pomoc społeczna w mieście została praktycznie 
zablokowana i sparaliżowana. 

Jednakże na skutek gwałtownej reakcji władz samorządowych oraz opinii publicznej (31 
artykułów prasowych, kilka audycji radiowych i programów telewizyjnych) Wojewoda za
wiesił wykonanie tego rozstrzygnięcia do czasu orzeczenia Najwyższego Sądu Administra
cyjnego w tej sprawie. 

Ekspert prawa administracyjnego prof. Eugeniusz Smoktunowicz w opinii prawnej na 
temat tego rozstrzygnięcia napisał: 

„Opiera się ono na elementarnych błędach w rozumieniu i stosowaniu prawa ... ", „Jest 
więc to akt contra legem". 

Można zadać pytanie czemu miało służyć owo rozstrzygnięcie nadzorcze? 
Otóż z komentarzy do tego aktu wynika jasno, że celem było wymuszenie na Gminie 

rezygnacji ze swoich ustawowych uprawnień do decydowania o kształcie, zakresie i orga
nizacji pomocy społecznej w mieście, do reprezentowania interesów wszystkich 
mieszkańców. 

Na szczęście dla łodzian, zamiar ten, tym razem nie udał się. 
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Włodzimierz Tomaszewski * 

WSPOMAGANIE RZĄDOWYCH INSTYTUCJI WALKI Z BEZROBOCIEM 

Zgodnie z obowiązującym podziałem kompetencji między administracją rządową i 
samorządową, władze miejskie są pozbawione instrumentów prawnych i finansowych 
przewidywanych przez państwo do walki z bezrobociem. Instrumenty takie zarezerwowane 
są dla administracji rządowej. 

Procesy przekształceń i restrukturyzacji łódzkiego przemysłu pozostają w zasadzie w 
gestii Wojewody Łódzkiego, jako pełnomocnika rządu ds. restrukturyzacji regionu 
łódzkiego. 

Postęp tych procesów, mogących w zasadniczy sposób wpływać na poziom bezrobocia 
w Łodzi, zależy głównie od środków finansowych, jakimi będzie dysponować pełnomocnik, 
gdyż sam program restrukturyzacji został już opracowany przed wyborami parlamentarnymi 
- 19 września 1993 r. Te niezbędne środki przewidziane w projekcie budżetu na 1994 r. 
przez rząd Hanny Suchockiej zostały Łodzi zabrane przez rząd obecnej koalicji SLD-PSL. 

Obsługa bezrobotnych oraz bezpośrednia walka z bezrobociem to zadania rządowej 
administracji specjalnej podległej Ministrowi Pracy i Polityki Socjalnej, realizowane przez 
wojewódzkie i rejonowe Biura Pracy; oraz wspomagane przez Ośrodki Pomocy Społecznej. 

Wykorzystanie środków przeznaczonych przez ten resort na walkę z bezrobociem w 
województwie łódzkim wzbudza zastrzeżenia władz miasta. 

Prezydent Łódzi - Grzegorz Palka - w kontaktach z Ministerstwem Pracy i 
Polityki Socjalnej zwracał uwagę na fakt, że nie można w rozwiązywaniu tej 
społecznej dolegliwości - jaką jest brak pracy - stosować posunięć wyrywkowych, 
pozbawionych związku z szeroką koncepcją walki z bezrobociem, oderwanych od 
realiów stwarzanych przez mechanizmy gospodarki rynkowej. 

W· tym sensie trudno jest zrozumieć podział środków Funduszu Pracy f)rzeznaczonych 
na walkę z bezrobociem, jaki dokonany został w województwie łódzkim. Środki przezna
czone w 1993 r. na finansowanie w całym województwie łódzkim aktywnych form przeciw
działania bezrobociu dzielono - nie kierując się liczbą bezrobotnych zarejestrowanych w 
rejonie. 

W Rejonowym Urzędzie Pracy w Łodzi zarejestrowanych jest 79,0% ogółu bezrobot
nych w województwie łódzkim, zaś w Rejonowych Urzędach Pracy w Zgierzu i Pabianicach 
- odpowiednio 13,1% i 7,9%. 

Kierując się wskaźnikiem, RUP w Łodzi winien otrzymać 195 mld zł, RUP w Zgierzu i 
Pabianicach - odpowiednio 32,0 i 21,0 mld zł. 

Dokonany podział według nieznanych kryteriów spowodował, że RUP w Łodzi stracił 
40,0 mld zł, zyskał natomiast RUP w Zgierzu i Pabianicach odpowiednio 24,0 i 16,0 mld zł. 

Trudno jest również przyjąć stosowany dotąd sztywny podział środków między cztery 
formy aktywnego zwalczania bezrobocia, którymi są: roboty publiczne, prace interwencyjne, 
szkolenia i kursy dla bezrobotnych, wspieranie prywatnej przedsiębiorczości (kredyty, 
pożyczki na usamodzielnienie gospodarcze). 

• Materiał opracował i przygotował do druku Sekretarz Miasta. 
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Ta ostatnia forma jest dziś wyraźnie ignorowana na rzecz pierwszej, która z powodu 
braku środków inwestycyjnych nie jest możliwa do realizacji w szerokim zakresie. Nieść to 
może cechy nieuczciwej konkurencji i nierespektowanie naturalnych mechanizmów rynku 
pracy, eliminowanie tych przedmiotów gospodarczych, które pozostaną poza programem 
administracyjnej interwencji. Należy wyraźnie podkreślić, że formą walki z bezrobociem, 
która najlepiej odpowiada kryteriom gospodarki rynkowej są kredyty - pożyczki wspie
rające prywatną przedsiębiorczość - a jest ona dziś w Łodzi zupełnie pozbawiona 
środków. 

Natomiast prace interwencyjne są formą najlepiej odpowiadającą społecznym założe
niom walki z bezrobociem - pozwalającą podejmować interwencje pomocy w stosunku do 
ludzi zbyt długo pozostających bez zatrudnienia. 

Zatem sztywny podział środków na cztery wymienione formy w ramach województwa 
zawsze będzie prowadzić do małej liczby tworzonych miejsc pracy. Środki przeznaczone 
na walkę z bezrobociem winny być przydzielane proporcjonalnie do liczby zareje
strowanych bezrobotnych, ich podział zaś w ramach wydzielonej w ten sposób puli dla 
poszczególnych rejonów-gmin winien odpowiadać rzeczywistym potrzebom danego terenu. 

Dlatego też, Prezydent Grzegorz Palka wnioskował w piśmie z 19 lipca 1993 r. 
skierowanym do ówczesnego Wiceministra Pracy i Polityki Socjalnej, Pana Michała Boniego 
o spowodowanie możliwości odpowiedniego przesuwania środków, co pozwoliłoby na ich 
najefektywniejsze wykorzystanie na terenie aglomeracji łódzkiej. 

Jednocześnie uwzględniając ową sztywność przepisów, jak też wynikające stąd braki, 
Gmina Łódź - choć pozbawiona formalnych kompetencji - zaangażowała się organi
zacyjnie i finansowo na rzecz pomocy bezrobotnym. 

Miasto zadeklarowało Pełnomocnikowi ds. Zatrudnienia Absolwentów Łódzkich Wyż
szych Uczelni gotowość zatrudnienia młodzieży akademickiej; dzięki tej współpracy odno
towano w Łodzi najniższy w skali kraju poziom zarejestrowanych bezrobotnych absol
wentów wyższych uczelni. 

Ważną cechą łódzkiego rynku pracy jest znaczący udział osób legitymujących się niski
mi kwalifikacjami oraz mających zawody, na które nie ma popytu ze strony potencjalnych 
pracodawców. 

Gmina Łódź, jako jedna z pierwszych w Polsce, podjęła więc aktywne działanie 
w kierunku tworzenia systemu robót publicznych. W tym celu Zarząd Miasta Łodzi 
podjął 4 lipca 1992 r. uchwałę nr 301/110 w sprawie organizacji robót publicznych dla 
potrzeb Gminy. Na tej podstawie powołano w Wydziale Inżynierii Miejskiej Urzędu Miasta 
Łodzi Oddział Robót Publicznych. 

Zadaniem Oddziału jest inicjowanie, organizowanie i koordynowanie robót publicznych i 
prac interwencyjnych. 

Na przestrzeni drugiego półrocza 1992 r„ całego 1993 r. i I kwartału 1994 r. zatrud
niono w 83 zakładach pracy 3745 osób bezrobotnych zarejestrowanych w Rejonowym 
Urzędzie Pracy (w tym odpowiednio: li półrocze 1992 r. - 61 O, 1993 r. - 1954 i I kw. 1994 r. 
- 1172 osoby) . 

Osoby bezrobotne (głównie mężczyźni z wykształceniem zasadniczym zawodowym 
oraz bez kwalifikacji) były przydzielane do brygad: ciesielskich, murarskich, dekarskich, 
hydraulicznych, malarskich, ogrodniczych itp. Wykonywały one prace przy budowie 
urządzeń komunalnych (kanalizacji sanitarnej i deszczowej, sieci wodociągowej), remontach 
budynków komunalnych i placówek służby zdrowia, konserwacji zieleni miejskiej i sieci 
wodociągowo-kanalizacyjnej oraz prace porządkowe na terenie miasta. 

Władze miasta przewidują utworzenie kolejnych miejsc pracy. W 1994 r. planuje się 
zorganizowanie 1500 stanowisk pracy w ramach robót publicznych. W związku z 
przejęciem przez Gminę dróg w mieście, uchwałą nr LXIX/623/94 Rady Miejskiej w Łodzi 
z 26 stycznia 1994 r. utworzono zakład budżetowy o nazwie „Zakład Robót Publicznych''. 
Około 300 zatrudnionych tam bezrobotnych pracowało malując znaki na jezdni, myjąc 
tablice z nazwami ulic, usuwając skutki gołoledzi, wymieniając chodniki i krawężniki. 
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Prace interwencyjne 
Prace interwencyjne są organizowane dla bezrobotnych na okres 6 m1es1ęcy . Pod 

koniec 1992 r. Urząd Miasta zatrudniał 66 osób, a jednostki organizacyjne, nadzorowane 
przez Urząd Miasta zatrudniały 71 osób. Natomiast w 1993 r. w samym tylko Urzędzie 
Miasta i jego delegaturach - na takich właśnie zasadach - pracowało 315 osób, głównie 
kobiety z wykształceniem wyższym i średnim . Osoby te pracowały: kontrolując stan sani
tarny i porządkowy miasta, przeprowadzając lustracje placówek handlowych i gastrono
micznych, prowadząc ewidencję ludności , kartoteki kierowców, rejestrację poborowych itp. 

Natomiast - w 1993 r. - zakłady i jednostki organizacyjne nadzorowane przez Urząd 
Miasta zatrudniały 221 osób na stanowiskach: gospodarzy domów, pielęgniarek , 
elektryków, ślusarzy, strażaków. 

Formą bezpośredniego zaangażowania się Gminy na rzecz obsługi bezrobotnych, 
było stałe dofinansowanie z budżetu miasta biur pracy: 

- przeszło 300 mln zł na wydatki rzeczowe i wyposażenie, 
- 1,3 mld zł na zatrudnienie dodatkowej obsługi w tych urzędach. 
Miasto, mimo narzuconych na Gminę finansowych ograniczeń, tak jak wspomaga 

państwo - poprzez dotowanie zadań i instytucji, na które ustawowo administracja rządowa 
powinna zapewnić środki - tak i angażuje możliwe rezerwy na pomoc lódzkiemu prze
mysłowi. 

Zły stan przemysłu uderza nie tylko w dochody Gminy, ale przede wszystkim pozbawia 
miejsc pracy jej mieszkańców. 

Samorząd Łódzki współtworzy instytucje służące restrukturyzacji, jak np.: 
- Łódzka Agencja Rozwoju Regionalnego, 
- Inkubator Biznesu. 
Z pieniędzy Miasta jest finansowana akcja promocji łódzkich przedsiębiorstw oraz 

odzyskiwanie rynku wschodniego. Poprzez ulgi podatkowe, szkolenia, udostępnianie komu
nalnych lokali użytkowych - zachęca się do podejmowania działalności gospodarczej i 
tworzenia tym samym miejsc pracy; stwarza się dogodne warunki dla inwestorów zatru
dniających mieszkańców Łodzi. 

Umarzane są długi należne Gminie: z tytułu opłat za wodę i ścieki , zaległośc i 
podatkowe i inne opłaty komunalne. Takie umarzanie długów dotyczy tych instytucji gospo
darczych, które rokują skuteczne prowadzenie procesów naprawczych; np. : - Zakładom 
„Feniks" umorzono dług 1,6 mld zł, Zakładom „Uniontex" - 114 mld zł , Zakładom „Lido" -
20% długu wraz z odsetkami ; Spółdzielnie Inwalidów uzyskały ulgi podatkowe na kwotę 1 
mld zł; Zakładom „Dywilan" spłatę długów z tytułu podatku od nieruchomości rozłożono na 
raty. 

W ramach dokonywania rozliczeń w przedsiębiorstwach zadłużonych wobec Miasta, 
stosuje się formę przejmowania za długi ich zbędnego majątku - np. dotyczy to Zakładów 
„Rena Kord" (Harnama), Zakładów „Lodex". 

Prezydent Łodzi, Grzegorz Palka konsekwentnie zabiegał w instytucjach central
nych o ochronę producentów tektyliów przed dalszą utratą rynku wewnętrznego 
poprzez wprowadzenie kontyngentów na sprowadzane do Polski tekstylia (zwłaszcza 
z rynku azjatyckiego). 

W przypadku łódzkiej monokultury przemysłu włókienniczego sprawa kontyngentów ma 
kluczowe znaczenie. 

Jest to więc w dalszym ciągu zasadniczy postulat programowy ŁPO, którego realizacja 
zapewni utrzymanie miejsc pracy i pewną przyszłość miasta. 
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NIEPEŁNOSPRAWNYM 

Osoby niepełnosprawne stają się w naszym kraju obiektem szczególnej troski 
społeczeństwa. Władze publiczne podejmują różnego typu działania zmierzające do 
wyrównania szans osobom niepełnosprawnym w pracy i w życiu codziennym. Istotne 
miejsce w tych działaniach zajmuje usuwanie barier architektonicznych utrudniających 
poruszanie się osobom niepelnosprawnym w celu załatwienia żywotnych dla nich spraw. 
Liczba osób niepełnosprawnych w naszym mieście wynosi około 65-70 tys. Według oceny 
Rzecznika Osób Niepełnosprawnych liczba osób z dysfunkcją narządów ruchu wynosi w 
Łodzi 10-12 tys. Odpowiedzialność za stworzenie dogodnych warunków przemieszczania 
się dla tych osób spada na władze Gminy. 

W celu zapewnienia przejazdów osobom niepełnosprawnym, uwzględniając zasadę 
równych szans tych ludzi w życiu społecznym i zawodowym - 9 marca 1994 r. Zarząd 
Miasta Łodzi zawarł porozumienie z Państwowym Funduszem Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych o współpracy w zakresie obsługi komunikacyjnej osób niepełno
sprawnych na terenie Łodzi. W ramach realizacji tego porozumienia Zarządowi Miasta 
udostępniono nieodpłatnie 11 samochodów typu „Bus" (Volkswagen T4) specjalnie 
oznakowany i wyposażony w sprzęt specjalistyczny. 

Funkcję przewoźnika, Zarząd Miasta powierzył MPK-Łódź, Spółce z o.o. Przewoźnik w 
swej strukturze organizacyjnej utworzył Zakład Przewozu Osób Niepełnosprawnych, 
działający w oparciu o rozszerzony wewnętrzny rozrachunek gospodarczy. 1 O marca 
służby przewoźnika dokonały odbioru samochodów, a 30 marca nastąpiła uroczysta inau
guracja komunikacyjnej obsługi osób niepełnosprawnych na obszarze naszego miasta. 

Prawo do korzystania z usług przewozowych, o których mowa, posiadają wyłącznie 
osoby niepełnosprawne wraz z opiekunami, w tym w pierwszej kolejności osoby 
poruszające się na wózkach inwalidzkich. Obsługa osób niepełnosprawnych odbywa się na 
zasadzie przyjmowania i realizacji zgłoszeń. Pasażerowie przewożeni są w relacji „drzwi -
drzwi". Pasażer - osoba niepełnosprawna - ma prawo do korzystania z bezpłatnej pomocy 
ze strony kierowcy przy wsiadaniu i wysiadaniu z pojazdu oraz przy przemieszczaniu się z 
mieszkania do pojazdu i odwrotnie. 

Opłata za przejazd, w dniu rozpoczęcia działalności ustalona została w wysokości 30 
tys. zł - w obrębie miasta. Jeżeli usługa trwa dłużej niż jedną godzinę obowiązuje 
dodatkowa opłata w wysokości 1 O tys. zł za każde rozpoczęte 20 min. Wedlug wstępnej 
kalkulacji, wysokość wpływów ze sprzedaży pokryje około 20% ogółu kosztów 
prowadzenia komunikacji. Pozostałe koszty finansowane będą z budżetu miasta. Budżet 
miasta finansował również koszty budowy i adaptacji obiektów oraz wyposażenia Zakładu 
Przewozu Osób Niepełnosprawnych . W pierwszych trzech miesiącach realizacji przewozów, 
usługi świadczone będą we wszystkie dni tygodnia w godz. od 500 do 2200. Po tym okre
sie, o ile uzasadniać to będzie występujące zapotrzebowanie - w sposób ciągły, podczas 
całej doby. W ciągu dwóch pierwszych tygodni funkcjonowania komunikacji dla osób 

• Materiał opracowała : kierownik Oddziału Robót Publicznych i Prac Interwencyjnych UMŁ. 
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niepełnosprawnych przyjęto i zrealizowano 260 zleceń, a samochody przejechały 6000 km. 
Dzienna liczba zleceń ma stałą tendencję do wzrostu: od 2 - w pierwszych dniach do 39 
w ostatnim okresie. Usługę można zamawiać: dzwoniąc pod numer telefonu 30 60 25. 

Jednocześnie, już w miesiącu sierpniu 1993 r. władze Łodzi przygotowały pro
gram usuwania barier architektonicznych z myślą o niepełnosprawnych. Funkcje 
koordynacyjne powierzono Wydziałowi Inżynierii Miejskiej Urzędu Miasta. 

Program polega na przystosowaniu odpowiednich urządzeń komunalnych i obiektów 
użyteczności publicznej dla tejże grupy osób. Najważniejszym przedsięwzięciem tego pro
gramu będzie modernizacja urzędów administracji samorządowej, placówek służby zdrowia 
i opieki społecznej, jednostek oświatowych, kultury i sztuki, obniżenia krawężników i chod
ników, zainstalowania sygnalizacji dźwiękowej na skrzyżowaniach z sygnalizacją świetlną. 

Program ten zakłada wykonanie prac o wartości 300 mld zł, z czego udział 
Miasta wyniesie co najmniej 30% a pozostałą część dofinansuje Państwowy Fundusz 
Osób Niepełnosprawnych. 

Poszczególne jednostki organizacyjne Gminy Łódź podpisały z Wojewódzkim Ośrod
kiem ds. Zatrudnienia i Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych stosowne umowy, wyty
powanych do realizacji w pierwszej kolejności, zadań programu. 

Do chwili obecnej zawarto 32 umowy na wartość 55,7 mld zł, z czego 16,7 mld będzie 
pokryte ze środków finansowych budżetu Miasta. Wielkość ta wynika z kwoty środków, 
którymi dysponuje PFRON dla potrzeb Gminy Łódź. 

Głównymi podmiotami realizującymi funkcje inwestorskie są: Zakłady Opieki Zdrowotnej 
na Bałutach , Polesiu, Górnej i Widzewie oraz ZOZ dla szkół wyższych PALMA, placówki 
przedszkolne dla dzieci niepełnosprawnych, ośrodki kultury oraz pomocy społecznej. 

W zakresie przedmiotowym zadania te polegają na adaptacji 14 przychodni rejonowych, 
3 szpitali miejskich: im. Madurowicza, im. Jonschera, im. Sonnenberga, 6 placówek przed
szkolnych, 4 ośrodki kultury, 2 ośrodki pomocy społecznej oraz modernizacja 31 
skrzyżowań - obniżenie krawężników i chodników m.in. u zbiegu ulic Gdańska-Legionów, 
Limanowskiego-Piwna-Urzędnicza, Rzgowska-Sieradzka, Żeromskiego-Zielona, Wólczańska
-Radwańska, Piłsudskiego-Niciarniana, Kilińskiego-Północna, Zgierska-Pojezierska, 
Traktorowa-Aleksandrowska, al. Włókniarzy-Obywatelska, Piotrkowska-Milionowa, jak 
również zainstalowaniu na 12 skrzyżowaniach sygnalizacji dźwiękowej między innymi : 
Piotrkowska-Żwirki , Zachodnia-Legionów, al. Politechnik i-Radwańska, Rzgowska-Kurczaki, 
Piotrkowska-Milionowa, Wschodnia-Pomorska, Rewolucji 1905 r.-Kilińskiego . 

Techniczne pokonywanie barier obejmuje w szczególności zainstalowanie dźwigów, 
wykonanie pochylni i podjazdów, zainstalowanie uchwytów i poręczy, przebudowę węzłów 
sanitarnych , likwidację progów i nierówności , poszerzenie drzwi wewnętrznych i 
zewnętrznych. Wymienione zadania zostaną zrealizowane do końca bieżącego roku. 

W zależności od uruchomienia środków pochodzących z PFRON będą sukcesywnie 
wykonywane pozostałe zadania ujęte w programie. 

Deklaracja Wojewódzkiego Ośrodka ds. Zatrudnienia i Rehabilitacji Osób Niepełno
sprawnych z połowy 1993 r. - o dużych środkach, które Łódź może wykorzystać w reali
zowaniu usuwania barier architektonicznych - sukcesywnie malały , mimo deklarowania 
przez Gminę udziału własnych środków. Dlatego też należy mieć nadzieję , że program lik
widacji barier nie powinien być przedsięwzięciem jednorazowym lecz musi obejmować per
manentne działania idące w kierunku udostępnienia osobom niepełnosprawnym jak 
najwięcej urządzeń i obiektów Gminy. 



Szkolenie komputerowe i nauka języków obcych to 
jedna z form pracy z młodzieżą niepełnosprawną - w 
ramach prezydenckiego programu „Amicitia". 

Kolejnym przedsięwzięciem „Amicitii" jest powsta
jące obecnie Międzynarodowe Centrum Integracyjne 
w Łodzi. 
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Sławomir Seliga *, Włodzimierz Tomaszewski ** 

GMINA DLA BEZPIECZEŃSTWA I PORZĄDKU 

Straż Miejska 
Straż Miejska rozpoczęła swoją działalność 1 marca 1991 r. Została powołana na pod

stawie uchwały Rady Miejskiej z 13 lutego 1991 r., Zarządzenia Prezydenta Grzegorza 
Palki - z 23 lutego 1991 r. Uzupełnieniem prawnych podstaw jest także ustawa o policji z 
6 kwietnia 1990 r. 

Nowa formacja, wspierająca różne łódzkie organizacje i współpracująca z nimi jest 
finansowana z budżetu miasta. Szczegółowy zakres obowiązków, zadań i uprawnień 
Straży Miejskiej precyzuje artykuł wspomnianej ustawy: 

„Funkcjonariusz Straży Miejskiej wykonuje wyłącznie czynności administracyjno
-porządkowe, co oznacza, że zajmuje się on trzema podstawowymi dziedzinami. tj. kon
trolą stanu sanitarnego i porządkowego w mieście, kontrolą handlu, kontrolą ruchu dro
gowego (nieprawidłowe parkowanie)". 

Zgodnie ze statusem, jednostka podjęła działania, włączając się w sprawowanie 
ochrony porządku w miejscach publicznych. 

W początkach swego istnienia dysponowała 18 etatami i 3 samochodami, przekazany
mi przez Wydziat Inżynierii Miejskiej, oraz częstotliwością i sprzętem radiowym 
przekazanym przez Wojewodę Łódzkiego - Waldemara Bohdanowicza. 

Zarząd Miasta i Prezydent Grzegorz Palka, który jest bezpośrednim przełożonym, 
wykazywali zrozumienie dla potrzeb tej jednostki, wspierając ją w kolejnych budżetach 
rocznych określonymi środkami finansowymi. Przeznaczono je na systematyczne zwiększe
nie stanu osobowego, kompletną zmianę umundurowania, uzupełnienie oraz zmianę 
wyposażenia technicznego. Zaprojektowane, nowe umundurowanie zostało uznane za 
najestetyczniejsze i stało się wzorem dla projektów w innych miastach Polski. 

Ze skromnych środków zdołano rozbudować formację, która w 1993 r. miata 195 
etatów: 122 funkcjonariuszy, 60 pracowników - wartowników i 13 osób zatrudnionych w 
administracji. 

Siedzibą Straży Miejskiej są dwa budynki (o tącznej powierzchni 2500 m2): w Al. 
Schillera i przy ul. Piłsudskiego. Jest wyposażona w odpowiedni sprzęt radiowy, sieć kom
puterową (która w przyszłości może być fragmentem sieci Urzędu Miasta). 
Funkcjonariuszom przekazano także 16 radiowozów i częstotliwość radiową (przyznaną 
przez PAR). 

Dalsze finansowe wspieranie tej nowej formacji jest ze spotecznego punktu widzenia 
niezbędne, ponieważ nasze miasto należy do jednego z najbardziej niespokojnych 
przestępcze okręgów w kraju. 

• Komendant Straży Miejskiej w Łodzi. 
•• Sekretarz Miasta. 
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Zanotowane osiągnięcia 
Uzyskanie społecznego poparcia, akceptacja działań, respekt i szacunek osób zain

teresowanych uzyskaniem pomocy, ogromna liczba zgłoszeń z prośbą o interwencje 
(skuteczne ich załatwienie) to argumenty, które potwierdzają sluszność powołania nowej 
formacji. Całodobowy telefon dyżurny czynny od początku istnienia i działający od 1992 r. 
trzycyfrowy numer bezwrzutowy - 986 - ułatwiają mieszkańcom każdorazowy kontakt. 

Dobrze układająca się współpraca z policją w konkretnych, zaplanowanych akcjach 
dotyczyła: 

- egzekwowania odpowiedniego parkowania na ulicach miasta (codzienne działania 

organizowane wspólnie z Wydziałem Ruchu Drogowego Policji); uzyskanie, w czerwcu 
1992 r. zgody na blokowanie kół pojazdów niewłaściwie zaparkowanych było elementem 
wzmacniającym skuteczność interwencji, 

- pełnienie opieki nad wieloma imprezami, manifestacjami i przemarszami ulicami mia
sta, 

- kontrolowanie bezpieczeństwa targowisk, autogiełd, miejsc o szczególnym zagrożeniu 
porządku publicznego: w przejściach podziemnych, na ulicach najbardziej niebezpiecznych. 

We współpracy z policją odnotowano wiele osiągnięć. Wypracowane w następnych la
tach kontakty powinny przynieść jeszcze lepsze wyniki pracy. Liczba funkcjonariuszy, 
możliwości techniczne i ciągle nie malejący wzrost przestępczości, to elementy, które 
należy uwzględnić przy próbie oceny wspólnych dokonań. 

Likwidacja „dzikiego handlu" na ulicach przyniosła oczekiwane efekty; pracę podej
mowano wspólnie z Wydziałem Handlu i Usług Urzędu Miasta; przedstawiono także 
pomysły organizacyjne funkcjonowania targowisk; należy odnotować tu efekty: 

- zlikwidowanie najbardziej zaniedbanych targowisk - powodujących największe 
zagrożenie ze względu na niewłaściwe położenie, 

- likwidacja rynków nieakceptowanych przez mieszkańców, 
- przy ulicach: Lutomierskiej, Spornej, Zaolziańskiej zostały zlikwidowane place targowe 

- decyzję podjęto po konsultacjach z mieszkańcami najbliżej zamieszkującymi, 
- całkowite wyeliminowanie handlu mięsem i jego przetworami na targowiskach. 
Spowodowanie poprawy stanu sanitarnego i porządku w mieście: 
- systematyczne egzekwowanie od administratorów budynków odpowiedniego porządku, 
- kontrolowanie wywozu śmieci z targowisk, 
- egzekwowanie określonych zasad funkcjonowania targowisk, 
- sprawdzanie czystości ulic i posesji. 
Należy zaznaczyć, że 80% gospodarzy i dozorców pracuje dobrze, jednak efekty ich 

pracy byłyby znacznie lepsze i bardziej widoczne, gdyby miasto nie nosiło śladów tak 
dużych zaniedbań technicznych, nie było obarczone starymi kamienicami nie remontowany
mi w minionych dziesięcioleciach. Łatwiej byłoby przetrwać w tym mieście zimę, gdyby 
ludzkim staraniom towarzyszył odpowiedni sprzęt - a tak można marzyć jeszcze o 
należytym stanie ulic podczas trwającej zimy. 

Opracowanie ustaleń sposobu naklejania plakatów i form jego konsekwentnego 
egzekwowania. Zasady plakatowania w mieście opracowano wspólnie z Wydziałem Spraw 
Obywatelskich i delegaturami UMŁ, uwzględniając opinie komitetów wyborczych; wymierne 
efekty tego działania to zmniejszenie liczby plakatów wyborczych (z dziesięciu tysięcy do 
ośmiuset); ustrzegło to miasto przed znacznymi kosztami wynikającymi z oczyszczania 
elewacji budynków; pomysł umieszczania tablic przeznaczonych do plakatowania i konse
kwentne egzekwowanie tej zasady było dobrze odebrane zarówno przez mieszkańców 
miasta jak i komitety wyborcze. Okazało się, że można wpłynąć na spontaniczność kam
panii wyborczej; doświadczenia te będą wykorzystane w nadchodzących wyborach. 

Uporządkowanie problemów taksówkarzy jest przykładem właściwej współpracy z 
Oddziałem Komunikacji, Wydziałem Spraw Obywatelskich i z policją. Wielokrotnie, wspólne 
kontrolowanie taksówkarzy doprowadziło do przestrzegania zaleceń nadania numeru 
bocznego TAXI, posiadania świadectw kwalifikacyjnych kierowców oraz wyposażenia 
taksówek w niezbędny sprzęt. Liczba taksówek przekracza znacznie zapotrzebowanie 
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mieszkańców na tego typu usługi. Dalsze kontrole są niezbędne, aby mogli funkcjonować 
ci, którzy pozostają w zgodzie ze wszystkimi przepisami. 

Wypracowanie systemu szkoleń, którymi objęto wszystkich pracowników Straży 
Miejskiej. Szkolenia te pozwoliły na osiągnięcie wyższego poziomu wiedzy, wyższych kwa
lifikacji i skuteczniejszego działania funkcjonariuszy. 

Uczestniczenie w spotkaniach z radnymi, z Zarządem Miasta, z przedstawicielami 
łódzkich instytucji {np. Stacją Sanitarno-Epidemiologiczną) pozwalało na poznanie newral
gicznych spraw miasta. 

Kontakty ze środkami masowego przekazu (radio, telewizja, prasa) odznaczały się 
otwartością i szybko przekazywaną informacją. 

Niepowodzenia i ich przyczyny 
Straż Miejska - z małą liczbą funkcjonariuszy - nie mogła wykazać się działaniem we 

wszystkich miejscach miasta. W sposób naturalny skoncentrowała swą uwagę na ulicach 
śródmiejskich, dostrzegając także problemy istniejące na obrzeżach miasta - dewastacje 
zieleni w parkach i lasach, wycinanie drzew, organizowanie nielegalnych wysypisk śmieci. 

Nie udało się do końca rozwiązać wszystkich nieprawidłowości funkcjonowania tar
gowisk. Skargi mieszkańców Łodzi dotyczące miejsc targowania przy Tatrzańskiej - Rydla 
(Pionier), Retkińskiej, Czerwonym Rynku, Przybyszewskiego - Tatrzańskiej są w pełni uza
sadnione i w najbliższym czasie należy wrócić do tych problemów. 

Nie bez znaczenia są opinie rad osiedlowych, samorządów mieszkańców, policji, 
Wydziału Inżynierii Miejskiej, Wydziału Handlu UM, które powinny pomagać w podejmowa
niu decyzji. 

Ewidentnym niepowodzeniem jest niedopracowanie właściwych kontaktów z Wojewódz
ką Stacją Sanitarno-Epidemiologiczną, Izbą Skarbową, Urzędem Celnym, Państwową 
Inspekcją Weterynaryjną. Formy tej współpracy nie przyniosły spodziewanych efektów i 
były krótkotrwałe. Brak wsparcia ze strony tych instytucji nie pozwalał na skuteczne inter
wencje na targowiskach i kontrolę handlu stacjonarnego. 

Pełniąc rolę pośrednika między organizacjami charytatywnymi a przybywającymi do 
naszego miasta Rumunami - próbowano pomóc żebrzącym na ulicach. Liczne przypadki 
niesienia pomocy materialnej, aprowizacyjnej i medycznej nie spotkały się z zaintere
sowaniem ludzi siedzących na chodnikach, błagających o współczucie i datki pieniężne. 
Wyłącznie żebractwo przynoszące konkretne dochody zadowalało ich oczekiwania. 

Z inicjatywy Straży Miejskiej, Wojewoda Łódzki Waldemar Bohdanowicz zorganizował 
spotkanie z udziałem różnych instytucji zobowiązanych do udzielenia pomocy tym ludziom. 
Jednak działania takie nie okazały się skuteczne ze względu na mentalność osób, które 
nie były zainteresowane otrzymywaniem proponowanej pomocy. W rozwiązaniu tego prob
lemu nie pomagają również luki prawne w przepisach deportacyjnych. 

Przeszkody prawne uniemożliwiają osiągnięcie większych efektów: 
- w zwalczaniu nielegalnego handlu, 
- w kontroli przebywania pewnych grup obcokrajowców - niezgodnego z wystawionym 

zaproszeniem, 
- w zapobieganiu sytuacji zamieszkiwania bez dowodu o tymczasowym zameldowaniu, 
- likwidowania działalności przestępczej i prostytucji - uprawianych przez przyjezdnych 

do naszego miasta z terenów byłego ZSRR (istnieją ogromne luki prawne uniemożliwia
jące skuteczną interwencję w takich wypadkach). „Klucz" do rozwiązania wielu problemów 
leży w gestii władz centralnych (Sejmu, Urzędów Celnych, Straży Granicznych). 

Małe zainteresowanie policji sprawami targowisk, niewielka liczebność funkcjonariuszy 
Straży Miejskiej - to przyczyny, które powodują, że egzekwowanie przestrzegania prawa 
przez pseudoturystów jest niemożliwe. O złożoności tego problemu świadczy fakt, że nara
da u Wojewody Łódzkiego poświęcona tej problematyce nie skończyła się konkretnymi 
zaleceniami. 

Od początku istnienia podejmowano wiele wysiłków w uporządkowaniu ulic, parkingów i 
posesji. Stare, zniszczone szczątki samochodów-wraków, nie należących do nikogo zale-
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gają rozne miejsca naszego miasta. W minionym czasie udało się usunąć zaledwie około 
1000 takich właśnie samochodów - ruin. Nięzbędna jest prawna interpretacja „wraku". 
Brak takiego określenia w świetle prawa powoduje zawsze groźbę posądzenia o zabór 
czyjegoś mienia. Dlatego też takie działania stoją na pograniczu prawa, powodując 
niewielką skuteczność. 

Straż Miejska w minionym czasie wielokrotnie występowała o rozszerzenie swoich 
uprawnień oraz o dopracowanie już istniejących. Propozycje kierowano poprzez Unię 
Metropolii Polskich do posłów, senatorów łódzkich oraz bezpośrednio do odpowiednich 
ministerstw. Efektem tych wystąpień było jedynie udzielenie Straży Miejskiej zezwolenia na 
zakładanie blokad na koła pojazdów, karanie tych kierowców, którzy parkują samochody w 
niewłaściwych miejscach naszego miasta. 

Powołanie Straży Miejskiej jest wynikiem troski o zapewnienie poczucia bez
pieczeństwa i dbałość o poprawę porządku publicznego. 

Starano się aby spełniała ona w życiu mieszkańców rolę nie tylko strażnika praw i 
egzekutora przepisów życia miejskiego ale także rolę opiekuna nieletnich bezdomnych i 
biednych. 

Pomoc Policji i Straży Pożarnej 
Gmina, dostrzegając trudną sytuację materialną Policji Państwowej oraz Państwowej 

Straży Pożarnej, udziela systematycznie pomocy finansowej tym instytucjom. 
W latach 1991-1993 Miasto udzieliło łódzkiej policji ulg podatkowych w kwocie 

1,6 mld zł, straży pożarnej zaś - w wysokości 375 mln zł. 
Jednocześnie Państwowa Straż Pożarna otrzymała w 1994 r. z budżetu Gminy dotację 

na zakup niezbędnego sprzętu w wysokości 2,5 mld zł. 
Równolegle dotowane są ochotnicze straże pożarne (w 1994 r. przeznacza się na ten 

cel kwotę 690 mln zł) oraz zadania zlecone w zakresie profilaktyki pożarowej. 

Obrona cywilna 
Tak, jak Gmina dopłaca do zadań zleconych w dziedzinie świadczeń wojskowych, 

tak też od początku nie otrzymuje ona odpowiednich środków na utrzymanie obrony 
cywilnej i zmuszona jest do jej dotowania. 

Istotnym problemem strukturalnym obrony cywilnej stało się dostosowanie jej 
funkcjonowania do warunków gospodarki rynkowej, Utrzymanie odpowiedniej bazy maga
zynowej, sprzętu służącego obronie w przypadkach szczególnych zagrożeń jest bardzo 
problematyczne w sytuacji różnej kondycji przedsiębiorstw. Dlatego działania Miejskiego 
Inspektoratu Obrony Cywilnej zmierzają do zapewnienia odpowiednich lokali oraz osób 
dbających o powierzony im majątek. Stały cykl szkoleń i organizacja poszczególnych sys
temów działań obronnych miasta jest prowadzona najskromniejszymi siłami etatowymi, 
radykalnie zredukowanymi w stosunku do biurokratycznych struktur sprzed 1990 r. 

Obecny Miejski Inspektorat Obrony Cywilnej - istnieje od 1990 r., podejmując działania 
przy minimalnych siłach etatowych (zredukowanych w stosunku do poprzednich biurokraty
cznych struktur). 

Ważne jest tu przede wszystkim zrozumienie i zaangażowanie poszczególnych 
zakładów pracy. 

W ten sposób szef Miejskiej Służby Obrony Cywilnej organizuje aktualnie 1 O kompanii 
zdolnych do szybkiego włączenia się w akcję ratowniczą w sytuacji szczególnych zgrożeń. 

W mijającej kadencji - Łódź - otrzymując od Państwa zaledwie śladowe środki -
musiała dofinansować najniezbędniejsze zadania w tym zakresie. Przeznaczono na 
te cele kwotę 5,1 mld zł (dotyczy to m.in. utrzymania systemów alarmowych, sprzętu 
ochrony i obrony oraz koszty obsługi). 
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BUDŻET ŁODZI NA 1994 ROK JAKO KONTYNUACJA PROGRAMU 
REALIZOWANEGO PRZEZ ZARZĄD MIASTA W PIERWSZEJ KADENCJI 

SAMORZĄDU ŁODZKIEGO 

1. Strategia rozwoju 

Program Zarządu Miasta realizowany w pierwszej kadencji odpowiada określonej WIZJI 
Łodzi. Przeciwstawiając się jednowymiarowemu obrazowi miasta robotniczej biedy, jaki 
stworzyli komuniści, przeciwstawiając się dalszej dewastacji różnych obszarów życia ło
dzian, Zarząd Miasta konsekwentnie realizuje program wynikający z Deklaracji Wyborczej 
Łódzkiego Porozumienia Obywatelskiego. Program ten z jednej strony musiał uwzględniać 
zmagania z całym bagażem zapóźnień cywilizacyjnych, irracjonalnych form gospodarowa
nia, jakie przekazali komuniści w 1990 r. nowym władzom miasta, z drugiej zaś zmierzał 
do otwarcia przed każdym mieszkańcem możliwości i szans rozwojowych, ukazania i 
wdrożenia racjonalnych rozwiązań wykorzystujących położenie Łodzi, nagromadzone w niej 
tradycje i zasoby. 

Uczynienie z łodzian autentycznych współwłaścicieli miasta sprzyjać będzie efektywne
mu wykorzystaniu łódzkiego majątku, działających w nim instytucji oraz tkwiącego w nich 
potencjału twórczego. 

Wizja miasta przyjęta w Deklaracji Wyborczej ŁPO potwierdzona została w większości 
szczegółowymi opracowaniami przygotowanymi na zlecenie Zarządu Miasta, w tym w 
"Strategii Rozwoju Ekonomicznego Miasta Łodzi" opracowanej przez zespół autorski pod 
kierunkiem prof. dra hab. Tadeusza Markowskiego (kierownika Zakładu Ekonomiki Rozwoju 
Miast Uniwersytetu Łódzkiego). 

Zgodnie z wcześniej przedstawianymi przez Zarząd Miasta dokumentami programowy
mi, należy raz jeszcze przytoczyć podstawowe ich założenia, posługując się tym razem 
terminologią wymienionego opracowania: 

• Monostruktura gospodarcza Łodzi powinna zostać zastąpiona wieloma różnorodnymi 
rodzajami działalności. Należy utrzymać funkcję przemysłową miasta, wzbogacając ją jed
nak o przemysły będące nośnikami nowoczesnych technologii. 

Rozwój współczesnych miast polega na eksporcie technologii, co w przyszłości 
przynosi największe zyski i stabilizuje lokalną ekonomię . 

• Analizując potencjał istniejący w Łodzi można stwierdzić, że biegunem wzrostu może 
stać się zaplecze medyczne miasta. Łódź jako centrum naukowo-dydaktyczne czy ośrodek 
lecznictwa wyspecjalizowanego o znaczeniu krajowym powinna zadbać o rozwój przemysłu 
produkującego sprzęt na potrzeby nowoczesnego lecznictwa. 

• Kolejnym elementem kompleksowej wizji miasta jest umocnienie Łodzi jako ośrodka 
nauki i szkolnictwa, z wykorzystaniem osobowym i materialnym wyższych uczelni i insty
tutów badawczych. 

• Celowe jest umocnienie roli Łodzi jako centrum targowo-handlowego, obsługującego 
obszar Europy Środkowej i pośredniczącego w handlu Wschód-Zachód. 

• Sekretarz Miasta. 
" Skarbnik Miasta. 
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• Dążyć powinno się do wykreowania silnego ośrodka mody, wykorzystując potencjał 
przemysłu lekkiego i skórzanego w powiązaniu z nowoczesnymi kierunkami wzornictwa 
rozwijanymi w łódzkiej Wyższej Szkole Sztuk Plastycznych. Konieczne jest nawiązanie 
nowych form współpracy pomiędzy przemysłem a szkolnictwem artystycznym. 

• Kolejnym ważnym elementem wizji miasta jest utrzymywanie jego roli jako ośrodka 
kultury i sztuki o znaczeniu ponadkrajowym. 

• Koniecznym elementem rozwoju jest zadbanie o aspekty ekologiczne Łodzi. Jako 
nowoczesne miasto końca XX wieku powinno spełniać .minimum wymagań w zakresie 
ochrony i jakości środowiska. 

Z założeń tych wynika grupa 5 celów. Wyrażają one te funkcje miasta, które mogą 
stać się wiodącymi . Są to : 

- stworzenie w Łodzi centrum mody, 
- wykorzystanie potencjału medycznego, 
- wzmocnienie funkcji krajowego i regionalnego ośrodka obslugi ekonomicznej, kultural-

nej, naukowej (stolica regionu), 
- dalszy rozwój funkcji targowej miasta, 
- dalszy rozwój Łodzi jako ośrodka naukowego i szkolnictwa wyższego . 
Pozostałą grupę stanowią cele wspierające rozwój. Są to między innymi: 
- procesy prywatyzacji i porządkowania stosunków własnościowych na obszarach decy-

dujących dla dalszego rozwoju miasta, 
- mobilizacja lokalnego kapitału , 
- aktywne kształtowanie rynku pracy, uwzględniające cele restrukturyzacji regionu, 
- zintegrowanie i wzmocnienie więzi między nauką i gospodarką lokalną, 
- zdyskontowanie potencjału wynikającego z położenia miasta w centralnym punkcie 

kraju i Europy, 
- poprawa przestrzennego zagospodarowania miasta, 
- wytwarzanie więzi i współpracy między sektorem publicznym i prywatnym w 

dziedzinie wspólnych przedsięwzięć inwestycyjnych, 
- współpraca z sąsiednimi gminami w zakresie wspólnych przedsięwzięć, 
- wykorzystanie i pobudzanie zainteresowania inwestorów krajowych i zagranicznych 

lokalizacją w Łodzi, 
- pozyskanie massmediów na rzecz promocji rozwoju miasta, 
- poprawa stanu środowiska miasta, szczególnie w sferze centralnej, 
- stworzenie warunków do rozwoju taniej bazy hotelowej i pensjonatowej o poziomie 

europejskim, 
- wykorzystanie zasobów przyrodniczych dla działalności turystyczno-rekreacyjnej. 
W poszczególnych grupach cele zostały uznane za jednakowo ważne. Wszystkie są ze 

sobą powiązane , osiągnięcie jednego celu zwiększa szanse osiągnięcia innych. 
Zrealizowanie celów głównych będzie możliwe przy równoczesnej realizacji celów 

pośrednich . Konieczne są inwestycje infrastrukturalne, tworzenie warunków do powstawa
nia nowych miejsc , pracy jak również utrzymanie istniejących . Powinna powstać grupa 
nacisku Regionu Srodkowego na rzecz strategicznych inwestycji infrastrukturalnych: 
autostrady, koleje, lotnisko, specjalne strefy ekonomiczne. 

Miasto odrabiając zaległoF.c i po przeszło 40 latach komunistycznych rządów przyczynia 
się do realizacji wielu tych celów. Należy jednak pamiętać jak dalece są ograniczone kom
petencje gminy i ile już środków dokłada samorząd do zadań, które finansowane być 
powinny (zgodnie z ustawą samorządową) przez administrację rządową. Brak środków w 
budżecie państwa na restrukturyzację łódzkiego przemysłu, które zaplanowane były w pro
jekcie budżetu przygotowanym przez Rząd Hanny Suchockiej, z pewnością nie sprzyja 
Łodzi. Stawia to pod znakiem zapytania możliwości wywiązania się zwycięskiej koalicji 
rządzącej - tworzącej nowy rząd z obietnic składanych wyborcom - mieszkańcom Łodzi w 
trakcie ostatnich wyborów parlamentarnych. Nie zmienia to faktu, że władze samorządowe 
miasta będą konsekwentnie dążyły do stwarzania szans dla Łodzi w ramach wszelkich 
możliwie dostępnych im środków. 
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li. Struktura budżetu odpowiadająca założonym celom 

Przypominając fakt, że w chwili wyborów samorządowych w 1990 r„ a więc w połowie 
roku budżetowego, odnotowany został w Łodzi niedobór w wysokości 144 mld zł, zaś cały 
rok zamknięty został po stronie samorządowej zaledwie 5,3 mld zł niedoborem, należy 
zwrócić uwagę na stopień dyscypliny budżetowej i rygorów oszczędnościowych, jakie nowo 
wybrane władze Łodzi przyjęły, chcąc wyprowadzić miasto z zapaści finansowej. 

W kolejnych latach - pragnąc w odpowiedzialny sposób realizować przedwyborcze 
obietnice - Zarząd Miasta ten swoisty rygor finansowy musiał utrzymywać, nadając mu jed
nakże pewną elastyczność - dostosowując do społecznych możliwości , jak też niestabilnej 
rzeczywistości finansowo-prawnej (kondycji przemysłu, zmienianych przez organy państwa 
przepisów). 

Przedłożony Radzie Miejskiej w marcu 1991 r. przez Zarząd Miasta materiał pt. "Łódź 
w kontekście projektu budżetu na 1991 rok" zawierał znamienne sformułowanie: "Aktywne 
źródła dochodów Gminy zostały zmobilizowane do granic grożących konfliktami 
społecznymi i mimo to nadal brakuje 300 mld zł na najniezbędniejsze potrzeby 
miasta". 

W tym pierwszym roku samodzielnej działalności finansowej Gminy, duży stopień ryzy
ka w planowaniu finansowym nakazywał taką konstrukcję budżetu miasta, która pozwalała 
zabezpieczyć się przed groźbą pojawienia się deficytu. Zaproponowaną przez Zarząd sferą 
buforową, dającą szanse uniknięcia skutków potencjalnych niebezpieczeństw po stronie 

Struktura budżetu Miasta w latach 1990-1994 - wybrane wskaźniki w ramach zadań własnych Gminy 

Lata 

Treść 1990 1991 1992 1993 1994 

kwota % kwota % kwota % kwota % kwota % 

w mln zł budż . w mln zl budż . w mln zł budż . w mln zł budż. w mln zt budż. 

Niedobór budżet. 

w połowie 1990 r. 

wynosił 144 mld zt, 

a na koniec roku: 5 385 0,6 - - - - - - - -
Nadwyżka 

budżetowa - - 44 806 3,1 116 634 5,7 183 899 7,2 - -
Subwencja ogólna 

z budżetu państwa - - 52 604 5,5 38 494 2,7 51 198 2,5 79 052 2,9 

Dochody z majątku 

Gminy - - 54 322 5,7 171 038 11 ,9 313 442 15,3 325 870 12,0 

- rezerwa ogólna - - 9 548 1,0 13 157 1,0 17 096 1,0 42 039 1,0' 

- rezerwa celowa - - 173 811 18,2 180 208 13,7 191 564 11,2 51 258 1.2· 

Łącznie rezerwa•• - - 183 359 19,2 193 385 14,7 208 680 12,2 93 920 2.2· 

Nakłady 

na inwestycje - - 144 644 16,0 359 515 26.4 612 602 30,9 978 367 43 ,2 

• - Wielkości rezerwy planowanej na 1994 r. podane są łącznie w zakresie zadań własnych i zleconych 
•·-W kwocie .łączna rezerwa", w latach 1992-1994, zawarty jest rozdział 9712 - rozliczenia między budżetami 

gmin. 
Uwagi: 
- strukturę w pozycjach : rezerwa ogólna, rezerwa celowa i łączna rezerwa, wyliczono jako udział kwoty 
zaplanowanej do budżetu uchwalonego zadań własnych , 

- strukturę wielkości procentowych w łatach 1992-1993 w wymienionych tytułach: nadwyżka budżetowa, subwencja 
ogólna, dochody z majątku gminy, wyliczono w stosunku do wykonywania dochodów własnych pomniejszonych o 
kwotę nadwyżki budżetowej za rok poprzedni. 
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dochodów, była zaplanowana w dziale 97 "Rozliczenia różne" rezerwa w łącznej (rezerwa 
ogólna + rezerwa celowa) wysokości 19,2% całości budżetu w zakresie zadań własnych. 
Poziom wydatków inwestycyjnych był w tak skonstruowanym budżecie w dużym stopniu 
uzależniony od realnych wpływów do kasy miejskiej i uruchamianych w ramach rezerwy. 
Projekt pierwszego budżetu I kadencji, choć nastawiony na racjonalizację zakresu kon
sumpcji zbiorowej, odzwierciedlał przede wszystkim bieżące potrzeby konsumpcyjne miesz
kańców. Jednak skuteczna realizacja dyscypliny budżetowej, uruchomienie aktywnych 
źródeł dochodu, pozwoliło zamknąć 1991 rok nadwyżką 44,8 mld zł (co stanowiło 3, 1 % 
zrealizowanego budżetu) oraz poziomem nakładów inwestycyjnych w wysokości 16% 
wykonanego budżetu. 

W kolejnych latach pozytywne efekty takiego modelu gospodarowania ulegały 
wyraźnemu wzmocnieniu: poziom rezerwy malał, przybierając w projekcie budżetu na 1994 r. 
symboliczny wymiar 2,2% (licząc łącznie z zadaniami zleconymi), w dziale 97 plus 50 mld 
zł (czyli 1,2% budżetu w zakresie zadań własnych i zleconych) ściśle przypisanych do 
poszczególnych działów, nakłady na inwestycje wzrosły dwukrotnie, czyli do 34,2% (w 
planie na 1994 r.), podobnie wzrasta poziom osiąganych nadwyżek budżetowych do 7,2% 
za 1993 r. 

Bardzo charakterystyczny jest fakt, że o ile w latach 1991-1993 prawie trzykrotnie 
wzrósł dochód z majątku Gminy (z 5,7% w 1991 r. do 15,3% w 1993 r.), o tyle w tych 
samych latach subwencja ogólna z budżetu państwa dla Łodzi dwukrotnie zmalała (z 5,5% 
w 1991 r. do 2,5% w 1993 r.). Jest to wyraźny wskaźnik, że duże miasta w własnej 
gospodarce finansowej muszą liczyć przede wszystkim na siebie. Minimalny - planowany 
wzrost subwencji w 1994 r. do poziomu 3, 1 % możemy zawdzięczać tylko wlasnym od
działywaniom - poprzez Unię Metropolii Polskich - na kształt ustawy o finansach gmin. 

Ili. Największe wydatki - szczególne przedsięwzięcia 

Wzrost dochodów własnych Gminy - mimo tak dotkliwej recesji łódzkiego przemysłu -
pozwolił na przedstawiony wyżej wzrost nakładów inwestycyjnych. Zarząd Miasta zgodnie 
z wcześniejszymi deklaracjami nie dopuścił do "przejadania" dochodów z majątku Gminy w 
ramach wydatków bieżących, angażując je w podstawowe inwestycje niezbędne miastu -
inwestycje decydujące o standardzie życia mieszkańców, o przyszłości Łodzi. 

Wydatki 
bierzące 

65,8% 
1 885 mld zł 

Wydatki bieżące i inwestycje 
w roku 1994 

Zadania własne -2 863 mld zł 

34,2% 
978 mld zł 

Łączna kwota nakładów Gminy na inwestycje w budżecie na 1994 r.: 978,3 mld zł, 
czyli 34,2% budżetu, obejmuje 243 zadania inwestycyjne wykazane w projekcie. 



110 

Wśród tych 243 zadań: 
152 to zadania rozpoczęte w 1994 r., które zakończą się także w 1994 r., 
37 to zadania rozpoczęte w 1990 r. i zakończone w 1994 r. 
20 to zadania rozpoczęte w 1994 r. i zakończą się w 1995 r. 

11 to zadania rozpoczęte w 1993 r. i zakończą się w 1995 r. 

Łączna liczba zadań, które zakończą się: 

w 1994 r. wyniesie 198 
w 1995 r. " 33 
w 1996 r. 5 
w 1997 r. 3 
w 1998 r. 3 
w 2000 r. 1 

Razem: 243 

Z zestawienia wynika jak duża jest koncentracja inwestycji dających się w szybkim cza
sie zakończyć. 

Zestawienie ilości zadań inwestycyjnych zapisanych w budżecie gminy 
HoK zaKończenia Rok rozpoczęcia inwestycji 
inwestycji 

1984 1986 1988 1989 1990 1991 1992 1993 1994 Razem 

1994 1 1 2 5 37 152 198 

1995 1 1 11 20 33 

1996 1 4 5 

1997 1 2 3 

1998 1 2 3 

2000 1 1 

Razem 1 1 2 1 1 2 6 49 180 243 

1. 

Rok 1994 będzie w dalszym ciągu odrabianiem zapóźnień cywilizacyjnych w sferze 
gospodarki komunalnej, jakie pozostawili komuniści. 

Srodki przeznaczone na wydatki w gospodarce komunalnej w kwocie 1374,3 mld zł 
stanowią 48, 1 % budżetu miasta w zakresie zadań własnych. Z tej kwoty 7 49,2 mld zł 
przeznaczonych jest na inwestycje - co oznacza, że większość środków inwestycyjnych 
gminy angażowana jest w tym dziale (łączna kwota wszystkich dotacji na inwestycje z 
budżetu Gminy wynosi 978,3 mld zł). Jednocześnie na inwestycje w dziedzinie gospodarki 
komunalnej zaplanowana jest kwota 15,5 mld zł w rezerwie celowej. 

338 mld zł 
- przeznaczone będzie na budowę Grupowej Oczyszczalni Ścieków 
57,5 mld zł + 15,5 mld zł (z rezerwy) 
- to środki na inwestycje wodno-kanalizacyjne 
Przyjęty przez Radę Miejską poziom opłat za wodę i odprowadzanie ścieków pozwala 

~a przedłożenie zamkniętego programu inwestycyjnego budowy Grupowej Oczyszczalni 
Scieków umożliwiającego zakończenie tej tak potrzebnej inwestycji - w zależności od wa
riantu - w ciągu 3-5 lat. 

Są to okoliczności zamykające niechlubny rozdzial socjalistycznej gospodarki, w której 
marnotrawiono środki na ciągle nie kończącej się inwestycji; pozwalające odrobić 17-letnie 
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zaległości na tej budowie, szybko osiągając wysoki efekt ekologiczny w 3 lata - gro
madząc i angażując środki 3-krotnie przewyższające dotychczasowe nakłady. (Stan dotych
czasowego zaangażowania środków wynosi 563 mld zł; nakłady przewidziane w pro
ponowanym programie zakończenia inwestycji ok. 1700 mld zł. Jest to więc odrabianie 
pokoleniowych zaległości i niegospodarności) . Sięgając po korzystne kredyty na tę inwe
stycję będzie jednocześnie można kontynuować duży zasięg inwestycji wodno-kanaliza
cyjnych na terenie miasta. W 1994 r. na te cele proponuje się przeznaczyć 57,5 mld zł, 
zaspokajając przy tym wszystkie potrzeby w zakresie realizacji inwestycji wodno-kanaliza
cyjnych przez komitety społeczne (z wkładem mieszkańców w wysokości 6,7 mld zł). 

Wydatki w 1994 r. -Zadania własne - 2 863 mld zł 
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Ponadto, na te same cele w rezerwie planuje się kwotę 15,5 mld zł. 
142,3 mld zł 
- zaangażowane zostanie w inwestycje służące oczyszczaniu miasta (w tym przed

sięwzięcia o znacznym stopniu zaangażowania) : 
- kontrolowane składowisko odpadów komunalnych 47, 1 mld zł (rok zakończenia 1995) 
- kompostownia odpadów z targowisk i zieleni miejskich 24,5 mld zł (rok zakończenia 

1995) 
- zakład utylizacji odpadów problemowych 1 O mld zł (rok zakończenia 1995) 
- rekultywacja dotychczasowych wysypisk 11 mld zł (rok zakończenia 1995-1996) 
- zakład utylizacji odpadów szpitalnych 10 mld zł (rok zakończenia 1994) 
- urządzenie składowiska do przerobu gruzu budowlanego oraz składowiska odpadów 

wielogabarytowych 6,5 mld zł (rok zakończenia 1994) 
86,9 mld zł 
- w dziedzinie inwestycji drogowych (w tym oświetleniowych) : 
- z czego zasadnicza kwota 63,3 mld zł przeznaczona jest na budowę , modernizację i 

remonty dróg, 
- kwota 23,6 mld zł na przedsięwzięcia o szczególnym znaczeniu dla nowego oblicza 

miasta, jego identyfikacji z dorobkiem kulturowym (w tym m.in .: przebudowę ul. 
Piotrkowskiej, Pasażu Schillera, ul. Mickiewicza, rejon Radogoszcza, Łagiewnik) . 

79,6 mld zł 
- to środki przewidziane na inwestycje w zakresie komunikacji miejskiej (wszystkie 

będą zrealizowane w całości w 1994 r.) 
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11,5 mld zł 
- przeznacza się na przygotowanie terenów dla potrzeb budownictwa mieszkaniowego 

(osiedla: Smulsko, Liściasta, Zakladowa, Jasieniec oraz osiedle Janów-Zachód) - wszystkie 
prace będą zakończone w 1994 r. 

10 mld zł 
- na rozbudowę cmentarzy miejskich (przewidziane prace będą wykonane w latach 

1994-1995) 
3,5 mld zł 
- to koszt przywrócenia blasku dwóm tradycyjnym parkom miejskim im. Matejki i 

Źródliska, chronić je mają i ozdabiać budowane za te pieniądze ogrodzenia (prace zostaną 
zakończone w 1994 r.) 
1,8 mld zł 

- na realizację gazociągów prowadzonych przez komitety społeczne (prace będą reali
zowane w latach 1994-1997). 

2. 

Gospodarka mieszkaniowa (wraz z niematerialnymi usługami komunalnymi), to drugi 
pod względem wielkości dział wydatków w budżecie, gdzie kwota 412,6 mld zł stanowi 
15,3% budżetu. 

W 1994 roku ZGM-y otrzymają: 

149,1 mld zł - na remonty budynków komunalnych 
78 mld zł - na konserwację budynków komunalnych 
12 mld zł - na nowe inwestycje 
61,6 mld - na dopłaty do centralnego ogrzewania w budynkach komunalnych 
20,4 mld zł - na dopłaty do ciepłej wody w budynkach komunalnych. 

Na potrzeby prywatnych domów wielomieszkaniowych przeznacza się: 
8, 1 mld zł - na naprawy 
1,2 mld zł - na dopłaty do energii cieplnej 
11, 1 mld zł - pozwoli na adaptację i modernizację 5 budynków komunalnych, które w 

drodze przetargu ograniczonego mogą kupić mieszkańcy zdający dotychczas zajmowane 
lokale komunalne (prace w budynkach zostaną zakończone w latach 1994-1995) 

15,5 mld zł - pochłoną wydatki inwestycyjne w zakresie gospodarki gruntami i nieru
chomościami (w większości będzie to wykup terenów realizowany w 1994 r.) 

11,5 mld zł - prace inwentaryzacyjne i budowa Systemu Informacji o Terenie. 

3. 

Trzecim pod względem wielkości działem wydatków budżetowych jest oświata i 
wychowanie: 273,7 mld zł, co stanowi 10,2% budżetu . Uzupełniać go będą wydatki w 
dziedzinie kultury fizycznej, sportu i rekreacji w wysokości 49,5 mld zł (1,8% budżetu) . 

Oto podstawowe przeznaczenie tych środków: 

przedszkola 
• korekta sieci przedszkoli - dostosowana do potrzeb społecznych: 
- budowa przedszkola na osiedlu Janów: 4 mld zł (zakończenie inwestycji w 1995 r.), 
- adaptacja budynków na przedszkola (Chojny, Śródmieście): 5 mld zł (realizacja w 

1994 r.) 
• tworzenie warunków uczestnictwa w zajęciach przedszkolnych dzieciom z różnorodny-
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mi wadami rozwojowymi - prowadzenie 13 oddziałów integracyjnych, w tym 8 nowych: 1,9 
mld zł. Dostosowanie pod względem architektonicznym 6 przedszkoli do potrzeb dzieci 
niepełnosprawnych 

• umożliwienie korzystania z przedszkoli dzieciom z rodzin ubogich poprzez obniżenie 
bariery finansowej - kontynuacja stosowania ulg w opiatach: 4,6 mld zł 

• poszerzenie ofert przedszkoli o nowe metody pracy z dziećmi - powołanie 2 od
działów pracujących metodą Marii Montessori: 300 mln zł 

• remonty zabezpieczające i modernizacje placówek (w 1993 r. - naprawy dachów, w 
1994 r. - instalacje wod.-kan. i c.o., w 1995 r. - węzły cieplne i założenie liczników energii 
cieplnej): nakłady 1 O mld zł w 1994 r. 

• poprawa estetyki i wyposażenie przedszkoli (przede wszystkim wyposażenie kuchni 
oraz nowe pomoce dydaktyczne) : 6 mld zł 

• umożliwienie podwyższania kwalifikacji zawodowych 80 nauczycieli: 1, 1 mld zł 

szkoły 

• rozwój kultury fizycznej w szkołach: 
- budowa sali gimnastycznej w SP Nr 75: 7 mld zł 
- poprawa bazy sportowej i doposażenie w sprzęt sportowy szkól podstawowych 

13 mld zł 
• dofinansowanie wypoczynku dzieci i młodzieży: 13,5 mld zł 
• kontynuacja modelu szkoły środowiskowej: 2,5 mld zł. 

wspieranie uczelni i środowisk akademickich 
Na te cele przeznacza się kwotę 5,6 mld zł. 

stwarzanie szans młodzieży 
• Na program Europejskiego Partnerstwa Młodych (w tym otwarcie programu dla 

niepełnosprawnych), wymianę młodzieży przeznacza się kwotę 8,4 mld zł. 
• Na pomoc organizacjom oświatowo-wychowawczym, rodzinom zagrożonym patologią 

społeczną przewiduje się: 6,4 mld zł. 

kultura fizyczna, sport i rekreacja 
• rozpoczęcie pierwszego etapu rozbudowy i modernizacji Miejskiego Ośrodka 

Wypoczynku i Rekreacji "Fala" (rozbiórka naniesień): 4 mld zł (realizacja w 1994 r.) 
• budowa lodowiska przy ul. Ks. J . Popiełuszki (Retkinia): 5 mld zł (realizacja w 1994 r.) 
• przeprowadzenie bieżących remontów w ośrodkach sportu i rekreacji (m.in . 

oczyszczenie stawów) i ich właściwe przygotowanie do sezonu letniego: 13 mld zł 
• kontynuowanie akcji organizowania zajęć sportowo-rekreacyjnych dla dzieci i 

młodzieży (zima w mieście , lato w mieście): 1,8 mld zł 
• dofinansowanie szkolenia sportowego dzieci i młodzieży w klubach : 5,5 mld zł 
• wymiana młodzieżowych grup sportowych z miastami partnerskimi (Stuttgart, Brno, 

Lyon, Tampere), 
• partycypacja w kosztach utrzymania obiektów i urządzeń sportowych : 7 mld zł 

• kontynuacja działań na rzecz komunalizacji terenów użytkowanych przez kluby 
sportowe. 

W dziale kultury i sztuki - kwota 65,7 mld zł (2,4% budżetu) zwraca uwagę : 
zwiększenie środków na potrzeby bibliotek, jak też nowa pozycja na prace remontowo-kon
serwatorskie zabytkowych obiektów. 

Na dofinansowanie różnych przedsięwzięć instytucji kulturalnych przewiduje się kwotę 
11,7 mld zł. 

W ramach działu ochrony zdrowia, - kwota 60,6 mld zł (co stanowi 2,3% budżetu 
zadań własnych) : 

43,3 mld zł przeznacza się na funkcjonowanie żłobków , z czego średnio do każdego 
dziecka w żłobku dopłacać się będzie 2 619 497 zł. 
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Pozostałe środki zapewnią realizację szerokiego programu przeciwdziałania nałogom i 
profilaktyki zdrowotnej: 

- Miejskiego Ośrodka Profilaktyczno-Terapeutycznego dla Dzieci i Młodzieży Zagrożonej 
Narkomanią: 825 mln zł 

- Miejskiego Ośrodka Rozwiązywania Problemów Alkoholowych: 1500 mln zł 
- 5 Terenowych Komisji d/s Przeciwdziałania Alkoholizmowi: 178 mln zł 
- Miejskiego Ośrodka Zwalczania Palenia Tytoniu: 991 mln zł 
- na inne działania: 1460 mln zł 

4. 

Dział budżetowy: działalność rozna, kryje w sobie nakłady: łącznie 139,6 mld zł 
(5,2% budżetu) na dość zróżnicowane cele: 

4, 1 mld zł - kosztować będzie utrzymanie Izby Wytrzeźwień, 
23,8 mld zł - przeznaczone na Straż Miejską, oznacza uzasadniony wzrost nakładów 

(o 69% w stosunku do roku ubiegłego) na tę skuteczną formację porządkową, co pozwoli 
na wzrost liczbowy Straży o 49 osób, zakup niezbędnego sprzętu oraz otwarcie kolejnej 
placówki Straży w budynku przy ul. Piłsudskiego nr 1 OO, 

101 mld zł - przeznacza się na ów strategiczny cel , jakim jest kreowanie Łodzi jako 
ośrodka handlu i businessu, działania przyciągające inwestorów, wspieranie przed
siębiorczości; w tym m.in. na: 

- Centrum Wystawienniczo-Handlowe: 42 mld zł (realizacja w 1994 r.) 
- kontynuowanie budowy lotniska dyspozycyjnego: 20 mld zł (zakończenie prac w 1995 r.) 
- przygotowanie terenów pod przyszłe inwestycje inwestorów zagranicznych : 11 ,6 mld 

zł (realizacja w 1994 r.) 
- przygotowanie do realizacji hotelu o wysokim standardzie: 1 O mld zł 

- wspieranie przedsiębiorczości (Spółka "Poręczenia Kredytowe", Inkubator Przedsiębior-
czości) : 5,7 mld zł 

Z innych działań na rzecz osiągania celów strategicznych należy wymienić: 

• Zainicjowanie budowy profesjonalnego systemu telewizji kablowej dla aglomeracji 
łódzkiej wraz z Centrum lVK. 

Stworzenie nowoczesnego systemu łącznośc i telewizyjnej poprzez zintegrowanie 
działań rozproszonych sieci oraz koordynacja prac modernizacyjnych sieci osiedlowych w 
ramach ich własnych środków zgodnie z warunkami technicznymi określonymi przez 
Państwową Agencję Radiotechniczną. 

Efektem tego będzie obniżenie kosztów eksploatacji sieci w wyniku unifikacji sprzętu , 
załatwianie przez Centrum wszelkich zezwoleń i licencji, dobrej organizacji serwisu . 

• Przygotowanie propozycji lokalizacyjnych pod hotele, motele, supermarkety, Centrum 
Targowo-Wystawiennicze-Henryków. Przygotowanie propozycji lokalizacyjnych pod parkingi 
wielopoziomowe. 

• Działania zmierzające do odbudowania rynków wschodnich. 
Biuro Promocji Gospodarczej na Rynki Wschodnie 
- organizacja Wystaw Podmiotów Łódzkich w Wilnie jako stałej imprezy wystawien

niczej, 
- przygotowania do organizowania Wystaw Producentów Łódzkich w Iwanowie 

Odessie, 
- zorganizowanie producentów łódzkich celem otwarcia centrum handlowego w Wilnie. 

Biuro Promocji Gospodarczej Łodzi w Wilnie, 
- rozszerzenie promocji gospodarczej Łodzi na rynki Łotwy, Estonii, Rosji i Ukrainy. 

• Promocja na rynki zachodnie 



- przygotowanie do udziału w Targach w Berlinie, Norymberdze, Chemnitz, Hernig, 
- organizacja misji gospodarczych do Stuttgartu i Lyonu, 
- udział w Targach lnterfashion. 

• Działania na rzecz rozwoju lokalnej przedsiębiorczości 
- misje gospodarcze, 
- Forum Bankowe, 
- Forum Przedsiębiorczości dla small businessu, 
- prace związane z uruchomieniem Techno-Clubu, 
- Europartenariat-Gdańsk - konferencja międzynarodowa, 
- przygotowanie finału konkursu Łódź-Proponuje, 
- wdrożenie Funduszu Poręczeń Kredytowych, 
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- współudział (pomoc finansowa i weryfikacja) w tworzeniu nowych miejsc pracy w 
"Inkubatorze Przedsiębiorczości " , 

- współuczestnictwo przy realizacji programu "Struder", 
- poszukiwania partnerów do utworzenia Centrum Nowoczesnych Technologii 

Medycznych, 
- współpraca z Łódzką Agencją Rozwoju Regionalnego w zakresie wdrażania programu 

LIVE WIRE, 
- tworzenie banku informacji o małych i średnich firmach regionu. 

• Współpraca przy realizacji programów restrukturyzacji przemysłu łódzkiego , między 
innymi : 

- współpraca z Fundacją na Rzecz Restrukturyzacji Regionu, 
- uczestnictwo w spotkaniach, szkoleniach i sympozjach dotyczących restrukturyzacji 

przemysłu , 
- działania w zakresie tworzenia programu restrukturyzacji "Kinematografii Łódzkiej", 
- współpraca przy restrukturyzacji przedsiębiorstw regionu łódzkiego , dla których 

funkcję organu założycielskiego pełni Wojewoda lub MPiH, 
- przygotowanie planu realizacyjnego do "Strategii Rozwoju Gospodarczego Regionu 

Łódzkiego" oraz nadzór nad jego wykonaniem. 

• Turystyka 
W zatwierdzonym w 1993 r. planie zagospodarowania przestrzennego Łodzi 

uwzględniono rozwój terenów zielonych i ich urządzenie , dostrzegając w tym ważny czyn
nik - proekologiczny rozwój miasta. 

Turystyka w Łodzi nie może być lansowana jako priorytet w rozwoju strategicznym 
miasta, lecz jako element uzupełniający i niezbędny w rozwoju miasta. 

Biuro zleciło do przygotowania opracowanie na temat "Wykorzystania zasobów 
środowiska dla działalności turystyczno-rekreacyjnej w Łodzi" jako jedno z pierwszych 
spośród wielu celów "Strategii rozwoju gospodarczego", ponieważ gmina Łódź jako jedna z 
sześciu w Polsce została zakwalifikowana do otrzymania środków pomocowych z programu 
„Struder" na rozwój turystyki. 

3,1 mld zł - przeznacza się w ramach działu "Działalność różna" na wsparcie działań 
stowarzyszeń służących miastu i jego mieszkańcom . 

5. 

Rezerwa ogólna w wysokości 42 mld zł (1% budżetu) stać się ma źródłem finansowa
nia inicjatyw lokalnych: o środki na te cele różne środowiska mieszkańców mogą się ubie
gać w ramach tzw. grantów. 

Rezerwa celowa w dziale "Różne rozliczenia" gromadzić ma kwotę 17,9 mld zł na 
usuwanie barier architektonicznych, utrudniających niepełnosprawnym możliwości swobod-
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nego poruszania się , którą - jak należy się spodziewać - powiększą środki z 
Wojewódzkiego Ośrodka ds. Zatrudnienia i Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych (w 
ramach państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych). 

6. 

Gmina będzie jednocześnie musiała sfinansować wydatki, od których pokrycia 
uchyla się administracja rządowa: 

- już w latach 1991-1993 miasto zapłaciło za oświetlenie dróg krajowych i 
wojewódzkich 114,3 mld zł; 

w 1994 r. będzie to kwota 56,3 mld zł 

- dofinansowanie programu pilotażowego : 56 mld zł, w tym na: 

• Konserwacje, remonty dróg i oświetlenia 36 mld zł 

• Dofinansowanie wydatków administracyjnych w ramach pilotażu 12 mld zł 

• Dofinansowanie akademickiej służby zdrowia 6 mld zł 

• Miejski Ośrodek Dokumentacji Geodezyjnej 2 mld zł 

- dofinansowanie szkół: 50 mld zł 
- dofinansowanie zadań zleconych: 15 mld zł 
- dofinansowanie instytucji kultury: 13,4 mld zł 
- dofinansowanie działalności bieżącej i wyposażenia MODGiK: 4,5 mld zł 
Jak wynika z powyższego zestawienia już na początku roku budżetowego można 

przewidywać zaangażowanie środków własnych gminy na rzecz zobowiązań państwa 
na łączną kwotę 195,2 mld zł. 

7. 

W 1994 r. rozpoczyna działalność Zakład Budżetowy Robót Publicznych, który zostanie 
wyposażony przez gminę w sprzęt (samochody) wartości 6 mld zł, jak też środki obrotowe 
wartości 2,8 mld zł. 

W ramach wydatków administracyjnych gminy przeznaczone będą środki na sfinan
sowanie 200 etatów tzw. prac interwencyjnych dla bezrobotnych (w dużej części refun
dowane przez Rejonowy Urząd"Pracy) . 

IV. Realia prawno-finansowe rozwoju dużego miasta 

Rola dużych miast - metropolii - w życiu państwa postrzegana jest zawsze dość 
znacząco. Niestety, nie odzwierciedlają tego polskie ustawy, w których problem z różnico
wania gmin i ich potrzeb nie został wcale dostrzeżony . (Jeśli już - to z negatywnym 
skutkiem, jakim jest ustawa o ustroju m. stołecznego Warszawy z 18 maja 1990 r.) 

Nad finansami zwłaszcza dużych miast ciągle gromadzą się różnorakie zagrożenia. Dla 
przykładu budżet Łodzi na 1994 r. na skutek wprowadzenia podatku VAT (bez 
uwzględnienia jego skutków dla gmin) jest w rzeczywistości okrojony o oko ło 244 mld zł . 
Wynikają one także z co rusz odżywającego ducha centralizmu w administracji rządowej , 
jak też z niezrozumienia mechanizmów ekonomicznych specyficznych dla dużych orga
nizmów miejskich. 

Zarząd miasta dotkniętego tak dużym rozmiarem recesji , nie mając uprawnień do 
bezpośredn ich ingerencji w życie łódzkiego przemysłu , wykorzystuje wszystkie możl iwe 
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środki dla ochrony Łodzi przed ' rozwiązaniami prawnymi, których negatywne skutki byłyby 
dla każdego dużego · miasta szczególnie dotkliwe. · 

Swoista batalia o kształt ustawy o finansach gmin, czy . też dziś szczególnie ostre zma
gania o właściwe zapisy ustawy dotyczącej programu urealnienia czynszów, są w efekcie 
obroną programu rozwoju miasta. Złe rozwiązania proponowane przez Centrum, to np. w 
przypadku ostatniej ustawy oznacza groźbę utraty jednej czwartej budżetu Łodzi, czyli 
załamania się jakiegokolwiek programu inwestycyjnego. 

Brak stabilności przepisów, ich daleka niedoskonałość, to stale towarzyszące w tej 
kadencji czynniki ryzyka. Krótki okres szczególnej koniunktury dla samorządów zwłaszcza 
dużych miast przypadający na lato 1993 r. jest dziś marnotrawiony coraz silniejszymi ten
dencjami centralistycznymi, przypominającymi próby odtwarzania dawnych TOAP-ów 
(terenowych organów administracji państwowej). 

Udział Prezydenta Łodzi w pracach Komisji Wspólnej Rządu i Samorządu Terytorial
nego, Rady ds. Samorządu Terytorialnego przy Prezydencie RP, jego przewodniczenie Unii 
Metropolii Polskich (jako ogólnopolskiej organizacji samorządowej 1 O największych miast 
polskich - powyżej 300 tys. mieszkańców) jest nie tylko potwierdzeniem pozycji Łodzi na 
forum krajowym, ale także wyrazem wysokiej oceny przygotowywanych w Łodzi projektów 
rozwiązań. Większość prac Unii Metropolii (opracowywanych projektów ustaw, opinii, 
stanowisk) inicjowanych jest i realizowanych przez władze Łodzi. 

Łódź, marzec 1994 

Po przyjęciu przez Radę Miejską budżetu na 1994 r. - Zarząd Miasta przedstawił pro
jekt rozdysponowania środków w ramach nadwyżki budżetowej oraz rezerwy ogólnej, 
zwiększając w znacznym stopniu środki finansowe na: kulturę, edukację, służbę zdrowia i 
pomoc społeczną. 

Istotną pomocą w rozwiązywaniu problemów finansowych gmin na forum krajowym jest 
Stowarzyszenie Skarbników Gmin Polskich. Siedzibą władz Stowarzyszenia jest Łódź, 
prezesem zaś Pani Grażyna Korasiewicz - Skarbnik Miasta Łodzi. 
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GOSPODARCZY ROZWÓJ ŁODZI 
PODSTAWOWE KIERUNKI DZIAŁAŃ GMINY 

Łódzki przemysł pozostaje poza kompetencjami samorządu. Miasto nie jest 
właścicielem fabryk i zakładów przemysłowych - nie ma więc wpływu na proces ich prze
kształceń. Mieszczą się one w dalszym ciągu w sferze działań administracji rządowej -
mimo podejmowanych przez władze gmin wielu prób nakłonienia przedstawicieli rządu do 
podjęcia decyzji o właczeniu samorządów w proces przekształceń przedsiębiorstw 
państwowych. 

Wszystkie przedsiębiorstwa komunalne {23) zostały poddane w szybkim czasie 
niezbędnym przekształceniom umożliwiającym ich efektywne funkcjonowanie w realiach 
gospodarki rynkowej. 

Rozwój gospodarczy miasta, stwarzający lepsze warunki życia jego mieszkańców, 
otwierający przed każdym łodzianinem perspektywy - jest celem całego zespołu działań 
inicjujących i wspierających ze strony samorządu łódzkiego. 

Przyjętą przez Władze Miasta strategię rozwoju gospodarczego Gminy, działania pro
mujące Łódź jako ośrodek handlu i biznesu realizuje specjalnie utworzone Biuro Inwestycji 
Zagranicznych, Prywatyzacji i Promocji Gospodarczej - nadzorowane bezpośrednio przez 
Prezydenta Miasta, Grzegorza Palkę. 

Podstawowym zadaniem Biura jest działanie na rzecz rozwoju i wspierania lokalnej 
przedsiębiorczości oraz pomoc w tworzeniu nowych firm krajowych i zagranicznych 
(głównie prywatnych) i rozwijaniu już istniejących. 

Równie istotnym celem jest promocja gospodarcza Łodzi, służąca utrzymaniu istnie
jących i powstawaniu nowych miejsc pracy. Służą temu działania przyciągające inwestorów 
i tworzące korzystny klimat dla inwestowania w naszym mieście. 

Klientami Biura są wszyscy, którzy zamierzają inwestować: osoby prywatne, przedsta
wiciele przedsiębiorstw, instytucji, organizacji krajowych i zagranicznych oraz przedsiębiorcy 
potrzebujący pomocy. Swoje zadania Biuro realizuje przede wszystkim poprzez: 

- pozyskiwanie inwestorów zagranicznych, 
- prywatyzację mienia komunalnego (nieruchomości, akcji przedsiębiorstw), 
- przygotowanie i realizację określonych przedsięwzięć inwestycyjnych, 
- pośredniczenie w nawiązywaniu kontaktów z partnerami zagranicznymi. 
- udzielanie informacji i porad prawnych rozpoczynającym i prowadzącym działalność 

gospodarczą, 
- opracowanie materiałów promocyjnych i przekazywanie ich zainteresowanym środo

wiskom gospodarczym krajowym i zagranicznym. 

Struktura Biura Inwestycji Zagranicznych, Prywatyzacji i Promocji Gospodarczej 
jest następująca: 

- Oddział Inwestycji Zagranicznych 
- Oddział Prywatyzacji Mienia Komunalnego 
- Oddział Restrukturyzacji i Rozwoju Przedsiębiorczości 

• Materiał zebrała i opracowała dyrektor Biura Inwestycji Zagranicznych, Prywatyzacji i Promocji Gospodarczej. 
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- Oddział Analiz i Prognoz Gospodarczych 
- Oddział Baz Danych 
- Biuro Promocji Gospodarczej i Obsługi Cudzoziemców 
- Biuro Promocji Gospodarczej na Rynki Wschodnie 
- Oddział Ogólny 
- Oddział Materiałów Promocyjnych 
- Biuro Promocji Gospodarczej Łodzi w Wilnie. 

1. Pozyskiwanie inwestorów 

Działalność Biura doprowadziła do tego, że Shell - światowy koncern przetwarzający 
i dystrybuujący produkty naftowe, zamierzający utworzyć w Polsce sieć rozlewni gazu 
płynnego - realizację tej inwestycji rozpoczął w Łodzi. 

Spółce z o.o. "Butagaz-Polska", należącej do grupy Shella, sprzedano Wojewódzką 
Rozlewnię Gazu Płynnego "Korgaz li", jedno z przedsiębiorstw komunalnych. Przy cenie 
wywoławczej 18 mld zł, ustalonej przez biegłych rzeczoznawców, firma zaoferowała sumę 
dwukrotnie wyższą od najlepszej z pozostałych ofert. Zobowiązała się również do wybu
dowania w mieście nowoczesnej rozlewni gazu płynnego, spełniającej polskie i światowe 
wymogi bezpieczeństwa i ochrony środowiska. Rozlewnia stanie na kupionej w drodze 
przetargu działce o powierzchni ponad 1 O ha. 

Na tym terenie ma powstać także krajowe centrum spółki oraz - w związku z 
planowanymi przez Shella inwestycjami w Europie Wschodniej - centrum firmy na rynki 
wschodnie. Do realizacji tej inwestycji , o wartości kilkunastu milionów USD, zaangażowane 
zostaną lokalne firmy budowlano-montażowe . 

"Butagaz-Polska" sponsoruje realizowany w Łodzi program LIVE WIRE, mający na celu 
pomoc młodym osobom w tworzeniu i rozwijaniu małych firm. 

Prowadzone przez przedstawicieli Miasta negocjacje doprowadziły do sprzedaży 80% 
akcji (256000 akcji) Gminy Łódź jednoosobowej spółki akcyjnej "Domar'' austriackiej firmie 
"Harris" GmbH "Harris'', działający w Europie, USA i Japonii - reprezentuje takie firmy 
jak: Candy, Unipektim, Milupa. 

Austriacy zobowiązali się zapłac ić 2 600 OOO dolarów USA. Po przeliczeniu wartość 
jednej akcji wyniosła 193 750 zł , co oznacza, że Gmina znacznie zarobiła na tej 
transakcji. Pozostałe 20% akcji "Domaru" S.A. zaoferowano pracownikom na zasadach 
preferencyjnych. 

Nowy właściciel zobowiązał się do utrzymania przez co najmniej rok dotychczasowego 
zatrudnienia. Dywidendę za 1994 i 1995 r. wykorzysta na dokapitalizowanie "Domaru". Na 
rozwój spółki i inwestycje w Łodzi "Harris" przeznaczył dodatkowo 1 mln dolarów USA. 
Rozwój firmy oznacza również zwiększenie liczby miejsc pracy. 

Dzięki pomocy Biura - kilka znanych zagranicznych firm podjęło i nadal prowadzi w 
Łodzi działalność gospodarczą. 

Amerykański koncern VF Corporation, reprezentujący m.in. firmy Lee, Wrangler, 
Maveric utworzył spółkę VF Polska ze 1 OO-procentowym · udziałem zagranicznym, która 
uruchomiła w naszym m ieście produkcję odzieży jeansowej. Do tego celu zmodernizowano 
kosztem 2 mln dolarów halę o powierzchni 14000 m2. Firma zainwestowała 7 mln dol. w 
nC1woczesny park maszynowy. Jest to jedyny w Europie Środkowej i Wschodniej zakład 
produkcyjny tego amerykańskiego koncernu. 

W 1993 r. wyprodukowano w Łodzi 100 tys. par jeansów, planowana produkcja w br. 
wynosi 1,3 mln par. Obecnie VF Polska zatrudnia ponad 200 osób. Do końca br. spółka 
planuje zatrudnienie 300-400 osób. Łódzka produkcja przeznaczona jest na rynek polski 
oraz na rynki zachodnioeuropejskie. 

Amerykańska firma Indiana Foods, importer ziarna kukurydzy, będzie produkować w 
halach Przedsiębiorstwa Handlowo-Spółdzielczego Spożywców "Społem" prażoną kukury
dzę i ciasteczka z masła orzechowego. W tę produkcję Amerykanie zainwestowali już 
ponad 200 tys. dolarów. 
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Działalność Biura doprowadziła do nawiązania przez lokalne podmioty gospodarcze 
współpracy z partnerami zagranicznymi. 

Szwajcarski holding RIG Rentsch AG, największy w Europie producent opakowań z 
papieru dla przemysłu tytoniowego, kosmetycznego i spożywczego, kupił 80% udziałów 
drukarni "Pol-Graf". W drugim kwartale br. otwarta tu zostanie fabryka, jedyna inwestycja 
tego holdingu w Europie Wschodniej. 

W nowo powstałe przedsiębiorstwo Rentsch Polska Szwajcarzy zainwestowali 5,67 
mln dol. a w ciągu 3 lat zamierzają zainwestować kolejne 8 mln dol. W Łodzi będą pro
dukowane opakowania z kartonu i tektury dla takich firm jak L'Oreaf, Uni Lever, Nestle. 
Dzięki najnowocześniejszym maszynom zainstalowanym w łódzkim zakładzie wytwarzane 
tu będą opakowania dla jednej piątej papierosów sprzedawanych w Polsce. W związku z 
planowaną rozbudową zakładu zarząd firmy przewiduje zwiększenie liczby pracowników z 
60 do prawie 1 OO osób. 

2. Aktywizacja lokalnego kapitału 

Dążąc do aktywizacji lokalnego kapitału, Biuro zajmuje się przede wszystkim jego pry
watną formą. Osiąga to poprzez: 

- sprzedaż tym firmom nieruchomości komunalnych na dogodnych warunkach w 
wyniku przetargów na sprzedaż lub oddanie w wieczyste użytkowanie 6 nieruchomości 
stanowiących własność Gminy, do kasy Miasta wpłynęło w 1991 r. - 7371 mln zł. Z tytułu 
opłat rocznych za użytkowanie wieczyste gruntu wpływa od nabywców tych nieruchomości 
778 mln zł rocznie. Firmy-nabywcy zatrudniły ok. 150 osób. 

Właścicielami innych nieruchomości Miasta stali się inwestorzy zagraniczni. Spółka 
"Rexpof" z 58-procentowym kapitałem włoskim objęła teren przy ul. Pictrkowskiej 98 (tzw. 
Dom Buta) - I opłata roczna za wieczyste użytkowanie wynosi 3 325,0 mln zł , spółka 
"Saspol" ze 100-procentowym kapitałem tureckim dzierżawi plac przy ul. Piotrkowskiej 95 -
I opłata roczna wynosi 3 035,55 mln zł. Obie firmy budują na użytkowanych terenach 
domy handlowe - a koszty tych inwestycji szacują łącznie na ok. 1 OO mld zł. 

Do prywatyzacji przygotowanych jest kilkanaście następnych nieruchomości. 
- sprzedaż przedsiębiorstw spółkom pracowniczym 
Miejskie Przedsiębiorstwo Robót Dźwigowych kupiła w całości spółka zawiązana przez 

byłych pracowników tego zakładu. Korzystne warunki sprzedaży ustalone przez Władze 
Miasta pozwoliły na utrzymanie firmy na rynku. Nowo powstała spółka nie dokonała zwol
nień pracowników. Zysk wypracowany przez nią pozwala na spłatę należności wobec 
miasta oraz na normalną działalność firmy w oparciu o jej kapitał własny. 

- rozwijanie prywatnej działalności gospodarczej w obszarach dotowanych doty
chczas z budżetu Miasta. 

Przekształcono Miejskie Przedsiębiorstwo Usług Komunalnych i przekazano w admini
strowanie spółce z udziałem pracowników. Teraz cmentarze przynoszą dochód. Poza tym 
nieruchomości wykorzystywane przez przedsiębiorstwo komunalne sprzedano prywatnym 
podmiotom gospodarczym, co przyniosło dochód z tytułu zbycia majątku. 

3. Działania na rzecz rozwoju małego i średniego biznesu lokalnego 

W łódzkim Inkubatorze Przedsiębiorczości (funkcjonują dwa zakłady gospodarcze: w 
Łodzi i Ozorkowie) działalność gospodarczą rozpoczęło prawie 40 firm, w których utwo
rzono łączn ie ponad 1 OO miejsc pracy. Docelowo planuje się wprowadzenie do łódzkiego 
inkubatora 35 przedsiębiorstw, do inkubatora w Ozorkowie - ok. 20. Zatrudnienie w 
inkubowanych firmach wzrosło 3-krotnie. Jedna już opuściła inkubator i przeniosła się do 
własnej siedziby. 

Firma - użytkownik otrzymuje pomieszczenia po preferencyjnych stawkach czyn
szowych. Pierwszy miesiąc użytkowania jest bezpłatny, w drugim użytkownik płaci 20% 
stawki najmu w danej strefie miasta, w następnym - 40% itd. Po sześciu miesiącach 
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opłata wynosi połowę stawki czynszu dzierżawnego ustalonej na poziomie 50% wartości 
rynkowej w danej strefie. Inkubator zapewnia firmom m.in. dostęp do sekretariatu, 
prowadzenie księgowości, doradztwo prawne, finansowe, kredytowe i pośrednictwo ubez
pieczeniowe oraz dostęp do reklamy, opracowanie i druk materiałów promocyjnych. 

Gmina przeznaczyła w br. 1 miliard zł na tworzenie następnych inkubatorów oraz 
tzw. inkubatorów technologicznych, współpracujących z łódzkimi wyższymi uczelnia
mi. 

• Ponieważ podstawowym problemem osób ropoczynających działalność lub chcących 
ją rozszerzyć jest brak środków finansowych - często spowodowany niedostateczną wiedzą 
o możliwościach ich uzyskania - Biuro zorganizowało Łódzkie Forum Bankowe. Z myślą 
o małych i średnich przedsiębiorcach 12 banków zaprezentowało swoją ofertę kredytową 
(warunki uzyskania kredytów i pożyczek, ich oprocentowanie, formy zabezpieczenia) pra
wie 400 uczestnikom Forum. Dzięki Forum poznali oni możliwości uzyskania dodatkowego 
kapitału, zwiększenia produkcji, sprzedaży, zatrudnienia. Dodatkowym efektem Forum jest 
katalog, prezentujący w sposób kompleksowy wszystkie dostępne w bankach linie kredy
towe. Zainteresowanie, potwierdzone przez nadsyłane do Biura ankiety, wskazało na 
konieczność cyklicznego organizowania Forum. Drugie, kolejne odbyło się 19 kwietnia br. 

• Analizy dokonywane przez Biuro oraz obserwacja rynku pokazały, że małe i średnie 
przedsiębiorstwa można wesprzeć również pomocą niefinansową. W zorganizowanym 
przez Biuro Forum Instytucji Działających na Rzecz Wspierania Małych i Średnich 
Firm zaprezentowano 14 instytucji z terenu Łodzi, które udzielają bezpłatnych porad 
prawnych, informacji związanych z prowadzeniem firmy, tworzeniem biznes planu. W 
Forum uczestniczy/o 250 przedsiębiorców. 

• Dla małych i średnich firm z regionu łódzkiego, zatrudniających nie więcej niż sto 
osób, zorganizowany został konkurs pod hasłem "Łódź proponuje". Jego celem jest 
wyróżnienie i promocja najlepszych łódzkich produktów, promocja Łodzi i lokalnej przed
siębiorczości, pokazanie celowości kupowania łódzkich wyrobów. Do pierwszej edycji 
konkursu zgłoszono 97 produktów, z których wybrano 1 O najlepszych. Nagrodą dla laure
atów jest uczestnictwo w kampanii reklamowej oraz możliwości używania znaku 
graficznego i hasła konkursu na wyróżnionym produkcie w ciągu jednego roku. Wręczenie 
wyróżnień odbyło się 14 maja br. Konkurs będzie imprezą cykliczną, odbywającą się raz 
w roku. 

4. Promocja gospodarcza Łodzi 

Jednym z głównych kierunków prac jest wzbudzenie zainteresowania podmiotów 
zagranicznych podejmowaniem działalności w naszym mieście, tzn. inwestowaniem kapitału 
w rozwój miasta i regionu. Do ułatwienia kontaktów i usprawnienia współpracy z kontra
hentami zagranicznymi stworzone zostało Biuro Promocji Gospodarczej i Obsługi 
Cudzoziemców, będące wizytówką miasta. Koncepcja Biura została wyróżniona przez Jury 
Związku Miast Polskich w konkursie pod hasłem "Innowacje w miastach" jedną z pięciu 
równorzędnych nagród. W specjalnie zaadaptowanych, eleganckich wnętrzach pracują 

fachowcy, mając do dyspozycji komputery, bazę danych i pełen zakres informacji ekonomi
cznych, prawnych i finansowych. 

Biuro promuje i wspiera również działalność lokalnego small businessu. Niezbędne do 
tego stało się posiadanie rzetelnej i stale uaktualnianej informacji, którą zapewnia utwo
rzony specjalnie Bank Informacji. Bank posiada dane o podmiotach gospodarczych, ich 
oferty kooperacyjne, oferty wolnych powierzchni, informacje o zbędnym mieniu 
przedsiębiorstw. Materiały te mają przede wszystkim ułatwić kontakty kooperacyjne i hand
lowe firmom łódzkim oraz informować potencjalnych inwestorów zagranicznych. 

Za pośrednictwem Biura można nawiązać kontakty handlowe lub kapitałowe z partnera
mi zagranicznymi, pozyskać kontrahentów do współpracy handlowej i kooperacji. Biuro 
przygotowuje i wydaje różnorodne materiały i opracowania promocyjne. Z materiałów pro
mocyjnych, informatorów i katalogów ofert współpracy korzysta większość instytucji w 
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m1escie, otrzymują je delegacje biznesu odwiedzające Łódź, wysyłane są do organizacji 
zajmujących się promocją gospodarczą w kraju i za granicą. 

5. Budowa infrastruktury a rozwój gospodarczy Łodzi 

Biuro uczestniczy w budowaniu takiej infrastruktury, która stworzy warunki , do pełnego 
i dynamicznego rozwoju gospodarczego miasta. 

• Strategiczną inwestycją infrastrukturalną o znaczeniu gospodarczym dla Łodzi 
jest modernizacja funkcjonującego od 1925 r. lotniska dyspozycyjnego Łódź
-Lublinek. Jego użytkown ikiem będzie spółka z o.o., utworzona przez Gminę Łódź i 
Aeroklub Łódzki. 

Studium opłacalności funkcjonowania regionalnego lotniska, wykonane (na zamówienie 
Biura) przez Międzynarodowe Zrzeszenie Przewoźników Powietrznych IATA z siedzibą w 
Genewie, wykazało, że najbardziej korzystna dla Łodzi będzie modernizacja Lublinka. 

Lotnisko, przeznaczone dotąd głównie dla samolotów sportowych i częściowo dla lotów 
usługowych, będzie przyjmowało niewielkie samoloty pasażerskie w nieregularnym ruchu 
krajowym i zagranicznym. Loty mają się odbywać w godz. od 6.00 do 22.00. Według 
planów loty sportowe będą stanowiły 81% operacji lotniczych, usługowe, w tym tzw. dys
pozycyjne małych samolotów - 14 %. Wzrośnie liczba pasażerów - z ok. 1000-1500 do tej 
pory do ok. 20000 rocznie - w przyszłości. 

Zakres planowanych prac modernizacyjnych obejmuje m.in.: 
- remont drogi startowej, 
- zainstalowanie systemów nawigacyjnych, 
- budowę drogi dojazdowej do lotniska, 
- uruchomienie punktu odpraw celno-paszportowych. 
• Umocnieniu roli Łodzi jako centrum targowo-handlowego, obsługującego obszar 

Europy Środkowo-Wschodniej i pośredniczącego w handlu Wschód-Zachód oraz dalszemu 
rozwojowi tej funkcji naszego miasta służy budowa Centrum Wystawowo-Targowego 
"Expo-Łódź" . Ma ono organizować targi o charakterze lokalnym oraz międzynarodowym, 
co niesie ze sobą promocję regionu łódzkiego i jego przemysłu. Centrum zapewni usługi 
na znacznie wyższym poziomie niż obecnie oferują to obie Hale Sportowe. 

Powierzchnia użytkowa nowej hali wyniesie 4500 m2. Jednorazowo hala pomieści 1800 
zwiedzających . Na nowo wybudowanych parkingach (w tym jednym wielopoziomowym) 
będzie miejsce dla 482 samochodów. Inwestycja ta spowoduje utworzenie nowych miejsc 
pracy zarówno podczas realizacji , jak i po jej zakończeniu. Zwiększenie ilości imprez tar
gowych wywoła wzrost zapotrzebowania na usługi towarzyszące (m.in. w hotelarstwie, gas
tronomii, rozrywce, handlu), co w efekcie da kolejne miejsca pracy. 

6. Dążenie do odbudowy rynków wschodnich 

Działania zmierzają także do odbudowy rynków wschodnich. Zajmują się tym specjalnie 
utworzone: Biuro Promocji Gospodarczej na Rynki Wschodnie oraz Biuro Promocji 
Gospodarczej Łodzi w Wilnie ; utworzenie tego biura zostało wyróżnione przez Jury 
Związku Miast Polskich w drugiej edycji konkursu „Innowacje w miastach" nagrodą spe
cjalną. Tę koncepcję wyróżniono również w konkursie pod hasłem „Najciekawsze inicjatywy 
wspierania i rozwoju małych i średnich przedsiębiorstw" organizowanym przez Instytut 
Organizacji i Zarządzania w Przemyśle ORGMASZ w Warszawie. Prowadzą one m.in. 
dwujęzyczny bank ofert współpracy firm polskich i państw b. ZSRR. Do tej pory zawarto 
kilkadziesiąt kontraktów i kilka umów wstępnych. 

Powstały dwie łódzko-litewskie spółki jo int venture. Przedsięb i orstwo Przemysłu 
Mięsnego "Canoe-Meat" przekazało na Litwę linię produkcyjną, Litwini zapewnili 
pomieszczenia produkcyjne oraz surowce. W drugim kwartale 1994 r. wyroby nowej spółki 
znajdą się w litewskich sklepach. 
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Meblarska Spółdzielnia Inwalidów im. M. Buczka z Łodzi będzie wspólnie z inną firmą 
litewską produkowała meble z przeznaczeniem na tamtejszy rynek. 

Udział w cyklicznych "Wystawach Producentów Łódzkich" w Wilnie (w październiku 
1993 r. i w marcu br.) spowodował, że firma "Was-Pol" realizuje 14 kontraktów, dzięki 
którym 40% swojej produkcji eksportuje na Wschód. 

Umowa "Hen-Polu" W.P. z firmą z Kowna dotyczy otwarcia 4 składów celnych dla 
Widzewskiej Fabryki Nici "Ariadna" oraz wzorcowni i hurtowni polskich wyrobów. 

Porozumienia o współpracy - której celem jest nawiązanie kontaktów handlowych i 
znalezienie rynków zbytu dla łódzkich producentów - Biuro podpisało z Mińskiem, 
Kaliningradem, Odessą, Rygą i Kijowem. Trzy łódzkie fabryki: "Lenta", "Zenit" i "Feniks" 
zawarły dzięki temu umowy o utworzeniu w Odessie spółek joint venture. 

7. Budowa profesjonalnego systemu telewizji kablowej 

Odpowiadając na konkretne zapotrzebowania cywilizacyjne, Biuro zainicjowało budowę 
profesjonalnego systemu telewizji kablowej dla całego miasta oraz Centrum Tv Kablowej. 
W Łodzi istnieje obecnie ok. 130 małych sieci telewizyjnych o różnej jakości. Większość z 
nich nie spełnia wymogów określonych w obowiązujących od niedawna ustawach: o 
łączności oraz o radiofonii i telewizji. W maju br. weszła w życie ustawa o prawach 
autorskich i prawach pokrewnych. Aby uchronić mieszkańców przed koniecznością płace
nia za przebudowę i modernizację sieci , Biuro zamierza stworzyć nowoczesny system 
łączności telewizyjnej, przystosowany do pracy w paśmie częstotliwości 860 MHz oraz 
koordynować modernizację sieci osiedlowych zgodnie z warunkami określonymi przez 
Państwową Agencję Radiotechniczną. 

System umożliwi odbiór wszystkich programów łącznie z cyfrowymi, pozwoli uruchomić 
tzw. teleopiekę, łączność z bazami danych, zbieranie opłat, umożliwi wykorzystanie sieci 
świadczenia usług telekomunikacyjnych. Efektem będzie obniżenie kosztów eksploatacji 
sieci w wyniku unifikacji sprzętu, załatwianie przez Centrum zezwoleń i licencji , dobra 
organizacja serwisu. Centrum ma być spółką Gminy Łódź, właścicieli sieci osiedlowych i 
tzw. kapitału zewnętrznego. Według szacunkowych danych do sieci przyłączyłoby się 
około 150 tys. rodzin. 

8. Wspieranie procesów restrukturyzacji 

Reagując na nową, zmieniającą się rzeczywistość ekonomiczną Biuro modyfikuje swoje 
działania i stale rozszerza zakres swoich prac. Od pewnego czasu trwa współpraca przy 
realizacji programów restrukturyzacji przemysłu łódzkiego m.in. przemysłu fil
mowego, który zawsze miał ogromne znaczenie dla Łodzi. Fakt istnienia centrum fil
mowego, w którym pracują znani artyści , może stać się elementem atrakcyjności miasta i 
przyciągającym inwestorów polskich i zagranicznych również spoza branży filmowej. 

Współpracując przy restrukturyzacji firm, zmieniono formę organizacyjno-prawną nieren
townego dotąd zakładu komunalnego Przedsięb iorstwa Energetyki Cieplnej "Ustronna". W 
wyniku przekształceń powstało gospodarstwo pomocnicze Gminy Łódź , które w 1993 r. 
miało zysk brutto 3 mld zł , utrzymało 90 miejsc pracy oraz zachowało sprawność tech
niczną majątku przejętego przez miasto. Obecnie Biuro np. wypracowuje politykę miasta 
wobec zadłużonych przedsiębio rstw, prowadzi analizy i prognozy ekonomiczne, koordynuje 
prace nad realizacją strategii rozwoju i pol ityką gospodarczą w regionie. 

Miasto coraz częściej będąc wierzycielem zadłużonych łódzkich przedsiębiorstw - w 
każdym przypadku rokującym nadzieję utrzymania miejsc pracy, przeprowadzenia 
postępowania naprawczego lub odpowiednich przekształceń - stosuje następujące formy 
pomocy: 

- ulgi w opłatach podatków od nieruchomości oraz środków transportu, 
- ulgi w opłatach za wodę i ścieki , 
- ulgi w innych opłatach (np. wywóz śmieci) . 
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Dotychczas największym długiem umorzonym przez Miasto była kwota 114 mld zł -
którą winny były Zakłady UNIONTEX: łącznie z tytułu podatku od nieruchomości i opłat za 
wodę i ścieki. 

Inną formą pomocy jest rozliczanie długów przedsiębiorstw przez przejmowanie przez 
Miasto zbędnego dłużnikowi majątku. Daje to jednoznaczne możliwości efektywnego wyko
rzystania często zaniedbanych nieruchomości. 

W realizacji tych wszystkich działań istnieje ścisła współpraca ze środowiskiem nauko
wym Łodzi. Między innymi (ostatnio) - wspólnie z Zakładem Ekonometrii Przestrzennej 
Uniwersytetu Łódzkiego i Zespołu Baz Danych - przygotowany został komputerowy bank 
danych dla Łodzi oraz założenia do Systemu Prognoz Gospodarczych dla miasta. Celem 
systemu jest wariantowe modelowanie i prognozowanie budżetu Gminy. W bazie danych 
Biura do kwietnia br. zarejestrowano prawie 400 spółek joint venture. Do grudnia 1993 r. 
na terenie Łodzi działało 66,3 tys. podmiotów gospodarczych, tj. 76% podmiotów z całego 
woj. łódzkiego (w tym w sektorze prywatnym - 65,4 tys. , w publicznym - 950). 

Rozwój miasta Biuro traktuje w sposób zintegrowany i kompleksowy. Analizuje 
możliwości poszerzenia bazy ekonomicznej, cele rozwoju ekonomicznego i sposoby ich 
osiągnięcia oraz merytoryczne uzasadnienie przyjętych koncepcji. Działalność wytyczają 
przekształcenia gospodarcze i ciągły proces rozwoju gospodarki. 
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Henryk Wilk* 

ŁÓDZKA GOSPODARKA KOMUNALNA W LATACH 1990-1994 

Przekształcenia własnościowe 

W czasie kończącej się kadencji Zarządu Miasta można jednoznacznie stwierdzić, że w 
ramach samorządowych kompetencji realizowano przedwyborcze obietnice gruntownych 
zmian systemowych, w których szybka prywatyzacja i przekształcenia dotychczasowych 
struktur własności dawać będą szanse obywatelskiej gospodarności a przedsiębiorstwa 
miejskie zaczną działać według zasad gospodarki rynkowej. 

Wraz z wprowadzeniem reformy samorządowej Gmina uzyskała prawo własności do 
majątku większości przedsiębiorstw państwowych nadzorowanych przez byłe rady naro
dowe. 

Podstawowe działy gospodarki komunalnej, takie jak: komunikacja miejska, wodociągi, 
kanalizacja, oczyszczanie miasta, utrzymanie dróg krajowych i wojewódzkich oraz usługi 
pogrzebowe nadal pozostawały w gestii wojewody łódzkiego . 

Z inicjatywy Zarządu Miasta Łodzi zawarte zostało 30 października 1990 r. porozumie
nie z wojewodą łódzkim Waldemarem Bohdanowiczem w sprawie przejęcia przez Gminę 
Łódź uprawnień i obowiązków organu założycielskiego w stosunku do następujących 
przedsiębiorstw użyteczności publicznej: · 

- Miejskiego Przedsiębiorstwa Komunikacyjnego, 
- Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji Okręgu Łódzkiego, 
- Miejskiego Przedsiębiorstwa Oczyszczania, 
- Miejskiego Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych, 
- Miejskiego Ogrodu Zoologicznego. · 
Nie czekając na regulacje prawne władze miasta przejęły na siebie rolę koordynatora 

robót na wszystkich drogach w m ieście - w poczuciu oczywistej konieczności. 
15 paździm-nika 1993 r. podpisane zostały porozumienia z wojewodą łódzkim o 

przejęciu przez gminę funkcji zarządcy dróg krajowych i wojewódzkich z wyjątkiem 
autostrad. 

Zawarte porozumienia umożliwiły wprowadzenie zasadniczych przeobrażeń tych przed
siębiorstw państwowych. Postanowiono je sprywatyzować w drodze likwidacji. Majątek lik
widowanych przedsiębiorstw był podstawą do tworzenia nowych podmiotów gospodarczych 
eksploatujących majątek niezbędny w realizacji zadań własnych gminy. 

Uzasadnieniem tych zmian była troska o efektywniejsze wykorzystanie majątku miasta, 
stworzenie konkurencyjności i wyzwolenie prywatnej przedsiębiorczości. 

Z inicjatywy Zarządu powstały następujące jednostki: 
• Zakłady budżetowe 
- Miejski Ogród Zoologiczny z całym majątkiem przedsiębiorstwa - pod tą samą nazwą, 
- Zakład Wodociągów i Kanalizacji w Łodzi z majątkiem byłego Przedsiębiorstwa 

Wodociągów i Kanalizacji Okręgu Łódzkiego. 

• Materiały opracował zastępca dyrektora Wydziału Inżynierii Miejskiej Urzędu Miasta Łodzi. 
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Takie zmiany w zagospodarowaniu majątku miasta powodują bardziej efektywne ich 
wykorzystanie. 

• Jednoosobowe spółki z ograniczoną odpowiedzialnością Gminy Łódź 
- MPK - Łódź - Spółka z o.o. - 85% środków trwałych przejętych przez gminę od MPK 

w likwidacji, 
- MPO Łódź spółka z o.o. - 90% środków trwałych przejętych przez gminę od MPO w 

likwidacji. 
Będą to spółki prawa handlowego (z wyłączeniem niezbędnego majątku). W obu przy

padkach majątek gminy został użyczony spółkom. 
• Spółki z ograniczoną odpowiedzialnością, wieloosobowe z udziałem Gminy 

Łódź 
- Międzygminna Komunikacja Tramwajowa - podstawą funkcjonowania jest zajezdnia 

tramwajowa w Helenówku, 
- Tramwaje Podmiejskie - z zajezdnią tramwajową "Brus" (linie tramwajowe 43 i 43 bis, 

w kierunku Łódź - Konstantynów - Lutomiersk). 
Proces przekształceniowy MPK miał przynieść: generalną obniżkę kosztów, zmianę 

struktur zatrudnienia, organizacji i zarządzania oraz przyjęcie zdrowych zasad gospodarki 
rynkowej. Tym celom służyły czynności analityczne w postaci szczegółowych opracowań 
oraz porównania z przekształceniami już dokonanymi w innych miastach Polski. 

W toku przekształceń MPK napotykano na poważne kłopoty i trudności z uregu
lowaniem międzygminnej komunikacji tramwajowej. Sprawa ta długi czas nie znajdowała 
odpowiedniego zainteresowania poszczególnych gmin. Gminy nie płaciły systematycznie 
swych zobowiązań. 

Skuteczność działania restrukturyzacji i przekształceń MPK można zobrazować większą 
efektywnością pracy, sprawniejszym wykorzystaniem funkcjonującego taboru, klarow
niejszym stanem majątkowym, planowanym mniejszym zatrudnieniem. Należy przy tym 
pamiętać, że przejmowany majątek charakteryzowały wieloletnie zaniedbania. 

Działania niektórych radnych w sprawie likwidacji zajezdni w Helenówku mogły przy
czynić się do zaprzepaszczenia środków Funduszu Pracy przeznaczonych na rozpoczęcie 
samodzielnej działalności gospodarczej przez pracowników MPK, podwyżki cen biletów a 
także do ciągłego stanu zagrożenia. 

Oczyszczanie miasta 

W latach 1990-1993 nastąpiła zasadnicza demonopolizacja usług oczyszczania miast. 
Zat:zęło działać wiele prywatnych firm. Dawne Przedsiębiorstwo Oczyszczania w 100% 
obsługiwało miasto, wywożąc nieczystości stałe, natomiast w końcu 1993 r. nowo pow
stała spółka obsługuje zaledwie 35% nieruchomości . 

Zasady gospodarki rynkowej staly się szybko zauważalne w jakości wykonywania prac 
przy oczyszczaniu ulic, placów i skwerów. Naturalna konkurencja powoduje utrzymanie na 
stosunkowo niskim poziomie cen za świadczone usługi. Jest to ewidentna korzyść dla 
mieszkańców. Znacznie też poprawiła się solidność i fachowość wykonywanych prac. 

Gmina Łódź podejmując organizację zadań oczyszczania miasta napotkała trudne do 
rozwiązania problemy prowadzenia właściwej gospodarki odpadami. Wynikały one, jak 
powszechnie wiadomo, z przejęcia określonej spuścizny po byłych władzach miasta. 
Dawny sposób gospodarki odpadami komunalnymi to przejaw niegospodarności i nielicze
nia się z zasadami ekologii i ochrony środowiska. Mijające dziesięciolecia nie przyniosły 
nawet właściwych , nowoczesnych planów tej gospodarki, nie mówiąc już o prymitywnym, 
ciągle tymczasowym działaniu. 

W Łodzi eksploatowane było jedno wysypisko przy ul. Kasprowicza - przy jego 
urządzaniu w latach osiemdziesiątych nie przewidziano składowania odpadów komu
nalnych. Toteż obecnie ponoszone są nakłady inwestycyjne i eksploatacyjne zmierzające 
do złagodzenia uciążliwości tego wysypiska dla okolicznych mieszkańców. Na podstawie 
opinii rzeczoznawców podjęto decyzje o jego rekultywacji przez odpowiedni sposób 
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eksploatacji (do końca 1995 r.) - doprowadzenie powierzchni wysypiska do pierwotnego 
ukształtowania terenu, odwrócenie migracji biogazu a · także zastosowanie urządzeń 
odsysających i unieszkodliwiających gaz wysypiskowy (projekt szwedzkiej firmy SWEGO), 
odwodnienie terenu i monitoring gazu. Wprowadzono też realizację pierwszego etapu 
rekultywacji wysypisk obecnie nie eksploatowanych, tj. wysypisk "Józefów" i "Marmurowa". 
Zostaną wykonane prace ·odgazowania i rekultywowania mechanicznego i biologicznego na 
tych terenach. 

Władze miasta podejmowały intensywne starania zmierzające konsekwentnie do zorga
nizowania dla Łodzi nowego wysypiska odpadów. Gminy, z którymi prowadzono pertrakta
cje nie wyrażały zgody na zagospodarowanie wybranych terenów pod wysypisko. Dotyczy 
to głównie Gminy Brójce, z którą nie można było dojść do porozumienia w sprawie wyko
rzystania terenów po wyrobisku kruszywa budowlanego na granicy Wardzyń-Pałczew. 
Gmina Nowosolna nie podjęła wspólnych uzgodnień dotyczących wykorzystania wyrobiska 
kruszywa budowlanego przy ul. Brzezińskiej, eksploatowanego przez Kopalnię Surowców 
Mineralnych "Kośmin". 

Z chwilą przejmowania władzy w Łodzi przez organy samorządowe istniało już nielegal
nie uruchomione wysypisko w Nowosolnej, w którym znajdowało się 5 mln m3 śmieci. 
Pomijając brak pięciusetmetrowej strefy ochronnej wokół tego wysypiska oraz bezpośrednie 
sąsiedztwo życia kilkunastu rodzin zamieszkałych w wolno stojących budynkach - należy 
zaznaczyć, że to wysypisko - uruchomione i zaakceptowane przez poprzednie władze 
miasta nie miało żadnej izolacji, instalacji odgazowania oraz podstawowych choćby 
odprowadzeń kanalizacyjnych. . 

Taka sytuacja wymuszała wręcz podejmowanie różnorodnych działań aby jak najszyb
ciej i zgodnie z istniejącymi możliwościami eliminować nabrzmiałe problemy gospodarki 
odpadami. Szczegółowe zadania określono w uchwale Zarządu Miasta Łodzi nr 643/158/93 
z 22 czerwca 1993 r. W tym samym roku zdecydowano o zakupie pojemników na selekty
wną zbiórkę odpadów. Pozwoliło to na ich segregację, recykyling albo utylizację w 
odpowiednich urządzeniach komunalnych (kompostowanie). 

Należy dodać, że miasto jako jedyne w kraju otrzymało subwencje rządów: duńskiego i 
holenderskiego przeznaczone na wprowadzenie selektywnej zbiórki odpadów, będącej pod
stawą właściwie rozumianej gospodarki. 

Powodem wielu trudnych sytuacji jest określona powierzchnia miasta, pozbawionego 
(podobnie jak Kraków i Warszawa) swojego otoczenia - zaplecza. Pobliskie, suwerennie 
działające gminy nie wyrażają zgody na gromadzenie odpadów na ich terenie - takie 
stanowisko wynika zapewne z braku zaufania, wyniesionego z doświadczeń minionych lat. 

Obliczono, że przeciętny Polak produkuje rocznie 300 kg śmieci - należy więc zabiegać 
o to aby większość z nich mogła służyć jeszcze przez wiele lat w innej formie. 

Obecny Zarząd Miasta pozostawia sprawę nowego wysypiska prawnie 
uporządkowaną. Jego funkcjonowanie, zgodne z najwyższymi normami ekologicznymi 
może być źródłem dochodu dla tej gminy lub jej mieszkańców, którzy zgodzą się na 
lokalizację wysypiska na swoim terenie. 

Jednak każda próba czynienia - z tak istotnego dla życia aglomeracji problemu - ele
mentu gry politycznej - może oddalać w czasie realizację takiego przedsięwzięcia. 

O trudnościach związanych z tym zagadnieniem przekonali się radni w pierwszej 
kadencji, którzy choć powołali specjalne komisje - nie zdołali jednak wskazać właściwego 
rozwiązania sprawy wysypiska dla Łodzi; szczególnie było to trudne w sytuacji stosowania 
politycznej demagogii. 

Z kolei zamiar budowy spalarni śmieci - to przedsięwzięcie ostateczne z możliwych, 
ponieważ koszt takiej budowy i koszt zainstalowanych w niej urządzeń byłby tak wielki, że 
cena spalanych tam śmieci byłaby trudna do przyjęcia przez mieszkańców. 

Zaopatrzenie w wodę 
W mieście kontynuowane są prace nad poprawą zaopatrzenia miasta w dobrą 

jakościowo wodę. 
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W minionych 3 latach: 
- uległa poprawie zdolność produkcyjna wodociągów (399,4 tys. m3/dobę w 1990 r. -

430,1 tys. m3/dobę w 1993 r.) - głównie pierwszego w kraju (w latach 1991-1992) 
oczyszczania i cementowania magistrali przemysłowej wodociągu Tomaszów-Łódź, 

- nastąpiła rozbudowa magistrali wodociągowych (w latach 1990-1993 o 4 km) 
wynikająca z podziału miasta na strefy ciśnień - usprawniono system dostawy wody do 
rejonu najwyżej położonych, 

- dotychczasowa sieć rozdzielcza i przyłącza zostały rozbudowane - sieć: 815 km w 
1990 r. - 878 km w 1993 r. i odpowiednie przyłącza: 304 km . - 352 km, a więc zwiększyła 
się liczba mieszkańców korzystających z wodociągów komunalnych i jednocześnie mniej 
jest tych, dla których woda była dowożona beczkowozami. 

Starania o poprawę jakości wody pitnej przy jej ujęciu w Bronisławowie nad Zalewem 
Sulejowskim doprowadziły w 1991 r. do pogłębienia i oczyszczenia urządzeń 
doprowadzających ujęcie wody i zainstalowania tam tzw. biostruktury. 

Ścieki miejskie 

Obecnie czynne są na terenie Łodzi cztery wyloty odprowadzenia ścieków do wód po
wierzchniowych, tj. GOŚ Lublinek, GOŚ w budowie, podczyszczalnia "Dubois" oraz 
oczyszczalnia "Arturówek". Bardzo odczuwalny jest w Łodzi brak oczyszczalni ścieków 
posiadającej urządzenia do biologicznego usuwania zanieczyszczeń. Stąd też w latach 
1990-1993 realizowano budowę Grupowej Oczyszczalni Ścieków, która będzie oczyszczać 
90% wszystkich ścieków. 

Zarząd Miasta, traktując te inwestycje priorytetowo - przyjął jednocześnie zupełnie 
odmienną zasadę wykonawczą w stosunku do poprzednich władz, które borykały się z 
GOŚ-em już przeszło siedemnaście lat - bez rezultatów dających perspektywę eksploatacji. 

Po pierwsze - należało uaktualnić możliwą do zastosowania technologię, zweryfikować 
warunki techniczne budowy, dostosowując jej rozmiary do realnych potrzeb określonych 
stopniem zużycia wody w aglomeracji. 

Po drugie - należało doprowadzić do przedłożenia radnym oraz całej społeczności 
łódzkiej zamkniętego projektu inwestycyjnego - zamkniętego, tzn. wsk~zującego, za jakie 
środki i w jakim czasie będzie możliwe zakończenie tej inwestycji. 

Po długich analizach, zabiegach organizacyjnych i rozmowach z Europejskim Bankiem 
Rozbudowy i Rozwoju, weryfikacji cen za wodę i odprowadzane ścieki - Zarząd Miasta 
przygotował taki zamknięty projekt, przedkładając mieszkańcom ofertę zakończenia 
inwestycji w ciągu trzech lat. 

Umowy realizacyjne takiego projektu będzie mogła podpisać nowa rada miejska. 
Łodzi przybyło mieszkańców korzystających z kanalizacji (z 86,2% do 88,3%). 

Konieczną w poczuciu władz miasta była rozbudowa sieci kanalizacyjnej - sanitarnej i 
ogólnospławnej (w 1990 r. notowano 917 km długości sieci, w 1993 r. - 965 km). 

Ten proces będzie kontynuowany w jeszcze większym wymiarze - równolegle z realiza
cją trzyletniego programu budowy GOŚ. 

Od lipca 1991 r. w celu uporządkowania gospodarki ściekowej na terenie miasta 
zostały wprowadzone uchwałą Rady Miejskiej zasady korzystania z gminnych urządzeń 
kanalizacyjnych. Określają one maksymalne, dopuszczalne wskaźniki zanieczyszczeń w 
odprowadzanych ściekach do kanalizacji miejskiej. 

Od 1992 r. na mocy porozumienia władz miasta z wojewodą łódzkim Waldemarem 
Bohdanowiczem o przejęcie zarządu nad rzekami prowadzono prace regulacyjne oraz kon
serwacyjno-remontowe rzek na terenie Łodzi. Należy wymienić tu regulację rzeki 
Olechówki na odcinku 1150 mb oraz rzeki Brzozy na odcinku 104,4 mb, a także prace 
bieżące niezbędne w utrzymaniu rzek, m.in. prace konserwacyjne na . ponad 20 km rzek, 
co kosztowało około 3170 mln zł. 

Znacznej poprawie uległ więc stan zaniedbanych w poprzednich latach rzek z terenu 
miasta. 
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Inżynieria ruchu 

Opracowano projekt systemu transportowego. W czasie intensywnych przemian 
społeczno-gospodarczych i politycznych był jedynym w kraju projektem stworzonym dla tak 
dużej aglomeracji. W opracowaniu tym zawarto analizę aktualnego systemu transportowego 
w Łodzi oraz wnioski zmierzające do ustalenia strategii przekształceń i rozwoju tego syste
mu transportowego. 

W celu uporządkowania organizacji ruchu pojazdów w mieście - na podstawie uchwały 
Rady Miejskiej z 19 grudnia 1991 r. - wprowadzono w centralnej części śródmieścia oraz 
w rejonie pl. Niepodległości płatne parkowanie pojazdów. Tego typu zmiany powodują 
racjonalne wykorzystanie deficytowych miejsc postojowych, utworzenie nowych miejsc 
pracy, a także zwiększenie środków na utrzymanie dróg w mieście . 

Komunikacja 

Zaplanowana reorganizacja transportu zbiorowego, rozpoczęta likwidacją MPK w Łodzi 
dobiega końca. W latach 1992-1993 wdrożono projekt racjonalizacji obsługi komunikacyjnej 
miasta: 

- wyodrębniono niezbędny majątek MPK w celu realizacji zadań własnych gminy, 
- powołano jednoosobową spółkę prawa handlowego Gminy Łódź pod nazwą "MPK-

-Łódź Spółka z o.o." i wyposażono ją w odpowiednie środki techniczne na podstawie 
umowy o użyczaniu majątku, 

- dostosowano strukturę administracyjną Branżowego Wydziału Urzędu Miasta do 
pełnienia funkcji zarządzania lokalnym transportem zbiorowym, 

- zlecono w drodze przetargu "MPK-Łódź Spółka z o.o." świadczenie usług prze
wozowych, 

- zawarto porozumienia komunalne z ościennymi gminami, regulujące zasady 
funkcjonowania komunikacji podmiejskiej i zagospodarowanie majątku z nią związanego. 

Należy jeszcze raz zaznaczyć, że przedsięwzięcia te wpłynęły na usprawnienie organi
zacyjne i poprawę gospodarności w lokalnym transporcie zbiorowym. Dzięki nim uzyskano 
obniżkę kosztów poprzez uwolnienie przewoźnika od funkcji nie związanych bezpośrednio 
z prowadzeniem działalności przewozowej. 

Nie można pominąć faktu, że restrukturyzacja MPK w Łodzi przeprowadzona została 
bez zakłóceń w funkcjonowaniu obsługi komunikacyjnej miasta. Jednocześnie stworzone 
też zostały możliwości rozwiązania problemów komunikacji zbiorowej w gminach ościen
nych. 

Niepowodzeniem zakończyły się jedynie podejmowane również w ramach reorganizacji 
lokalnego transportu zbiorowego próby przekazania obsługi poszczególnych linii prywatnym 
przewoźnikom. 

Ulice i place 

W latach 1990-1993 Łódź miala kilku zarządców i gospodarzy dróg - zgodnie z ustawą 
o drogach publicznych. Wpływało to ujemnie na całościową politykę drogownictwa. 
Podpisane porozumienie pomiędzy wojewodą łódzkim a Zarządem Miasta 15 października 
1993 r. o programie pilotażowym stało się podstawą przejęcia dróg przez Zarząd Gminy 
Łódź. Tak więc drogi z wyjątkiem autostrad znajdują się w Zarządzie Miasta od 1 sty
cznia 1994 r. Decyzja taka wpłynie na usprawnienia organizacyjne i likwidację dotychcza
sowego bałaganu w pracach porządkowych dróg. Funkcje zarządcze i decyzyjne będą 
umiejscowione w Urzędzie Miasta, wykonawstwo robót - przekazane powołanemu przez 
Radę Miejską w Łodzi zakładowi budżetowemu pod nazwą "Zakład Drogownictwa i 
Inżynierii". 

W latach 1991-1993 na utrzymanie stanu dróg wydatkowano z budżetu miasta 35,4 
mld zł. Z tego w roku 1993 - 24,3 mld zł (przewidywane wykonanie). Z kwoty przezna-
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czonej na własne wydatki w 1993 r. Zarząd Miasta postanowił udzielić pomocy finansowej 
na naprawę dróg wojewódzkich, stanowiących ciągi komunikacyjne - wydatkowano na ten 
cel kwotę 7116 mln zł i wyremontowano ok. 15 400 m2 ubytków na powierzchniach bitu
micznych. 114,3 mld zł kosztowało nas w tym czasie oświetlenie dróg krajowych i 
wojewódzkich. 

Ogółem w latach 1990-1993 utworzono nawierzchnię dróg lokalnych na długości około 
67 tys. m2. w tym w 1993 - 45 tys. m2. 

W 1994 r. planuje się w budżecie Gminy przeznaczenie kwoty 86,9 mld zł na 
inwestycje drogowe. 

Do zobowiązań administracji rządowej - uchylającej się od obowiązku przez
naczania i łożenia odpowiednich środków - Gmina dopłaci w 1994 r. łączną kwotę 
92,3 mld zł, przeznaczając ją na utrzymanie i remonty dróg. To jest koszt kilkuletniej 
dekapitalizacji polskich dróg - zaniedbanych przez administrację rządową. 

Energetyka, ciepłownictwo, gazownictwo i telekomunikacja 

Istniejącą na terenie miasta infrastrukturę techniczną, eksploatują gestorzy niezależni 
od władzy Gminy Łódź, a mianowicie: 

- Zespół Elektrociepłowni, 
- Zakład Energetyczny, 
- Zakład Gazowniczy, 
- Telekomunikacja Polska S.A. 
Mimo takiego stanu prawnego, Zarząd Miasta zajmuje się całą tą problematyką, koor

dynując i dobrze układając współpracę tych jednostek. 
W 1993 r. rozpoczęta została modernizacja oświetlenia ulic polegająca na wymianie 

nieefektywnych żarowych źródeł światła w liczbie ponad 3 tys. szt„ wydatek - 4 mld zł. 
Stare oświetlenie wymieniono na nowoczesne, energooszczędne oprawy sodowe. 
Modernizacją oświetlenia objęto drogi lokalne i miejskie. W 1994 r. przewiduje się, że 
zakończona będzie likwidacja źródeł żarowych oraz rozpoczną się prace przy zmianie 
nieefektywnych źródeł rtęciowych 1000 W, 700 W i 2 x 250 W, którym będą podlegać 
pewne ciągi komunikacyjne miasta. Realizacja planowanych zamierzeń (wymiana 5 tys. 
punktów świetlnych) pozwoli zaoszczędzić ponad 10% energii zużywanej do oświetlenia 
ulic. 

Połączenia wszystkich źródeł, ciepłownictwa (EC-1, EC-2, EC-3, EC-4) we wspólny sys
tem powoduje, że w Łodzi nie występują już rejony niedogrzania. Oprócz wymienionych 
elektrociepłowni pracuje w mieście 6 ciepłowni przemysłowych, jedna komunalna i 172 
kotłownie 16kalne. 

Mijające lata były poświęcone intensywnym likwidacjom wieloletnich zaniedbań sieci 
gazowniczej. Prace dotyczyły modernizacji i ekonomiczniejszej eksploatacji istniejącej sieci. 
Zaległości i ignorancja tych spraw narastała latami. Zastosowanie gazu ziemnego 
spowodowało rozszczelnienie wielu starych gazociągów i zmusiło Zakład Gazowniczy Łódź 
do prowadzenia na szeroką skalę remontów istniejącej sieci albo ich naprawy metodą 
wpychania w istniejące rurociągi rur z tworzywa sztucznego - ogółem wymieniono około 
49 km gazociągów. 

W 1994 r. zakończona będzie wymiana rurociągów stwarzających zagrożenie wybu
chowe. W Łodzi nie występują ograniczenia w możliwości wykorzystywania gazu na cele 
komunalne i grzewcze. 

Sieci elektroenergetyczne rozbudowywane są stosownie do aktualnych potrzeb. Ze 
względu jednak na ograniczone możliwości finansowe Łódzkiego Zakładu Energetycznego 
S.A. istnieją trudności z wykonaniem niezbędnej modernizacji starej i wyeksploatowanej 
sieci rozdzielczej w centrum miasta. 

Aby możliwy był rzeczywisty wpływ Gminy na zaopatrzenie w energię elektryczną i 
cieplną - zgodnie z dyspozycją art. 7 ust. 1, p. 3 ustawy samorządowej, określającej to 
zadanie jako zadanie własne Gminy - niezbędne są odpowiednie przekształcenia 
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własnościowe w sferze majątku pozostającego obecnie w gestii zakładów energetycznych i 
elektrociepłowni. 

Zagwarantowany powinien być odpowiedni udział w tych zasobach, tak aby można było 
przełamać istniejący monopol energetyczny. W tej dziedzinie podejmowane są prace i ini
cjatywy za pośrednictwem Unii Metropolii Polskich. 

Łódzki węzeł telekomunikacji należy do najintensywniej modernizowanych w całym 
kraju. Pojemność central wynosząca na początku 1993 r. ok. 172 tys. numerów ma być 
znacznie większa - o 131 tys. numerów - do końca 1995 r. Mimo tak intensywnego roz
woju kolejka mieszkańców oczekujących na własny telefon nie w każdym rejonie miasta 
ulega skróceniu . Dyktują to wieloletnie zaniedbania w podejmowaniu prac. Dzięki jednak 
dużym i nowym inwestycjom a przede wszystkim działaniom modernizacyjnym 
Telekomunikacji Polskiej S.A. - Łódź zajmuje obecnie pierwszą pozycję w kraju pod 
względem liczby telefonów przypadających na 1 OO mieszkańców. Można już zauważyć 
znaczną poprawę funkcjonowania telekomunikacyjnych usług i brak poważniejszych 
zakłóceń. 

Pozostałe usługi komunalne 

Restrukturyzacja państwowych przedsiębiorstw zaznaczyła się w Łodzi powstawaniem 
nowych jednostek, pozytywnie ocenianych przez społeczeństwo korzystające z ich usług . 

Łażnie miejskie i cmentarze komunalne zostały przekazane w administrację zleconą 
spółkom cywilnym, natomiast schronisko dla zwierząt przekazano na podstawie umowy 
Łódzkiemu Towarzystwu Opieki nad Zwierzętami, a Miejski Ogród Zoologiczny został 
przekształcony w zakład budżetowy. 

Zmiany te w dość istotny sposób ukształtowały nową gospodarkę tych zakładów. 
Obserwuje się znaczny wzrost dochodów budżetu miasta - o kwotę ok. 1 mld zł rocznie -
z ryczałtu wpłacanego przez zarządcę cmentarzy, stosownie do postanowień umowy 
zawartej z Zarządem Miasta. Pozostale z wymienionych zakładów usługowych w dalszym 
ciągu są dofinansowywane z budżetu miasta. Najwyższą pozycję wydatków miejskich 
stanowi dotacja dla Miejskiego Ogrodu Botanicznego. 

Szczególną troską otoczono w ostatnich latach zwierzęta łódzkiego ogrodu. Upo
rządkowane warunki ich życia są wynikiem wielu nakładów i starań . Wykonano wiele prac 
remontowych na wybiegach dla zwierząt i zmian w bardzo zaniedbanych pomieszczeniach 
ogrodu. Wzbogaceniu uległa ekspozycja zwierząt. Zakupiono żyrafę, kazuary, lwy morskie, 
kazarki szatogłowe, bernikle rdzawoszyjne, tragopady, żurawie rajskie, pekari obrożne, 
alpakę i koniki morskie. Zwierzętom starano się stworzyć zgodnie z możliwymi warunkami 
finansowymi odpowiedni byt. 

Usługi w łaźniach miejskich uległy również w ostatnich latach znacznym zmianom. 
Poprawiły się warunki sanitarne i estetyczne. Prace skoncentrowano w jednym obiekcie, 
którego kilkuletni remont został zakończony w 1992 r. Łódź otrzymała łaźnię oferującą 
obecnie mieszkańcom usługi w nowoczesnych warunkach. 

W zmieniających się warunkach łódzkiej rzeczywistości znamienne są przeobrażenia, 
którym uległy cmentarze. Spółka "Klepsydra" świadczy usługi na terenie trzech łódzkich 
cmentarzy komunalnych. Spółka ta zapewnia odpowiednią dbałość o jakość wykonywanych 
usług, o stan cmentarzy i obiektów będących na ich terenie, gwarantuje jednocześnie 
opiaty na przystępnym poziomie. Popyt na miejsca grzebalne w tych nekropoliach zmusza 
władze miasta do powiększenia obszaru cmentarza "Zarzew". Na cmentarzu przy ul. 
Szczecińskiej planuje się już od przyszłego roku wybudowanie domu pogrzebowego, w 
którym zainstalowane zostaną specjalne, nowoczesne urządzenia do spalania zwłok. 

Z budżetu Gminy utrzymywane jest Schronisko dla Bezdomnych Zwierząt - bardzo 
zaniedbane przez poprzednie władze miasta. Było ono miejscem - przechowalnią 
najczęściej zgłodniałych i schorowanych zwierząt. Chęć zmiany ich losu podyktowała 
władzom miasta przeznaczanie 1 mld zł rocznie na utrzymywanie odpowiednich warunków 
na terenie schroniska. W latach 1990-1993 schronisko uległo przeobrażeniu: wymieniono 



132 

dachy nad boksami, wykonano ich kanalizację, zmieniono i ocieplono m1e1sca pobytu 
zwierząt. Ze schroniska korzysta ciągle około 200 psów. Coraz częściej spotykamy się z 
okrucieństwem i bezdusznością wobec psich przyjaciół i coraz więcej zwierząt wymaga 
społecznej opieki. 

Służby Inżyniera Miasta 

Funkcjonowanie miasta to właściwie struktury organizacyjne samorządu terytorialnego. 
W lipcu 1991 r. zdecydowano o powołaniu w Wydziale Inżynierii Miejskiej Oddziału 
Dyspozycji Inżyniera Miasta. Jest to nowa komórka organizacyjna, która podjęła 
całodobową pracę interweniując w zgłaszanych zagrożeniach, awariach infrastruktury mias
ta. Niezbędny sprzęt, urządzenia, łączność przewodowa i bezprzewodowa pozwala na 
zapewnienie sprawnego działania tych służb. 

Inwestycje 

Inwestycje gospodarki komunalnej pochłonęły w latach 1990-1993 nakłady w wysokości 
ok. 820 mld zł: 

- 84 276 mln zł 1990 r. 
- 188 694 mln zł 1991 r. 
- 244 035 mln zł 1992 r. 
- 300 OOO mln zł 1993 r. 
w poziomie cer;i bieżących 
Realizując GOS - Łódź etap I zad. 2 i 3 wydano około 550 mld zł, w tym 165,5 mld zł 

z budżetu miasta. Te finansowe nakłady poniesiono oddając do eksploatacji: 
- sieć wodociągową (57 km), 
- sieć kanalizacyjną (9,2 km), 
- modernizację dróg (4225 m2), 
- sieć gazową (3 km), 
- tory tramwajowe (4,7 km), 
- sieć energetyczną niskiego napięcia (13 km), 
- podstację trakcyjną (1 szt.), 
- chlorownie przy ujęciu wody - Dąbrowa (1 pkt zlewny nieczystości płynnych), 
- monitoring wokół wysypiska przy ul. Kasprowicza (zamontowano 57 sztuk czujników). 
Przekazano do użytku most na rzece Ner, wybudowano ulicę Maratońską, ulicę 

Sanitariuszek, przyłącza wodociągowe w rejonie leja depresyjnego. 
Na realizację obiektów zakończonych GOŚ (łącznie z dokumentacją, zakupami, 

odszkodowaniami) poniesiono nakłady w wysokości 531 mld zł. 

W następnej ~adencji.. 

W nadchodzących latach nie można przede wszystkim zagubić poczucia odpowiedzial
ności za ekologiczne życie naszego miasta. Pomijanie tych spraw przez władze komunisty
czne doprowadziło do olbrzymich wprost zaniedbań . Trudno mówić o zdrowym mieście, 
jeśli świadomie doprowadza się do sytuacji beznadziejnej gospodarki w oczyszczaniu 
ścieków i odpadów komunalnych. Mając za sobą przeszło trzyletni czas intensywnego 
działania nad zmianą tej właśnie sfery życia miasta można stwierdzić, że w następnych 
latach powinny być kontynuowane rozpoczęte już przedsięwzięcia dotyczące: 

• oczyszczania miasta 
- budowa kontrolowanego wysypiska odpadów komunalnych, 
- kontynuacja rekultywacji i odgazowania w wysypisku w Nowosolnej, 
- kontynuacja budowy kompostowni odpadów zielonych z targowisk miejskich, 
- budowa zakładu magazynowania i utylizacji odpadów problemowych, 
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- budowa składowiska odpadów wielkogabarytowych, 
- urządzenie składowiska i zakładu przerobu gruzu budowlanego, 
- kontynuacja rekultywacji wysypisk: Marmurowa, Józefów, Olkuska i Brzezińska, 
- budowa spalarni odpadów szpitalnych, 
- budowa spalarni odpadów nie podlegających kompostowaniu lub recyklingowi; 

• gospodarki wodno-ściekowej: 
- dokończenie budowy GOŚ - Łódź - I zad. 2 i 3, 
- dokończenie budowy kolektorów sanitarnych i kanałów zbiorczych, m.in. dla osiedla 

Zdrowia, osiedla Nowosolna, osiedla Stare Rokicie i rejonów ulic Wycieczkowej i 
Łagiewnickiej, 

- kontynuacja budowy magistral i sieci wodociągowych Polesie 15, Polesie 16, które 
umożliwią dalszą rozbudowę sieci wodociągowo-kanalizacyjnych , m.in. również w czynach 
społecznych; 

• dróg i komunikacji : 
- budowę ulicy Pienistej i drogi dojazdowej do lotniska Lublinek, 
- kontynuacja modernizacji ulic (metodą recyklingu), 
- wymiana torowisk, 
- budowa nowych i modernizacja istniejących ukladów komunikacyjnych z uwzględnie-

niem przebiegu autostrady północ-południe i wschód-zachód; 

• kontynuacja budowy cmentarza komunalnego przy ul. Szczecińskiej, budynku 
uroczystości pogrzebowych oraz sfinalizowanie prac dotyczących budowy urządzeń do 
spalania zwłok. 
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HANDEL, USŁUGI, TARGI, ROLNICTWO 

Handel i usługi 

Dominującym zadaniem kadencji samorządu 1990-1994 była prywatyzacja sieci hand
lowej, gastronomicznej i usługowej . W końcu września 1993 r. w rejestrze REGON zareje
strowanych było 65,7 tys. podmiotów gospodarczych zlokalizowanych na terenie Łodzi, w 
tym ponad 64,7 tys. w sektorze prywatnym. Liczbę jednostek w wybranych działach 
gospodarki narodowej według stanu z 1993 r. ilustruje zestawienie: 

Wyszczególnienie Ogółem Sektor Sektor 
publiczny prywatny 

Ogółem 65 675 952 64 723 

w tym: 
Przemysł 16 507 152 16 355 
Budownictwo 5 103 49 5 054 
Transport 1 305 16 1 289 
Handel 28 327 46 28 281 
Gospodarka komunalna 3 719 12 3 707 

W porównaniu ze stanem na koniec czerwca 1993 r. przybyło ponad 1,8 tys. jednos
tek. Przyrost ten nastąpił wyłącznie w sektorze prywatnym, w sektorze publicznym zaś 
liczba zarejestrowanych podmiotów zmniejsza się. 

- W sektorze publicznym własność państwową reprezentowało - 681 jednostek, komu
nalną - 241 , z przewagą mienia sektora publicznego - 30. 

- W sektorze prywatnym własność prywatną krajową reprezentowały 64 254 jednostki 
(w tym 61 339 jednostek osób fizycznych) , zagraniczną - 365 oraz własność z przewagą 
sektora prywatnego - 104 jednostki. 

Najczęściej występującą formą prawno-organizacyjną podmiotów gospodarczych (bez 
osób fizycznych) były spółki prawa handlowego - 2682, w tym w sektorze prywatnym -
2626 (w tym joint venture - 424 ). W ciągu 111 kwartału 1993 r. przybyło 98 spółek, w tym 
40 joint venture; wzrost dotyczył przede wszystkim dziedziny handlu. W końcu września 
1993 r. zarejestrowane były 224 przedsiębiorstwa państwowe (w końcu czerwca - 231 ), w 
tym 115 przemysłowych (o 5 mniej niż w czerwcu). 

Wprowadzenie tak długo oczekiwanych zasad gospodarki rynkowej możliwe było 
jedynie dzięki: 

- odblokowaniu terenów przeznaczonych od wielu lat pod różne inwestycje, wykupu 
obiektów i terenów z przeznaczeniem ich na działalność gospodarczą, 

- utrzymaniu ulgi podatkowej dla podmiotów gospodarczych rozpoczynających po raz 
pierwszy działalność gospodarczą w produkcji i handlu (w tym barów mlecznych) . 

Prywatyzacja sfery handlowo-usługowej - to intensywna praca Wydziału Handlu, Usług 

• Materiały zebrał i opracował zastępca dyrektora Wydziału Handlu, Usług i Rolnictwa Urzędu Miasta Łodzi. 
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i Rolnictwa, Wydziału Lokalowego, Komisji Rozwoju Gospodarczego jak również Podkomisji 
Handlu, Usług, Rzemiosła i Rolnictwa. 

Działania te zaowocowały między innymi: 
- zachowaniem prawidłowej struktury handlu w Gminie, 
- zabezpieczeniem prawidłowego funkcjonowania miasta, 
- zmniejszeniem bezrobocia w handlu, 
- wzrostem poziomu usług, 
- zdecydowanym polepszeniem zaopatrzenia, 
- radykalną zmianą wyglądu placówek handlowych i gastronomicznych, wydobyciem ich 

walorów estetycznych. 
Podkreślić jednak należy trudności spowodowane - jak życie wykazało - nietrafnymi 

rozwiązaniami w ustawie o działalności gospodarczej; np. art. 16 ustawy nie wymaga 
okazania tytułu prawnego co do miejsca wykonywania działalności gospodarczej; pkt 1 
wskazuje wyłącznie na oznaczenie podmiotu gospodarczego i jego siedziby, podczas gdy 
w praktyce względy społeczne niejednokrotnie przemawiają za bardziej szczegółowym 
określeniem podmiotu gospodarczego podejmującego działalność. Ustawa ta nie zabez
pieczyła w wystarczającym stopniu interesów osób będących potencjalnymi klientami i 
usługobiorcami. Sytuacja taka powoduje, że coraz częściej wpływają skargi i zażalenia na 
nierzetelnie wykonywane usługi, złą jakość i wadliwość sprzedawanego towaru. Częste są 
także prośby o pomoc w odnalezieniu różnego rodzaju podmiotów gospodarczych. 

Następnym, szczególnie ważnym zadaniem wymagającym pełnej koncentracji i 
zaangażowania jest realizacja zmian, które wprowadziła nowelizacja ustawy o 
wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi z 17 kwietnia 1993 r. 
Ustawa ta w sposób całkowicie odmienny ustala tryb i zasady określania liczby punktów 
sprzedaży napojów alkoholowych, usytuowania miejsc sprzedaży tych napojów i wydawa
nia zezwoleń na ich sprzedaż. 

Konsekwencją tych zmian jest: 
- decentralizacja decyzji dotyczących ustalania liczby punktów sprzedaży napojów alko

holowych w Łodzi, 
- decentralizacja decyzji dotyczących zasad usytuowania na terenie Łodzi miejsc sprze

daży napojów alkoholowych. 
Ustanowienie przez Radę Miejską w Łodzi nowych zasad sytuowania punktów sprze

daży napojów alkoholowych spowodowało konieczność weryfikacji wszystkich uprzednio 
wydanych zezwoleń, co wiąże się z koniecznością przeprowadzenia w terenie wizji 
lokalnych. Aktualnie oczekuje na rozpatrzenie 2000 nowych wniosków o wydanie zez
woleń, które będą podlegały przedstawionej już procedurze; 

- wprowadzenie ściślejszej kontroli wydanych zezwoleń; wynik tej zmiany to: odmienny 
tryb postępowania z wnioskiem o wydanie zezwolenia na sprzedaż napojów alkoholowych 
oraz inny tryb odwoławczy od decyzji podejmowanych w pierwszej instancji; zgodnie z art. 
18 ust. 1 znowelizowanej ustawy, Prezydent Miasta Łodzi może wydać zezwolenie na 
sprzedaż napojów alkoholowych, po zasięgnięciu opinii Zarządu Miasta. Istnieje więc 
konieczność przygotowania ogromnej liczby postanowień, na które można wnieść zażalenie 
do Kolegium Odwoławczego przy Sejmiku Samorządowym. 

Konieczne jest także uzyskanie opinii Zespołu ds. Przeciwdziałania Alkoholizmowi, 
zgodnie z pkt. 1 Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych. 

Rolnictwo 

Rola administracji ds. rolnictwa uległa zasadniczej zmianie. Wprowadzenie zasad 
gospodarki rynkowej zlikwidowało wiele zbędnych czynności (np.: prowadzenie różnej 
ewidencji, rozdzielnictwa środków produkcji, wydawania zaświadczeń, wydawania zezwoleń 
itp.) obarczających przed 1990 r. urzędy terenowe. 
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Obecnie rolą Gminy w zakresie rolnictwa jest wykonywanie zadań wynikających z 
ustaw szczególnych i stwarzanie warunków do rozwoju lokalnej przedsiębiorczości. 

Produkcją rolną na terenie Łodzi - podzielonej na 34 sołectwa - zajmuje się 5600 indy
widualnych gospodarstw rolnych, w tym 3100 gospodarstw o powierzchni powyżej 1 ha. 
Ogółem rolnictwo Gminy gospodaruje na 15,6 tys. ha,, z tym że w granicach administra
cyjnych miasta jest 13,5 tys. ha terenów rolniczych. Srednia wielkość gospodarstwa jest 
jednak niewielka i wynosi 2, 72 ha. Prywatyzacja użytków rolnych nie stanowi w Łodzi 
problemu ponieważ 94% ich powierzchni jest we władaniu indywidualnych użytkowników, 
pozostałe 6% są użytkowane przez różnego rodzaju gospodarstwa uspołecznione. 

W 1990 r. było w Łodzi 6 państwowych lecznic dla zwierząt: zostały one sprywaty
zowane w 1991 r. W ostatnich trzech latach powstało 26 nowych przychodni - lecznic dla 
zwierząt. 

Ponadto na terenie miasta funkcjonuje 1 O prywatnych ubojni w gospodarstwach rolnych. 
Łódź jest największą gminą rolniczą. W naszym województwie dominuje produkcja 

roślinna, której udział w zbiorach województwa przedstawia się następująco: 
- warzywa przyśpieszone - 30% 
- truskawki - 40% 
- owoce z sadów - 20% 
- warzywa gruntowe - 20% 
- zboża - 10% 
Podobnie jak w całym kraju, również i w Łodzi poważnym problemem jest brak bazy 

przetwórczej, uszlachetniania i przechowalnictwa płodów rolnych. Monopoliści w coraz 
mniejszym stopniu dyktują warunki obrotu towarami pochodzącymi z rolnictwa i kierowany
mi do rolnictwa. Stosując np. bardzo niskie ceny skupu, a wysokie ceny produktów final
nych. Świadczy to o konieczności kontynuowania promocji i rozwoju lokalnego 
przetwórstwa rolno-spożywczego . 

Rozumiejąc potrzebę zmian w otoczeniu rolnictwa przeprowadzono wiele szkoleń dla 
rolników - przekazując wiedzę o przetwórstwie płodów rolnych i rozwoju przedsiębior
czości. Szkolenia cieszyły się dużym zainteresowaniem, a kolejnym etapem działań było 
ankietyzowanie gospodarstw rolnych, w celu poznania możliwości wprowadzenia nowych 
przedsięwzięć gospodarczych w rolnictwie Gminy. Około 30% ankietowanych wyraziło chęć 
podjęcia działalności w tzw. małym biznesie. Znacznym ograniczeniem rozwoju małego 
przemysłu przetwórczego w obrębie miasta są wymogi lokalizacyjne oraz wysokie koszty 
infrastruktury pod te inwestycje, np. stworzenia i utrzymania niezbędnych warunków higie
niczno-sanitarnych , energetycznych, budowy oczyszczalni ścieków, stacji trafo itp . 
Ankietowani wskazywali na brak usług i sklepów w rolniczych rejonach miasta. W dwóch 
ostatnich latach sieć handlowo-usługowa na tych terenach uległa już pewnej poprawie. 

Należy zaznaczyć, że Łódź jest również miastem promocji i reklamy polskiego ogrod
nictwa. Odbywają się tu targi ogrodnicze organizowane przez Łódzkie Centrum Ogrodnicze 
oraz Targi Przetwórstwa Spożywczego . 

Targi i targowiska 

Podczas tej kadencji , Zarząd Miasta dążył do przekształcenia wybitnie przemysłowego 
charakteru Łodzi w miasto o charakterze handlowo-przemysłowo-usługowe . Realizacja tych 
dążeń przeciwdziałała nadmiernemu wzrostowi bezrobocia. 

Rozwój i przekształcenie struktury handlu i targowisk oraz infrastruktury targowej 
pozwoliły zapewnić stanowiska pracy dla bezrobotnych. Tworzenie wizerunku Łodzi 
Targowej jest jednym ze strategicznych pomysłów na nową aktywność Miasta i jego 
dalekosiężny rozwój. Spółka Międzynarodowe Targi Łódzki e, w której Gmina Łódź posiada 
obecnie 95% udziałów, realizuje zadania promocyjno-reklamowe. Od 1991 r. obserwuje się 
istotny rozwój działalności spółki i jej organizacji , a efektem jest wzrost liczby imprez wys
tawienniczych i duża ich różnorodność. 
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Dynamiczny rozwój działalności spółki ilustruje tabela: 

Wyszczególnienie Lata 

1990 1991 1992 1993 
Liczba imprez 3 7 12 12 

Wartość sprzedanych 2,2 7 17,9 21,7 
usług [w mld zł] 

Obecnie, Spółka Międzynarodowe Targi Łódzkie organizuje następujące imprezy wysta-
wiennicze: 

1. Beauty Fair - Międzynarodowe Targi Kosmetyków i Artykułów Drogeryjnych 
2. lntersweet - Międzynarodowe Targi Słodyczy i Napojów 
3. lntertelecom - Międzynarodowe Targi Łączności 
4. lnterschool - Międzynarodowe Targi Artykułów Szkolnych 
5. lnterchristiana - Międzynarodowe Targi Dewocjonaliów 
6. lntermed - Międzynarodowa Wystawa Leków 
7. lntertoy - Międzynarodowe Targi Zabawek 
8. Pet Fair - Międzynarodowe Targi Zoologiczno-Wędkarskie 
9. lnteńlower - Międzynarodowe Targi Kwiatów 
10. lnteńlat - Międzynarodowe Targi Wyposażenia Mieszkań 
11. lnterglass - Międzynarodowe Targi Szkła i Ceramiki 
12. lnteńashion - Międzynarodowe Targi Odzieży, lkanin, Dziewiarstwa i Wyrobów Skórzanych. 
W 1993 r. uczestniczyło w imprezach targowych ponad 1 OOO wystawców z 30 krajów 

takich, jak: RPA, Korea Południowa, Chiny, Pakistan, Indie, Hiszpania, USA, zwiedziło je 
ponad 110 OOO osób. 

Liczba wystawców w latach 1989-1993 przedstawiała się następująco: 
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1989 r. 1990 r. 1991 r. 1992 r. 1993 r. 
169 242 601 1089 1400 

Targom towarzyszą takie imprezy jak: pokazy mody, wystawy malarstwa i architektury, 
imprezy dla dzieci i ich rodziców. Międzynarodowe Targi Łódzkie sponsorują działalność 
szkól, klubów i obiektów sportowych. Zarząd Miasta korzystając z upoważnienia Rady 
Funduszu Rozwoju Eksportu zakupił w 1991 r. - ze środków Ministerstwa Współpracy z 
Zagranicą - nowoczesne stelaże wystawowe SYMA-SYSTEM wraz z wyposażeniem . Na 
ten cel Ministerstwo przyznało dotację budżetową w wysokości 5 mld zł. Zakupione 
stelaże wzbogaciły infrastrukturę wystawienniczą i udoskonaliły · fódzką bazę targową. 
Zostały one przekazane spółce MTŁ. W związku z tym udział Miasta w spółce wzrósł do 
95% kapitału zakładowego - poprzednio wynosił - 14,3%. Działalność spółki MTŁ pozwala 
łódzkim zakładom produkcyjnym i usługowym na zawieranie kontraktów handlowych. 
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Wywiera znaczący wpływ na zmianę wizerunku naszego miasta, czyniąc zeń liczący się w 
kraju ośrodek targowy. Pobyt przedstawicieli zagranicznego kapitału w Łodzi podczas 
targów staje się również szansą zdynamizowania innych gałęzi handlowych i usługowych, 
hotelarskich, gastronomicznych oraz rozrywkowych. 

Funkcjonowanie targowisk miejskich 

W 1992 r. został zakończony proces prywatyzacji miejskich targowisk - zamiast doty
chczasowego monopolisty, którym było PP "Targowiska Miejskie" zaistniały podmioty 
gospodarcze (w szczególności spółki z o.o.). Działanie to przyniosło wymierne efekty dla 
Miasta, zarówno dotyczące poprawy stanu sanitarno-porządkowego miejsc targowych jak i 
- przede wszystkim - zwiększające wpływy finansowe do budżetu Miasta. Zgodnie z 
zawartymi umowami z Gminą Łódź, administratorzy przekazują część opłat do budżetu 
Miasta, natomiast z pozostałej części finansują działalność inwestycyjno-remontową tar
gowisk, pokrywają koszty ich bieżącej działalności eksploatacyjnej (w tym: koszty dostaw 
wody, energii elektrycznej, wywozu nieczystości, sprzątania itp.) oraz koszty inkasa opłaty 
targowej. 

W latach 1990-1993 nastąpił dynamiczny wzrost wpływów do budżetu Miasta z tytułu 
opłat targowych, i tak za 1990 r. wpływy te wyniosły ca 20 mld zł, w 1991 r. ponad 14,8 
mld zł, w 1992 r. ponad 27 mld zł, a w 1993 r. 35 mld zł. 

Radykalnej zmianie uległ w tych latach stan techniczno-sanitarny targowisk. Utwardzono 
ich nawierzchnię, postawiono szalety, doprowadzono wodę, ogrodzono teren, zbudowano 
stragany, wiaty, stoły itp. 

Większość tych nakładów inwestycyjno-remontowych była finansowana ze środków 
stanowiących wynagrodzenia administratorów. Finansowane inwestycje targowiskowe 
stanowią majątek Miasta i w przypadku rozwiązania umów z administratorami nie będą 
refundowane. 

Praktycznie od podstaw zostały zorganizowane targowiska przy ul. Zjazdowej, Elsnera, 
Rydla - Zapolskiej, Wielkopolskiej, Rzgowskiej - Strażackiej. 

Działalność Gospodarstwa Pomocniczego "Hale Targowe" 

W 1991 r. byłe PP "Targowiska Miejskie" zostały przekształcone w Gospodarstwo 
Pomocnicze "Hale Targowe" działające przy Urzędzie Miasta Łodzi. Do zadań tej jednostki 
należy administrowanie halami targowymi stanowiącymi majątek Gminy, zlokalizowanymi 
przy ul. Małej 2 (Plac Barlickiego), na "Górniaku" oraz przy ul. Ogrodowej 11. 

Gospodarstwo Pomocnicze "Hale Targowe" niezależnie od działalności eksploatacyjnej 
w tych obiektach wykonuje remonty i modernizację hal, np.: doprowadzono CO i CW do 
ł)al przy ul. Małej, poprawiono sieć kanalizacyjną, wodociągową, elektryczną itp. 

Pozostały zysk po uregulowaniu podatku dochodowego w kwocie 1,5 mld zł został 
przekazany w latach 1991-1993 do budżetu Gminy Łódź. 

Projekt budowanej przez Miasto 
hali wystawienniczej 



Andrzej Potapczyk* 

BANK KOMUNALNY 
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Utworzenie Banku Komunalnego było jednym z istotnych zobowiązań wyborczych 
Łódzkiego Porozumienia Obywatelskiego. Dlatego już we wrześniu 1990 r. podjęte zostały 
w łódzkim środowisku samorządowym pierwsze kroki związane z tą inicjatywą. 

W budżecie na 1991 r. Rada Miejska uchwaliła rezerwę celową na prace związane z 
organizacją banku komunalnego. W ślad za tym Zarząd Miasta (uchwała 42/54/91) przez
naczył na siedzibę banku nieruchomość przy ul. Piotrkowskiej 184 oraz środki na temont 
tego budynku. 

4 marca 1992 r. Rada Miejska podjęła uchwałę XXXll/307/92 w sprawie przystąpienia 
Gminy Łódź do Spółki Akcyjnej Komunalny Bank Gospodarczy w Łodzi. 

Inicjatywa łódzkiego samorządu zyskała uznanie i wielu zwolenników w innych gmi
nach, nie tylko z naszego województwa (Zduńska Wola, Wieluń, Brzeziny) oraz wśród 
osób fizycznych i prawnych (Polski Bank Rozwoju, BIRPOWŁÓK czy Polmos). 

Działanie organizacyjne zakończono 19 sierpnia 1992 r. złożeniem wniosku w 
Departamencie Licencji Bankowych NBP. Z wnioskiem zgłoszono kapitał akcyjny - 44 500 
mln zł, w tym aport - 20 800 mln zł. Podwyższono również kapitał założycielski z 20 do 
70 mld zł. 

Mimo obietnic pomocy w uzyskaniu licencji od Prezesa NBP Pani Hanny Gronkiewicz
-Waltz, inicjatorzy i założyciele otrzymali polecenie zwiększenia kapitału do obowiązującej 
wielkości. 

Ponowny wniosek - złożony z udziałem Banku Inicjatyw Gospodarczych S.A. w 
Warszawie - nie przyniósł oczekiwanego rezultatu, gdyż nie zdołano zgromadzić wyma
ganych 5 mln ecu (ca 130 mld zł) w gotówce. Akcjonariusze naszego regionu nie są w 
stanie spełnić tego wymogu - ze względu na trudną sytuację ekonomiczną. Władze Gminy 
Łódź postrzegając potrzebę zaistnienia instytucji finansowej o charakterze komunalnym 
rozpoczęły poszukiwania innych możliwości zrealizowania zamierzeń. 

Gwarancją szybkiej realizacji tego pomysłu było wykupienie akcji banku już 
istniejącego. Ze względu na region działania i usytuowanie Centrali Rada Miejska wybrała 
Bank Przemysłowy SA w Łodzi. Władze tego banku - zgodnie z zawartym porozumieniem 
- zagwarantowały rozszerzenie profilu działania w kierunku komunalnym. 

Z utworzeniem placówki bankowej odpowiadającej specyfice gospodarki finansowej 
Gminy wiążemy nadzieję na lepszą obsługę finansową łódzkich inwestycji, pozyskiwanie 
kredytów jak też ich dostępność dla mieszkańców - zwłaszcza kredytów na inwestycje 
mieszkaniowe. 

• Materiał opracował Członek Zarządu Miasta Łodzi. 



Barbara Rudy* 

KRAJOWA IZBA MODY 

Kronika m. łodzi, 1994, z. 2 

W 1992 r. z inicjatywy Zarządu Miasta, pod bezpośrednim patronatem wiceprezydenta 
Pani Elżbiety Hibner, rozpoczęły się prace organizacyjne przy tworzeniu Krajowej Izby 
Mody. 

Od lipca do września 1992 r. zebrano 1 OO podmiotów gospodarczych, które jesienią 
tegoż roku mogły spotkać się na pierwszym Walnym Zgromadzeniu Założycieli Izby. 

W marcu 1993 r. została zreformowana w Łodzi ta nowa organizacja podnosząca 
rangę miasta jako centrum polskiego przemysłu tekstylnego i eksponująca jego specy
ficzne walory. Usytuowanie Krajowej Izby Mody w Łodzi pozwala miastu na wykorzystanie 
już istniejącej tradycji i potencjału w postaci licznych fabryk produkujących tkaniny i odzież , 
Wyższej Szkoty Sztuk Plastycznych z jedynym w Polsce Wydziałem Projektowania Ubioru, 
Wydziału Włókienniczego i Architektury Tekstyliów na Politechnice Łódzkiej oraz licznego 
środowiska projektantów, inżynierów i technologów branży tekstylno-odzieżowej . 

Decentralizacja i prywatyzacja przemysłu oraz zmiany struktury gospodarczej kraju 
spowodowały dezintegrację środowisk projektanckich i badawczych oraz brak koniecznych 
związków między producentami różnych branż. 

Zadaniem Krajowej Izby Mody obok koordynacji różnego typu działań związanych ze 
zjawiskiem mody jest promocja polskiego wzornictwa, gromadzenie i przekazywanie infor
macji, pomoc we wzajemnych kontaktach producentów i handlowców oraz umożliwienie 
konfrontacji pomysłów projektanckich. 

Krajowa Izba Mody jest organizacją samorządu gospodarczego o zasięgu regionalnym i 
krajowym zrzeszającą aktualnie 130 członków - przede wszystkim producentów tkanin, 
dzianin, odzieży oraz różnego typu dodatków jak obuwie, biżuteria, galanteria, niezbędnych 
do aranżacji modnej sylwetki . Daje to możliwość kompleksowego ukierunkowania i lan
sowania mody oraz wspólnego opracowania kolekcji wiodących. Członkami KIM są również 
galerie ubioru unikatowego, agencje reklamowe, studia fotograficzne oraz banki , instytucje 
handlowe i naukowo-badawcze. Obok dużych przedsiębiorców o uznanej marce KIM 
zrzesza i pragnie wspomagać małe lub nowo powstające firmy organizując pokazy mody, 
wystawy i ułatwiając kontakty w kraju i za granicą . 

Swą działalność Krajowa Izba Mody rozpoczęła jeszcze przed formalnym 
usankcjonowaniem swojego istnienia organizując we wrześn iu 1992 roku podczas Świa
towego Spotkania Łodzian pokazy mody ilustrujące działalność kilkunastu firm z rejonu 
Łodzi o różnorodnym profilu produkcj i. 

- W ramach lansowania polskich projektantów KIM zaprezentowała pokaz najlepszych 
kolekcji ekologicznych, który uświetni! seminarium prowadzone przez prof. Guibaine'a z 
Uniwersytetu Mody w Lyonie. 

- Kolejną inicjatywą była prezentacja 13 firm konfekcyjnych i tkaninowych oraz kolekcji 
autorskich w czerwcu 1993 r. w Hotelu Centrum. 

- Krajowa Izba Mody organizuje cyklicznie seminaria przeznaczone dla projektantów, 
producentów i handlowców, informujące o najnowszych tendencjach mody światowej oraz 

• Materiał został przygotowany przez prezesa Krajowej Izby Mody. 
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przygotowuje wydawnictwa na ww. temat wraz z kartami aktualnych na dany sezon 
kolorów. Udziela również konsultacji w dziedzinie wzornictwa. 

- Kolejną formą działania KIM jest organizowanie szkoleń dla aktualnie potrzebnych 
grup zawodowych na zamówienie przedsiębiorstw i Wojewódzkiego Urzędu Pracy. 
Uruchomiono praktyczne kursy dla bezrobotnych, przygotowujące do zawodu szwaczki 
oraz kursy dla konstruktorów odzieży. KIM prowadzi także kursy dla modelek i prezen
terów odzieży. 

- Zorganizowano seminarium otwarte na temat podatku VAT, które cieszyło się dużym 
zainteresowaniem. 

- W ramach promocji handlu z zagranicą KIM zorganizowała dla 12 firm konfekcyjnych 
wyjazd na targi konsumpcyjne do Mińska na Białorusi , gdzie za poziom przedstawionej 
oferty otrzymała I nagrodę. Podczas trwania targów - w Białoruskim Centrum Mody, KIM 
zrealizowała 3 pokazy mody, przyjęte entuzjastycznie przez prawie 1500-osobową pub
liczność . 

- Pragnąc rozszerzyć informacje o działalności poszczególnych przedsiębiorstw przygo
towano wydanie katalogu firm zrzeszonych w KIM oraz katalogu projektantów działających 
w branży mody. 

- Spektakularnym zakończeniem działalności KIM w 1993 r. było zorganizowanie 
Galowego Pokazu Ubiorów Wieczorowych w Teatrze Wielkim w Łodzi, który obok kolekcji 
autorów o ustalonej już marce zaprezentował nowe, nie znane w łódzkim regionie firmy. 

KIM współpracuje z mediami regionu i kraju i w najbl iższym czasie, w zależności od 
potrzeb, może tę współpracę znacznie poszerzyć. 

Najbl iższe zamierzenia KIM pozostają w ścisłym związku z zapotrzebowaniem jej aktu
alnych i potencjalnych członków jak również z formami współpracy z Krajową Izbą 
Gospodarczą, pokrewnymi Izbami zagranicznymi, Instytutem Wzornictwa Przemysłowego , 
Instytucjami Pomocowymi na rzecz rozwoju przedsiębiorczości związanej z tematyką mody. 

Zainteresowane przedsiębiorstwa i firmy zachęcamy do współpracy. 



Paweł Rajczak* 

WSPÓŁPRACA ŁODZI Z ZAGRANICĄ . 

Kronika m. Łodzi, 1994, z. 2 

Nowy, pionierski samorząd łódzki, wyłoniony w 1990 r. nie miał ani wypracowanych 
wzorców ani tez doświadczeń tak bardzo istotnych w organizowaniu gospodarki, kultury 
życia wielkiej aglomeracji miejskiej. Szansą na ich zdobycie były kontakty z przedsta
wicielami samorządowymi mającymi wieloletnie wypracowane zasady i sukcesy. 

Dlatego tak wiele inicjatyw Zarząd Miasta wykazał w nawiązywaniu nowych kontaktów 
zagranicznych, kontynuowaniu i rozwijaniu już istniejących. Przedstawiciele Zarządu 
postanowili dążyć do tego, aby współpraca z zagranicą wzbogaciła życie ekonomi
czne i społeczne aby stało się ono dla Łodzi jednym z elementów przeobrażeń. 

Ambicją władz było tworzenie nowego obrazu Łodzi - miasta europejskiego, 
promującego swoją kulturę, najlepsze tradycje przemyslu oraz powstające możliwości 
handlowo-usługowe. 

Kontakty partnerskie Łodzi z miastami: Tampere w Finlandii, Stuttgartem i Chemnitz w 
Niemczech istniały już przed 1990 r. Nabrały one jednak innego wymiaru - wyzwolonego z 
uwarunkowań politycznych. Zostały pozbawione pustych haseł gwarantujących pokój i przy
jaźń a stały się płaszczyzną wymiany doświadczeń i rozwiązywania problemów 
wynikających z potrzeb trudnego tworzenia nowej rzeczywistości łódzkiej. 

Podpisane w 1989 r. partnerstwo Łodzi i Stuttgartu niosące hasło zrozumienia narodu 
otrzymało po latach doświadczeń bardziej określone ramy, w których mieściły się po pros
tu sfery życia obu miast. Zainteresowanymi stronami byli zaś sami mieszkańcy i samorząd, 
który doceniał doświadczenia niemieckie i wzorce planowania przestrzennego, wzorce 
gospodarki mieszkaniowej, organizacji i zarządzania w gminie. Trwający do dziś cykl 
szkoleń organizowany przez Urząd Miejski w Stuttgarcie jest trwałym elementem budowa
nia doświadczeń oraz prezentowania polskich sukcesów w tworzeniu nowych zasad życia 
miasta: 

- łódzkie kontakty z miejskimi służbami finansowymi Stuttgartu zostały wykorzystane w 
pracach nad projektem ustawy o finansowaniu gmin w Polsce; 

- ze spotkań i rozmów Skarbnika Gminy Łódź z Dyrektorem Urzędu Podatkowego w 
Stuttgarcie wynikały pewne ustalenia, które można było zastosować w tworzeniu zasad 
łódzkiej gospodarki wolnorynkowej; 

- wprowadzany w Łodzi System Informacji o Terenie jest (i będzie) kolejnym tematem 
szkoleń i spotkań pracowników samorządowych naszego miasta ze specjalistami z 
Niemiec; 

- we wrześniu 1993 r. zaznaczył się nowy kierunek współpracy obu miast - przedsta
wiciele Łodzi uczestniczyli w Międzynarodowej Wystawie Budownictwa Ogrodowego IGA'93 
w Stuttgarcie; gospodarka terenami zielonymi w Łodzi to jedna z zaniedbanych od lat 
dziedzin; konfrontacja zatem własnych dokonań i kłopotów z osiągnięciami miasta 
mającego wieloletnie doświadczenia i wypracowaną wiedzę unaocznia jak wielkie są 
potrzeby naszego miejskiego środowiska i jak je najekonomiczniej realizować. 

Obecność łodzian w Stuttgarcie to obecność różnych środowisk twórczych i 
naukowych. 

• Materiał opracował na podstawie zebranych informacji, kierownik Oddziału Współpracy z Zagranicą Urzędu 
Miasta Łodzi. 
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Prezydent Łodzi inicjujący wiele form współpracy ze Stuttgartem przeniósł je także na 
inną jeszcze płaszczyznę - na płaszczyznę spotkań Unii Metropolii Polskich - ogólnopol
skiej organizacji samorządowej dziesięciu największych polskich miast ze Związkiem Miast 
Niemieckich (siedziba w Kolonii). W grudniu 1993 r. podczas wizyty przedstawicieli Unii 
Metropolii Miast Polskich w Kolonii nawiązano do tradycji szkoleń organizowanych przez 
Stuttgart dla Łodzi i dla miast zrzeszonych w Unii. Szkolenia te będą finansowane przez 
Federalne Ministerstwo Spraw Wewnętrznych. 

Związek Miast Niemieckich istnieje od 1905 r. - jest organizacją, której doświadczenia 
w pracach samorządowych mogą być inspiracją w budowaniu naszej rzeczywistości, w 
opracowywaniu właściwych kierunków rodzącej się samorządności. 

Szczególnie aktywne (od 1992 r.) stały się kontakty z miastem Chemnitz w Saksonii -
przestały się one ograniczać tylko do rutynowej wymiany korespondencji. W Chemnitz 
docenia się podtrzymywanie współpracy z miastami partnerskimi, a kontakty z Łodzią na
znaczone są dużą aktywnością. W Łodzi natomiast przestaje powoli funkcjonować obraz 
Chemnitz jako zacofanego miasteczka Gest ono trzy razy mniejsze od Łodzi) z biednych 
landów wschodnich. 

Coraz powszechniejsze staje się przekonanie, że doświadczenia władz tego miasta 
dotyczące wprowadzania gospodarki rynkowej mogą okazać się przydatne także w 
budowaniu łódzkich zasad rynkowych. 

Dotychczasowe pobyty w Chemnitz delegacji łódzkich: finansowej , ochrony środowiska, 
promocji gospodarczej - potwierdziły, że wymiana doświadczeń jest korzystna dla obydwu 
stron. Kontakty z tym niemieckim miasteczkiem mają także bardzo ważny wymiar psycho
logiczno-propagandowy: nie od dziś wiadomo, że największa niechęć Niemców do Polaków 
występuje na terenie dawnej NRD, wśród Polaków natomiast funkcjonuje często stereotyp 
nieprzyjaznego Niemca, skina landów wschodnich. Spotkania młodzieży obydwu miast 
pozwalają zmieniać te niekorzystne obrazy społeczeństw. Współpraca Łodzi i Chemnitz 
daje bardzo wiele okazji do spotkań: 

- w 1992 r. Chemnitz zorganizowało młodzieżowy konkurs plastyczny, którego hasłem 
przewodnim było właśnie usuwanie uprzedzeń i nietolerancji; 

- młodzież łódzka biorąca udział w tym konkursie zdobyła wiele nagród i miała okazję 
spędzić w tym mieście cały tydzień ; 

- każdego roku przedstawiciele Łodzi są zapraszani na imprezy sportowe organizowane 
w Chemnitz: maraton miejski, zawody pływackie , turniej bokserski ; 
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- łódzka młodzież ma możliwość uczestnictwa w kursach językowych organizowanych 
przez Uniwersytet Techniczny Chemnitz-Zwickau, pokrywający koszty uczestnictwa w kur
sie i koszty pobytu. 

Współpraca miast, kontakty młodych ludzi burzą bariery językowe i stanowią o 
możliwości praktycznego i bezpośredniego kontaktu z językiem niemieckim. 

Łódź - komunikacyjny węzeł Europy 
(skrzyżowanie autostrad, szybka kolej) 

staje się jednocześnie miastem otwartym 

na Świat 

Stowarzyszenie Eurocities* skupiające prawie 60 miast europejskich (o liczbie miesz
kańców powyżej 200 tys .) jest również łódzkim partnerem ścisłych kontaktów 
zagranicznych. W skład tej organizacji wchodzą głównie miasta Europy Zachodniej. 

Łódź poprzez bezpośrednie uczestnictwo Prezydenta - Grzegorza Palki - w konferencji 
założycielskiej (w 1991 r., w Birmingham) stała się członkiem Sieci Miast Europejskich 
EUROCITIES. Głównym celem tej organizacji jest nawiązanie ścisłej współpracy i stworze
nie możliwości wymiany doświadczeń pomiędzy wielkimi miastami europejskimi. W sześciu 
komisjach, mających swoje siedziby w Belgii, Francji , Wielkiej Brytanii i Niemczech są 
omawiane najbardziej istotne problemy dotyczące ochrony środowiska, opieki społecznej i 
rozwoju ekonomicznego poszczególnych regionów Europy oraz najnowsze osiągnięcia 
techniczne i współpraca pomiędzy Europą Wschodnią a Europą Zachodnią. 

We wrześniu 1991 r. na konferencji Eurocities Łódź zgłosiła propozycję utworzenia 
Sekretariatu Eurocities dla miast Europy Wschodniej z siedzibą w Łodzi. Przedstawiła też 
na tej konferencji problemy ochrony środowiska. 

Aktywność na tym forum stwarzać będzie szansę wpływu na decyzje polityczne 
przesądzające o dystrybucji środków w ramach integrującej się Europy. Liczba ludności 
miast skupionych w Sieci stanowi o potencjalnej sile tej organizacji. Pobyt eksperta banku 
światowego, program współpracy ze Stanem Meryland to efekty kontaktów, które należy w 
przyszłości kontynuować. 

Fakt członkostwa Łodzi w tym stowarzyszeniu jest pewnym sukcesem. Współpraca z 
Eurocities to możliwość dobrze rozumianego kontaktu z Europą. W sytuacji gdy nasz kraj 
zabiega o członkostwo w Unii Europejskiej - takie zbliżenie Łodzi do struktur europejskich 
jest swego rodzaju osiągnięciem . Pełne uczestniczenie Łodzi w pracach komisji roboczych 

• Siedziba w Belgii. 
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Eurocities i ścisła współpraca z miastami zrzeszonymi są nieco utrudnione zróżnicowania
mi wynikającymi ze stopnia rozwoju ekonomicznego miast Europy Zachodniej i Europy 
Wschodniej. Sama jednak obecność Łodzi w gronie dużych miast zachodnich może być 
okazją do reklamy naszego miasta i przemysłu. 

Łódzkie kontakty z Lyonem trwają od lat siedemdziesiątych. Współpracę nawiązał 
Uniwersytet Łódzki - podpisując umowy o wymianie naukowej z francuskimi uniwersyteta
mi. Jednak pełną dynamikę kontakty te odzyskały dopiero w 1990 r. Zwłaszcza w 
dziedzinie gospodarczej notuje się wiele nowych form współpracy: szkolenia marketingowe, 
staże prywatnych przedsiębiorców w Lyonie, praktyki studentów i naukowe staże pracowni
ków uczelni. 

W 1989 r. nawiązano oficjalne stosunki pomiędzy władzami współpracujących miast. 
Pierwsze porozumienie o współpracy bliźniaczych miast podpisali 12 stycznia 1990 r.: 
Waldemar Bohdanowicz - ówczesny prezydent Łodzi i Michael Noir - mer Lyonu. Obecne 
władze miasta zawarły natomiast - 18 lipca 1991 r. - Porozumienie o Współpracy i 
Partnerstwie - podpisane przez prezydentów: Grzegorza Palkę i Michaela Naira. 

Współpraca z Lyonem obejmująca kontakty przedstawicieli administracji obu miast jest 
okazją do wymiany doświadczeń; Łódź korzysta z najlepszych rozwiązań francuskich: 

- Łódzka Izba Handlowo-Przemysłowa została zorganizowana według francuskiego 
modelu - przykład Izby w Lyonie; 

- powstający w Łodzi System Informacji o Terenie zawiera wiele elementów i technik 
dających się wykorzystać na polskim gruncie; 

- trwa cykl szkoleń pracowników Urzędu Miasta Łodzi: przedstawiciele służb finan
sowych (Skarbnik Miasta i przewodniczący Komisji Finansowej Rady Miejskiej), przedsta
wiciele Wydziału Architektury i Urbanistyki. 

Kontakty Łodzi i Lyonu umożliwiły: 
- współpracę ze Stowarzyszeniem Miast Europejskich - Eurocities, 
- podjęcie programu Europejskiego Partnerstwa Młodych "Amicitia". 
Miasta Wspólnoty Niepodległych Państw łączą z Łodzią przede wszystkim kontakty 

gospodarcze. Zainteresowanie rynkiem wschodnim dyktuje szczególną dbałość o intensy
wne kontakty promujące inicjację gospodarczą na wschodnie rynki. Istotnym w tym 
działaniu władz miasta jest fakt utworzenia w Wilnie Biura Promocji Łodzi. Jest to pierwsza 
polska placówka tego typu na terenie byłego ZSRR. 

Wieloletnie doświadczenia ma Łódź w kontaktach z Iwanowem, zdobywa je natomiast 
współpracując obecnie z Wilnem, Mińskiem i Oddesą. 

Przedstawiony obraz łódzkich kontaktów zagranicznych uzupełnić należy ciągłym 
dążeniem do poznawania nowych środowisk i prezentowania swoich dokonań na obcym 
gruncie oraz dążeniem do ożywienia kontaktów ze środowiskami związanymi z historią 
powstania i tworzenia przemysłowego miasta w ubiegłym stuleciu: 

- we wrześniu 1992 r. zorganizowano Światowe Spotkanie Łodzian; Spotkanie ludzi, 
którzy są emocjonalnie i uczuciowo związani z historią naszego miasta, żyjąc w nim lub 
wywodząc się z rodzin starego, przemysłowego świata łódzkiego; 

- w październiku 1992 r. podpisano umowę z miastem Hajfa w Izraelu - było to 
nawiązanie właśnie do tradycji i źródeł historii naszego miasta. 

Historia Łodzi upoważnia i dyktuje tworzenie możliwości współpracy uwzględniającej 
przemysłowe tradycje i kulturowe zdobycze miasta. 

Funkcja Oddziału Współpracy z Zagranicą jest szczególnie istotna w utrzymywa
niu stałych kontaktów umożliwiających doskonalenie językowe. Kontakty te 
pozwalają na praktyczne zdobywanie umiejętności i posługiwanie się językiem 
obcym w różnych dziedzinach nauki i sferach życia. 



Kronika m. Łodzi, 1994, z. 2 

Mieczysław Gumo/a*, Paweł Wojciechowski** 

ŚWIATOWE SPOTKANIE ŁODZIAN 

Takiej imprezy Łódź dotąd nie miała. Na zaproszenie prezydenta - Grzegorza Palki 
zjechało do rodzinnego miasta od 16 do 19 września 1992 r. ponad 500 gości - w tym 
350 z 17 krajów świata - z Izraela, Stanów Zjednoczonych i Australii, aby wymienić, obok 
Europy, inne kontynenty i ponad 150 z różnych stron Polski. 

W ciągu trzech dni odbyło się, wprost nie do wiary, ponad 1 OO różnego rodzaju imprez 
- handlowych, artystycznych, wycieczek, pokazów mody, wystaw. Do jednego z 
najważniejszych wydarzeń tych dni należało Forum Gospodarcze "Łódź pomostem między 
Wschodem i Zachodem". 

W wieczorze powitalnym w Muzeum Historii Miasta Łodzi, dawnym pałacu 
Poznańskiego, wzięła udział również pani premier Rządu RP Hanna Suchocka, mini
strowie, dyplomaci. 

Na uroczystej sesji Rady Miejskiej zastanawiano się jak spożytkować nauki płynące z 
przeszłości miasta dla jego terażniejszości. Z zachowaniem odpowiedniego ceremoniału 
wręczono na niej tytuły Honorowego Obywatelstwa Miasta Łodzi. Wręczono je: Arturowi 
Braunerowi, producentowi filmowemu podejmującemu problem Holocaustu, Karlowi 
Dedeciusowi, wielkiemu popularyzatorowi kultury polskiej w Niemczech oraz obrońcom 
najwyższych wartości duchowych Łodzi powojennej - ojcu Stefanowi Miecznikowskiemu -
T. J. oraz ordynariuszowi Archidiecezji Łódzkiej abp Władysławowi Ziółkowi. 

Muzeum Kinematografii przekazało Arturowi Braunerowi nagrodę filmową - ARTURA 
oraz zorganizowało przegląd jego filmów. 

Dwa dni i dwie noce bawiła się Łódź na wielkim festynie zorganizowanym przez 
Fundację Ulicy Piotrkowskiej na słynnym "deptaku" - od ul. A. Struga do ul. Zamenhofa. 

Było to spotkanie, po którym, do tego nikt nie miał wątpliwości, powinno się myśleć o 
następnych. Najbliższe planowane jest w 1995 r. Zbiegnie się z 50-tą rocznicą 
zakończenia wojny. W tymże roku ma zostać odsłonięty w Łodzi Pomnik Dekalogu. 
Stwarza to naturalne ramy spotkaniu, które jest i łódzkie i światowe. 

• Sekretarz Komitetu Organizacyjnego Światowego Spotkania Łodzian . 
•• Rzecznik prasowy Prezydenta Łodzi. 



Kronika m. Łodzi, 1993, z. 2 

I Kazimierz J. Mucha* I 
ADMINISTRACJA SAMORZĄDOWA JAKO STRUKTURA OTWARTA 

Otwartość administracji postrzegać należy w dwóch wymiarach: 
- kompetencji, 
- organizacji. 
W obydwu skuteczność działania jest warunkowana efektywnym wykorzystaniem 

środków publicznych oraz służebnością wobec mieszkańców. Fakt, że w naszym państwie 
samorządy mijającej pierwszej kadencji dysponują jedynie szesnastoma procentami (16%) 
środków publicznych, świadczy o tym jak wiele jeszcze kompetencji może przejąć 
samorząd, jak dalece potrzebna jest decentralizacja władzy w Polsce. 

Im szybciej samorządy przejmą te kompetencje, tym szybciej zwiększy się społeczna 
kontrola wydatków publicznych, tym lepsza może być obsługa obywateli. 

Otwartość organizacyjna administracji zmierzać powinna do coraz większej bliskości 
tym, którym ma służyć - również w znaczeniu lokalizacji. Urząd ze swymi funkcjami 
obsługowymi powinien być "pod ręką" każdego mieszkańca. Stąd coraz bardziej realne 
zdają się być plany Zarządu Miasta utworzenia większej liczby Delegatur Urzędu w miejs
cach najznaczniejszych skupisk ludności. Sprzyjać temu będą przemieszczenia kompetencji 
w administracji, jak też potrzeby stopniowej zamiany niefunkcjonalnych budynków adminis
tracyjnych - bądź nie będących własnością Gminy - innymi, w lepszej lokalizacji. 

Przykładem jest już otwarta w 1993 r. siedziba niektórych wydziałów Urzędu Miasta 
przy ul. Sienkiewicza 5. Centralne usytuowanie, właściwe zaplecze parkingowe, dogodny 
dojazd - umożliwiają szybki kontakt z tą nową placówką. Funkcjonują tu wydziały 
mieszczące się dotąd w mniej dostępnych i dogodnych warunkach (Wydział Finansowy, 
Wydział Spraw Obywatelskich, Wydział Zdrowia Publicznego, Wydział Ochrony Środowiska, 
Wydział Edukacji, Kultury Fizycznej i Sportu). 

W budynku zostały zlikwidowane bariery architektoniczne. Jest on zatem dostępny dla 
ludzi niepełnosprawnych . 

W podobny sposób należy stopniowo modernizować pozostałe budynki administracyjne: 
- tradycyjną siedzibę magistratu przy ul. Piotrkowskiej 104 (mieszczą się tu wydziały 

zajmujące się gospodarką, majątkiem i przestrzenią Gminy - połączone systemem infor
matycznym), 

- siedzibę Wydziału Inżynierii Miejskiej, przy ul. Piotrkowskiej 175, 
- Delegatury Urzędu . 
Wszystkie obiekty powinny być (zgodnie z wstępnymi planami) połączone światłowoda

mi pozwalającymi na szybki , niezakłócony obieg informacji. 
Utworzony obecnie system informacji o pracy Urzędu : właściwe oznaczen ia 

poszczególnych komórek organizacyjnych, czytelne dla osób po raz pierwszy wchodzących 
do budynku administracyjnego, podstawowe punkty informacyjne, druki programowe oraz 
służba informacyjno-prasowa - w widoczny sposób utrwaliły się już w pracy łódzkiego 
samorządu . 

Zadania te realizowano dysponując stosunkowo skromnymi środkami, które zwłaszcza 
w miarę poszerzania się kompetencji samorządu powinny być zwiększone . 

• Materiały opracował dyrektor Wydziału Organizacyjnego UMŁ. 
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Powszechny dostęp do informacji o pracy samorządu jest podstawowym warunkiem 
kontrolowania przez mieszkańców ich władz samorządowych oraz podległej administracji. 

Administrację tworzą ludzie dla ludzi 

Proces odbudowy statusu urzędnika dbającego o interesy mieszkańców postępował w 
sposób znaczący. Gmina starała się w miarę możliwości uczciwie wynagradzać pracowni
ków samorządowych - oczekując od nich ofiarności w pełnieniu obowiązków wobec miesz
kańców. 

Największe uposażenie ze wszystkich jednostek gminnych otrzymują pracownicy 
Zakładów Wodociągów i Kanalizacji - średnie miesięczne wynagrodzenie w 1993 r. 
wynosiło tam 5, 192 tys. zł; zakład zatrudnia 1055 pracowników na stanowiskach robot
niczych a 408 pracowników na stanowiskach innych - nierobotniczych. 

Urzędnicy pracujący w Urzędzie Miasta są (przeciętnie) wynagradzani niżej niż średnia 
płaca pracowników ZWiK-u. Odnoszą się też do nich bardziej rygorystyczne środki regu
laminowe. Kierownik nadzorujący pracę urzędnika może mu praktycznie cofnąć prawie 2/3 
miesięcznego uposażenia, poddać go specjalnej kontroli kwalifikacyjnej - jeśli otrzymał 
sygnał o nieprawidłowości w działaniu. 

Ocena sprawności pracy urzędników może wynikać z analizy skarg i wniosków miesz
kańców na pracę Urzędu i osób tam pracujących, jak też z prowadzonej kontroli 
wewnętrznej w poszczególnych komórkach organizacyjnych. Bezpośredni kontakt kierowni
ków poszczególnych komórek organizacyjnych Urzędu z mieszkańcami spowodował 
zmniejszenie liczby rejestrowanych skarg. 

Istotny wpływ na kształtowanie właściwego stosunku urzędnika do wykonywanej pracy, 
tzw. relacja publiczna (public relatione), mają szkolenia (organizowane wewnętrznie jak też 
przez instytucje z zewnątrz Urzędu) upowszechniające najlepsze wzorce służby publicznej, 
wiedzę o sprawnym rozwiązywaniu problemów (na podstawie doświadczeń łódzkich pra
cowników uczestniczących w szkoleniu w Stuttgarcie powstała publikacja dra Andrzeja 
Jędraszki: "Samorząd terytorialny w Niemczech (Na przykładzie miasta Stuttgart)" wydana 
dzięki środkom finansowym niemieckiego Ministerstwa Spraw Wewnętrznych). 

Trudne sytuacje w funkcjonowaniu administracji samorządowej w Polsce wynikają z 
ciągle nie uporządkowanego systemu prawnego - zwłaszcza prawa materialnego. 

Trudności materialne są potęgowane przez administrację rządową, która preferując cen
tralistyczny model zarządzania podtrzymuje cały bagaż irracjonalnych form gospodarowania 
w wielu dziedzinach życia. 

Łódzka administracja samorządowa jest trzykrotnie mniejsza w stosunku do 
samorządowej administracji Stuttgartu - miasta mniejszego o 200 tys. mieszkańców od 
naszej Łodzi. 

I. Strukturę organizacyjną Urzędu Miasta uwzględniającą podział nadzoru sprawowanego 
przez Członków Zarządu Miasta nad poszczególnymi wydziałami i referatami przedstawia 
załączony schemat: 

Wydziały Urzędu Miasta Łodzi (11 wydziałów) sprawują obecnie funkcję nadzoru oraz 
wykonują obsługę funkcji organu założycielskiego w stosunku do: 

- 13 przedsiębiorstw, 
- 224 zakładów i jednostek budżetowych oraz innych jednostek organizacyjnych miasta, 

w tym 163 przedszkoli. 
We wszystkich przedsiębiorstwach i zakładach budżetowych przejętych przez Gminę w 

1990 r. (z wyjątkiem żłobków, przedszkoli i Schroniska dla zwierząt) przeprowadzono, lub 
przeprowadza się w dalszym ciągu, zmianę zasad funkcjonowania. Z jednostek tych utwo
rzono: 5 spółek prawa handlowego, 15 zakładów budżetowych, 2 gospodarstwa pomo
cnicze. 

W latach 1990-1994 Gmina utworzyła dodatkowo 3 zakłady budżetowe i 4 jednostki 
budżetowe. 
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Wykaz przedsiębiorstw, zakładów i innych jednostek organizacyjnych, dla których 
Zarząd Miasta sprawuje obsługę funkcji organu założycielskiego bądź nadzorującego: 

1. Straż Miejska - jednostka organizacyjna Miasta Łodzi, nadzorowana bezpośrednio 
przez prezydenta miasta. 

2. Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej - samodzielna jednostka organizacyjna nad
zorowana przez właściwego resortowo wiceprezydenta miasta. 

Wydział Handlu, Usług i Rolnictwa nadzoruje: 
3. Gospodarstwo Pomocnicze "Hale Targowe" 

Wydział Inżynierii Miejskiej sprawuje obsługę funkcji organu założycielskiego lub 
nadzoruje: 

4. Łódzkie Przedsiębiorstwo Ogrodnicze w likwidacji 
5. Miejskie Przedsiębiorstwo Komunikacyjne w likwidacji 
6. Miejskie Przedsiębiorstwo Oczyszczania w likwidacji 
7. Miejski Ogród Zoologiczny (zakład budżetowy) 
8. Schronisko Dla Bezdomnych Zwierząt 
9. Zakład Wodociągów i Kanalizacji (zakład budżetowy) 
1 O. Zakład Drogownictwa i Inżynierii (zakład budżetowy) 
11. Zakład Robót Publicznych (zakład budżetowy) 

Wydział Kultury i Sztuki nadzoruje: - instytucje kultury; 
12. Bałucki Ośrodek Kultury 
13. Ośrodek Kultury "Górniak" 
14. Poleski Ośrodek Sztuki 
15. Śródmiejskie Forum Kultury 
16. ·Widzewskie Domy Kultury 
17. Ośrodek Kultury "Karol ew" 
18. Dom Kultury "Atut" 
19. Centrum Kultury Mlodych 
20. Akademicki Ośrodek Kultury 
21. Dzielnicową Bibliotekę Publiczną Łódź-Bałuty 
22. Dzielnicową Bibliotekę Publiczną Łódź-Górna 
23. DZielnicową Bibliotekę Publiczną Łódź-Polesie 
24. Dzielnicową Bibliotekę Publiczną Łódź-Śródmieście 
25. Dzielnicową Bibliotekę Publiczną Łódź-Widzew 
26. Teatr Powszechny w Łodzi 
27. Teatr Nowy w Łodzi 
28. Teatr Lalek "Arlekin " w Łodzi 
29. Teatr Studyjny 83 im. J. Tuwima w Łodzi 
30. Teatr Lalek "Pinokio" w Łodzi 
31. Teatr Muzyczny w Łodzi 
32. Estradę Łódzką w Łodzi 
33. Muzeum Historii Miasta Łodzi 
34. Muzeum Tradycji Niepodległościowych w Łodzi 
35. Muzeum Kinematografii w Łodzi 
36. Centralne Muzeum Wlókiennictwa 
37. Państwową Galerię Sztuki w Łodzi 

Wydział Budynków - sprawuje obsługę funkcji organu założycielskiego w sto
sunku do: 

38. Przedsiębiorstwa Gospodarki Mieszkaniowej Łódź-Baluty w likwidacji 



39. Przedsiębiorstwa Gospodarki Mieszkaniowej Łódź-Górna w likwidacji 
40. Przedsiębiorstwa Gospodarki Mieszkaniowej Łódź-~olesie w likwidacji 
41. Przedsiębiorstwa Gospodarki Mieszkaniowej Łódź-Sródmieście w likwidacji 
42. Przedsiębiorstwa Gospodarki Mieszkaniowej Łódź-Widzew w likwidacji 

oraz nadzoruje następujące zakłady budżetowe: 
43. Zakład Gospodarki Cieplnej Łódź-Widzew 
44. Zakład Gospodarki Mieszkaniowej Łódź-Bałuty 
45. Zakład Gospodarki Mieszkaniowej Łódź-Polesie 
46. Zakład Gospodarki Mieszkaniowej Łódź-~órna 
47. Zakład Gospodarki Mieszkaniowej Łódź-Sródmieście 
48. Zakład Gospodarki Mieszkaniowej Widzew-Księży Młyn 
49. Zakład Gospodarki Mieszkaniowej Widzew-Stoki 
50. Zakład Gospodarki Mieszkaniowej Widzew-Wodny Rynek 
51. Zakład Gospodarki Mieszkaniowej Widzew-Zachód 
52. Zakład Gospodarki Mieszkaniowej Widzew-Zbiorcza 

Wydział Lokalowy nadzoruje: 
53. Biuro Pośrednictwa Zamiany Mieszkań - jednostka budżetowa 

Wydział Edukacji i Kultury Fizycznej nadzoruje: 
54. Miejski Ośrodek Wypoczynku i Rekreacji "Fala" (zakład budżetowy) 
55. Ośrodek Sportu i Rekreacji Łódź-Bałuty (zakład budżetowy) 
57. Przedszkola (zakłady budżetowe) 

Wydział Ochrony Środowiska nadzoruje: 
58. Ogród Botaniczny (zakład budżetowy) 
59. Leśnictwo Miejskie - Łódź (zakład budżetowy) 

Wydział Urbanistyki, Architektury i Budownictwa nadzoruje: 
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60. Zespół Usług Projektowych Budownictwa Rolniczego (zakład budżetowy) w lik
widacji 

Wydział Zdrowia Publicznego nadzoruje: 
61. Izbę Wytrzeźwień 
62. Miejski Zespół Żłobków (jednostka budżetowa) 
63. Zespół Opieki Zdrowotnej Łódź-Bałuty (jednostka budżetowa) 
64. Zespół Opieki Zdrowotnej Łódź-Górna (jednostka budżetowa) 
65. Zespół Opieki Zdrowotnej Łódź-Polesie (jednostka budżetowa) 
66. Zespół Opieki Zdrowotnej Łódź-Śródmieście (jednostka budżetowa) 
67. Zespół Opieki Zdrowotnej Łódź-Widzew (jednostka budżetowa) 
68. I Szpital Miejski im. dr E. Sonnenberga (jednostka budżetowa) 
69. Miejski Ośrodek Zwalczania Palenia Tytoniu (jednostka budżetowa) 
70. Miejski Ośrodek Rozwiązywania Problemów Alkoholowych im. Bł. R. Chylińskiego 

(jednostka budżetowa) 
71. Miejski Ośrodek Profilaktyczno-Terapeutyczny dla Dzieci i Młodzieży Zagrożonej 

Narkomanią w Łodzi (jednostka budżetowa) 

Biuro Inwestycji Zagranicznych, Prywatyzacji i Promocji Gospodarczej - sprawuje 
obsługę funkcji organu założycielskiego w stosunku do: 

72. Dzielnicowego Przedsiębiorstwa Remontowego Budynków Mieszkalnych Łódź
-Śródmieście - w likwidacji 

73. Przedsiębiorstwa Handlu Artykułami Papierniczymi i Sportowymi "Arpis" - w upadłości 
74. Przedsiębiorstwa Handlu Ubiorami "Otex" - w upadłości 
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75. Zakładów Przemysłu Odzieżowego Dom Mody "Nestor" - w upadłości 
76. Miejskiego Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych - w upadłości 

oraz nadzoruje: 
77. Gospodarstwo Pomocnicze - Zakład Energetyki Cieplnej "Ustronna" 

Wydział Geodezji i Gospodarki Gruntami nadzoruje: 
78. Miejski Ośrodek Dokumentacji Geodezyjnej i Kartograficznej (zakład budżetowy) . 

li. Prace Rady Miejskiej oraz Zarządu Miasta są podstawowymi wyznacznikami 
działań administracji samorządowej 

Od 3 lipca 1990 r. do 27 maja 1994 r. Zarząd Miasta Łodzi odbył 207 posiedzeń . 
Oddział Zarządzania w Wydziale Organizacyjnym, zgodnie z przypisanym zakresem 

działania wykonuje obsługę administracyjno-organizacyjną posiedzeń Zarządu. Pracownicy 
Oddziału z każdego posiedzenia sporządzają protokoły, które przedkładane są do podpisu 
prezydentowi miasta. 

Uchwały podejmowane na posiedzeniach Zarządu ewidencjonuje s i ę w rejestrach 
prowadzonych w Oddziale. Z ewidencji tej wyn ika, i ż w omawianym okresie Zarząd 
Miasta podjął 966 uchwał , w tym dotyczących: 

- finansów i budżetu miasta: 283, 
- gospodarki gruntami: 117 (w tym: oddawanie w dzierżawę i wieczyste użytkowan ie 

nieruchomości komunalnych) , 
- funkcjonowanie spółek: 60 (spółki z udziałem miasta), 
- przedsiębiorstw komunalnych: 57 (likwidacja przedsiębiorstw) , 
- oczyszczanie miasta: 17. 
Oddział Zarządzan ia przekazał uchwały a także inne ustalenia Zarządu (w formie 

wyciągów z protokołów) do poszczególnych wykonawców oraz do zainteresowanych jed
nostek, w tym np. do Regionalnej Izby Obrachunkowej wszystkie uchwały w sprawach 
finansów i budżetu miasta. Komplet uchwal Zarządu otrzymało Biuro Rady Miejskiej i Biuro 
Prawne - do zbiorów aktów prawnych prowadzonych w tych komórkach. 

Oddział prowadzi bieżącą kontrolę formalno-prawną w zakresie realizacji uchwal i 
ustaleń Zarządu. 

Wnf'oski wynikające z wykonywanej kontroli przedkładane są Sekretarzowi Miasta. 
Oddział Zarządzania ewidencjonuje i przekazuje do realizacji bezpośrednim wykonaw

com: 
- uchwały i inne akty prawne Rady Miejskiej skierowane do Zarządu Miasta jako 

organu wykonawczego Rady, 
- interpelacje i wnioski radnych zgłaszane na sesjach Rady i w okresach między

sesyjnych, 
- zarządzenia Prezydenta Miasta i zarządzenia Sekretarza Miasta. 
Rejestry tych aktów prawnych oraz interpelacji i wniosków radnych prowadzonych w 

Oddziale Zarządzania mają charakter centralnych rejestrów Urzędu Miasta Łodzi. 
Oddział Zarządzania przekazuje uchwały, interpelacje i zarządzenia do realizacj i przez 

właściwe rzeczowo jednostki i sprawuje formalno-prawną kontrolę ich wykonywania. 
W czasie od czerwca 1990 do maja 1994 r. ewidencją Oddziału objęto m.in.: 
- 719 uchwal Rady Miejskiej, 
- 346 interpelacj i radnych Rady Miejskiej, 
- 198 zarządzeń Prezydenta Miasta, 

9 zarządzeń Sekretarza Miasta. 
Na podstawie wyn ików prowadzonej kontroli oraz na podstawie materiałów składanych 

przez poszczególne wydziały i delegatury, Oddział opracowuje projekty sprawozdań i infor
macji z przebiegu realizacji uchwał Rady oraz dotyczące załatwiania interpelacji radnych. 
Prezydent Miasta przedkłada te sprawozdania i informacje na kolejnych sesjach Rady. 
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W ten sposób radni mają możliwość dokonywania szczegółowych ocen wykonywania 
podejmowanych uchwał i zgłaszanych interpelacji. 

Ili. Łódzki pilotaż jako próba dalszego otwierania struktur 

Program Pilotażowy zaproponowany był przez rząd premier H. Suchockiej 46 miastom 
w celu zintegrowania rozproszonych dotąd zadań, kompetencji i finansów na terenie 
największych miast polskich, ustalenia jasnego podziału kompetencji i odpowiedzialności 
między administracją rządową i samorządową. Program Pilotażowy będzie jednocześnie 
sprawdzianem założeń przygotowywanego drugiego etapu reformy samorządowej -
wprowadzenia powiatów. 

18 sierpnia 1993 r. Rada Miejska w Łodzi wyraziła zgodę na przejęcie zadań i kompe
tencji, wymienionych w §1 rozporządzenia Rady Ministrów z 13 lipca 1993 r. w sprawie 
określenia zadań i kompetencji z zakresu rządowej administracji ogólnej i specjalnej, które 
mogą być przekazane niektórym gminom o statusie miasta, wraz z mieniem służącym do 
ich wykonywania, a także zasad i trybu przekazania. 

Rada Miejska zastrzegła sobie prawo ratyfikacji porozumienia. 
8 sierpnia 1993 r. Zarząd Miasta Łodzi podjął decyzję o włączeniu Urzędu do systemu 

łączności elektronicznej administracji państwowej. 
9 sierpnia 1993 r. zarządzeniem Nr 25/93 Prezydenta Miasta Łodzi został powołany, do 

prowadzenia negocjacji, ustalania warunków i terminów zawieranych porozumień, Miejski 
Zespół ds. Reformy Administracji Publicznej - pod przewodnictwem Czlonka Zarządu 
Miasta dr Mirosława Wieczorka. Obsługę organizacyjną Zespołu zapewnił Oddział 
Zarządzania w Wydziale Organizacyjnym. 

15 października 1993 r. Prezydent Grzegorz Palka i Wojewoda Waldemar 
Bohdanowicz, w obecności pełnomocnika rządu ds. reformy administracji publicznej prof. 
Michała Kuleszy podpisali porozumienie. Oznacza to przejęcie we władanie Gminy 
niektórych placówek służby zdrowia, kultury, opieki społecznej oraz dróg krajowych i 
wojewódzkich, w tym między innymi: 

- Zespołu Opieki Zdrowotnej dla Szkól Wyższych, 
- Domów Pomocy Społecznej przy ul. ul. Sierakowskiego 65, Krzemienieckiej 7/9, 

J. Kurasia „Ognia" 1 O, 
- Państwowego Teatru Muzycznego, 
- Państwowego Teatru Powszechnego, 
- Wojewódzkiej i Miejskiej Biblioteki Publicznej im. J. Piłsudskiego, 
- Muzeum Historii Miasta Łodzi, 
- Muzeum Archeologicznego i Etnograficznego, 
- Centralnego Muzeum Włókiennictwa, 
- Muzeum Kinematografii. 
Samorząd ponadto będzie realizował dodatkowe zadania w zakresie: 
- nadzoru budowlanego, 
- gospodarki gruntami, 
- ochrony przeciwpożarowej, 
- inspekcji sanitarnej, 
- komunikacji, 
Prezydent Miasta Łodzi , 1 grudnia 1993 r., przedstawił Radzie Miejskiej - do akceptacji 

- tekst porozumienia wraz z opracowaną przez Wydział Organizacyjny informacją w spra
wie zmian organizacyjnych w łódzkiej administracji samorządowej, wynikających z przejęcia 
zadań i kompetencji. 

Prezydent poinformował, iż jak to ustalono w negocjacjach, strona rządowa przekaże 
Gminie wraz z zadaniami 325,8 etatu. Do zapewnienia realizacji i obsługi przejętych zadań 
- strona samorządowa potrzebuje 357,8 etatu, w tym w UMŁ 162,8 etatu i 195 etatów dla 
nowo tworzonych jednostek, poza strukturą Urzędu, podporządkowanych Gminie, tj.: 

- Zakładu Drogownictwa i Inżynierii, 
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- Miejskiego Ośrodka Dokumentacji Geodezyjnej i Kartograficznej . 
Sprawa ostatecznego rozliczenia etatów i środków finansowych na realizację przyjętych 

zadań miała być ustalona aneksem do porozumienia (po 1 stycznia 1994 r.) . Rada Miejska 
1 grudnia 1993 r. uchwałą nr LXVl/586/93 zatwierdziła porozumienie z zastrzeżeniem, iż 
Prezydent Miasta Łodzi - na podstawie uchwały Zarządu Miasta - upoważniony jest do 
nieprzejęcia mienia, zadań i kompetencji, gdyby na skutek decyzji władz centralnych zaist
niały warunki uniemożliwiające Gminie właściwe wykonywanie obowiązków wynikających z 
porozumienia. 

W rzeczywistości sytuacja taka wkrótce zaistniała w dziedzinie oświaty. Wobec braku 
zapewnienia przez rząd niezbędnych środków finansowych Gmina podjęła decyzję 
(uchwała RM nr LXVlll/603/93 z 29 grudnia 1993 r.) o nieprzejęciu od 1 stycznia 1994 r. 
prowadzenia szkół podstawowych. 

1 stycznia 1994 r. Gmina Łódź rozpoczęła realizację nowych zadań . 
10 lutego 1994 r. strony, aneksem do porozumienia, ustaliły łączną kwotę dotacji w 

wysokości 241 572 mln zł, która ma być przekazana Gminie na: 
- budownictwo - 720 mln, 
- gospodarkę komunalną - 128 225 mln zł, 
- kulturę i sztukę - 55 419 mln zł, 
- ochronę zdrowia - 21 912 mln zł , 
- opiekę społeczną - 30 646 mln zł , 
- administrację państwową i samorządową - 4650 mln zł. 
Niewystarczające środki przeznaczane przez administrację rządową na zadania 

przewidziane w programie pilotażowym zmuszają Gminę do wyasygnowania 
brakujących funduszy, które są niezbędne do poprawienia zasad funkcjonowania 
tych działów publicznyc~. Takie działania są podyktowane dobrem mieszkańców. 

Nadzór nad realizacją porozumienia prowadzi Miejski Zespół ds. Reformy Administracji 
Publicznej. 

Odbywające się spotkania zespołu poświęcone są omawianiu procesu wdrażania pro
gramu pilotażowego i problemów z tym związanych . 
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Wojciech Przanowski* 

INFORMATYKA I TECHNIKA BIUROWA 

Prawidłowo funkcjonujący system informatyczny, stopniowa komputeryzacja urzędowych 
jednostek organizacyjnych, Zakładów Gospodarki Mieszkaniowej, Ośrodków Pomocy 
Społecznej - to przede wszystkim udogodnienia dla mieszkańców a także sprawność 
zarządzania. Prace związane z tworzeniem i funkcjonowaniem systemu informatycznego 
koordynowała jednostka bezpośrednio podlegająca Prezydentowi Miasta, który inicjował i 
pilotował wszelkie poczynania wprowadzające nowoczesną technikę informacyjną. W niej 
bowiem władze samorządowe upatrywały podstawę prawidłowej pracy Miasta i pełnienia 
służebnej roli wobec mieszkańców, sprawnego załatwiania ich spraw, otrzymania 
uporządkowanej i rzetelnej informacji. 

Od 1990 r. tworzono więc sukcesywnie system informatyczny, komputeryzację i syste
my komputerowe, bazy danych wydziałów, zakładów miasta, konserwację central, urządzeń 
łączności sprzętu elektronicznego i powielaczowego. 

Ważniejsze osiągnięcia w budowie systemu informatycznego Gminy 

W końcu 1990 r. w Urzędzie Miasta p.racowały dwa komputery personalne (AT 286), 
na których obliczano płace pracowników. 

Przez trzy lata - do końca 1993 r. - pracownicy Oddziału Informatyki i Techniki 
Biurowej, współpracując z kierownictwem wydziałów i delegatur, uruchomili systemy: 

- 1 O lokalnych sieci komputerowych w urzędzie, 
- 1 O lokalnych sieci w delegaturach, 
- 5 sieci w Zakładach Gospodarki Mieszkaniowej, 
- 1 sieć w szpitalu im. Sonnenberga. 
W 1993 r. w Urzędzie , jego delegaturach i Zakładach Gospodarki Mieszkaniowej pra

cowały 384 komputery (stacje robocze sieci i komputery personalne nie wlączone do 
sieci). Powyższe zestawienie nie obejmuje sieci i komputerów Biura Inwentaryzacji i SIT 
oraz systemów informatycznych Ośrodków Pomocy Społecznej i Straży Miejskiej. 

W 1990 r. nie było w urzędzie żadnych baz komputerowych. Wszystkie informacje o 
Gminie i jej mieszkańcach znajdowały się jedynie w dokumentach pisanych, w tysiącach 
teczek w różnych agendach urzędu . Informacje te nie były ze sobą zgodne. 
Uporządkowanie informacji i stworzenie z nich spójnych baz danych było jednym z zasad
niczych zadań przy tworzeniu systemu informatycznego Gminy. Do końca 1994 r. specjal
nie zatrudniane operatorki na tzw. pracach interwencyjnych wprowadziły do komputerów 
informacje tworząc bazy: ewidencja podmiotów gospodarczych (około 80 OOO podmiotów 
wraz z całą ich historią) , ewidencję nieruchomości w zakresie potrzebnym do naliczania 
podatku (ponad 50 OOO nieruchomości i 80 OOO podatników), ewidencję dzierżaw gruntów 
(ponad 1 O OOO dzierżawców) , ewidencję wieczystych użytkowników gruntów (ponad 30 OOO 
użytkowników), bazy informacyjne w Biurze Inwestycji Zagranicznych. 

• Materiały opracował kierownik Oddziału Informatyki i Techniki Biurowej Urzędu Miasta Łodzi - na podstawie 
zebranych informacji. 



156 

Najistotniejsze osiągnięcia w zakresie wdrażania systemów komputerowych i szkole
nia pracowników Urzędu 

Wdrożono: 

• System rozliczania czynszów we wszystkich ZGM-ach i ROM-ach automatycznie 
prowadzący rozliczanie kont finansowych najemców, rozliczanie wpłat, naliczanie odsetek 
od zaległych wplat, ustalanie wielkości bonifikat, wystawianie faktur VAT-owskich, 
ewidencjonowanie zaleglości czynszowych. W systemie uruchomiono dodatkowe moduły 
służące prowadzeniu szczegółowej ewidencji zasobów mieszkaniowych oraz rozliczeń z 
lokatorami z tytułu kaucji za lokale. Do funkcjonowania systemów konieczne było utworze
nie odpowiednich baz danych, które zostały wprowadzone przez pracowników ZGM-ów 
przy współpracy z informatykami wdrażającymi systemy. 

• W Referatach Finansowych wszystkich pięciu delegatur system rozliczania podatku od 
nieruchomości oraz utworzono wymagane przez system duże bazy danych. System 
usprawnia akcję wymiarową i związane z nią wysyłanie decyzji. 

• W Referatach Handlu i Usług wszystkich delegatur system ewidencji podmiotów 
gospodarczych i utworzono odpowiednie bazy danych. System wyraźnie usprawnia 
obsługę mieszkańców, umożliwia drukowanie wszystkich dokumentów dotyczących 
działalności gospodarczej oraz wykonywanie różnego rodzaju zestawień. 

• System finansowo-księgowy w Wydziale Finansowym oraz system liczący płace pra
cowników Urzędu i drukujący listy plac, informacje dla pracowników i inne dokumenty 
Wydziału. 

• System kadrowy połączony z systemem placowym usprawniający pracę oddziału 
spraw pracowniczych. 

• System gospodarki materiałowej, umożliwiający komputerowe prowadzenie maga
zynów Urzędu. 

• System "podatek od środków transportu" umożliwiający kontrolę wpłat za samochody 
zarejestrowane w Gminie. 

• Kilka systemów w Wydziale Edukacji i Kultury Fizycznej (system finansowy, 
pożyczkowy, socjalny, informacyjny o przedszkolach) usprawniających pracę Wydziału i 
zarządzanie podległymi mu jednostkami edukacyjnymi Gminy. 

• W Wydziale Inżynierii Miejskiej system "planowanie, umowy, wykonanie zadań" 
ułatwiający pracę oddziałów inwestycyjnych Wydziału, program wspomagający pracę 
Oddziału Komunikacji Publicznej (MPK) oraz pomocnicze programy, takie jak: skorowidz 
przepisów prawnych czy AutoCAD. 

• W Wydziale Geodezji i Gospodarki Gruntami systemy: 
- "Geo" do obsługi wieczystego użytkowania terenu, co dało zyski rzędu 19 mld zł, 
- system "dzierżawy terenu". 
- system "Sfinks" obsługujący działalność finansowo-księgową Wydziału. 
Wdrożone systemy prawie całkowicie zautomatyzowały żmudne prace Wydziału 

umożliwiając racjonalniejszą gospodarkę gruntami Gminy. Wymagały one utworzenia 
dużych baz danych w oparciu o dokumenty Wydziału . 

• W Wydziale Urbanistyki, Architektury i Budownictwa system "Urbiplan" stosowany do 
rejestracji decyzji urbanistyczno-architektonicznych oraz programów: "plomby - budownictwo 
jednorodzinne", "plomby - handel i usługi '', "WACEBUD" - wycena budynków. 

• Utworzenie Banku Informacji w Biurze Inwestycji Zagranicznych oraz Biurze Obsług i 
Cudzoziemców obejmującego: bazę danych o podmiotach gospodarczych, bazę ofert 
zbędnego majątku trwałego, bazę danych instytucji obsługujących działalność gospodarczą, 
bazę "informator turystyczny" oraz dane tworzone przez instytucje poza Urzędem : katalog 
ofert BRE, baza KOMPASS-POLAND, baza informacji statystycznych o Łodzi, baza 
obowiązujących przepisów prawnych. 

• Zainstalowanie komputerów i uruchorriienie oprogramowania wspomagającego pracę: 
Wydziału Zdrowia, Wydziału Ochrony Srodowiska, Wydziału Spraw Obywatelskich , 
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Wydziału Handlu i Usług, Oddziału Prawnego, Biura Rzecznika Prasowego Prezydenta, 
Miejskiego Inspektoratu Obrony Cywilnej, Oddziału Sprawozdawczości Budżetowej i Analiz 
Ekonomicznych Wydziału Finansowego. 

• Zorganizowanie ośrodka szkoleniowego podstaw obsługi komputerów dla pracowników 
Urzędu, w którym informatycy Oddziału Informatyki i Techniki Biurowej prowadzą systema
tyczne kursy. Przeszkolono ponad 290 pracowników oraz przeprowadzono kurs licencyjny 
administratorów systemu Unix dla 12 informatyków Urzędu. 

Niepowodzenia w tworzeniu systemu informatycznego Gminy 

Nie udało się do końca 1994 r. wdrożyć systemu gminnej ewidencji ludności, skompu
teryzować Urzędów Stanu Cywilnego oraz Oddziału Komunikacji. Oprócz ograniczonych 
możliwości finansowych Gminy, wymagających rozłożenia na kilka lat kosztownych inwes
tycji związanych z tymi zadaniami, istotnym powodem utrudniającym ich realizację jest 
nieuregulowany stan prawny współpracy informatycznych systemów lokalnych z systemami 
tworzonymi i administrowanymi przez państwo. Dotyczy to możliwości korzystania z baz 
danych prowadzonych przez administrację państwową takich jak: ewidencja ludności 
"PESEL", rejestr pojazdów a także ewidencja gruntów. 

Małe gminy mogły sobie z tymi trudnościami poradzić, tworząc od nowa bazy danych. 
Łódź jako największa gmina w Polsce nie może sobie pozwolić na stworzenie tak dużych 
baz bez współpracy z administracją państwową. Po wielu próbach i ustaleniach z kierowni
ctwem Rządowego Centrum Informatyki i Terenowego Banku Danych województwa 
łódzkiego uzyskaliśmy zgodę na przegranie dla potrzeb gminy baz danych "ewidencja 
ludności" oraz "rejestr pojazdów". Umożliwi to komputeryzację Referatów Spraw 
Obywatelskich Delegatur oraz Oddziału Komunikacji w 1994 r. 

Najważniejsze zadania budowy systemu informatycznego na najbliższe lata 

• Wdrożyć systemy komputerowe w Referatach Spraw Obywatelskich i zaktualizować 
bazę "ewidencja ludności " . 

• Wdrożyć system komputerowy w Oddziale Komunikacji, zaktualizować bazę "rejestr 
pojazdów", utworzyć bazy "ewidencja kierowców i praw jazdy". 

• Skomputeryzować Urzędy Stanu Cywilnego i utworzyć bazy aktów stanu cywilnego. 
• Ujednolicić systemy informatyczne Ośrodków Pomocy Społecznej tworząc odpowied

nie bazy danych. 
• Kontynuować tworzenie systemów informatycznych Zakładów Gospodarki 

Mieszkaniowej . 
• Zainstalować duże urządzenia podtrzymujące napięcie umożliwiające pracę z podtrzy

maniem zasilania większości komputerów i drukarek pracujących w sieci . 
• Opracować projekt współpracy lokalnych sieci komputerowych i stopniowo łączyć je w 

jeden system informatyczny miasta, tworząc tzw. sieć metropolitarną współpracującą z -
Systemem Informacji Terenowej. 

Najważniejsze osiągnięcia w dziedzinie wyposażenia Urzędu w sprzęt biurowy 
i urządzenia łączności 

Urząd Miasta w końcu 1990 r. pos iadał bardzo wyeksploatowany techniczny sprzęt 
biurowy (maszyny do pisania, kserokopiarki , telefony itp.). W celu usprawnienia pracy 
Urzędu konieczna była wymiana dużej części sprzętu i zakup nowych urządzeń . W 
szczególności dotyczyło to sprzętu łączności. Uporządkowano instalację okablowania tele
fonicznego (w 1990 r. schemat okablowania pozostawał "w pamięci" pracowników byłego 
Urzędu) , wyłączono niepotrzebne specjalne linie telefoniczne, za które przez wiele 
wcześn iejszych lat Urząd płacił duże rachunki (telefony bezpośrednie łączące urząd z 
budynkiem dawnego Komitetu Wojewódzkiego PZPR). 
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W tej dziedzinie jest jeszcze wiele do zrobienia, nie będzie jednak przesadne 
stwierdzenie, że pracownicy Oddziału Informatyki i Techniki Biurowej przez trzy lata zmie
nili poziom wyposażenia technicznego urzędu, doprowadzając go do współczesnego, prze
ciętnego standardu europejskiego. 

O wykonanych pracach świadczy poniższe zestawienie. 

Rodzaj sprzętu Stan w 1990 r. Zakupiono 
i zainstalowano 

do końca 1993 r. 

Kserokopiarki 21 w tym 12 
całkowicie 

wyeksploatowanych 45 

Maszyny 107 w tym: 
do pisania 475 - 30 elektrycznych, 

- 77 elektronicznych. 

Kalkulatory kilkadziesiąt sztuk 
całkowicie wyeksploatowanych 165 - elektronicznych 

Telefaksy 1 22 

Telewizory 20 większość w bardzo złym stanie 10 

Magnetowidy 10 7 

Magnetofony 23 7 

Kamery video - 2 

Maszyny do liczenia banknotów - 1 

W 1993 r. Oddział Informatyki i Techniki Biurowej uruchomił powielarnię Urzędu Miasta 
(wcześniej korzystano z usług powielarni Urzędu Wojewódzkiego) wyposażoną w 3 kopiar
ki Rank Xerox, 2 powielacze elektroniczne, 2 gilotyny, bindownicę, termosklejarki i 
maszynę do zszywania wydawnictw. Powielarnia może wykonywać dziennie 40 tys. kopii. 
W wyraźnym stopniu powielarnia usprawniła przygotowywana materiałów Rady Miejskiej, 
zmieniając korzystnie ich jakość. 

Niewątpliwym , istotnym osiągnięciem jest modernizacja systemu łączności Urzędu. 
Oprócz uporządkowania okablowania telefonicznego, wyłączenia zbędnych linii, zakupiono i 
zainstalowano 22 telefaksy, zakupiono i zainstalowano 250 nowoczesnych aparatów tele
fonicznych, zakupiono i zainstalowano 3 lokalne centralki telefoniczne, wyposażono prezy
dentów oraz Straż Miejską i pracowników Wydziału Inżynierii Miejskiej w radiotelefony. 

Bez zakłóceń przebiegały instalacje urządzeń lączności przy przeprowadzkach 
wydziałów urzędu, w szczególności przy przenoszeniu kilku wydziałów do budynku przy ul. 
Sienkiewicza. 

Rozpoczęto także poważną inwestycję instalacji nowoczesnej centrali telefonicznej , 
która w przyszłości będzie centrum łączności dla wszystkich głównych agend urzędu . 

Główne niepowodzenia i zadania na najbliższe lata w dziedzinie modernizacji 
wyposażenia technicznego Urzędu Miasta 

Niepowodzeniem jest opóźnienie zainstalowania nowoczesnej centrali telefonicznej w 
Urzędzie Miasta. Uruchomienie centrali było planowane w 1993 r. , przy czym zakladano, 
że ze względu na bardzo wyeksploatowaną starą centralę obslugującą dotychczas Urząd 
Wojewódzki i Urząd Miasta możliwe będzie wspólne finansowanie inwestycji i zakup jednej 
większej centrali. Ponieważ Urząd Wojewódzki nie przekazał środków na taką inwestycję, 
nastąpiła zmiana planów. Zakupiono centralę tylko dla potrzeb Urzędu Miasta. Konieczność 
zmiany miejsca instalacji centrali, uzyskanie nowych warunków współpracy _z miejską siecią 
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telekomunikacyjną oraz zmiany połączeń z siecią miejską spowodowały opóźnienie w reali
zowaniu inwestycji. Centrala będzie uruchomiona w drugim kwartale 1994 r. 

W nęjbliższych latach konieczne jest zakupienie nowych central telefonicznych dla dele
gatur: -Sródmieście, -Polesie oraz -Bałuty i wydziałów Urzędu Miasta w budynku przy ul. 
Sienkiewicza. Wszystkie centrale powinny zostać połączone z centralą główną w budynku 
przy ul. Piotrkowskiej 104 wydajnymi łączami, umożliwiającymi stworzenie wspólnego sys
temu łączności. 



Kronika m. Łodzi, 1994, z. 2 

Mirosław Wieczorek* 

JEDNOSTKI POMOCNICZE 

Ustawa o samorządzie terytorialnym zawiera poważną lukę w zakresie decentralizacji 
władzy samorządowej w dużych miastach. Przewiduje ona jedynie dwa rozwiązania skrajne 
- z jednej strony układ; dzielnice - gminy (wystarczająco negatywnie sprawdzony przez 4 
lata w Warszawie), z drugiej tzw. jednostki pomocnicze (osiedla, dzielnice) wyposażone w 
bardzo ograniczony zakres kompetencji sprowadzający się jedynie do sfery opiniowania. 

Rada Miejska w Łodzi utworzyła w 1991 r. osiedlowe samorządy mieszkańców 
uprawnione do opiniowania i kontrolowania wszelkich spraw lokalnych prowadzonych na 
swoim terenie przez administrację Gminy. Jako kolejny krok planowano utworzenie jednos
tek pomocniczych, które zgodnie z brzmieniem ustawy mogłyby samodzielnie decydować o 
pewnych sprawach lokalnych, przejmować od Gminy mienie, a nawet osiągać z niego 
dochody. 

Gmina gotowa była przekazać tym jednostkom uzgodnione zadania. Jednocześnie z 
przekazaniem zadań jednostkom pomocniczym wiązałoby się przejęcie przez lokalnych 
działaczy samorządowych odpowiedzialności za realizację. Ten model nie znalazł 
powszechnego poparcia. Działacze osiedlowi chcieliby przejmować pewne uprawnienia 
społeczne - nie przejmując jednak idącej w ślad za tym odpowiedzialności. W przyszłości, 
praktyka może wyzwolić i wykształcić tak ważną odpowiedzialność ludzi za sprawy lokalne. 

Takiego modelu nie udało się osiągnąć ze względu na poważne ograniczenia 
samodzielności finansowej wynikające z ustawy o samorządzie terytorialnym (np. brak 
możliwości zakładania własnych kont bankowych). Wielka praca koncepcyjna, jaką wykona
li radni z Komisji ds. Samorządów Mieszkańców przy udziale przedstawicieli Zarządu 
Miasta i dyrektorów wydziałów UMŁ, określając zakres kompetencji przyszłych jednostek 
pomocniczych, będzie mogła być wykorzystana w praktyce, po wprowadzeniu przez Sejm 
odpowiednich zmian legislacyjnych. Propozycje takich zmian przyjęła Rada Miejska w 
swoim stanowisku, a poparła je także Unia Metropolii Polskich . 

Licząc , że zmiany te staną się faktem, mamy nadzieję, że w przyszłej kadencji 
samorządowej aktywni mieszkańcy naszego miasta będą mogli w ramach osiedlowych lub 
dzielnicowych jednostek pomocniczych realizować samodzielnie potrzeby swych lokalnych 
społeczności w takich dziedzinach jak np. administrowanie zasobami budynków komunal
nych, prowadzenie tzw. inwestycyjnych czynów społecznych (ważne w osiedlach o zanied
banej infrastrukturze), ustalanie priorytetów robót remontowych i nadzór nad ich realizacją, 
opiniowanie lokalizacji zakładów produkcyjnych, obiektów handlowych, targowisk, garaży 
itp., nadzór nad placówkami kultury, oświaty, sportu (domy kultury, biblioteki, świetlice itp.), 
decydowania o wykorzystaniu terenów rekreacyjnych, organizowanie ośrodków pomocy 
sąsiedzkiej, komisji rozjemczych i wiele innych spraw istotnych dla lokalnych społeczności. 

* Materiały opracował Członek Zarządu Miasta Łodzi. 
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Źródłem finansowania takich jednostek pomocniczych byłyby dotacje z budżetu miasta 
w takiej wysokości, jaką przewiduje budżet Gminy na realizowane przez jednostkę pomoc
niczą zadania, a także dochody z wykorzystywanego mienia komunalnego. 

Decydując samodzielnie o przeznaczeniu pieniędzy, społeczność lokalna ma 
możliwość realizowania własnych priorytetów w pierwszej kolejności, a także przez 
bliższy nadzór nad wydatkami - uzyskiwania oszczędności. 



Kronika m. Łodzi, 1994, z. 2 

Włodzimierz Tomaszewski* 

ŁÓDŹ JAKO METROPOLIA . 

Łódź jako miasto inspirujące życie dużego regionu, miasto wykorzystujące swoje 
położenie, swój intelektualny potencja/ do budowania własnej prawno-finansowej i gospo
darczej pozycji - to czynniki dające możliwości rozwojowe. Prezydent, Grzegorz Palka 
urzeczywistniał taką rolę miasta, angażując możliwie dostępne siły. 

To właśnie w Łodzi powstało wiele inicjatyw, koncepcji i projektów, z których korzystało 
nie tylko nasze miasto, ale także inne gminy w Polsce. 

Łódź jest znana na forum krajowym z projektów wzbudzających niejednokrotnie zain
teresowanie całego samorządowego środowiska. 

Prezydent Łodzi, przewodnicząc regionalnym i krajowym przedsięwzięciom, mógł 
bezpośrednio zabiegać o takie zmiany polityki centralnej, które będą uwzględniać racje 
lokalne. 

Związek Gmin Regionu Łódzkiego 

Podstawową intencją powołania Związku Gmin było podjęcie wspólnych oddziaływań w 
procesie tworzenia nowego podziału administracyjnego kraju. Aktywny udział w polityce 
regionalnej kraju poprzez wspólną reprezentację gmin skupionych w Związku stwarza 
szansę realnego wpływu tych gmin na kształt przyszłego regionu łódzkiego. 

Uchwałą z dnia 12 września 1990 r. Rada Miejska w Łodzi zaakceptowała inicjatywę 
utworzenia międzygminnego związku komunalnego pn. Związek Gmin Regionu Łódzkiego 
oraz zobowiązała Zarząd Miasta do podjęcia prac organizacyjnych i konsultacyjnych z 
organami wykonawczymi rad gmin. 

Koncepcja utworzenia Związku i redakcja projektu jego statutu były przedmiotem trzech 
roboczych spotkań, które odbyły się w Łodzi w dniach 20 grudnia 1990 r. oraz 11 stycznia 
i 21 lutego 1991 r., z udziałem Prezydenta Miasta oraz prezydentów, burmistrzów i wójtów 
gmin z obszaru województw: łódzkiego, piotrkowskiego, płockiego, sieradzkiego i 
skierniewickiego. 

Wydłużającego się w czasie uzgodnienia projektu statutu, odnoszące się w 
szczególności do zadań Związku, liczebnej reprezentacji przedstawicieli gmin w 
Zgromadzeniu Związku oraz finansowego udziału gmin w kosztach wspólnej działalności, 
wynikały z obaw, iż bardzo zróżnicowane relacje między liczbą mieszkańców Łodzi a 
pozostałych gmin mogą prowadzić do zdominowania Związku przez mandatariuszy 
największej polskiej gminy kosztem pozostałych . 

Ostatecznie Związek został zarejestrowany przez Urząd Rady Ministrów w dniu 12 
maja 1993 r., a jego statut ukazał się w Dzienniku Urzędowym Województwa Łódzkiego w 
dniu 21 czerwca 1993 r. Związek utworzyło 30 gmin z województw: konińskiego (gm. 
Grabów), łódzkiego (m. Konstantynów Ł., m. Łódź) , piotrkowskiego (m. Bełchatów, m. i 
gm. Tyszyn, gm. Bełchatów, Będków i Czarnocin). płockiego (m. Łęczyca, gm. Daszyna, 
Góra Sw. Małgorzaty, Krzyżanów, Kutno, Łęczyca i Piątek), sieradzkiego (m. Poddębice, 

• Materiały opracował Sekretarz Miasta Łodzi. 
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gm. Biała, Buczek, Czarnożyły, Dobroń, Konopnica, Lutomiersk, Sędziejowice, Siemkowice, 
Widawa i Wodzierady), skierniewickiego (m. Brzeziny, gm. Bielawy, Brzeziny i Dmosin). 

Zgodnie z przyjętym statutem zadaniem Związku jest lepsze zaspokojenie potrzeb pub
licznych gmin i interesów ich mieszkańców oraz rozwiązywanie problemów przekraczają
cych możliwości realizacyjne każdej z gmin, a także tworzenie warunków do harmonijnego 
ich rozwoju. 

Do zadań tych należą przedsięwzięcia podejmowane w zakresie: 
- polityki regionalnej, 
- ochrony środowiska, 
- produkcji roślinnej i zwierzęcej, przemysłowej, przetwórstwa rolno-spożywczego i 

zaopatrzenia, 
- gospodarki komunalnej i urządzeń komunalnych, wodociągów i zaopatrzenia w wodę, 

kanalizacji, dróg, wysypisk i utylizacji odpadów, cmentarzy, zaopatrzenia w energię elek
tryczną, cieplną i gazową, 

- komunikacji pasażerskiej, 
- targowisk i hal targowych, 
- ochrony zdrowia, 
- oświaty i nauki, 
- upowszechniania kultury, 
- kultury fizycznej, terenów i urządzeń rekreacyjnych. 
W dniu 8 listopada 1993 r. odbyło się pierwsze posiedżenie Zgromadzenia Związku, na 

którym wybrane zostały władze statutowe Związku w składzie: 
Grzegorz Palka - Przewodniczący Zgromadzenia Związku (Prezydent Miasta Łodzi) 
Andrzej Masiarek - Przewodniczący Zarządu Związku (Burmistrz Miasta Łęczycy) 
Włodzimierz Fisiak - Członek Zarządu Związku (Komisarz Rządowy Miasta 

Konstantynowa Ł.) 
Innocenty Święcicki - Członek Zarządu Związku (Radny Rady Miejskiej w Łodzi) 
Grzegorz Wasilewski - Członek Zarządu Związku (Wójt Gminy Lutomiersk) 
Eugeniusz Waszkiewicz - Członek Zarządu Związku (Burmistrz Miasta i Gminy 

Tuszyn). 
Na posiedzeniu tym zgromadzeni przyjęli stanowisko w sprawie kontynuacji reformy 

ustrojowej państwa. Zawierało ono propozycję partnerskiej współpracy z administracją 
rządową przy równoczesnym zachowaniu dotychczasowych osiągnięć i uznania tendencji 
do dalszej decentralizacji państwa. 

Nowo wybrany Zarząd Związku rozpoczął swoją pracę od przygotowania programu 
działania. Sporządzony został wykaz problemów, które zgłoszone zostały przez gminy. 
Stanowi on punkt wyjścia do dalszej działalności Związku. 

Zespół Przedstawicielski Gmin Centralnego Regionu Polski 

W roku 1992 z inicjatywy Prezydenta Grzegorza Palki podjęto próbę nawiązania szer
szej współpracy z wszystkimi gminami centralnego regionu Polski. Okazją do nawiązania 
ścisłych .kontaktów były prace prowadzone w Urzędzie Rady Ministrów nad nowym 
podziałem administracyjnym kraju. W dniu 27 kwietnia 1992 r. spotkali się w Łodzi przed
stawiciele 121 gmin, które mogłyby ze względu na powiązania kulturowe, infrastrukturalne i 
gospodarcze, identyfikować się z przyszłym regionem łódzkim. 

Obecni na spotkaniu prezydenci, burmistrzowie i wójtowie przyjęli wspólne stanowisko 
w sprawie przyszłości Ziemi Łódzkiej, uznając za niezbędne uwzględnienie w przyszłym 
podziale administracyjnym kraju potrzeby utworzenia dużego regionu - Województwa 
Łódzkiego. 

Na spotkaniu tym został wyłoniony 12-osobowy Zespół Przedstawicielski, upoważniony 
do nawiązania bezpośrednich, roboczych kontaktów z organami naczelnymi i centralnymi, 
prowadzącymi prace nad projektem nowego podziału administracyjnego. 

Przedstawione daty są terminami kolejnych posiedzeń Zespółu Przedstawicielskiego: 
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- 29 czerwca 1992 r., na którym sformułowane zostało stanowisko w sprawie reformy 
administracji publicznej, traktowanej jako istotne dopełnienie podjętej w 1990 r. reformy 
samorządowej. Między innymi zawierało ono pogląd, iż proces wyłaniania się kształtu 
powiatów opierać się powinien na inicjatywie oddolnej, stąd podstawą do konstruowania 
sieci powiatów winny stać się lokalne porozumienia międzygminne, 

- 8 lutego 1993 r. dyskutowano nad przygotowanym przez grupę ekspertów projektem 
podziału makroregionu środkowego na powiaty, 

- 22 marca 1993 r. na posiedzeniu tym Biuro Planowania Regionalnego CUP przed
stawiło wyniki konsultacji prowadzonej z gminami makroregionu środkowego w sprawie 
tworzenia powiatów. Materiał wynikający z dyskusji zainicjowanej przez Zespół 
Przedstawicielski w sprawie podziału makroregionu środkowego na powiaty został 
przekazany Pełnomocnikowi Rządu ds. Reformy Administracji Publicznej prof. Michałowi 
Kuleszy. 

- 15 listopada 1993 r., przyjęto wówczas stanowisko w sprawie kontynuacji przemian 
struktur zarządzania państwem. Stanowisko to, będące wynikiem decyzji rządu po 
wrześniowych wyborach parlamentarnych oraz narastających tendencji do centralistycznego 
zarządzania państwem, wyrażało zdecydowane poparcie dla procesu przemian ustrojowych 
oraz dalszego przejmowania przez samorządy maksimum funkcji wykonawczych. 

W związku z zaistniałą po wyborach sytuacją polityczną, zwołane zostało 2 grudnia 
1993 r. drugie spotkanie przedstawicieli gmin środkowej Polski, którego celem było ustale
nie wspólnego programu działania. Uczestniczący w nim reprezentanci 70 gmin przyjęli 
stanowisko, w którym uznali, iż polityka regionalna powinna być istotnym czynnikiem w 
rozwiązywaniu zarówno ważnych problemów w skali państwa, jak i wymiarze lokalnym. 
Wyrazili · również pogląd, iż dla aktywnego udziału i wspierania procesów zmian ustro
jowych w państwie, prowadzących między innymi do rozwoju regionalnego, niezbędna jest 
dalsza kontynuacja prac Zespołu Przedstawicielskiego. 

Unia Metropolii Polskich 

Okoliczności powstania. Podstawowe informacje o organizacji. Pierwszy okres 
działalności (1990-1994) 

I. Niedoskonałość ustaw samorządowych 

Reforma samorządu terytorialnego - prawdziwy sukces pierwszych czterech lat wolnej i 
demokratycznej Polski - spełnić się mogła tylko dzięki szybkiemu i zdeterminowanemu 
działaniu środowisk przygotowujących reformę a opozycyjnych w stosunku do narzuconego 
przez· komunizm totalitarnego centralizmu. 

Uzasadniony pośpiech był powodem niedoskonałości aktów prawnych, na podstawie 
których mogła ruszyć reforma. Jedną z głównych wad ustrojowej dla gmin ustawy z 8 
marca 1990 r. o samorządzie terytorialnym było nieuwzględnienie tak przecież znaczącego 
zróżnicowania gmin: od małej gminy wiejskiej począwszy a na dużej metropolii skończy
wszy. 

Nie znalazło więc to także swego właściwego odbicia w pozostałych dokumentach re
gulujących funkcjonowanie samorządu (zwłaszcza w ustawie z dnia 14 grudnia 1990 r. o 
dochodach gmin i zasadach ich subwencjonowania, a także w ustawie z dnia 1 O maja 
1990 r. wprowadzającej ustawę o samorządzie terytorialnym oraz w ustawie z dnia 17 
maja 1990 r. o podziale zadań i kompetencji określonych w ustawach szczególnych 
pomiędzy organy gminy a organy administracji rządowej). 

Miało to swój negatywny wpływ nie tylko dla zarządzania i finansowania dużych orga
nizmów gminnych, lecz także w ostateczności przyczyniło się do zahamowania dalszego 
procesu reformy samorządowej w wymiarze powiatowym. 

Jak ważny jest to problem wskazywała już na samym początku dyskusja tocząca się 
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wokół ustroju Warszawy. Przyniosła ona doraźne rozwiązanie ustawowe, jakim jest ustawa 
z dnia 18 maja 1990 r. o ustroju samorządu miasta stołecznego Warszawy. 

li. Istota reformy samorządowej a zróżnicowanie gmin 

Istotą reformy samorządu terytorialnego jest oddanie samodzielnej gminie (bądź kom
plementarnemu do zadań gmin związkowi komunalnemu, przyszłemu powiatowi) z 
osobowością prawną prowadzenia zadań publicznych dotyczących spraw lokalnych i w 
związku z tymi zadaniami finansów publicznych, a tym samym oddanie ich pod kontrolę 
mieszkańców tworzących jako wspólnota samorządowa ·na określonym terytorium - tę 
gminę (związek komunalny, powiat). To miało gwarantować racjonalność i efektywność 
wydatków publicznych. Nie bez znaczenia jest jednak dla reformy, dla uzasadnienia jej 
sensu w wymiarze państwa, skala przekazywanych zadań i kompetencji. 

Wykorzystanie do końca reformy samorządowej dla reformy całego państwa wiązało 
się z koniecznością uwzględnienia zróżnicowania gmin. Przyjąć bowiem należało zasadę, 
że podstawowym jednostkom samorządu terytorialnego należy przekazać maksimum 
kompetencji i zadań (wraz ze środkami przeznaczonymi dotąd na te zadania) możliwych 
do przejęcia przez samodzielną gminę. W tym kontekście gminami, które mogłyby przejąć 
największą ilość zadań bez uszczerbku dla sąsiednich społeczności lokalnych, były duże 
miasta - stąd miasta te można było uznać za podstawowy moduł układu terytorialnego 
Rzeczypospolitej. · 

Szybka korekta przepisów odzwierciedlająca zróżnicowanie gmin byłaby możliwa, gdyby 
zgodnie z pierwotnym projektem ustawy samorządowej istniała krajowa reprezentacja 
samorządu wyłoniona w oparciu o kryterium wielkości wspólnoty samorządowej oraz kurial
ność wyborów (według kategorii - rodzajów gmin). Z taką silą musiałaby liczyć się każda 
władza państwowa. Niestety, w ostatniej chwili wykreślony rozdział z ustawy udarem
nił te możliwości. W ten sposób utrwalać się zaczęła dominująca rola tych gmin, do 
których najlepiej dopasowana była ustawa: gmin średnich i małych. 

Niemniej, w celu skutecznej walki o kompetencje (zapoczątkowanej swoistym "starciem" 
z nowo utworzonymi urzędami rejonowymi, a później urzędami wojewódzkimi i ministerial
nymi) - czyli o konkretną reformę strukturalną państwa, pozbawiony swojej krajowej 
reprezentacji samorząd szybko rozpoczął proces własnej samoorganizacji. Z 
sejmików wojewódzkich wyłonił się Krajowy Sejmik Samorządu Terytorialnego. Specyficzne 
problemy dla poszczególnych grup gmin (w układzie regionalnym) czy też rodzajów gmin 
(w układzie ogólnopolskim) samorządowcy postanowili rozwiązywać przy pomocy regional
nych związków samorządu jak i ogólnokrajowych organizacji gmin: metropolii, miast, 
miasteczek, gmin wiejskich. 

Ili. Duże miasto kluczem do dalszej reformy 

Rola dużego miasta - zwłaszcza w procesach reformy państwa - znalazła swoją 
poczesną pozycję w określeniu: "im więcej miasta, tym więcej państwa". 

Tzw. program miejski - czyli przekazanie maksimum kompetencji dużym miastom - stać 
się miał kołem napędowym kontynuacji reformy. Nie było to więc lekceważeniem innych 
gmin, lecz właściwie podkreśleniem służebnej roli miast. Program miejski (zwany dziś 
pilotaźowym) można było wdrożyć od zaraz - właśnie dlatego, że miasta mogły przejąć 
maksymalną ilość zadań bez specjalnych kontrowersji z innymi gminami. Duże miasta 
udowodnić mogły, że warto wdrażać reformę administracji publicznej, że warto 
samorządowi przekazać więcej kompetencji i zadań, zmieniając tym samym strukturę 
budżetu państwa z resortowej na terytorialną. Jednocześnie dostrzec w tym można rolę 
dużego miasta dla jego otoczenia, któremu służyć powinno swą infrastrukturą, szeroką 
ofertą usług i świadczeń. 

Szczególnym rozwinięciem wzajemnych relacji między miastem a jego otoczeniem jest 
metropolia. Według Andrzeja Lubiatowskiego z Instytutu Miasta: "Miasta metropolitalne to 
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główne osie kontaktów kraju ze światem, naturalne stolice prowincji. Oddziałują cywiliza
cyjnie i wzorotwórczo na otaczające je miasta, miasteczka i wsie - metropolie łączą je w 
trwałą, dynamicznie zmieniającą się strukturę"1. 

Z kolei jak stwierdzają prezydenci miast metropolitalnych: "Dotychczasowe doświad
czenia samo·rządów największych miast - metropolii wskazują jednoznacznie, że są one 
główną siłą modernizacji państwa, jego zmian cywilizacyjnych i administracyjnych. Ich 
ustrój, a także system zarządzania aglomeracjami miejskimi, musi ulec modyfikacjom 
zmierzającym do ich usprawnienia"2. 

Wiodącą rolę wielkich miast w transformacji ustroju państwa dostrzegł rząd Hanny 
Suchockiej, rozpoczynając "po kilkudziesięciu latach przerwy, prowadzenie przez Państwo 
Polskie polityki miejskiej3. Jak stwierdziła Pani Premier: "Wielkie miasta będą się dege
nerować bez wypracowania odpowiedniego modelu ustrojowego. Przykład Warszawy 
wskazuje na to bardzo dobitnie4. 

W polu zainteresowań miast metropolitalnych znalazły się więc zarówno problemy 
wewnętrzne tych organizmów samorządowych, jak też ich otoczenia określanego mianem 
zespołu metropolitalnego czy też obszaru metropolitalnego. 

IV. Obszar szczególnych zadań unii wielkich miast polskich 

Jeśli już w Polsce 1933 roku ustawa samorządowa mówiła o odrębnych prawach ustro
jowych dużych miast, to tym bardziej takiej regulacji wymaga obecny stan metropolii. 
Właśnie na problemach ustrojowo-prawnych wielkich miast skupia się praca Unii Metropolii 
Polskich. 

Unia rozwiązała zagadnienie definicji prawnej wielkiego miasta stosując kryterium 
liczby mieszkańców : zatem członkami Unii są miasta liczące powyżej 300 tys. 
mieszkańców (1 O miast mogących tworzyć Unię, uzyskuje przy takiej liczbie członków 
możliwość bardzo operatywnego działania i podejmowania określonych przedsięwzięć). 
Unia otwarta jest oczywiście na wszelką współpracę dla dobra innych miast i gmin. 

Starania Unii o odejście od dotychczasowego modelu prawnego gminy uniwersalnej 
wymagają - zgodnie ze specyfikacją M. Kasińskiegos, niezbędnych prac: 

- wdrożenia struktury samorządu wielkiego miasta w oparciu o system zintegrowany, 
- ustanowienia właściwych relacji między władzami miasta a jego jednostkami pomoc-

niczymi, 
- określenia sposobu wyboru władz miejskich dostosowanego do specyfiki dużego 

miasta, tak by zagwarantować najlepszą ich reprezentatywność, stabilność i autorytet -
zwłaszcza władzy wykonawczej, 

- takiego rozszerzenia kompetencji samorządu miast - metropolii, które pozwoliłoby na 
likwidację urzędów rejonowych na ich obszarze, 

- odstąpienia na terenie dużych miast od podziału zadań samorządu na zadania 
własne i zadania zlecone wraz z przemieszczeniem największej ilości zadań na rzecz jed
nolitego realizatora polityki ogólnomiejskiej, jakim jest samorząd miejski i likwidacja 
zbędnego dualizmu administracyjnego (tzn. dzielenia tych samych sfer życia miasta na 
obszary zarządzane przez administrację rządową i obszary zarządzane przez administrację 
samorządową), 

- uregulowania relacji między dużym miastem a otaczającymi go gminami poprzez 
stworzenie strukturalnych możliwości prowadzenia spójnej polityki rozwoju komunalnego. 

1 Materiały na IV Ogólnopolskie Spotkanie Miast - Metropolii (Łódź 29 kwietnia 1993). 
2 Oświadczenie prezydentów największych polskich miast przyjęte w trakcie spotkania z Panią Premier Hanną 

Suchocką - 29 września 1993 r. w Krakowie. 
3 Wystąpienie Pani Premier na spotkaniu z prezydentami miast w Krakowie - 29.09.1993 r. 
4 Tamże. 
5 M. K a s i ń s k i, Problemy ustrojowo-prawne wielkich miast, (w:) Zespól Metropolitalny. Zarys Koncepcji, 

Gdańsk 1993; por. również L. M aż e w s ki • Miasto i metropolia, (w:} Zespół Metropolitalny ... 
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zarówno w ramach tzw. zespołów metropolitalnych, jak i na form sejmików 
samorządowych, 

- wprowadzenia szczególnych mechanizmów prawnych finansowania gmin wielkomiejs
kich: poprzez stworzenie możliwości ustanawiania przez samorządy dużych miast 
podatków i opłat lokalnych oraz uznanie takiego systemu subwencjonowania gmin, który 
poza "czynnikiem ludnościowym" uwzględniać będzie fakt, iż im wyższy jest poziom zur
banizowania, to tym większe stają się niezbędne wydatki komunalne. Brak uznania tej 
ostatniej zwłaszcza tezy będzie przyczyną jeszcze większej degradacji miast. 

V. Samoorganizacja polskich metropolii · 

Przedstawione problemy odczuwane już na samym początku kadencji - pierwszych po 
wojnie - demokratycznie wybranych władz samorządowych, powodowały liczne, wzajemne 
kontakty przedstawicieli dużych miast. 

Zamierzono cykliczne dyskusje o roli metropolii polskich, jako kontynuację panelu pt. 
"Stolica RP w krytycznej dekadzie mijającego wieku", który odbył się z udziałem ekspertów 
miast metropolitalnych w warszawskim ratuszu jeszcze 18 maja 1990 r.„ czyli przed wybo
rami samorządowymi z 27 maja 1990 r. Jedno z takich spotkań miało miejsce 11 
października 1990 r. w Krakowie. 

Po upływie pierwszego roku doświadczeń samorządowych można było już w oparciu o 
konkretne fakty i liczby wykazać bardzo niekorzystną sytuację dużych miast w związku z 
obowiązującym ustawodawstwem. W 1991 r. wystąpiły w miastach konflikty na tle sposobu 
i źródeł finansowania letniego i zimowego utrzymania dróg państwowych (krajowych i 
wojewódzkich) w miastach oraz oświetlenia tych dróg i zasilania sygnalizacji świetlnej. 
Zagadnieniu zarządzania i finansowania infrastruktury miejskiej poświęcone było spotkanie 
wiceprezydentów dużych miast, które odbyło się 26 września 1991 r. w Warszawie. 

Do powołania formalnej struktury własnego przedstawicielstwa skłoniły metropolie 
trwające w drugiej połowie 1991 r. prace nad ustawą o finansach gmin. 

Z inicjatywy prezydenta Łodzi Grzegorza Palki, zebrani na spotkaniu w Łodzi w dniu 12 
listopada 1991 r. przedstawiciele metropolii wydali oświadczenie w sprawie reprezentowa
nia interesów największych miast polskich, w którym alarmowali, że dokonana nowelizacja 
ustawy o dochodach gmin (z dnia 19 października 1991 r.) spowoduje obniżenie 
dochodów dużych miast w 1992 r. o 15-20%. 

"W zaistniałej sytuacji - głosi oświadczenie - zebrani na spotkaniu, reprezentanci 
dużych miast polskich, postanowili sformalizować ich przedstawicielstwo w postaci Unii 
Metropolii Polskich". 

10 grudnia 1991 r. zebrani w Łodzi prezydenci 9 największych miast Polski (Gdańska, 
Katowic, Krakowa, Lublina, Łodzi , Poznania, Szczecina, Warszawy, Wrocławia) podpisali 
Porozumienie w sprawie współdziałania metropolii polskich , omawiając jednocześnie 
wstępny projekt statutu Unii Metropolii Polskich oraz przyjmując (przedstawiony przez 
Łódź) projekt nowelizacji ustawy o zmianie ustawy o dochodach gmin. Projekt ten zgłosili 
w Sejmie parlamentarzyści dużych miast. Choć został on odrzucony w trakcie debaty sej
mowej, otworzył drogę do dalszych prac Unii nad prawnymi mechanizmami finansowania 
dużych miast. 

Na kolejnym spotkaniu miast Unii we Wrocławiu 26 stycznia 1992 r. dokonano 
przeglądu najważniejszych problemów wielkich miast, podjęto decyzje w sprawie podziału 
zadań pomiędzy poszczególne miasta w zakresie przygotowywanych opracowań z różnych 
dziedzin życia metropolii. Ostatecznie wybrano wówczas formę organizacji unii metropolii. 
Ponieważ ustawa samorządowa nie zezwalała na tworzenie związków gmin na poziomie 
ogólnopolskim, obejściem tej luki prawnej było utworzenie przez metropolie: bądź fundacji, 
bądź stowarzyszenia. Poparty został projekt stworzenia fundacji miast metropolital
nych pod nazwą Unia Metropolii Polskich. 

4 marca 1992 r. w Katowicach podpisany został ąkt notarialny ustanawiający Fundację . 
2 czerwca 1992 r. odbyło się w Łodzi spotkanie prezydentów miast Unii poświęcone 
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finansom dużych miast. Na spotkaniu tym przyjęty został projekt ustawy o finansach gmin 
przygotowany na zlecenie Unii, jak też postanowiono zaprosić przedstawicieli Związku Miast 
Polskich i Krajowego Sejmiku Samorządowego Terytorialnego do wspólnych działań w celu 
odzyskania przez gminy utraconych dochodów - na skutek narzuconych im rozwiązań. 
Zebrani prezydenci apelowali o taką politykę państwa wobec gmin i miast, która mając na 
względzie reformy, jednocześnie nie destabilizowałaby budżetów komunalnych. 

9 października 1992 r. odbyło się pierwsze posiedzenie Rady Fundacji "Unii Metropolii 
Polskich'', na którym zgodnie ze statutem Fundacji dokonano wyboru władz oraz wniesiono 
poprawki do statutu. W posiedzeniu brał udział prof. Michał Kulesza - Podsekretarz Stanu 
w Urzędzie Rady Ministrów - Pełnomocnik Rządu do Spraw Reformy Administracji 
Publicznej, składając metropoliom ofertę przejęcia możliwie największej ilości kompetencji i 
zadań (odpowiadających kompetencjom i zadaniom przyszłych powiatów) wraz z propozy
cją włączenia miast w procedurę dokładnego monitoringu tak podjętego eksperymentu 
miejskiego, mającego otwierać proces drugiego etapu reformy samorządowej. 

Ostatecznie Sąd Rejonowy dla m. st. Warszawy Postanowieniem z 4 maja 1993 r. 
zarejestrował Fundację "Unia Metropolii Polskich", która w ten sposób uzyskała 
osobowość prawną. 

VI. Podstawowe informacje o organizacji: 

• cele statutowe: 
- wspieranie rozwoju samorządności terytorialnej i gospodarczej, 
- tworzenie podstaw kształtowania się społeczeństwa obywatelskiego, 
- promocja inicjatyw i działań związanych z tworzeniem i funkcjonowaniem struktur 

regionalnych i lokalnych, 
- wspólne rozwiązywanie specyficznych problemów wielkich miast, 
- współpraca z organami państwa oraz organizacjami ogólnopolskimi, zagranicznymi 

międzynarodowymi dla zwiększenia roli metropolii w państwie i integracji europejskiej. 
• członkowie - fundatorzy: 
- osoby prawne - miasta metropolie: Bydgoszcz, Gdańsk, Kraków, Katowice, Lublin, 

Łódź, Szczecin, miasto st. Warszawa, Wrocław, 
- akces do Unii Metropolii Polskich (UMP) złożyło również miasto Poznań. 

Znak Unii Metropoli Polskich przyjęty przez 
Radę Unii 11 marca 1993 r. 
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Adres i kontakty: 
90-004 Łódź, ul. Piotrkowska 104, Prezes UMP - tel. 36-03-19, 
Sekretarz UMP - tel. 37-18-00, Skarbnik UMP - tel. 32-03-84; 
fax 32-13-70, 36-44-12, 36-77-18, tlx 886754. 
Konto bankowe Unii Metropolii Polskich : 
Powszechny Bank Gospodarczy SA li Oddział w Łodzi Nr 344612-11400-132-3 

1. Ludność i powierzchnia wg rodzajów gmin w Polsce (stan z 31.12.1992) 

Ludność Powierzchnia 
Rodzaje gmin 

w tys. w % ogółu w km2 w% ogółu 
ludności pow. 

Gminy miejskie 19 484,2 50,72 13 723 4,39 

Gminy miejsko-wiejskie 8 084,8 21 ,04 93 060 29,76 

Gminy wiejskie 10 849,1 28,24 205 902 65,85 

Ogółem: 38 418,1 100,00 312 685 100,00 

2. Ludność i powierzchnia miast w Polsce (stan z 31.12.1992) 

Ludność Powierzchnia 
Grupy miast wg 
liczby ludności w tys. w % ogółu w km2 w % ogółu 

ludności pow. 

Miasta poniżej 1 OO tys . 12 101 ,2 31 ,5 14 853 4,75· 
Miasta od 100-300 tys. 5 177,1 13,5 2 875 0,92 
Miasta powyżej 300 tys. 6 422,5 16,7 2 722 0,87 

METROPOLIE 

Ogółem: 23 700,8 61 ,7 20 450 6,54 

3. Średnio w budżetach gmin polskich na 1 mieszkańca w 1993 r. przypada 1909, 7 
tys. zł . 

W metropoliach (poza Warszawą, gdzie inwestycja metra i budżet gminy Śródmieście 
sztucznie zawyżają średnią całego miasta) średnia wynosi 2389 tys. zł. Odnosząc to do 
skali potrzeb inwestycji komunalnych w miastach (niezbędnych przy tak skoncentrowanej 
liczbie ludności na ich obszarze), utrzymania infrastruktury służącej mieszkańcom , jak i 
przyjezdnym gościom , wreszcie skali dewastacji miast (w Katowicach potęgowanej szkoda
mi górniczymi) - różnica między średnią wszystkich gmin a metropoliami świadczyć może 
jedynie, że sytuacja miast w porównaniu do gmin małych (wiejskich) jest nie do pozaz
droszczenia. Zatem wszelkie inwestycje w miastach muszą odbywać się z o wiele 
większym wysiłkiem i obciążeniami nakładanymi na ich mieszkańców. (Por. również 
"Ranking Gmin" (w:) Gazeta Bankowa Nr 1 O z 5 marca 1994 r.) 

• stosunek do innych organizacji samorządowych: 
- określa to jednoznacznie statut mówiący o współpracy z krajowymi, regionalnymi 

organizacjami samorządu terytorialnego i gospodarczego, jak również z międzynarodowymi 
i zagranicznymi organizacjami realizującymi podobne cele jak UMP, 

Unia Metropolii Polskich: 
* uważa swą działalność jako komplementarną w stosunku do istniejących organizacji 

samorządowych w Polsce - zwłaszcza ogólnopolskich, 
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* za szczególnie cenny uważa fakt zaistnienia ogólnopolskich organizacji 
samorządowych służących i reprezentujących różne rodzaje gmin: 

Związku Gmin Wiejskich RP, 
Unii Miasteczek Polskich, 
Związku Miast Polskich - wiążącego interesy wszystkich polskich miast, 
* pozostaje w bezpośrednim kontakcie z Krajowym Sejmikiem Samorządu 

Terytorialnego, 
* włącza się w prace Rady Gmin i Regionów Europy (CRME) oraz proces tworzenia 

struktur Kongresu Władz Lokalnych i Regionalnych Europy (określonych projektem Karty 
CLRAE); bezpośrednio współpracuje ze Związkiem Miast Niemieckich, 

- miasta tworzące Unię Metropolii Polskich są jednocześnie członkami innych 
organizacji samorządowych (w tym Związku Miast Polskich), co ilustruje wcześniejsza 
charakterystyka miast Unii, zawarta w tabeli. 

• organy Unii: 

* RADA UNII (Fundacji): 
- wszystkie osoby prawne będące członkami - fundatorami Unii twerzą Radę Unii 

(Fundacji); w Radzie poszczególne metropolie reprezentowane są przez prezydentów miast 
bądź osoby ich zastępujące, 

- Rada m.in. zatwierdza plan działalności rocznej lub wieloletni , plany finansowe, przyj
muje sprawozdania z działalności , przyjmuje i zatwierdza bilans, udziela absolutorium 
Zarządowi , uchwala zmiany statutu Unii (Fundacji) , 

- Rada obraduje z inicjatywy jej przewodniczącego , co najmniej trzech fundatorów, 
najczęściej jednak z inicjatywy Zarządu , 

* ZARZĄD UNII (Fundacji): 
- jest organem wykonawczym realizującym bieżące prace Unii, 
- Zarząd tworzy Prezes, Sekretarz, Skarbnik oraz Członek Zarządu , 
• władze Unii wybrane na pierwszym posiedzeniu Rady Unii (Fundacji) w dniu 

9 października 1992 r.: 
- Przewodniczący Rady UMP - Stanisław Wyganowski prezydent m. st. Warszawy 
- Prezes Zarządu UMP - Grzegorz Palka - prezydent m. Łodzi 
- Członek Zarządu UMP - Rafał Maliszewski - wiceprezydent m. st. Warszawy 
- Sekretarz UMP - Włodzimierz Tomaszewski - Sekretarz Miasta Łodzi 
- Skarbnik UMP - Grażyna Korasiewicz - Skarbnik Miasta Łodzi 
• formy pracy najczęściej dotąd stosowane są podyktowane przede wszystkim kryte

rium sprawności w szybko zmieniającej się rzeczywistości : 
- posiedzenia Rady Unii zwoływane przez Zarząd , na których przyjmowane są 

stanowiska, uchwały oraz inne postanowienia przygotowywane przez Zarząd; od chwili 
wyboru władz Unii odbyło się łącznie 5 posiedzeń : 

26.10.1992 r. w Lublinie 
27.11.1992 r. w Łodzi 
11.03.1993 r. w Łodzi 
23.06.1993 r. w Łodzi 

17.11 .1993 r. w Łodzi 
- współudział przedstawicieli Unii w pracach organów parlamentu, organów rządowych 

oraz Komisji Wspólnej Rządu i Samorządu Terytorialnego od momentu jej powstania, 
- udział w różnych spotkaniach i konferencjach; wymienić tu należy : 
* współudział przedstawicieli UMP w pracach kolejnych ogólnopolskich spotkań miast -

metropolii : 
28.01.1993 r. w Sopocie 
9.03.1993 r. w Bytomiu 
29.04.1993 r. w Łodzi , 

w czasie których skrystalizowano poglądy i stanowiska oraz wypracowano materiały do 
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publikacji pt. "Zespół Metropolitalny. Zarys koncepcji ", wydanej nakładem Instytutu 
Konserwatywnego im. E. Burke'a (Gdańsk - 1993), 

* uczestnictwo przedstawicieli UMP w konferencjach poświęconych problematyce 
samorządowej organizowanych przez Kancelarię Prezydenta RP w dniach: 9 czerwca 1993 r. 
oraz 28 lutego 1994 r. , 

* udział w spotkaniu polskich i niemieckich organizacji samorządowych, które 
poświęcono wzajemnej współpracy, odbyło się w dniach 14-15 stycznia 1993 r. {spotkanie 
organizowane przez Fundację im. Friedricha Eberta), 

* udział w pracach kolejnych Ogólnopolskich Konferencji Prezydentów, Burmistrzów i 
Wójtów Gmin Polskich, 

* udział w spotkaniu przedstawicieli władz wykonawczych wszystkich ogólnopolskich 
organizacji samorządowych: KSST, ZMP, Unii Metropolii Polskich , ZGW RP, Unii 
Miasteczek Polskich, jakie odbyło się 2 października 1993 r. w Poznaniu, a którego 
owocem było historyczne, zgodne stanowisko najszerszej reprezentacji samorządu terytoria
lnego w Polsce, dotyczące najistotniejszych problemów reformy samorządowej, 

* uczestnictwo w Konferencji nt. "Rozwój samorządu terytorialnego - reforma powia
towa", którą zorganizowało Biuro Reformy Administracji Publicznej URM w dniach 8-10 
października 1993 r. w Jachrance, 

* przygotowywane przy wsparciu UMP następujące konferencje: 
- Międzynarodowa Konferencja nt. podziału uprawnień i obowiązków między władze 

lokalne, regionalne i centralne w zakresie edukacji , organizowana w dniach 19-21 kwietnia 
1994 r. w Częstochowie przez Radę Europy, 

- Interdyscyplinarna Konferencja Naukowa nt. "Wielkie miasto. Procesy integrujące i 
dezintegrujące", organizowanej w dniach 17-19 maja 1994 r. w Łodzi przez środowisko 
filologów, 

- Międzynarodowa Konferencja pt. "City: today, yesterday and the day before", organi
zowana w dniach 23-25 czerwca 1994 r. w Łodzi przez Katedrę Etnologii UŁ oraz 
Commission on Urban Anthropology International Union of Anthropological and 
Enthnological Sciences (IUAES), 

- organizowanie spotkań i konferencji służb specjalistycznych dużych miast z udziałem 
ekspertów; dotychczas odbyły się: 

* spotkania miejskich służb mieszkaniowych : 
2.06.1993 r. w Łodzi 
5.08.1993 r. w Łodzi 
14.01.1994 r. w Łodzi 
* spotkania miejskich służb ochrony środowiska: 
19.05.1992 r. 
29.09.1993 r. 
20-21 .01.1994 r. 
* spotkania miejskich służb inżynieryjnych (komunalnych) 
2.06.1993 r. w Łodz i 
20.10.1993 r. w Warszawie 
28.02.1994 r. w Krakowie 
* spotkania architektów miejskich : 
21 -22.06. 1993 r. w Łodzi 
28.02.1994 r. w Krakowie 
* spotkania informatyków w sprawie systemu informacji o terenie w Gdańsku, we 

Wrocławiu i w Łodzi w 1992 r., 
* spotkanie geodetów miejskich : 
4.1 1.1993 r. w Łodzi 
* spotkania skarbników: 
22.05.1992 r. w Łodzi 
2.06.1993 r. w Łodz i 
* spotkania komendantów straży miejskich: 



28.09.1992 r. w Łodzi 
15.10.1993 r. w Warszawie. 
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Wszystkie te spotkania są początkiem tworzenia się i formalizacji specjalistycznych 
zespołów problemowych Unii, których praca jest podstawą do przygotowywania stanowisk 
UMP prezentowanych na zewnątrz, 

- w związku z coraz większą liczbą aktów prawnych i opracowań opiniowanych bądź 
przygotowywanych przez UMP w bardzo szybkim czasie, częstą formą pracy są wzajemne 
korespondencyjne konsultacje i uzgodnienia stanowisk, 

- wydawnictwa UMP to przede wszystkim prezentacja materiałów i stanowisk doty
chczas wypracowanych; w najbliższym czasie wydana zostanie publikacja UMP przedsta
wiająca doświadczenia samorządów miejskich w Niemczech na przykładzie miasta 
Stuttgart, która ukaże się dzięki pomocy finansowej Federalnego Ministerstwa Spraw 
Wewnętrznych Niemiec, 

- również łódzkie kontakty partnerskie ze Stuttgartem (na podstawie których powstała 
wymieniona wyżej publikacja) zostaną wykorzystane w ramach współpracy UMP ze 
związkiem miast niemieckich w organizowaniu szkoleń pracowników samorządowych miast 
Unii w Stuttgarcie. Temu też służyła oficjalna wizyta delegacji UMP (w składzie: prezes 
UMP Grzegorz Palka oraz panowie Bogdan Zdrojewski - Prezydent Miasta Wrocławia, 
Mirosław Wieczorek - Członek Rady Unii, pan Andrzej Jędraszko - przedstawiciel UMP na 
terenie Niemiec), jaka została złożona na zaproszenie Związku Miast Niemieckich w jego 
siedzibie w Kolonii w dniach 6-7.12.1993 r. Dzięki tym kontaktom Unia korzystać będzie 
mogła z bogatych doświadczeń samorządu niemieckiego, jak też federalnych środków 
finansowych, usprawniając polską reformę samorządową. 

VII. Dotychczasowe działania i inicjatywy UMP 

Działalność UMP skoncentrowana była głównie na przygotowaniu bądź opiniowaniu 
takich rozwiązań prawnych, które z jednej strony dostrzegałyby potrzeby dużych miast -
stwarzały szansę ich rozwoju, z drugiej zaś pozwalały wykorzystać metropolie w procesie 
reformy państwa. 

Odbywało się to głównie w ramach prac komisji sejmowych, w kontaktach z minister
stwami, wreszcie na forum Komisji Wspólnej Rządu i Samorządu Terytorialnego. UMP 
przygotowała w okresie od 27 listopada 1992 r. do marca 1994 r. (włącznie) 44 
stanowiska oraz 7 innych oficjalnych dokumentów, które kierowane były do najwyższych 
organów władzy państwowej i przedstawiane w trakcie obrad zainteresowanych gremiów. 

1. Finanse gmin 

Od samego początku UMP uznała konieczność kompleksowego uregulowania usta
wowego dotyczącego finansów gmin. Propozycje rządowe w tym zakresie - nie 
respektujące pełnej podmiotowości gmin w sferze prowadzonej przez nie gospodarki finan
sowej, jak też znaczącego ich zróżnicowania - szczególnie dotkliwe okazały się właśnie 
dla dużych miast. Skutkiem braku stabilnych unormowań dotyczących finansów gmin były 
wymierne straty finansowe metropolii sięgające 15-20% wysokości ich budżetów. 

UMP przedstawiła własny projekt ustawy o finansach gmin opracowany na jej zlecenie 
przez prof. Teresę Dębowską-Romanowską, wprowadzając go jesienią 1992 r. do Laski 
Marszałkowskiej poprzez posłów dużych miast i broniąc na forum komisji i podkomisji sej
mowych. Projekt ten zyskał poparcie wielu środowisk samorządowych , jak też był bardzo 
pozytywnie oceniony w oficjalnym wystąpieniu Związku Miast Niemieckich. 

Rozwiązanie Parlamentu w 1993 r. spowodowało , że prace nad projektem zostały przer
wane, a uchwalona przez nowy Parlament ustawa o finansach gmin z 1 O grudnia 1993 r. 
tylko w części uwzględnia rozwiązania systemowe. W tej sprawie Unia zajmowała kolejne 
stanowiska z 27.11 .1992 r. (Nr 1), 11 .03.1993 r. (Nr 5) i 19.05.1993 r. (Nr 14); i dalej 
dążyć będzie do takiego kształtu ustawy, który: 
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- uwzględniać będzie postulat przekształcenia zadań zleconych i powierzonych na 
zadania własne wraz z przesunięciem środków na te cele (poprzez odpowiednio większy 
udział gmin w podatkach), 

- gwarantować będzie stabilność gospodarki finansowej gmin (bez okazjonalnych zmian 
przepisów), 

- ustalać będzie jednoznaczne kryteria z pominięciem jakiejkolwiek uznaniowości , 
- uzna podmiotowość gmin w zakresie ich władztwa podatkowego; gminy powinny mieć 

prawo: 
a) uchwalania nowych podatków, 
b) decydowania o systemowych ulgach i zwolnieniach w podatkach i opłatach lokalnych 

(obecnie wprowadza je ustawodawca), 
c) ustalać górne stawki podatkowe (minimalne powinny być określane przez usta

wodawcę), 
d) do wymiaru i poboru podatków stanowiących dochód budżetu gminy obecnie 

wymierzanych i pobieranych przez urzędy skarbowe (karta podatkowa, podatek od 
spadków i darowizn, opłata skarbowa), 

- nie będzie minimalizować dostrzeganego na całym świecie problemu zróżnicowania 
dochodów gmin w zależności od stopnia ich zurbanizowania - a więc tym samym 
większych, niezbędnych wydatków (por. rys.1). co powinno odzwierciedlać się w 
zróżnicowanym poziomie udziału tych gmin w podatkach oraz w· zasadach ich sub
wencjonowania. 

Rys. 1. Wydatki komunalne na 1 mieszkańca 
w zależności od wielkości miasta 

(przykład kompensacji finansowej dla gmin miejskich 
w Północnej Nadrenii-Westfalii w zależności od wzrastającej 
liczby mieszkańców • źródlo : "Der Stadtetag• 2/1991 ). 

Jednocześnie UMP włączyła się w prace zmierzające do stworzenia warunków 
funkcjonowania komunalnych instytucji finansowych (komunalne kasy oszczędnościowe , 
banki komunalne) jako najbardziej sprawdzonych , dostępnych i wiarygodnych dla 
społeczności lokalnych form oszczędnościowo-kredytowych . Stanowisko w tej sprawie 
zajęte zostało w dniu 23 czerwca 1993 r. (nr 18). W stanowiskach z 25.11 .1993 r. (nr 31 
i 32) UMP wskazała na: 

- konsekwencje wprowadzenia podatku od towarów i uslug (VAT) dla finansów gmin, 
szacując straty dużych miast z tego tytułu rzędu 10% ich budżetów; postulując za tym 
odpowiednie zmiany w ustawie o finansach gmin rekompensujące te straty oraz prace legi
slacyjne eliminujące wskazane trudności związane z wprowadzeniem podatku VAT w insty
tucjach samorządowych, 

- ograniczenia samodzielności organów gmin wynikające z nieracjonalnej interpretacji 
prawa budżetowego oraz obecnej procedury opiniowania finansowej działalności gmin; pos
tulując odpowiednie sprecyzowanie prawa budżetowego (umożliwiające organom wykonaw
czym gmin włączanie do budżetu gminy dotacji celowych oraz uruchamianie rezerw finan
sowych , tak jak to ma miejsce w budżecie państwa) oraz zmiany w ustawie o 
Regionalnych Izbach Obrachunkowych. 

Jednym z elementów samodzielności finansowej gmin, sprzyjającym efektywnemu 
wykorzystaniu środków publicznych jest stworzenie możliwości ustalania zasad wyna
gradzania pracowników zatrudnianych w jednostkach podległych gminom - bezpośrednio 
przez władze samorządowe , na co wskazywali w oficjalnych wystąpieniach przedstawiciele 
Unii. 
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UMP w swych stanowiskach dotyczących wielu sfer funkcjonowania gmin - zwłaszcza 
wielkomiejskich - eksponowała skutki różnych rozwiązań prawnych dla kondycji finansowej 
miast - metropolii, postulując jednocześnie takie zmiany zapisów ustaw i rozporządzeń 
(obowiązujących bądź ich projektów), które racjonalizując sposoby finansowania tych sfer, 
nie będą potęgować procesu pozbawiania środków niezbędnych dla funkcjonowania i roz
woju miast, bądź obowiązujące przepisy dostosowywać będą do ich możliwości finan
sowych. Dotyczy to zwłaszcza sfery gospodarki mieszkaniowej, utrzymania i oświetlenia 
dróg, gospodarki przestrzennej i gruntowej, gospodarki komunalnej związanej z uzbra
janiem terenu, inwestycjami ekologicznymi, energetyką, ciepłownictwem i gazownictwem, 
jak też sfery społecznej związanej z funkcjonowaniem pomocy społecznej, a także oświaty 
i wychowania. 

2. Gospodarka mieszkaniowa 

W tej dziedzinie, podobnie jak w przypadku problematyki finansów gmin, UMP była i 
jest szczególnie aktywna, dostrzegająca potrzebę stworzenia racjonalnej polityki mieszkanio
wej państwa, której skutki finansowe będą do udźwignięcia zarówno dla budżetu państwa, 
jak i gmin. Przedstawiciele UMP w okresie wiosny i lata 1993 r. brali udział w pracach 
zespołów roboczych zajmujących się problematyką mieszkaniową, powołanych 
rozporządzeniem Ministra Gospodarki Przestrzennej i Budownictwa; na bieżąco prezentują 
stanowiska Unii na forum komisji sejmowych. 

UMP wskazując własne projekty rozwiązań oraz konsultując i opiniując opracowywane 
projekty ustaw i rozporządzeń, podjęła łącznie 11 stanowisk dotyczących polityki 
mieszkaniowej: 

z 11.03.1993 r. (nr 12) w sprawie "Nowej Polityki Mieszkaniowej", 
z 23.06.1993 r. (nr 15) w sprawie udziału w pracach nad ustawowymi regulacjami 

przygotowywanymi w Ministerstwie Gospodarki Przestrzennej i Budownictwa, 
z 23.06.1993 r. (nr 16) w sprawie projektu ustawy o najmie mieszkań, ochronie loka

torów i dodatkach mieszkaniowych, 
z 23.06.1993 r. (nr 17) w sprawie projektu ustawy o zasadach zawierania umów 

oszczędnościowo-pożyczkowych na cele mieszkaniowe i komunalnych kasach mieszkanio-
wych, · 

z 25.06.1993 r. (nr 19) w sprawie Agencji Funduszu Mieszkaniowego, 
z 9.08.1993 r. (nr 23) w sprawie ustalania stawek czynszów za lokale mieszkalne oraz 

dodatków mieszkaniowych, 
z 25.11.1993 r. (nr 35) w sprawie pakietu projektów ustaw stanowiących formę realiza

cji "Założeń polityki mieszkaniowej państwa", 
z 25.01 .1994 r. (nr 37) w sprawie prac nad projektami zmian prawa lokalowego i re

alizacją polityki mieszkaniowej państwa, 
z 25.01.1994 r. (nr 38) w sprawie waloryzacji stawki bazowej czynszu w mieszka

niowych zasobach komunalnych, 
z 31.01.1994 r. (nr 39) w sprawie projektu z dnia 10.12.1993 r. ustawy o popieraniu 

rozwoju budownictwa mieszkaniowego oraz zmianie niektórych ustaw, 
z 17.02.1994 r. (nr 41) w sprawie zmian w projekcie budżetu państwa 

uniemożliwiających realizację programu urealnienia czynszów i racjonalnej polityki 
mieszkaniowej . 

Zasady i tryb zaspokajania potrzeb mieszkaniowych ujęte w kolejnych wersjach aktów 
prawnych przygotowywanych przez Ministerstwo Budownictwa były przedmiotem 
wystąpienia Prezesa Unii do ówczesnego ministra Andrzeja Bratkowskiego z 31 .08.1993 r. 
Prezes UMP wystosował w tej sprawie kolejne oficjalne wystąpienia do premierów RP: 

- Hanny Suchockiej, w dniu 5.10.1993 r., 
- Waldemara Pawlaka, w dniu 5.11 .1993 r. 
Kategorycznie przeciwstawiając się próbom obciążenia gmin całkowitymi kosztami 

dopłat do mieszkań w ramach tzw. dodatków mieszkaniowych, co skutkowałoby w dużych 
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miastach koniecznością przeznaczenia 1/4 ich budżetu na ten cel, UMP opowiadała się za 
jak najszybszą racjonalizacją gospodarki mieszkaniowej - wychodząc naprzeciw oczekiwa
niom mieszkańców gmin. Zdaniem UMP jest to możliwe przy spełnieniu następujących 
warunków: 

- ten, kto finansuje określone świadczenia mieszkaniowe, musi mieć prawo do ustalania 
warunków przyznawania pomocy finansowej, 

- państwo nie może wycofać się z dotychczasowego poziomu świadczeń na rzecz 
dopłat do mieszkań spółdzielczych (kwoty przeznaczane z budżetu państwa na dopłaty do 
tych mieszkań są dziś w gminach wielkomiejskich dwukrotnie większe od dopłat do miesz
kań komunalnych, wypłacanych przez gminę. Obecnie stanowi to jedną czwartą budżetu 
miasta), 

- państwo nie może też obligatoryjnie obciążać gmin kosztami utrzymania dotychcza
sowych mieszkań zakładowych. 

Srodki do tej pory przeznaczane na dopłaty do ciepłej wody i centralnego ogrzewania 
odpowiednio waloryzowane powinny być przekazywane do tych organów, których 
zadaniem będzie wypłacanie dodatków mieszkaniowych. W przekonaniu Unii najwłaściwszą 
organizacją wypłacającą dodatki mieszkaniowe są służby pomocy społecznej, tak jak to 
ma miejsce w innych państwach zachodnich. 

Z niepokojem należy odnotować fakt decyzji części posłów o odsunięciu z prac 
odpowiedniej podkomisji sejmowej organizacji samorządowych, w tym także UMP, podjętej 
na wniosek posłanki Alicji Murynowicz w dniu 8.03.1994 r. 

3. Gospodarka nieruchomościami i gospodarka przestrzenna 

Rozwój miast wymaga dobrej wiedzy o znajdującym się na ich terenie majątku, infra
strukturze oraz efektywnego i racjonalnego gospodarowania majątkiem ·i przestrzenią. W 
tym też kierunku zmierzają inicjatywy UMP. W stanowisku z dnia 27.11.1992 r. (nr 2) w 
sprawie Systemu Informacji o Terenie, miasta Unii deklarują wobec administracji rządowej 
swoje zaangażowanie na rzecz budowy takiego systemu, oczekując że samorząd będzie w 
procesie jego budowy traktowany jako pełnoprawny partner. Metropolie określały też swoją 
gotowość większego udziału w regulacjach majątkowych związanych z uwłaszczeniami 
państwowych i komunalnych osób prawnych pozwalających na efektywne wykorzystanie 
majątku będącego w ich dyspozycji, wraz z możliwością zaangażowania się w skuteczne 
przekształcenia przedsiębiorstw. Określono to w stanowisku UMP z dnia 27.11 .1992 r. (nr 3). 

W sprawie racjonalnej gospodarki gruntami UMP interweniowała opiniując bądź postu-
lując zmiany w ustawie o gospodarce gruntami; właściwe uregulowania dotyczące: 

- odszkodowań za grunty wydzielone pod budowę ulic, 
- terminu występowania z roszczeniem o zwrot nieruchomości, 
- skrócenia czasu publikacji nieruchomości komunalizowanych, zostały w znacznej 

części uwzględnione w przygotowanym przez Ministerstwo Gospodarki Przestrzennej i 
Budownictwa projekcie zmian całej ustawy o gospodarce gruntami i wywłaszczaniu nieru
chomości przedłożonym w 1993 r. 

UMP zgłosiła także odpowiednią zmianę ustawy samorządowej w zakresie gospodarki 
nieruchomościami, pozwalającą organom wykonawczym gminy na bardziej racjonalne 
wykorzystanie nieruchomości. Postulat ten częściowo został spełniony nowelizacją z 
6.11 .1992 r. W dalszym ciągu jednak zawieranie umów dzierżawnych lub najmu nieru
chomości na okres przekraczający 3 lata wymaga specjalnej uchwały Rady, zaś umowami 
3-letnimi jest znikome zainteresowanie (głównie ze względu na zbyt mały czas zwrotu 
poniesionych nakładów przez potencjalnego dzierżawcę czy najemcę). Stąd wniosek Unii 
(skierowany do Sejmowej Komisji Samorządu Terytorialnego) z 24.02.1994 r. o zmianę 
tego zapisu ustawy i przesunięcie granicy czasowej z lat 3 na 1 O. 

Jednocześnie krytykowane były przez przedstawicieli UMP projekty złych rozwiązań, 
zwłaszcza w zakresie procedur uwłaszczeniowych, na forum komisji sejmowych. 
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W chwili obecnej najpilniejszą jednak sprawą postulowaną przez Unię jest usto
sunkowanie się Parlamentu do orzeczenia Trybunału Konstytucyjnego, uchylającego moc 
obowiązującego art. 43 ust. 2 ustawy o gospodarce gruntami, co praktycznie pozbawia 
samorządy prawa aktualizacji opłat z tytułu użytkowania gruntów komunalnych. 

Dla wypracowania dobrego prawa budowlanego oraz prawa w zakresie planowania 
(zagospodarowania) przestrzennego, UMP włączyła się w prace Ministerstwa Gospodarki 
Przestrzennej i Budownictwa, a także komisji sejmowych. Temu służyć mają stanowiska z 
11.03.1993 r. (nr 11 ), 19.05.1993 r. (nr 13) oraz 14.07.1993 r. (nr 22), a także dwa ko
lejne - aktualnie przygotowane. 

Niestety, UMP miała dotychczas możliwość wypowiadania się zwykle wtedy, gdy prace 
komisji sejmowej dobiegają już końca. Duże miasta są najbardziej zainteresowanymi pod
miotami omawianych uregulowań, dlatego pomijanie Unii w tych pracach (mimo, że UMP 
jest w oficjalnym sejmowym rozdzielniku jako organizacja samorządowa współpracująca z 
odpowiednimi komisjami w Parlamencie) nie służy dążeniu do uzyskania najlepszych 
rozwiązań. Należy oczekiwać, że Parlament uwzględni głos Unii w tej sprawie, wyrażony w 
wymienionych stanowiskach, jak też na forum Komisji. 

4. Polityka komunalna 

UMP angażując się w budowę instytucji wspierania rozwoju komunalnego (por. 
stanowisko UMP nr 33 z 25 listopada 1993 r. w sprawie dalszych prac związanych z 
Programem Rozwoju Komunalnego - opracowania powstałego w Ministerstwie Gospodarki 
Przestrzennej i Budownictwa) widzi jednocześnie konieczność wdrożenia kompleksowych 
rozwiązań w dziedzinie polityki komunalnej państwa. Należy zdaniem UMP: 

- rozliczyć zaszłości zobowiązań inwestycyjnych sprzed 27 maja 1990 r. w związku z 
uzbrojeniem terenu, 

- stworzyć skoordynowane systemy komunikacyjne i inżynieryjne w obrębie gminy i 
poza jej granicami oraz system zarządzania i utrzymania dróg, 

- stworzyć zintegrowane systemy gospodarki energetycznej w miastach, 
- wprowadzić jasne zasady polityki taryfowej oraz finansowania i realizacji usług komu-

nalnych, 
w taki sposób, by zagwarantować pozycje gminy jako jedynego gospodarza terenu, 

który dysponować będzie odpowiednim majątkiem, środkami finansowymi i uprawnieniami 
do pełnienia tej roli określonej w stosowanych ustawach. By postulowane rozwiązania 
uczynić ekonomicznie realnymi, potrzeba właśnie odpowiedniej dystrybucji środków pub
licznych, tak by do dużych miast trafiały pieniądze odpowiadające (w proporcjach) 
niezbędnemu poziomowi świadczeń komunalnych, który wzrasta wraz ze stopniem zurbani
zowania. W tym zakresie spraw UMP wypowiadała się w stanowisku z dnia 12.07.1993 r. 
(nr 21) oraz 1.8.08.1993 r. (nr 25), w piśmie wspierającym starania samorządów o 
uprawnienia do pobierania i ustalania opłat za parkowanie - kierowanym do strony 
rządowej (z dnia 26.01.1994 r.), jak też w stanowisku dotyczącym problematyki przygo
towywanego prawa energetycznego - stanowisko z dnia 1.03.1994 r. (nr 40). 

Rozwojowi miasta - gminy, jak też prawidłowemu gospodarowaniu na jego terenie, 
służyć mają regulacje dotyczące sfery możliwości prowadzenia działalności gospodarczej 
przez gminy, jak też jasnych reguł wydatkowania środków publicznych odpowiadającym 
kryteriom gospodarki rynkowej . 

UMP, dostrzegając pilną potrzebę systemowego rozwiązania problematyki przedsiębior
czości komunalnej w ramach specjalnej ustawy, proponuje taką interpretację działalności 
gminy, która z jednej strony nie pozwalałaby na tworzenie się gminnego monopolu gospo
darczego niezgodnego z regułami gospodarki rynkowej, z drugiej zaś umożliwiała zaspoka
janie potrzeb mieszkańców i inicjowanie przedsięwzięć gospodarczych służących gminie i 
jej mieszkańcom; czyli według UMP działalność gospodarcza gminy oraz innej komunalnej 
osoby prawnej polega na racjonalnym prowadzeniu przedsiębiorczości komunalnej na rzecz 
zaspokajania zbiorowych potrzeb mieszkańców. W tej sprawie Unia wypowiadała się w 
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stanowiskach z 25.11.1993 r. (nr 29) oraz 1.12.1993 r. (nr 34), jak również w ramach pro
jektu zmian ustawy o samorządzie terytorialnym przedłożonym Sejmowej Komisji 
Samorządu Terytorialnego 24.02.1994 r. 

W stanowisku z 20.08.1993 r. (nr 27) UMP wyraziła swoje poparcie działaniom rządu 
zmierzającym do uchwalenia przez Parlament ustawy o zamówieniach publicznych. 
Odpowiada to realizowanemu przez samorząd celowi, którym jest efektywne korzystanie ze 
środków publicznych. Jednakże zdaniem Unii przepisy dotyczące zamówień publicznych 
wprowadzane centralnie nie mogą pomijać specyfiki wydatków gminnych, jak też problemu 
nienaruszania samodzielności gmin w dysponowaniu ich środkami, gdyż w przeciwnym 
razie będą one sprzeczne z zamierzonym celem. Szczegółowe uwagi w tej sprawie za
wiera wymienione stanowisko. 

5. Utrzymanie porządku i czystości 

W tej mierze UMP podjęła starania zmierzające do nadania gminom praw 
umożliwiających bardziej skuteczne utrzymywanie porządku poprzez: 

a) ustanowienie opłaty bądź podatku sanitarnego gwarantującego istnienie spójnego 
systemu oczyszczania - zwłaszcza na terenia miast; oraz innych kryteriów gwarancyjnych 
pozwalających na uruchomienie środków z Funduszu Ochrony Środowiska, 

b) prawo wprowadzenia przez władze samorządowe zakazu spożywania napojów alko
holowych w miejscach publicznych, 

c) tworzenie formacji policji samorządowej o większych uprawnieniach niż dotychcza
sowych straży miejskich (por. stanowisko UMP nr 4 z 27.11.1992 r. w sprawie warunków 
działania straży miejskich - gminnych oraz stanowisko UMP nr 7 z 11.03.1993 r. w spra
wie ustawy o policji. 

6. Edukacja 

W sprawach przejęcia przez gminy szerszych zadań oświatowo-wychowawczych , UMP 
razem z innymi organizacjami samorządowymi zabiegała o jednoznaczne określenie 
uprawnień gminy jako realizatora programu świadczeń oświatowych na swoim terenie wraz 
z urealnieniem kosztów w rozliczeniu utrzymania placówek oświatowo-wychowawczych . 

UMP szczegółowo zajęła się projektem ustawy o zmianie ustawy o systemie oświaty 
przedstawiając w tej sprawie stanowisko z dnia 21.09.1993 r. (nr 26). 

Prace Unii w ramach Zespołu Sterującego Przekazywaniem Szkól Podstawowych 
Samorządom Terytorialnym odzwierciedla stanowisko Zespołu z 18.11.1993 r. 

7. Kontynuacja reformy samorządowej - reforma administracji publicznej 

Unia Metropolii Polskich jednoznacznie zaangażowała się na rzecz kontynuacji reformy 
samorządowej, widząc w tym nie tylko korzyści dla metropolii, ale również dla wszystkich 
gmin i całego państwa. Istniejący dotąd stopień centralizacji państwa, w którym jedynie 
16% wydatków publicznych jest kontrolowanych przez lokalne społeczności , jest 
zaprzeczeniem reformy - przyczyną marnotrawienia środków. 

Samorządy dokumentując własną gospodarność i skuteczność pozostają jednocześnie 
pod oczywistą bezpośrednią presją wyborców, których nie interesują sztuczne podziały 
kompetencyjne między administracjami. Oczekiwania wyborców - wybierających przecież 
jedną władzę lokalną - by ich samorząd obejmował swoim działaniem maksimum 
możliwych zadań na terenie gminy wzmacnia starania decentralizacyjne. Konsekwencją 
pełnej reformy samorządowej powinny być zmiany całej administracji publicznej. 

Mechanizm przekazywania kompetencji dużym miastom, powiatom samorządowym 
prowadzić będzie nie tylko do większej społecznej kontroli wydatków publicznych, 
oszczędności we funkcjonowaniu administracji, ale także pozwoli instytucjom centralnym 
przekazać swoje kompetencje wojewodom, zaś samemu centrum poświęcić się sprawom 
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strategii, nadzoru politycznego i administracyjnego przy pomocy zmodernizowanego -
oszczędnego aparatu urzędniczego. Taki mechanizm wymusi także autentyczną reformę 
tych sfer życia publicznego, z którymi centralny aparat urzędniczy nie mógł sobie poradzić, 
czyli służby zdrowia, oświaty, kultury. 

O potrzebie reformy, jej celach i kierunkach rozwiązań, Unia wypowiadała się w dwóch 
stanowiskach: 

z 11.03.1993 r. (nr 6) w sprawie reformy administracyjnej kraju, 
z 17.11.1993 r. (nr 30) w sprawie kontynuacji przemian ustrojowych w państwie. 
Prace Unii na rzecz reformy wyrażały się w prezentacjach szczegółowych stanowisk. W 

stanowisku z 9.07.1993 r. (nr 20) UMP przyjęła z zadowoleniem inicjatywę rządu w spraw
ie stworzenia możliwości przekazania samorządom rozszerzonych zadań i kompetencji, 
wraz ze środkami służącymi do ich wykonania - przekazując jednocześnie własne uwagi 
dotyczące treści rządowego projektu rozporządzenia będącego konkretyzacją programu 
miejskiego (pilotażowego). W stanowisku z dnia 12.08.1993 r. (nr 24) i 13.12.1993 r. 
(nr 36) wyraziła swoje uwagi w związku z kolejnymi projektami ustawy o samorządowych 
kolegiach odwoławczych, wskazując, iż ta odrębna regulacja ustroju i zasad działania kole
giów odwoławczych jest etapem budowy sądownictwa administracyjnego Oako sądownictwa 
specjalnego) - z wojewódzkim sądem administracyjnym jako jednostką podstawową. 

Uwagi i wnioski Unii dotyczące ośmiu projektów ustaw z zakresu reformy administracji, 
a związanych głównie z projektem reformy powiatowej, zawierało stanowisko nr 28 z 
21.09.1993 r. 

Dotychczasowe doświadczenie gmin, jak też sama reforma, wymagały nowelizacji 
ustawy samorządowej. Tempo postulowanych zmian tej ustawy uzależnione było od sytu
acji politycznej. UMP oczekuje, że docelowo wszelkie regulacje ustrojowe dotyczące 
samorządu zawierać się będą w wymienionej ustawie jako swoistej konstytucji 
samorządowej. Taką myśl określa stanowisko nr 8 UMP z dnia 11.03.1993 r. 

W tym samym czasie przyjęte zostały przez Unię dwa stanowiska bezpośrednio 
związane z nowelizacją ustawy samorządowej: 

- jedno (nr 9) deklarujące pracę Unii na rzecz utworzenia Krajowej Reprezentacji Gmin, 
- drugie (nr 1 O) proponujące szczegółową modyfikację artykułu ustawy, usprawniającą 

prace organu wykonawczego gminy (zwłaszcza wielkomiejskiej). 
24 lutego 1994 r. UMP przesłała do Sejmowej Komisji Samorządu Terytorialnego pro

jekt uwzględniający wszystkie możliwe i postulowane dotąd przez miasta metropolitalne 
zmiany w funkcjonowaniu samorządu, a mogące zawierać się w ustawie o samorządzie 
terytorialnym; związane m.in. z: 

- tworzeniem i funkcjonowaniem jednostek pomocniczych gmin, 
- poszerzeniem zadań samorządu wielkich miast, 
- usprawnieniem pracy rad gminnych, 
- usprawnieniem pracy organów wykonawczych gminy, 
- zwiększeniem stopnia samodzielności gmin w stanowieniu prawa miejscowego, 
- tworzeniem zespołów metropolitalnych, 
- funkcjonowaniem sejmików samorządowych, 
- utworzeniem Krajowej Reprezentacji Gmin. 
Realizacja reformy państwa zawsze napotykać będzie na opór dawnych struktur -

starego aparatu administracyjnego. Bywają też próby obciążania całymi kosztami reformy 
stronę już zreformowaną czyli samorząd. Działania takie w rezultacie burzyć jedynie mogą 
dorobek zmian ustrojowych, bowiem warunkiem skuteczności działań jest rzeczywiste 
uznanie podmiotowości samorządu; potrzebne jest rzeczywiste partnerstwo ośrodków 
władzy państwowej i samorządów. 

Obecnie wyłonienie silnej Reprezentacji - a więc silnego Partnera dla Rządu - jest o 
tyle pożądane, iż pojawił się głos wysokiego urzędnika państwowego kwestionujący man
dat przedstawicieli ogólnopolskich organizacji samorządowych (por. "Nie ma się co 
śpieszyć''. Z Michałem Strąkiem Szefem Urzędu Rady Ministrów rozmawiają Jolanta Koral 
i Dominika Wielowieyska, w: Gazeta Wyborcza, nr 272 z 22 listopada 1993 r.). Ustawowe 
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określenie silnej pozycji Reprezentacji Samorządowej pozbawiłoby taki głos jakiegokolwiek 
znaczenia. 

Przygotowany przez Unię projekt zmiany ustawy samorządowej przewidującej utworze
nie Krajowej Reprezentacji Gmin zyskał uznanie Sejmowej Komisji Samorządu 
Terytorialnego Sejmu I Kadencji. W projekcie tym UMP postuluje, by randze Reprezentacji, 
którą wiąże się z posiadaniem prawa inicjatywy ustawodawczej, towarzyszyły gwarancje 
uznania pozycji i podmiotowości istniejących ogólnopolskich organizacji gmin, a także 
samych gmin i ich związków lokalnych {regionalnych). Procedura wyłaniania takiej 
reprezentacji uwzględnia zróżnicowanie gmin: w ramach gmin miejskich, wiejskich i 
metropolii - oraz kryterium wielkości wspólnot samorządowych; jak też gwarantuje udział w 
reprezentacji przedstawicieli ciał uchwałodawczych i wykonawczych. 

Projekt UMP nie narzuca gminom obligatoryjnego obowiązku udziału w Reprezentacji, 
przestrzegając w ten sposób konstytucyjny zapis o samorządzie terytorialnym jako podsta
wowej formie organizacji życia lokalnego. Potrzebę wyłonienia takiej reprezentacji, która 
występowałaby we wspólnym interesie gmin, wspierała prace samorządu, ułatwiała proce
dury uzgadniania i opiniowania bądź tworzenia projektów aktów prawnych, związanych z 
obszarem działania samorządu, usprawniała prace legislacyjne przy obecnej skali przemian 
ustrojowych - potwierdzają jednocześnie już istniejące instytucje i zapisy ustawowe, jak 
choćby ustawa o finansach gmin z 10.12.1993 r. 

Stabilność takiej instytucji, która nie będzie uzależniona od politycznej koniunktury 
gwarantować może właśnie ustawowo określona i wyłoniona Krajowa Reprezentacja Gmin. 

Historyczne już spotkanie zarządów {prezydiów) 5 ogólnopolskich organizacji 
samorządowych {Krajowego Sejmiku Samorządu Terytorialnego, Unii Metropolii Polskich, 
Unii Miasteczek Polskich, Związku Gmin Wiejskich RP i Związku Miast Polskich) w dniu 
2.1 o.'1993 r. w Poznaniu i przyjęte tam zgodne stanowisko najszerszej reprezentacji 
samorządu terytorialnego w Polsce w sprawie najistotniejszych problemów reformy 
samorządowej jest znaczącym przejawem urzeczywistniania się Krajowej Reprezentacji 
Gmin. Współdziałanie strony samorządowej wyraża się również na forum Komisji Wspólnej 
Rządu i Samorządu Terytorialnego, jak też I i li Konferencji Samorządowej organi
zowanych przez Kancelarię Prezydenta RP {odbytych kolejno: 9.06.1993 r. i 28.02.1994 r.), 
które przekształciły się w Radę ds. Samorządu Terytorialnego przy Prezydencie RP. 

Oficjalnie przedstawicielami UMP w Komisji Wspólnej Rządu i Samorządu 
Terytorialnego są: 

Przewodniczący Rady UMP, Prezydent m. st. Warszawy Stanisław Wyganowski -
pełniący funkcję Współprzewodniczącego Komisji ze strony samorządowej, 

Prezes UMP, Prezydent m. Łodzi Grzegorz Pałka; 
ponadto stałymi członkami Komisji są: 
Prezydent Miasta Krakowa - Józef Lassota, 
Prezydent Miasta Wrocławia - Bogdan Zdrojewski. 
Przedstawiciele Unii biorą udział w pracach stałych Zespołów Roboczych Komisji; m. 

in. Współprzewodniczącym Zespołu ds. Programu Pilotażowego jest Pan Prezydent Józef 
Lassota. Na wniosek miast - metropolii utworzony został Zespól ds. Ustroju 
Metropolitalnego, który przekształcono w Zespól ds. Nowelizacji Prawa Samorządu 
Terytorialnego. Z inicjatywy UMP powołany został Zespól roboczy Komisji działający przy 
resorcie budownictwa, zajmujący się problematyką reformy czynszów i dodatków mieszka
niowych. 

W Radzie ds. Samorządu Terytorialnego przy Prezydencie RP Unia Metropolii Polskich 
jest reprezentowana przez Pana Grzegorza Palkę jako Prezesa Unii, jak też Pana 
Prezydenta m. st. Warszawy Stanisława Wyganowskiego, Pana Prezydenta Miasta 
Wrocławia Bogdana Zdrojewskiego, Pana Prezydenta Miasta Krakowa Józefa Lassotę. Na 
spotkaniach inicjujących powstanie: 

Komisji Wspólnej Rządu i Samorządu Terytorialnego (w Urzędzie Rady Ministrów w 
dniu 21.05.1993 r.). 
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Rady ds. Samorządu Terytorialnego przy Prezydencie RP (w Kancelarii Prezydenta 
9.06.1993 r.). 

Prezes UMP przedłożył kolejno dwa wystąpienia: dotyczące sprawy dalszej reformy 
państwa, w których zawarł również wnioski Unii w sprawie szczególnie priorytetowych 
rozwiązań ustawowych związanych z funkcjonowaniem samorządu terytorialnego. 

W pracach nad reformą administracji publicznej UMP za szczególnie cenną i owocną 
uznaje dotychczasową współpracę z Pełnomocnikiem Rządu ds. Reformy Administracji 
Publicznej Panem Prof. Michałem Kuleszą, jak też podległym mu Biurem RAP. 

Łódź , marzec 1994 r. 
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